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I n d e x g e s p r o k e n p e r s o n e n 

Altundol M I B , N . , 1 0 1 , 102 

Bakker, W . J . , 131 

Berg, H.F. van den , 1 1 , 5 9 , 6 0 , 6 6 , 6 7 , 7 2 , 8 5 , 8 6 , 9 1 , 1 1 6 , 1 1 7 , 118 , 120 , 1 2 2 , 1 2 8 , 1 4 1 , 1 5 5 , 1 5 6 , 

1 6 5 , 1 6 7 

Bol len, G . W . , 3 2 , 3 3 

Brakel , m w . C.E.P. van , 1 3 0 , 1 4 3 , 180 , 198 

Braspenning, A.L.J., 1 1 0 , 1 6 1 , 1 8 1 , 1 8 7 , 2 0 1 , 2 0 6 , 2 0 7 

Brunklaus, m w . drs. P .M. , 12 , 13 , 2 9 , 6 6 , 6 7 , 6 8 , 6 9 , 7 0 , 7 1 , 7 2 , 7 3 , 8 7 , 9 2 , 1 0 0 , 1 3 3 , 1 3 4 , 1 3 6 , 149 , 

1 5 0 , 1 5 2 , 1 5 3 , 1 5 4 , 1 6 0 , 1 6 8 , 1 7 2 , 1 7 4 , 1 7 5 , 1 7 6 , 1 7 7 , 1 7 8 , 1 7 9 , 1 8 0 , 1 8 1 , 1 8 2 , 1 8 3 , 1 8 4 , 1 8 5 , 

1 8 6 , 187 , 1 8 8 , 1 8 9 , 1 9 0 , 1 9 1 , 1 9 2 , 1 9 3 , 1 9 4 , 1 9 5 , 1 9 6 , 1 9 7 , 1 9 8 , 1 9 9 , 2 0 0 , 2 0 1 , 2 0 2 , 2 0 3 , 2 0 4 , 

2 0 5 , 2 0 6 , 2 0 7 , 2 0 8 , 2 0 9 , 2 1 0 

Burger D i rven , drs. K .A .J .M. , 18 , 2 1 , 7 3 , 8 6 

Cate, mw. mr. K.A.E. ten, 8 

Deryckere , M . N . R . C . , 6 1 , 1 3 5 , 1 3 6 , 1 8 2 , 1 8 3 , 184 , 196 , 1 9 7 , 2 0 2 , 2 0 3 , 2 0 9 

D ingemans, mw. F.M. , 8 3 , 164 , 1 7 4 , 175 , 176 , 1 7 7 , 178 , 179 , 1 8 0 , 1 8 1 , 1 8 2 , 1 8 3 , 1 8 4 , 1 8 5 , 1 8 6 , 

187 , 188 , 1 8 9 , 1 9 0 , 1 9 1 , 1 9 2 , 1 9 3 , 1 9 4 , 1 9 5 , 1 9 6 , 1 9 7 , 1 9 8 , 1 9 9 , 2 0 0 , 2 0 1 , 2 0 2 , 2 0 3 , 2 0 4 , 2 0 5 , 

2 0 6 , 2 0 7 , 2 0 8 , 2 0 9 , 2 1 0 

Grui j thui jsen, drs. M.P .J .M. van , 9 , 10 , 1 1 , 12 , 13 , 2 6 , 2 8 , 3 6 , 3 7 , 4 5 , 6 3 , 9 3 , 105 , 1 1 1 , 1 2 5 , 1 3 3 , 

1 4 4 , 145 , 1 4 6 , 1 4 7 , 1 4 8 , 1 5 3 , 1 6 4 , 1 7 4 , 1 7 5 , 1 7 6 , 1 7 7 , 1 7 8 , 1 7 9 , 1 8 0 , 1 8 1 , 1 8 2 , 1 8 3 , 184 , 1 8 5 , 

1 8 6 , 187 , 1 8 8 , 1 8 9 , 1 9 0 , 1 9 1 , 1 9 2 , 1 9 3 , 1 9 4 , 1 9 5 , 1 9 6 , 1 9 7 , 1 9 8 , 1 9 9 , 2 0 0 , 2 0 1 , 2 0 2 , 2 0 3 , 2 0 4 , 

2 0 5 , 2 0 6 , 2 0 7 , 2 0 8 , 2 0 9 , 2 1 0 

H a g e m a n , ir. J.J.C., 13 , 5 3 , 5 4 , 5 5 , 5 6 , 7 0 , 1 0 3 , 135 , 1 4 0 , 151 

Hat tem, A . W . J . A . van , 2 7 , 2 9 , 4 2 , 4 3 , 4 4 , 4 5 , 1 1 1 , 1 1 2 , 1 3 0 , 1 3 2 , 1 4 5 , 1 4 6 , 149 , 1 5 0 , 1 5 1 , 157 , 

1 5 8 , 159 , 1 6 0 , 1 6 1 , 1 6 8 , 169 , 1 7 4 , 1 7 5 , 1 7 6 , 1 7 7 , 1 7 8 , 1 7 9 , 1 8 0 , 1 8 1 , 1 8 2 , 1 8 3 , 1 8 4 , 185 , 1 8 6 , 

1 8 7 , 188 , 1 8 9 , 1 9 0 , 1 9 1 , 1 9 2 , 1 9 3 , 1 9 4 , 1 9 5 , 1 9 6 , 1 9 7 , 1 9 8 , 1 9 9 , 2 0 0 , 2 0 1 , 2 0 2 , 2 0 3 , 2 0 4 , 2 0 5 , 

2 0 6 , 2 0 7 , 2 0 8 , 2 0 9 , 2 1 0 

He i jman, J .H .W.F . , 9 4 , 9 5 , 9 7 , 144 , 1 5 8 , 1 7 4 , 1 7 5 , 1 7 6 , 1 7 7 , 178 , 1 7 9 , 1 8 0 , 1 8 1 , 1 8 2 , 1 8 3 , 1 8 4 , 

1 8 5 , 186 , 1 8 7 , 1 8 8 , 1 8 9 , 190 , 1 9 1 , 1 9 2 , 1 9 3 , 1 9 4 , 1 9 5 , 1 9 6 , 1 9 7 , 1 9 8 , 1 9 9 , 2 0 0 , 2 0 1 , 2 0 2 , 2 0 3 , 

2 0 4 , 2 0 5 , 2 0 6 , 2 0 7 , 2 0 8 , 2 0 9 , 2 1 0 , 2 1 1 

Hei jmans, N.G.L . , 2 0 , 2 5 , 2 6 , 2 7 , 2 8 , 2 9 , 3 0 , 3 1 , 3 2 , 3 3 , 3 4 , 3 5 , 3 6 , 3 7 , 6 6 , 8 2 , 9 7 , 1 0 7 , 1 1 1 , 138 , 

1 3 9 , 140 , 1 4 8 , 1 4 9 , 1 5 8 , 169 , 1 7 2 , 1 7 4 , 1 7 5 , 1 7 6 , 1 7 7 , 1 7 8 , 1 7 9 , 1 8 0 , 1 8 1 , 1 8 2 , 1 8 3 , 184 , 1 8 5 , 

1 8 6 , 187 , 1 8 8 , 1 8 9 , 1 9 0 , 1 9 1 , 1 9 2 , 1 9 3 , 1 9 4 , 1 9 5 , 1 9 6 , 1 9 7 , 1 9 8 , 1 9 9 , 2 0 0 , 2 0 1 , 2 0 2 , 2 0 3 , 2 0 4 , 

2 0 5 , 2 0 6 , 2 0 7 , 2 0 8 , 2 0 9 , 2 1 0 

H o o n , mw. A . J . M . de , 7 1 , 1 2 5 , 1 2 6 , 127 , 1 2 8 , 1 6 6 , 1 9 3 , 1 9 5 , 199 

Kardo l , mw. J.C. , 131 

Klitsie, mw. drs. C . G . M . , 9 3 , 9 4 , 1 6 2 , 172 

Knoet-Michels, mw. A .J .H . , 1 0 8 , 1 1 2 , 1 5 5 , 1 6 2 , 1 6 3 , 1 7 1 , 172 

Koevoets, H.J.P.E., 175 

Kort, M.V. de , 3 1 , 3 2 , 116 , 1 2 0 , 122 

Kuijken M S c , R.C.P., 6 3 , 108 , 1 6 2 , 1 7 1 , 1 7 2 , 1 7 6 , 177 , 1 7 9 , 1 8 3 , 1 8 9 , 190 , 1 9 2 , 2 0 0 , 2 0 5 

Me i je r , A .A . , 2 0 , 8 3 , 8 4 , 1 1 9 , 1 2 0 , 1 4 5 , 1 4 6 , 147 , 1 5 4 

Otters-Brui jnen, mw. mr. S . M . , 18 , 19 

O v e r v e l d , W . A . A . M . van , 8 1 , 8 2 , 1 5 4 , 1 7 4 , 1 7 5 , 1 7 6 , 177 , 1 7 8 , 1 7 9 , 1 8 0 , 1 8 1 , 1 8 2 , 1 8 3 , 1 8 4 , 185 , 

1 8 6 , 187 , 1 8 8 , 1 8 9 , 1 9 0 , 1 9 1 , 1 9 2 , 1 9 3 , 1 9 4 , 1 9 5 , 1 9 6 , 1 9 7 , 1 9 8 , 1 9 9 , 2 0 0 , 2 0 1 , 2 0 2 , 2 0 3 , 2 0 4 , 

2 0 5 , 2 0 6 , 2 0 7 , 2 0 8 , 2 0 9 , 2 1 0 

Panhuizen, A.V. , 6 7 , 106 

Plaatsvervangend voorzi t ter, 8, 9 , 10 , 1 1 , 12 , 13 , 17 , 18 , 19 , 2 0 , 2 1 , 2 5 , 2 6 , 2 7 , 2 8 , 2 9 , 3 0 , 3 1 , 3 2 , 

3 3 , 3 4 , 3 5 , 3 6 , 3 7 , 4 2 

Portheine, P., 1 1 9 , 122 

Roi jackers, mw. H.I . , 3 4 , 4 4 , 9 7 , 1 0 6 , 1 0 9 , 1 1 2 , 1 1 4 , 1 4 4 
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Roks, L.A.G., 152 

Schüller, mw. drs. I.J.W., 6 8 , 6 9 

Sloot, mw. M . A . B . van der, 17 , 18 , 19 , 2 0 , 2 1 , 3 2 , 1 0 1 , 1 2 3 , 147 , 1 4 8 , 1 7 0 , 1 7 1 , 1 7 4 , 1 7 8 , 1 8 8 , 

1 9 1 , 2 0 4 , 2 0 8 

Smeets, drs. M.E.J., 5 8 , 8 5 , 1 2 9 , 166 

Smeulders, S.J .A.H. , 5 7 , 5 8 , 5 9 , 6 0 , 6 1 , 6 2 , 6 3 , 6 4 , 6 7 , 6 8 , 7 1 , 7 2 , 1 2 4 , 1 2 5 , 1 7 4 , 1 7 5 , 1 7 6 , 1 7 7 , 

1 7 8 , 179 , 1 8 0 , 1 8 1 , 1 8 2 , 1 8 3 , 1 8 4 , 1 8 5 , 1 8 6 , 1 8 7 , 1 8 8 , 1 8 9 , 1 9 0 , 1 9 1 , 1 9 2 , 1 9 3 , 1 9 4 , 1 9 5 , 1 9 6 , 

1 9 7 , 1 9 8 , 1 9 9 , 2 0 0 , 2 0 1 , 2 0 2 , 2 0 3 , 2 0 4 , 2 0 5 , 2 0 6 , 2 0 7 , 2 0 8 , 2 0 9 , 2 1 0 

Steenbakkers, S.P.M.F. , 2 8 , 3 5 , 5 7 , 5 8 , 8 2 , 104 , 1 0 5 , 1 1 3 , 1 2 7 , 1 3 8 , 145 , 1 7 5 , 1 8 5 , 186 

Ui j lenhoet , A. , 2 7 , 6 0 , 1 0 3 , 104 , 1 1 6 , 1 2 0 , 1 2 3 , 1 3 2 , 1 4 1 , 1 4 2 , 1 4 3 , 160 

Voorzi t ter , 4 2 , 4 3 , 4 4 , 4 5 , 5 3 , 5 4 , 5 5 , 5 6 , 5 7 , 5 8 , 5 9 , 6 0 , 6 1 , 6 2 , 6 3 , 6 4 , 6 6 , 6 7 , 6 8 , 6 9 , 7 0 , 7 1 , 7 2 , 

7 3 , 8 1 , 8 2 , 8 3 , 8 4 , 8 5 , 8 6 , 8 7 , 8 9 , 9 1 , 9 2 , 9 3 , 9 4 , 9 5 , 9 7 , 9 9 , 1 0 0 , 1 0 1 , 1 0 2 , 1 0 3 , 104 , 105 , 1 0 6 , 

1 0 7 , 108 , 1 0 9 , 1 1 0 , 1 1 1 , 1 1 2 , 1 1 3 , 1 1 4 , 1 1 5 , 1 1 6 , 1 1 7 , 1 1 8 , 1 1 9 , 1 2 0 , 1 2 1 , 1 2 2 , 1 2 3 , 124 , 1 2 5 , 

1 2 6 , 127 , 1 2 8 , 1 2 9 , 1 3 0 , 1 3 1 , 1 3 2 , 1 3 3 , 1 3 4 , 135 , 1 3 6 , 1 3 7 , 1 3 8 , 1 3 9 , 1 4 0 , 1 4 1 , 1 4 2 , 1 4 3 , 1 4 4 , 

1 4 5 , 146 , 1 4 7 , 1 4 8 , 1 4 9 , 150 , 1 5 1 , 1 5 2 , 1 5 3 , 1 5 4 , 1 5 5 , 1 5 6 , 1 5 7 , 1 5 8 , 1 5 9 , 1 6 0 , 1 6 1 , 1 6 2 , 1 6 3 , 

1 6 4 , 165 , 1 6 6 , 1 6 7 , 1 6 8 , 169 , 1 7 0 , 1 7 1 , 1 7 2 , 1 7 3 , 1 7 4 , 1 7 5 , 176 , 1 7 7 , 1 7 8 , 1 7 9 , 1 8 0 , 1 8 1 , 1 8 2 , 

1 8 3 , 184 , 1 8 5 , 1 8 6 , 1 8 7 , 188 , 1 8 9 , 1 9 0 , 1 9 1 , 1 9 2 , 1 9 3 , 1 9 4 , 1 9 5 , 1 9 6 , 1 9 7 , 1 9 8 , 1 9 9 , 2 0 0 , 2 0 1 , 

2 0 2 , 2 0 3 , 2 0 4 , 2 0 5 , 2 0 6 , 2 0 7 , 2 0 8 , 2 0 9 , 2 1 0 , 2 1 1 

Vreugdenh i l , ing . H.J., 10 , 3 6 , 6 2 , 8 9 , 9 1 , 9 2 , 9 3 , 9 4 , 107 , 1 0 8 , 1 2 1 , 1 2 2 , 1 5 6 , 1 5 7 , 1 6 3 , 174 , 1 7 5 , 

1 7 6 , 177 , 1 7 8 , 1 7 9 , 1 8 0 , 1 8 1 , 1 8 2 , 1 8 3 , 1 8 4 , 1 8 5 , 1 8 6 , 1 8 7 , 1 8 8 , 1 8 9 , 1 9 0 , 1 9 1 , 1 9 2 , 1 9 3 , 1 9 4 , 

1 9 5 , 1 9 6 , 1 9 7 , 198 , 1 9 9 , 2 0 0 , 2 0 1 , 2 0 2 , 2 0 3 , 2 0 4 , 2 0 5 , 2 0 6 , 2 0 7 , 2 0 8 , 2 0 9 , 2 1 0 , 2 1 1 

Vugt , drs. R.J. van , 5 4 , 6 0 , 6 1 , 115 , 1 1 7 , 1 1 8 , 1 2 2 , 1 2 6 , 1 3 9 , 140 , 1 4 7 , 1 6 4 , 165 , 1 9 4 , 2 0 7 , 2 1 0 

W e l , ir. M . C . van der, 1 1 , 3 0 , 3 1 , 3 4 , 4 3 , 5 5 , 5 6 , 7 0 , 8 3 , 8 4 , 8 5 , 8 6 , 8 7 , 1 0 9 , 1 1 4 , 1 1 5 , 1 2 1 , 1 2 4 , 

1 3 4 , 1 5 1 , 1 5 2 , 1 5 5 , 1 6 3 , 1 7 1 , 1 7 4 , 1 7 5 , 1 7 6 , 1 7 7 , 1 7 8 , 1 7 9 , 1 8 0 , 1 8 1 , 1 8 2 , 1 8 3 , 1 8 4 , 185 , 1 8 6 , 

1 8 7 , 188 , 1 8 9 , 1 9 0 , 1 9 1 , 1 9 2 , 1 9 3 , 1 9 4 , 1 9 5 , 1 9 6 , 1 9 7 , 1 9 8 , 1 9 9 , 2 0 0 , 2 0 1 , 2 0 2 , 2 0 3 , 2 0 4 , 2 0 5 , 

2 0 6 , 2 0 7 , 2 0 8 , 2 0 9 , 2 1 0 
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Li jst v a n d e l e d e n v a n P r o v i n c i a l e S t a t e n v a n N o o r d - B r a b a n t 

prof . dr. W . B . H . J . van de Donk , commissaris van de Kon ing /voorz i t te r PS 

mw. mr. K.A.E. ten Cate, griff ier 

A l tundal M I B , N . SP Oss 

Arts, mw. W . M . A . SP Eindhoven 

Bahar, drs. H. C D A Helmond 

Bakker, W . J . PVV W a a l w i j k 

Berg, H.F. van den PVV Ti lburg 

Bollen G . W . VVD Sint Anthonis 

Boon, M . C . H . PVV Bergen o p Z o o m 

Brakel , mw. C.E.P. van C D A Veldhoven 

Braspenning, A.L.J. C D A Stri jbeek 

Brunklaus mw. drs. P.M. GroenLinks Raamsdonk 

Burger D i rven , drs. K .A.J .M. VVD 's-Hertogenbosch 

Claessens-Vloedgraven, mw. W . SP Roosendaal 

Deryckere , M . N . R . C . C D A Ti lburg 

D ingemans, mw. F.M. D 6 6 Kaatsheuvel 

D i rken , mw. A . M . W . VVD Hoeven 

Everl ing, M.J. SP Uden 

Grui j thui jsen, drs. M.P.J .M. van VVD Ti lburg 

H a g e m a n , ir. J.J.C. D 6 6 Veldhoven 

Hat tem, A .W.J .A . van PVV Steensel 

He i jman, J .H .W.F . Lokaal Brabant Ti lburg 

Hei jmans, N.G.L. SP 's-Hertogenbosch 

H o o n , mw. A . J . M . de C D A Etten-Leur 

Jonge, R.A. de SP Halsteren 

Kammen, mw. drs. P. van der PVV Ti lburg 

Kardo l , mw. J.C. PVV Helmond 

Klitsie, mw. drs. C . G . M . D 6 6 Ti lburg 

Knoet-Michels, mw. A .J .H . PvdA Vl ierden 

Koevoets, H.J.P.E. VVD Bergen op Zoom 

Kort, M.V. de PvdA Vught 

Kouthoofd , T.P.D. VVD Eindhoven 

Kuijken M S c , R.C.P. C D A Bergeijk 

Kutlu, S. D 6 6 Eindhoven 

M a a s , B.L.M. PvdA Netersel 

M e e l , J. van SP Breda 

Meeuwis-van Langen, H .E .M. D 6 6 Best 

Me i je r , A .A . D 6 6 Breda 

Oosterveer , dr. i ng . H. 50PLUS W a a l r e 

Otters-Brui jnen, mw. mr. S . M . VVD Vught 

O v e r v e l d , W . A . A . M . van 50PLUS Oudenbosch 

Panhuizen, A.V. VVD Ti lburg 

Portheine, P. VVD Riethoven 

Roijackers, mw. H.I. GroenLinks 's-Hertogenbosch 

Roks, L.A.G. PVV Etten-Leur 

Schüller, mw. drs. I.J.W. VVD W o u d r i c h e m 

Sloot, mw. M . A . B . van der C D A 's-Hertogenbosch 

Smeets, drs. M.E.J. GroenLinks Oosterhout 
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Smeulders, S.J.A.H. PvdA He lmond 

Spapens, M . SP 's-Hertogenbosch 

Staak, W.R . van der SP Sint -Oedenrode 

Steenbakkers, S.P.M.F. C D A 's-Hertogenbosch 

Surminski, mw. M.J.G.P. PvdD Hoogerhe ide 

Ui j lenhoet, A. GroenLinks Rosmalen 

Vreugdenh i l , ing . H.J. C U / S G P N ieuwend i j k 

Vugt, drs. R.J. van C D A W o u d r i c h e m 

W e l , ir. M . C . van der PvdD Rijsbergen 
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Vergadering van Provinciale Staten van Noord-Brabant 

Vrijdag 21 april 2017 

Agenda 

I. O p e n i n g v a n d e v e r g a d e r i n g / v a s t s t e l l e n a g e n d a 

II . A c t u a l i t e i t 

I I I . B e s p r e e k s t u k k e n 

1 9 / 1 7 S t a t e n v o o r s t e l P e r s p e c t i e f n o t a 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in B r a b a n t 

I V . S t e m m i n g 

2 6 / 1 7 S t a t e n v o o r s t e l L i js t I n g e k o m e n S t u k k e n p e r i o d e 2 3 f e b r u a r i 2 0 1 7 t o t e n m e t 2 2 
m a a r t 2 0 1 7 

2 7 / 1 7 N o t u l e n v a n d e P S - v e r g a d e r i n g 1 0 m a a r t 2 0 1 7 

1 9 / 1 7 S t a t e n v o o r s t e l P e r s p e c t i e f n o t a 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in B r a b a n t 

V . S l u i t i n g 
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Vergadering van Provinciale Staten van Noord-Brabant 

Vrijdag 21 april 2017 

Voorzi t ter: prof. dr. W . B . H . J . van de Donk, commissaris van de Kon ing /voorz i t te r PS 

Plaatsvervangend voorzi t ter: mw. drs. C . G . M . Klitsie (tot 1 1.45 uur) 

Grif f ier: mw. mr. K.A.E. ten Cate 

Volgens de presentielijst zi jn 5 3 leden a a n w e z i g , te we ten : 

mw. A l tunda l , Arts, Bakker, Van den Berg, Bol len, Boon, mw. Van Brakel , Braspenning, mw. Brunklaus, 

Burger Dirven, mw. Claessens-Vloedgraven, Deryckere, mw. Dingemans, mw. Dirken, Everl ing, 

Van Grui j thui jsen, H a g e m a n , Van Hat tem, He i jman, Hei jmans, mw. De H o o n , De Jonge, mw. Van der 

Kammen, mw. Kardo l , mw. Klitsie, mw. Knoet-Michels, Koevoets, De Kort, Kouthoofd , Kui jken, Kutlu, 

M a a s , Van M e e l , mw. Meeuwis-van Langen, Mei je r , mw. Otters-Bruijnen, Van Ove rve ld , Panhuizen, 

Portheine, mw. Roijackers, Roks, mw. Schüller, mw. Van der Sloot, Smeets, Smeulders, Spapens, Van 

der Staak, Steenbakkers, mw. Surminski, Ui j lenhoet, Vreugdenhi l , Van Vugt, Van der W e l . 

A f w e z i g : Bahar, Oosterveer . 

O p e n i n g v a n d e v e r g a d e r i n g / v a s t s t e l l e n a g e n d a 

De plaatsvervangend voorzitterFout! Bladwijzer niet gedefinieerd. opent de vergadering om 10.00 
uur 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r F o u t ! B ladwi jzer niet gedef in ieerd . : Dames en heren. Wi l t u 

alstublieft uw plaats innemen? Ik open de ve rgader ing . Ik mag v a n d a a g een stukje uw voorzi t ter z i jn . De 

commissaris is v a n w e g e verpl icht ingen op dit moment nog elders, maar d ie sluit later o p de ochtend a a n . 

W i j openen de ve rgader ing , zoals gebruikel i jk , met een moment van stilte. En ik verzoek u te g a a n staan. 

(Er wordt een moment stilte in acht genomen.) 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Ik verzoek de griff ier medede l ing te doen van de b innengekomen 

berichten van verh inder ing. 

De g r i f f i e r : Er is bericht van verh inder ing van de heer Bahar en de heer Oosterveer . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Dank u w e l . Ik heet al le aanwez igen van harte w e l k o m , in het 

b i j zonder de bezoekers op de publ ieke tr ibune en degenen die de ve rgader ing vo lgen via het internet dan 

we l de televisie. 

V a n d a a g zi jn leden van de Rotary Club Eersel onze gast. Zij w o r d e n als gasten ontvangen doo r Statenlid 

Peter Portheine. Tevens zi jn dr ie indiv iduele belangste l lenden v a n d a a g onze gast. 

Ik stel de a g e n d a aan de o rde . De PS-vergadering staat v a n d a a g in het teken van de Perspectiefnota. In 

deze PS-vergadering is geen ruimte voor het stellen van mondel inge v ragen of het behande len van actuele 

moties, omdat de scope, de Perspectiefnota, a l le prov inc ia le bele idsvelden beslaat . De stemming over de 

Perspectiefnota vindt ook v a n d a a g plaats. Al le moties en amendementen, die voor deze ve rgader ing zi jn 

inged iend of w o r d e n inged iend , w o r d e n doo r de griff ier o p iBabs geplaatst onder de Statendag van 21 

apri l 2 0 1 7 onder agendapun t 5 : inged iende moties en amendementen . 

En dan heb ik nog een extra verzoek aan iedereen. Als u spreekt aan het spreekgestoelte of de 

interrupt iemicrofoon, praat alstublieft heel goed in de micro foon, zoda t het in de hele zaa l g o e d 
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vers taanbaar is. Dat is echt hand ig voor de bezoekers op de publ ieke tr ibune, maar ook voor de mensen 

thuis. Dank u w e l . 

B e s p r e e k s t u k k e n 

1 9 / 1 7 S t a t e n v o o r s t e l P e r s p e c t i e f n o t a 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in B r a b a n t 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r F o u t ! B ladwi jzer niet gedef in ieerd . : Het is nog een beet je onrust ig, 

maar ik ga toch de heer Van Grui j thui jsen, VVD, het w o o r d geven voor de eerste termijn. Mi jnheer Van 

Grui j thui jsen, u heeft het w o o r d . 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voorzi t ter. Het gaat g o e d met Brabant en de Brabander . Dat kunnen 

w e tenminste opmaken uit de Perspectiefnota 'Vo lop b e w e g i n g in Brabant ' , d ie w e v a n d a a g behande len . 

En i nde rdaad kunnen w e constateren dat Brabant er goed voor staat. En w e z ien dat zelfs de Brabander 

zichzelf een 8,3 geeft als het om gelukk ig zi jn gaat . En dit cijfer is zelfs het laatste jaar erg toegenomen. 

Een jaar ge leden was het nog 7 , 3 . Betekent dit dat de Brabander met dat ge lukmakend gevoel achterover 

gaa t leunen? Al zou dat z i jn , dan zou het maar even duren, maar dan doet de Brabander dat we l intens 

en o p een Bourgondische w i j ze . M a a r dat achterover leunen duurt vaak niet z o lang , dan zou het leven 

van de Brabander namel i jk snel saai w o r d e n . Nie t te lang achterover leunen, maar met optimisme 

d o o r g a a n om het leven van jezelf en je e igen omgev ing te verbeteren. En daa rvoo r staan wi j v a n d a a g 

vanuit onze prov inc ia le betrokkenheid ook weer aan de lat, om het leven van onze inwoners, w a a r nod ig , 

weer een beet je voorui t te he lpen. De ene fract ievoorzi t ter za l z e g g e n dat w e er g o e d voor staan, maar 

dat er nog we l ergens een tandje bij moet of een beet je anders kan, terwi j l anderen die v a n d a a g het 

w o o r d voeren, zul len verklaren dat v roeger alles beter was , dat Brabant Brabant niet meer is of dat de 

Brabander er in ieder geval tegen is, wa t hier v a n d a a g ook gebeurt . U mag raden, voorzi t ter, w ie hier de 

optimist is. W i j zi jn een open , innovat ieve prov inc ie, d ie z ich pr ima staande weet te houden in deze 

hectische t i jden. De Nede r l ande r heeft net als de Brabander gekozen voor opt imisme. Dat betekent dat w e 

hier in onze provincie doo r kunnen g a a n met de zaken die w e als prov inc iaa l bestuur ondernemen en met 

de zaken d ie wi j be langr i jk v inden. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M a g ik stilte in de z a a l , wan t het is erg onrustig? 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): De VVD-fractie staat positief tegenover de b e w e g i n g d ie w e in 

Brabant als prov inc iaa l bestuur aan het maken z i jn . Er is al veel van het bestuursakkoord gereal iseerd en 

veel p lannen zi jn in g a n g gezet met een ve ran twoorde f inanciële onder legger . En wi l len wi j o p langere 

termijn als provinc ie ook bl i jven b e w e g e n , bl i jven swingen, dan d ienen wi j ook f inanciële keuzes te maken. 

De VVD sluit z ich aan bi j het co l lege om hier en nu f inanciële armslag te houden om o p een g o e d e manier 

in te spelen o p het n ieuwe regeerakkoord . 

Als VVD-fractie z ien w e ook dat het optimistische co l lege bewust een aanta l punten uit het bestuursakkoord 

niet meer tot actie en ui tvoer ing brengt . G o e d dat ze deze keuzen bewust maken. H ie rdoor ontstaat er tijd 

om andere be langr i jke zaken voor onze Brabanders te real iseren. En daa rvoo r wi l len w e uw co l lege nu 

g r a a g een aanta l act iepunten meegeven. 

O p het geb ied van de economie staan de signalen o p g roen . Me t de presentatie van de Brainport 

Ac t i eagenda ligt een moo ie en terechte w a a r d e r i n g voor de regio Zuidoost maar o o k voor de hele 

provinc ie Brabant in het verschiet. Deze ac t ieagenda is wa t de VVD betreft geen cafe tar iamodel en sluit 

aan o p ons stedeli jk netwerkdenken van onze vier grote steden in de vier reg io 's , w a a r w e vor ig jaar ook 

over gesproken hebben . M e t de vele investeringen d ie de provinc ie p leegt wi l len w e ook aandr ingen dat 

vanuit deze a g e n d a de verb ind ing word t gezocht met de andere regio 's in onze prov inc ie . Voor ons als 

VVD is dit c ruc iaa l . W e horen g r a a g een reactie van GS h ierop. 

Natuur l i jk verd ienen al le start-ups of de ASML's in onze provincie het om in het zonnet je gezet te w o r d e n . 

O f het zi jn van een b o e g b e e l d voor onze innovat ie en onze internat ionaal geor iënteerde provincie. M a a r 

ondernemend Brabant heeft meer te b ieden . Dat is de banenmotor , het M K B , dat d a g in, d a g uit we rk 
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maakt , ontwikkelt en posit ieve energie levert aan zoveel mensen en daarb i j oplossingen bedenkt voor 

maatschappel i jke u i tdag ingen. Daa rom juichen wi j de bestuursopdracht M K B + , voor de ondersteuning van 

regul iere, innovat ieve MKB-bedr i jven d ie een schaalsprong wi l len maken, van harte toe. 

Compl imenten wi l len w e o o k maken aan de trainees van de Toekomst van Brabant. Me t de inspanningen 

en de informatie die zi j bij m idde lbare scholieren hebben o p g e h a a l d , weten zi j ons weer goed te 

inspireren. Bij de begro t ingsbehande l ing 2 0 1 7 v roegen wi j om een a g e n d a te maken d ie kort, stoer, 

toekomstgericht en speciaal o p jongeren is gericht. Al eerder, o o k in de vor ige per iode , is er aandach t 

g e v r a a g d voor talent: voor knappe koppen en gouden handjes. En niet a l leen door de VVD, ook door 

andere fracties. Dit geeft volgens ons aan dat het o n d e r w e r p leeft en blijft leven. En ook dat het onde rwe rp 

niet eenvoud ig is. De strijd om talent is be langr i jk voor onze toekomst ige samenleving en v raagt evenred ige 

invester ingen. Het is niet eenvoud ig o p te lossen en niet in één hokje te s toppen. W i j v ragen via een motie 

aan G S om een toekomst ige ta len tenagenda van Brabant te maken. 

Voorzi t ter. W e z ien dat er doo r de Brabantse omgevingsdiensten stappen w o r d e n gezet , b i j voorbee ld via 

de intent ieovereenkomsten, om z o de dienstverlening te versnel len. Daarover hoorden w e laatst posit ieve 

verha len. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Vreugdenhi l , Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Dank u w e l , voorzi t ter. Voorzi t ter. Ik heb aandach t ig geluisterd naar 

het verhaal over economie van de heer Van Grui j thui jsen. En ik kan het een heel eind vo lgen . Al leen heeft 

u eigenl i jk al leen de bovenkant van de economische markt b e n o e m d . En volgens mij hebben w e , ook bi j 

de besprek ing van het bestuursakkoord, met name in het debat met de SP-fractie, het ook gehad om de 

gemeenten te ondersteunen met een aanta l par t ic ipa t iebanen, de onderkant van de arbeidsmarkt . Daar 

heb ik u he lemaal niet over g e h o o r d . En eerl i jk g e z e g d mis ik dat ook vo l led ig in de Perspectiefnota. Vindt 

u o o k dat o o k daa r extra aandach t voor nod ig is in de komende twee jaar of vindt u dat dit co l lege 

d a a r a a n vo ldoende doet? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van Grui j thui jsen, VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Ik heb zojuist ook aangegeven dat de g o e d e toekomst afhankel i jk is 

van de gouden handjes. En dat is voor mij i nde rdaad van toptalenten tot de gouden handjes. Dat is de 

totale reeks van de arbeidsmarkt . Dus zowe l aan de onderkant , d ie ik eigenl i jk niet als onderkant wi l 

du iden , als de bovenkant van de arbeidsmarkt . W a n t ook d ie mensen aan de onderkant zi jn relevant voor 

onze samenlev ing. Dus de een is niet minder dan de ander , mijnheer Vreugdenhi l . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Vreugdenhi l , Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Helder . U schaart het onder gouden handjes. M a a r w e hebben wel 

heel specif iek gesproken over het vraagstuk van de par t ic ipa t iebanen, omdat veel gemeenten het daa rmee 

o p dit moment lastig hebben . En omdat w e ook z ien dat daar we in ig voo r tgang in gemaakt word t . Bent u 

dan ook bere id om het co l lege extra op te roepen om in de komende twee jaar daa r extra we rk van te 

maken? En daa rmee ook de toezegg ingen toentert i jd vorm te geven in het deba t aan de SP-fractie? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van Grui j thui jsen, VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Als u het gevoel hebt dat d a a r o p onvo ldoende wo rd t geac teerd , 

mijnheer Vreugdenhi l , spreekt het voor z ich dat w i j ook o p dat onde rwe rp gas op de p lank verwachten 

van het co l lege. 

W i j hoorden laatst posit ieve verhalen over de omgevingsdiensten. Het lijkt ons echter we l te v roeg om nu 

een hosannaverhaal te houden . W a n t het g e d o e tussen de diensten en voora l de gemeenten lijkt maar niet 

o p te houden . Het blijkt dat gemeenten toch nog beperkt mandaat geven aan de omgevingsdiensten, wa t 

veel ti jd kost die beter anders besteed kan w o r d e n . O m hier actie op te kunnen ondernemen, zouden w e 

1 0 



GS via een motie wi l len v ragen te pleiten om een pilot in te voeren om gemeenten o p vr i jwi l l ige basis hun 

bevoegdheden met betrekking tot de Wabo -ge re la tee rde vergunningen te mandateren aan deze 

omgevingsdiensten. 

Bij een positief groen verhaa l , namel i jk de verb ind ing tussen eco log ie en economie dat werkt voor onze 

Brabanders, wi l ik ook even stilstaan. Binnenkort staan w e voor de evaluat ie van het Groenontwikke l fonds 

en de BRUG op de a g e n d a . Hierin b ieden wi j ondernemers de ruimte om n ieuwe natuur te ontwikke len. 

Daar stijgt onze gelukmeter weer van , voorzi t ter. M a a r komt dit ook uit? Hoeveel aanv ragen zi jn er al en 

hoe ver lopen deze aanvragen? Zit de provincie daa r met een ja-mits- en hoe-kunnen-we-dat-mogeli jk-

makenhouding? O f met een houd ing van nee, tenzij? W e horen daa r g r a a g an twoorden o p van het 

co l lege. 

En wa t b l i jkbaar niet heeft gewerk t , voorzit ter, en dus nu niet voor de oplossing heeft g e z o r g d , is het 

expert isecentrum voor de b o d e m . Bij de begrot ingsbehandel ing 2 0 1 6 is er een motie aangenomen om een 

expert isecentrum o p te richten voor de b o d e m . En er komt nu, anderhal f jaar na da to , een verzoek om 

mogel i jkheden te verkennen naar stur ingsmogel i jkheden naar een vitale b o d e m . W a t is er in die 

tussenl iggende tijd gebeurd? Voorda t w i j met deze bestuursopdracht akkoord te kunnen g a a n , verwacht de 

VVD een klip en klaar an twoo rd vanuit GS. 

W e dienen een motie in om te onderzoeken hoe w e , net als bi j een aanta l andere provincies, op een 

eenvoud ige manier v ia een duurzaamheids len ing de energietransit ie kunnen versnellen en tempo kunnen 

maken in het be lang van de Brabantse huizenbezit ter. De ambi t ie om in 2 0 2 0 1 4 X duurzame energie te 

halen in Brabant wo rd t b innenkort besproken, z o lazen w e gisteren tenminste o p iBabs. Bij de bespreking 

daa rvan kunnen w e eventueel bi jschakelen richting Begrot ing 2 0 1 8 om daadwerke l i j k ook deze afspraken 

na te komen. 

Voorzi t ter. W e dienen ook een motie in om de relatie te onderzoeken tussen veehouders ... 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Van der W e l , Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. O n g e k e n d veel moties van de VVD. Hartstikke g o e d . M a a k 

gebru ik van uw rechten, zou ik zeggen als fract ie, als Statenl id. Hebben die moties al vo ldoende steun dat 

u weet? Heeft u daa r al andere part i jen voor gev raagd? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Een aantal w e l . Een aanta l nog niet. Dus daa r zi jn w e erg ben ieuwd 

naar . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): O k é . N o u ja , g o e d . In de voorbere id ing van de Statenvergader ing maken 

wi j er alt i jd gebru ik van om andere fracties dee lgenoot te maken van onze moties, zoda t ze ook van 

tevoren kunnen nadenken over wa t ze eventueel g a a n stemmen. M a a r van de VVD heb ik he lemaal niets 

mogen ontvangen. Is dat iets persoonl i jks tussen de VVD en de Partij voor de Dieren of doet u dat bi j 

andere part i jen ook? H o e werkt dat precies? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Als u daar in de toekomst gelukkiger van word t , wan t dat v inden wi j 

erg belangr i jk , za l ik v ragen om de moties v o o r a f g a a n d aan de Statenvergader ing aan uw fractie toe te 

sturen, mijnheer Van der W e l . Aan geluk hechten wi j zeer, zeker ook voor de leden van de fractie van de 

Partij voor de Dieren. 

W e dienen een motie in, voorzi t ter, om de relatie te onderzoeken tussen veehouders d ie o p een duurzame 

manier wi l len ondernemen en de rol d ie het genoemde investeringsfonds en loket daarb i j kunnen spelen. 

Voorzi t ter. Er zi jn de a fge lopen per iode mooie resultaten rondom mobil i teit geboekt . W e denken aan het 

Hooipolder-Plusplan of Smar twayZ. M a a r klaar? N e e . De lobby richting Den H a a g voor de A 2 , de A 5 8 

en A 5 0 zitten „ . 
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De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Van den Berg, PVV. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Voorzi t ter. Kan het z i jn dat de VVD per ongeluk het papier t je van 

mevrouw Brunklaus heeft meegenomen bi j het voor lezen van een en ander? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Ongetw i j fe ld za l de heer Van den Berg daa r gelukk ig van w o r d e n , 

maar dat is dit keer niet het geva l , mijnheer Van den Berg. 

De lobby richting Den H a a g voor de A 2 , de A 5 8 en de A 5 0 zit bij G S top of mind. Voor West-Brabant 

geldt dat - ook al is dat wel l icht ver voorui t - ook de A 4 verder doorget rokken zou kunnen w o r d e n . 

Denken GS dat de logistieke regio West-Brabant vo ldoende perspectief heeft zonder het eventuele 

door t rekken van die A4? En kunnen wi j daar in eventueel samen met de provinc ie Zuid-Hol land verder 

optrekken? En wa t wi l len GS doen aan d ie beruchte flessenhals bi j Bergen o p Z o o m , voorzit ter? 

Als de VVD het bestuursakkoord en de Perspectiefnota beki jkt, w o r d e n daar in ook de ge lu idswer ingen en 

oplossingen daa rvoo r bi j Nuenen meegenomen? Kunnen GS bevest igen dat dit ook SMART word t 

opgelost vanuit de provincie? 

O o k vragen wi j hier aandach t voor de roep uit de regio Noo rdoos t - dat hebben w e vor ig jaar o o k 

g e d a a n - voor de omgev ing van Sint Hubert voor de verbeter ing van de N 2 6 4 . Kunnen GS aangeven 

wa t zi j o p korte termijn aan de bere ikbaarhe id van d ie regio wi l len doen? 

Eerder hebben w e als PS ui tgesproken dat de Brabander voor de gemeenteraadsverk iez ingen in 2 0 1 8 

duidel i jkheid verdient voor de situatie van hun gemeente in relatie tot veerkracht ig bestuur. In de br ieven 

d ie de a fge lopen maanden aan vele gemeenten zi jn gestuurd, w o r d e n hier g o e d e stappen gezet . Het is 

echter be langr i jk om hier duidel i jk de b e w e g i n g in te houden . Inwoners en lokale bestuurders mogen een 

duidel i jke visie en een duidel i jke communicat ie l i jn van de provincie ve rwach ten . Het is nu ook ruim een jaar 

ge leden dat het rappor t ' M a a k verschi l ' van secretaris-generaal Van Z w o l over de kracht van de regio 's 

verscheen. H o e v inden w e de aanbeve l ingen van Van Z w o l terug in de ui tvoering vanuit GS? G r a a g een 

reactie van het co l lege . 

M e t betrekking tot de taskforce Brabant-Zeeland hebben w e hier vor ig jaar unaniem een motie 

a a n g e n o m e n . N a a r aan le id ing van een we rkbezoek van onze Tweede Kamerwoordvoe rde r in juli vor ig 

jaar hebben w e een appe l g e d a a n om de b i j d rage te verdubbe len . W i j z i jn tevreden dat onze wens nu in 

de Perspectiefnota is o p g e n o m e n . In het ver lengde daa rvan is recent bi j het Debat van het Zu iden een 

ui tspraak g e d a a n en is de n i jpende situatie rondom de ondermi jnende criminaliteit in Brabant doo r zes 

lijsttrekkers erkend. Het is nu aan ons om de onderhande laars over het regeerakkoord aan dit deba t te 

her inneren. Daa rom nu een motie waar in GS w o r d e n o p g e r o e p e n de erkenning te verz i lveren. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Brunklaus, GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Even over het Debat van het Zu iden . Daar was ik ook bi j . En ik z a g uw 

voo rman , de heer Rutte, daar ook in dat deba t . En toen het over dit onde rwe rp drugscriminal i tei t g ing 

hoo rde ik hem z e g g e n : w e moeten eigenl i jk de kosten, dus wat w e opha len , weer gebru iken om de 

criminaliteit te bestr i jden. Ik hoorde hem niet z e g g e n dat hij vanuit het Rijk over de b rug kwam met d ie 

benod igde - ik denk - zeker 3 0 mil joen euro, die w e nod ig hebben om dat hier g o e d te kunnen 

aanpakken . Heeft u iets anders gehoord? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): W a t ik me kan her inneren, is dat de lijsttrekker van de VVD destijds 

heeft g e z e g d : gebru ik dat a fpakge ld om criminaliteit i nde rdaad te bestr i jden. Als dat ge ld naar Brabant 

komt ben ik uitermate tevreden. Het gaa t erom dat w e als provincie Brabant, als regio in het zu iden , w a a r 

deze prob lemat iek erg leeft, dat w e daa r al le middelen voor inzetten om die ondermi jnende criminaliteit uit 
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onze prov inc ie, uit onze samenleving te kr i jgen. En dat is de destijds gedane o p r o e p . Dat is ook de o p r o e p 

d ie volgens mij b reed doo r die zes lijsttrekkers is ondersteund. En d a a r moeten w i j vanuit de provincie al le 

onderhande laars , die nu en wel l icht in de toekomst aan het onderhande len z i jn , echt aan her inneren, 

mevrouw Brunklaus. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r F o u t ! B ladwi jzer niet gedef in ieerd . : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Dank u w e l , voorzi t ter. Ik deel die mening vo l led ig . Het word t nu g e v r a a g d . 

U w parti j regeert al wa t langer mee dan de onze . U w parti j is ook met de onze aan het onderhande len op 

dit moment. Heeft u in het ver leden geen signalen van de heer Rutte gekregen dat uw parti j echt bere id is 

om veel meer boter bij de vis te doen? W a n t het is een heel groot p rob leem in Brabant en met het beet je 

ge ld dat w i j als prov inc ie kunnen inzetten, komen w e natuurl i jk niet ver, wan t z o snel als je het uitgeeft 

hebben de criminelen het a lweer te rugverd iend. Dus dat weet u net z o g o e d als ik. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Ik denk dat ik in herhal ing va l , mevrouw Brunklaus. W i j ondersteunen 

vanuit de VVD Brabant ontzettend de lijn van GS en de voorzi t ter van de taskforce om ge ld naar Brabant 

te kri jgen ter bestr i jding van de ondermi jnende criminali teit. En ook dat het a fgepak te cr iminele ge ld ook 

weer besteed word t aan de bestr i jding van d ieze l fde criminaliteit delen wi j vo l led ig . Ik denk dat daa r 

he lemaal geen licht tussen zit , ongeacht hoe lang je nu in de coal i t ie zit of niet, mevrouw Brunklaus. O o k 

gez ien de signalen d ie GroenLinks o p dit moment afgeeft . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer H a g e m a n , D 6 6 . 

De heer H a g e m a n (D66 ) : Voorzi t ter. Dank u w e l . Ik v r a a g me af, mijnheer Van Grui j thui jsen, heeft u dan 

z o we in ig ver t rouwen in het huid ige ministerie van Vei l igheid en Justitie? U heeft er waarschi jn l i jk als 

VVD'er veel ervar ing mee. O f heeft u z o we in ig ver t rouwen in de onderhande laars , dat er z o kort na de 

toezegg ing van het ge ld er nu weer een motie moet komen na de zoveelste keer om ge ld af te dw ingen? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Volgens mij is het geen roep richting één ministerie, mijnheer 

H a g e m a n . Het is echt een integraal p rob leem met integrale geldst romen. U weet net z o g o e d als ik dat 

uiteindeli jk het naar binnen gehaa lde en het a fgepak te ge ld echt niet naar het ministerie van Vei l igheid en 

Justitie gaa t , maar naar het ministerie van Financiën. Dus het is geen prob leem van één ministerie, het is 

echt een integraal p rob leem. W e kunnen nu beter proact ief om aandach t v ragen , dan later z e g g e n dat w e 

niet g e n o e g inspanningen hebben ge leverd om dit hardnekk ige prob leem aan te pakken. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n (D66 ) : Ja. D 6 6 vindt het uiteindeli jk toch een beet je een praat je voor de bühne. W i j 

wi l len uitspreken dat w i j wel ver t rouwen hebben in de onderhande laars , en zeker de heer Pechtold, dat 

g e d a n e toezegg ingen ook werkel i jk ter tafel komen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Mi jnheer H a g e m a n . W i j hebben expl iciet geen part i jen genoemd en 

ook niet dat de hu id ige onderhande laars daadwerke l i j k moeten leveren. Het kan z o m a a r zi jn dat er over 

een paar maanden andere onderhande laars om de tafel zitten en ook hen nod igen wi j uit om ge ld naar 

Brabant te brengen om de ondermi jnende criminaliteit te bestr i jden. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r F o u t ! B ladwi jzer niet gedef in ieerd . : M e v r o u w Brunklaus. U heeft 

twee interrupties g e h a d . Is het een n ieuw onderwerp? 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ja, maar het is over een ander punt. 
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De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Een ander punt. Ik beoordee l het kritisch. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Heel kort. Jammer dat w i j d ie motie van u niet van tevoren hebben gek regen , 

wan t dan hadden w e ons samen misschien wa t beter kunnen voorbere iden op dit punt. M a a r w e zul len het 

z o beki jken en dan zul len wi j verder onze mening geven . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van Gruijthuijsen vervolgt zi jn b e t o o g . 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Dat za l ik doen , voorzi t ter. Ik kreeg de onder tekende motie net 

b innen, mevrouw Brunklaus. 

Ten slotte, voorzi t ter, wan t ik was i nde rdaad aan het e inde van mijn be toog . Beweg ing is g o e d . Stilzitten 

levert o p termijn niets o p . Sterker nog , het is o n g e z o n d . En daa rom blijft de VVD met een optimistische bl ik 

werken aan een g o e d e toekomst van Brabant en voor onze Brabanders. Dank u w e l . 

Mo t i e M 1 'De toekomst van Brabant ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 ; 

o v e r w e g e n d e dat : 

- Gedepu teerde Staten ten behoeve van de Perspectiefnota 2 0 1 7 aan trainees van Brabant hebben 

g e v r a a g d wa t jongeren in Brabant bez ighoud t ; 

- uit deze inventarisatie een aanta l interessante analyses komen d ie betrekking hebben o p prov inc iaa l 

beleid die de stand van het Brabantse vest igingskl imaat o p de lange termijn be ïnv loeden; 

- dit veel verschi l lende domeinen beslaat, w a a r o n d e r economie , arbeidsmarkt , huisvesting, mobil i teit en 

cultuur; 

- Brabant een open regio is w a a r al le (ook internat ionale) talenten we lkom zi jn en tot vol le b loe i kunnen 

komen; 

- er een strijd om ( internat ionaal) talent g a a n d e is, waa r i n Brabant niet achter kan b l i jven; 

- al le talenten in de toekomst nod ig zi jn om de gevo lgen van de vergr i jz ing te verzachten en de Brabantse 

economie en samenleving robuust te houden ; 

verzoeken het co l lege o m : 

- een ' toekomst ige ta lenten ' -agenda van Brabant 2 0 2 5 op te stellen; 

- h ierover bij de behande l ing van de begro t ing van 2 0 1 8 met voorstel len naar PS te komen; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

VVD Brabant: Mar t i jn van Gruijthuijsen 

PvdA Brabant : Stijn Smeulders 

D 6 6 Brabant: Jeroen H a g e m a n 

SP: N i c o Hei jmans" 

M o t i e M 2 'Bestuursopdracht versnell ing transitie veehouder i j ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- uit het onde rzoek van G é Backus, gepresenteerd op 7 apr i l 2 0 1 7 , blijkt dat er bedr i jven in de 

agrar ische sector zi jn die in hun continuïteit w o r d e n bedre igd ten gevo lge van de cumulat ie van 

voo rgenomen maat rege len ; 

- niet uitgesloten kan w o r d e n dat het ook bedr i jven betreft d ie een be langr i jke b i jd rage kunnen leveren 

aan de gewenste verdere verduurzaming van de veehouder i j ; 

- dat het ruimteli jk be le id , het mi l ieubele id, en het f lankerend be le id gezamenl i jk moeten leiden tot een 

veehouder i jsector in Brabant d ie op een duurzame w i jze de toekomst in kan g a a n ; 

constaterende dat : 

- het voor de beoorde l i ng van de p lannen en de beslui tvorming op 7 juli voor part i jen be langr i jk is inzage 

te hebben in de w i j ze w a a r o p GS mogel i jke ongewenste effecten wi l voorkomen en eventueel 

o p v a n g e n ; 
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roept het co l lege o p : 

- inzichtel i jk te maken op we lke w i j ze g e b o r g d is in het voo rgenomen bele id dat bedr i jven die o p een 

duurzame manier wi l len ondernemen daar toe ook in staat gesteld w o r d e n ; 

- verder inzichtel i jk te maken we lke rol het investeringsfonds en servicepunt hierbi j kan spelen; 

- z o spoed ig mogel i jk , doch uiterlijk 15 juni , deze uitkomsten aan Provinciale Staten mede te delen; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

VVD Brabant: W o u t e r Bollen 

SP Brabant: Maa r ten Everling 

D 6 6 Brabant: Tineke Klitsie en Arend Me i je r 

PvdA Brabant : Antoinette Knoet" 

M o t i e M 3 'Duurzaamheids len ing Brabant ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 ; 

o v e r w e g e n d e dat : 

- Provinciale Staten van Brabant in haar bestuursakkoord een ambit ie heeft geformuleerd om in 2 0 2 0 1 4 X 

van de energ ie duu rzaam op te wekken ; 

- dat GS daar toe een Ui tvoer ingsprogramma Energie hebben opgeste ld dat is goedgekeu rd doo r deze 

Staten o p 2 0 mei 2 0 1 6 ; 

- dat daar in een be langr i jke rol is w e g g e l e g d voor de Brabantse burger annex (part icul iere) 

won inge igena ren ; 

- diverse gemeenten en provincies voorz ien in z o g e n a a m d e duurzaamheids len ingen, die kunnen w o r d e n 

ingezet voor energ iebespar ing en duurzame energ ieopwekk ing in zowe l n i euwbouwwon ingen als de 

bestaande w o n i n g v o o r r a a d ; 

- dat dergel i jke leningen kunnen w o r d e n a a n g e v r a a g d voor o .a . de vo lgende maat rege len ; PV- of 

zonnepane len , H l ^ + ^ l a s , zonnebo i le r , vloer- en bodemiso lat ie , micro-wkk, dakisolat ie, 

warmtepompbo i le r , dakisolat ie ' g r o e n ' , w a r m t e p o m p (g rondgebonden of l uch t /wa te r ) , 

spouwmuur isolat ie , verbeter ing van de Energie Index en gevel isolat ie; 

d ragen het co l lege van GS o p : 

- met een voorstel te komen hoe kan w o r d e n voorz ien in een duurzaamheids len ing we lke doo r iedere 

Brabantse gemeente kan w o r d e n a a n g e b o d e n aan (part icul iere) w o n i n g e igenaren ter verduurzaming 

van bestaande en n ieuwe w o n i n g e n ; 

- hierbi j indien mogel i jk gebru ikmaken van immunisat iemiddelen; 

- deze lening het liefst in 2 0 1 7 te introduceren en derha lve een werkw i j ze te kiezen d ie zoveel mogel i jk 

gebru ikmaakt van bestaande, eventueel externe, eff iciënte ui tvoer ingsorganisat ie, die past bi j het 

karakter van z o ' n lening. 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

VVD Brabant: Peter Portheine 

SP Brabant: Joep van M e e l 

C D A Brabant: Roland van Vugt 

PvdA Brabant : Mar t i jn de Kort 

GroenLinks Brabant: A rno Ui j lenhoet" 

M o t i e M 3 a ' D u u r z a a m h e i d s l e n i n g B raban t ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 ; 

o v e r w e g e n d e d a t : 

- Prov inc ia le Staten van B raban t in h a a r bes tuursakkoord een amb i t i e heeft g e f o r m u l e e r d o m in 

2 0 2 0 14*?o van de ene rg ie d u u r z a a m o p te w e k k e n ; 

- d a t G S d a a r t o e een U i t v o e r i n g s p r o g r a m m a Energ ie heeft opges te l d d a t is g o e d g e k e u r d d o o r d e z e 

Staten o p 2 0 mei 2 0 1 6 ; 

- d a t d a a r i n een be lang r i j ke rol is w e g g e l e g d v o o r de Brabantse b u r g e r a n n e x (pa r t i cu l i e re ) 

w o n i n g e i g e n a r e n ; 
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- d iverse gemeen ten en prov inc ies v o o r z i e n in z o g e n a a m d e d u u r z a a m h e i d s l e n i n g e n , d ie kunnen 

w o r d e n ingeze t v o o r e n e r g i e b e s p a r i n g en d u u r z a m e e n e r g i e o p w e k k i n g in z o w e l 

n i e u w b o u w w o n i n g e n als de bes taande w o n i n g v o o r r a a d ; 

- d a t d e r g e l i j k e l e n i n g e n k u n n e n w o r d e n a a n g e v r a a g d v o o r o . a . d e v o l g e n d e m a a t r e g e l e n ; PV-

of z o n n e p a n e l e n , H R + + g l a s , z o n n e b o i l e r , v loer- en bodem iso la t i e , m i c r o - w k k , d a k i s o l a t i e , 

w a r m t e p o m p b o i l e r , d a k i s o l a t i e ' g r o e n ' , w a r m t e p o m p ( g r o n d g e b o n d e n o f l u c h t / w a t e r ) , 

s p o u w m u u r i s o l a t i e , v e r b e t e r i n g v a n d e Ene rg i e Index en geve l i so la t ie ; 

d ragen het co l lege van G S o p : 

- met een voors te l te komen hoe kan w o r d e n v o o r z i e n in een d u u r z a a m h e i d s l e n i n g w e l k e d o o r 

iedere Brabantse gemeen te kan w o r d e n a a n g e b o d e n a a n (pa r t i cu l i e re ) w o n i n g e i g e n a r e n ter 

v e r d u u r z a m i n g van bes taande en n ieuwe w o n i n g e n ; 

- h ierb i j ind ien moge l i j k g e b r u i k m a k e n van immun isa t i em idde len ; 

- d e z e len ing het liefst in 2 0 1 7 te in t roduceren en de rha l ve een w e r k w i j z e te k iezen d ie z o v e e l 

moge l i j k g e b r u i k m a a k t van bes taande , eventuee l ex te rne , ef f ic iënte u i t voer ingsorgan isa t ie , d ie past 

bi j het karak te r van z o ' n l e n i n g . 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

VVD Brabant: Peter Portheine 

SP Brabant: Joep van M e e l 

C D A Brabant: Roland van Vugt 

PvdA Brabant : Mar t i jn de Kort 

GroenLinks Brabant: A rno Uij lenhoet 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l 

Chr is tenUnie /SGP: Hermen Vreugdenh i l " 

Mo t i e M 4 'Omgev ingsd iens ten ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 17 ; 

ove rwegende dat : 

- het voor een g o e d funct ionerend vei l igheidsbele id noodzake l i j k is dat er s lagvaard ig kan w o r d e n 

opget reden doo r de overhe id ; 

- het oorspronkel i jke idee van de heer M a n s rondom breed opere rende uitvoeringsdiensten niet geheel 

tot ui tvoering is gebracht ; 

- uit informatie van onder meer de directies van omgevingsdiensten en ambtenaren van gemeenten blijkt 

dat er in de hu id ige samenwerk ingsvorm veel ti jd en daa rmee slagkracht ver loren gaa t aan over leg en 

afstemming tussen part i jen; 

- in het bestuursakkoord is afgesproken aan de slag te g a a n met een pilot omgevingsdiensten; 

v ragen het co l lege: 

- b innen dr ie maanden actief al le Brabantse gemeenten te benaderen om deel te nemen aan een pilot 

die minimaal een half jaar duurt, waa rb i j al le taken en bevoegdheden in het kader van de W a b o 

vo l led ig w o r d e n gemanda tee rd aan een reg iona le omgevingsdienst; 

- na a f l o o p van de pi lot d e z e te eva lue ren en de resultaten a a n Provinc ia le Staten mee te d e l e n , w a a r b i j 

in ieder g e v a l w o r d t a a n g e g e v e n hoevee l e f f i c iencywins t er is g e b o e k t d o o r par t i j en ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

VVD Brabant: W i l m a Dirken 

GroenLinks Brabant: H a g a r Roijackers 

C D A Brabant: René Kuijken 

D 6 6 Brabant: Femke Dingemans 

PvdA Brabant : Antoinette Knoet-Michels" 

M o t i e M 5 ' A a n p a k ondermi jnende criminali teit ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- ondermi jnende criminaliteit een steeds groter w o r d e n d prob leem is in Brabant; 
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- vei l igheid voor onze inwoners een zeer be langr i jk punt is; 

- o p 11 maart in het Debat van het Zu iden lijsttrekkers van de landel i jke pol i t ieke part i jen aangaven dat 

er meer ge ld moet komen voor Brabant om de ondermi jnende criminaliteit aan te pakken ; 

v ragen het co l lege: 

- een l obby te starten richting de Tweede Kamer en het n ieuw te vormen kabinet om deze toezegg ingen 

in het debat ook om te zetten in extra middelen in het regeerakkoord voor de a a n p a k van ondermi jnende 

(drugs-)criminaliteit in Brabant; 

- Provinciale Staten op de hoogte te houden van deze l obby en geboekte resultaten; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

VVD Brabant: Mar t i jn van Gruij thui jsen 

SP Brabant: N i c o Hei jmans 

PvdA Brabant : Ben M a a s " 

M o t i e M 5 a ' A a n p a k ondermi jnende criminali teit ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- ondermi jnende criminaliteit een steeds groter w o r d e n d prob leem is in Brabant; 

- vei l igheid voor onze inwoners een zeer be langr i jk punt is; 

- o p 11 maart in het Debat van het Zu iden lijsttrekkers van de landel i jke pol i t ieke part i jen aangaven dat 

er meer ge ld moet komen voor Brabant om de ondermi jnende criminaliteit aan te pakken ; 

v ragen het co l lege: 

- een l obby te starten richting de Tweede Kamer en het n ieuw te vormen kabinet om deze toezegg ingen 

in het debat ook om te zetten in extra middelen in het regeerakkoord voor de a a n p a k van ondermi jnende 

(drugs-)criminaliteit in Brabant; 

- Provinciale Staten op de hoogte te houden van deze l obby en geboekte resultaten; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

VVD Brabant: Mar t i jn van Gruij thui jsen 

SP Brabant: N i c o Hei jmans 

PvdA Brabant : Ben M a a s " 

M o t i e M 5 b ' A a n p a k ondermi jnende criminali teit ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant , in vergader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- ondermi jnende criminaliteit een steeds groter w o r d e n d prob leem is in Brabant; 

- vei l igheid voor onze inwoners een zeer be langr i jk punt is; 

- op 11 maart in het Debat van het Zu iden lijsttrekkers van de landel i jke part i jen aangaven dat er meer 

ge ld moet komen voor Brabant om de ondermi jnende criminaliteit aan te p a k k e n ; 

v ragen het co l lege: 

- een l obby te starten richting de Tweede Kamer en het n ieuw te vormen kabinet om deze toezegg ingen 

in het debat ook om te zetten in extra middelen in het regeerakkoord voor de a a n p a k van 

ondermi jnende (drugs-)criminaliteit in Brabant ; 

- Provinciale Staten o p de hoogte te houden van deze lobby en geboekte resultaten; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

VVD Brabant: Mar t i jn van Gruij thui jsen 

SP Brabant: N i c o Hei jmans 

PvdA Brabant : Ben M a a s 

C D A Brabant: M a r i a n n e van der S loot" 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Dank u w e l . Het w o o r d is aan mevrouw Van der Sloot van het 

Christen Democrat isch A p p è l , het CDA. 
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M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Dank u w e l , voorzi t ter. V a n d a a g bespreken w e de Perspectiefnota van 

onze bruisende b o a r d r o o m , die z ich verbindt met een sterk ecosysteem van maatschappel i jke innovat ie en 

de interactieve part ic ipat ieve trajecten met de mult ihel ixpartners. Dat kan ik op de markt van Den Bosch 

niet u i t leggen, maar b l i jkbaar anderen ook niet. W a n t zowe l BrabantAdvies als de Rekenkamer vraagt z ich 

letterlijk af wa t er concreet gaa t gebeuren , wa t de provinc ie precies verwacht van externe partners en 

w a a r u per thema wilt staan aan het eind van deze bestuursper iode. Als ik u was zou ik daa r o p zi jn 

zachtst g e z e g d niet z o bli j mee z i jn . W a n t u bent ha l ve rwege deze per iode van uw col lege dat ambit ieus 

startte met veel pk. W a n t Brabant zou he lemaal anders w o r d e n . En wat z ien w e na twee jaar? Een co l lege 

dat z ichzel f heel bruisend vindt, maar ondertussen veel bez ig is o p de tekentafel , veel w o o r d e n gebruikt 

d ie niet uit te leggen zi jn en waar in iedere gedepu teerde zi jn eigen tempo kiest. Terwij l u samen niet echt 

voorui tkomt. En ik denk ook dat de VVD daa r wa t minder gelukk ig van word t , wan t gas o p de p lank word t 

toch we l een beet je gemist. Voorzi t ter. Het is dan ook goed dat w e v a n d a a g - om in dat thema te bl i jven 

- de jaarl i jkse APK-keuring d o e n . En in dat keur ingsrapport zul len wi j de g o e d e punten opnemen, maar 

ook de d r ingende aandachtspunten en de reparat ies die nod ig z i j n . W a n t zoa ls bekend hebben wi j als 

C D A dat wa t w i j be langr i jk v inden voor de toekomst van Brabant samengevat in de dr ie D's: d ichtb i j , 

degel i jk en duidel i jk. 

Voorzi t ter. Ik begin dichtbi j met we rk en lee fbaarhe id . W a n t de Brabantse economie is b o o m i n g . W i j 

kunnen lezen dat u samen met anderen druk bez ig bent met proeftuinen en l iving labs om v r a a g en 

a a n b o d o p de arbeidsmarkt te matchen. Schit terend. Het bele id van gedepu teerde Pauli is te vergel i jken 

met een g lanzende Porsche. Die ziet er g o e d uit, maakt veel l awaa i en kent ook een heel hoge snelheid. 

M a a r dan gaa t hij we l weer z o snel dat hij niet alt i jd ziet dat die booming economie niet voor iedereen 

geldt . W a n t je zult maar in de logistiek z i t ten, zoa ls Bo l .com, met grootse n ieuwbouwp lannen en 

honderden vacatures, maar d ie mensen in Brabant niet kunnen kr i jgen. En dat er wel z o ' n 5 X van de 

Brabanders werk loos is. Dan gaa t er iets mis, wan t die match tussen v raag en a a n b o d is helemaal niet z o 

g o e d . W i j z ien zaken die w e als provincie kunnen o p p a k k e n , zoa ls het toestaan van huisvesting in de 

buurten voor seizoensarbeiders en het verbeteren van de bere ikbaarhe id van de bedr i jventerre inen met het 

o p e n b a a r vervoer. En daa r d ienen wi j een motie voor in. 

Voorzi t ter. Anders dan d ie snelle spor twagen van de VVD past bij het be le id van be ide SP-gedeputeerden 

eerder een botsauto. Gedepu tee rde Swinkels heeft na twee jaar Socia le Veerkracht nog heel veel werk 

aan de Swinkel . BrabantAdvies noemt dat handel ingsver legenheid . W i j z ien dat er niet zovee l van de 

g rond is gekomen en dat er veel onduidel i jkheid is bi j de organisat ies die z ich inzetten voor de 

leefbaarhe id van Brabant. 

Bij e r fgoed z ien w e we in ig ge ld om het Brabants e r fgoed te behouden , mede doo r de bezu in ig ing van 2 0 

mil joen euro bij de start van dit co l lege. En dat is dan weer jammer in 2 0 1 8 , het Europese jaar van het 

e r fgoed . W i j wi l len g r a a g samen met u kijken of er meer mogel i jk is, b i j voorbee ld met de Omgev ingswet . 

En daa r dienen wi j een motie voor in. 

Bij lee fbaarhe id , voorzi t ter, hoort voor ons ook een drugsvri j Brabant. De VVD begon er al over. V a n d a a g 

maken w e extra ge ld vrij voor de taskforce. Dat is belangr i jk , wan t ondermi jn ing en drugs zi jn de grote 

bedre ig ingen van Brabant . De o p r o e p van de commissaris en de burgemeesters aan Den H a a g was 

glashelder: dit accepteren wi j niet. En ook wi j v inden het be langr i jk dat dit in de kabinetsformatie 

doordr ing t . W i j laten als C D A Brabant geen mogel i jkheid onbenut om dat ook in Den H a a g te melden. W i j 

z i jn zeer ben ieuwd naar de motie van de VVD, maar w e vragen ook G S om al le mogel i jkheden en 

middelen bij te zetten om dit daadwerke l i j k voor e lkaar te kr i jgen. 

Voorzi t ter. Dan ga ik over o p de tweede ' D ' van du ide l i jkhe id , die ik toespits o p mobil i teit en de b o d e m , 

een van uw bestuursopdrachten. Gedepu tee rde Van der M a a t kiest meer voor een e-bike om op zi jn 

gemak na te denken over de toekomst van de mobil i teit . M a a r die tijd is er niet, want de bere ikbaarhe id 

van Brabant verslechtert in een h o o g tempo. En de smart mobi l i ty kan dat niet b i jhouden. U en wi j kennen 

de o p r o e p van de Brabantse ondernemers. De ondernemersagenda van de B Z W vraagt heel snel we rk te 

maken van de A 5 8 , de A 2 en de A 6 7 . G r a a g uw reactie d a a r o p . En aansluitend lezen w e tussen de 

regels doo r dat u positief bent over een n ieuw station Eindhoven Ai rpor t . Een lang lopende discussie w a a r 

w e nu knopen moeten doo rhakken , nu Brainport ook in Den H a a g word t gez ien . Voor het C D A is dit een 

duidel i jk geval let je van gas o p de p lank. W i j zouden g r a a g een intercitystation realiseren bi j de a i rpor t en 
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de Brainport Industry Campus en niet pas in 2 0 3 0 , maar eerder . En d a a r o m hebben w e een aantal v ragen 

aan de gedeputeerde . Bent u voor of tegen het realiseren van een intercitystation, hoe wil t u die realisatie 

versnellen en bent u bere id h iervoor t i jdeli jk ge ld vrij te maken en een voor f inancier ing te treffen? 

Voorzi t ter. De bere ikbaarhe id van het oosten van Brabant v raagt ook aandach t . Speci f iek de oost-

westverb inding en het o p w a a r d e r e n van de N 2 6 4 , zojuist ook al g e n o e m d . Zeker nu daa r binnenkort in 

de regio over gesproken word t . Daar d ienen wi j een motie over in. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Karel Burger Dirven van de VVD. 

De heer B u r g e r D i r v e n (VVD): M e v r o u w Van der Sloot. Ik kom toch even terug op uw opmerk ing over 

het treinstation Eindhoven Ai rpor t . W a n t vor ig jaar zi jn w e daarover gebr ief t in het kader van de uitkomsten 

van het MIRT-over leg. En nu stelt u daarover al ler lei v ragen aan de gedepu teerde . Het is natuurli jk vrij aan 

de gedepu teerde hoe hij d a a r o p wi l an twoo rden , maar ik heb toch daarover ook een v raag aan u. Hoe 

ziet u dat in het licht van de MIRT en de uitkomsten daarvan? Het ge ld moet ergens v a n d a a n komen. Dat 

wi l z e g g e n , als er dan al ge ld voor een NS-station moet komen, wa t een r i jksopgave is, dan moet er iets 

anders verva l len. Dus het is niet e n / e n , maar dan en /o f . Dus w a a r moet dan iets verval len als u ge ld naar 

het NS-station van Eindhoven Ai rpor t wilt hebben? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M e v r o u w Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Zoals u mij ook heeft horen z e g g e n , mijnheer Burger Dirven, staat 

Brainport nu ook in Den H a a g op de a g e n d a . Dus wi j z ien daa r mogel i j kheden. En dat zit ook in het grote 

onde rzoek naar Brainport als mainport . Die hele mobil i teit, d ie daa rmee te maken heeft. En wi j denken dat 

nu ook het moment is om dit o p de kaart te zetten en om hiermee verder te g a a n . En aan de andere kant 

meer een v raag aan de gedeputeerde Financiën, misschien kunnen w e daa r zelf we l iets in betekenen om 

dat te versnel len. Dus dat is ook een v raag aan de gedepu teerde . 

Ik ga door , voorzi t ter. Ik stap over naar een ander thema, dat ook duidel i jkheid vraagt . De 

bestuursopdracht d ie u aan uzelf geeft over de vi tale b o d e m . Die opdrach t mag wa t ons betreft concreter. 

W a n t het is niet duidel i jk wa t het co l lege bedoel t met een vitale b o d e m . Het g o e d formuleren van de 

doelstel l ingen is daarb i j be langr i jk . Daa rom dienen wi j de motie 'Vi tale b o d e m ' in. En in het kader van het 

meten van de stikstofdepositie de motie ' M e t e n is we ten ' . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Otters. 

M e v r o u w O t t e r s - B r u i j n e n (VVD): Dank u w e l . Ik mis denk ik een stuk in uw be toog . W a n t u benoemde 

een motie over noordoost , de bere ikbaarhe id a ldaar . M a a r ik heb eigenl i jk de strekking of de inhoud van 

uw motie daar in gemist. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Die heb ik ook niet toegel icht , dus dat heeft u verder niet gemist. Het 

gaa t om het bere ikbaar maken van de reg io , de oost-westverbinding, zoals die daa r wo rd t g e n o e m d . Het 

o p w a a r d e r e n van de N 2 6 4 in b rede z in , maar ook o p kortere termijn kijken naar de mogel i jkheden om 

b i j voorbee ld rotondes o p te w a a r d e r e n , om te kijken of w e het l andbouwverkeer o p een andere manier 

kunnen rege len. Dus eigenl i jk het hele pakket. Binnenkort z i jn daa r d a g e n over, ook in de reg io , om 

daarover te spreken. En wi j wi l len g r a a g aan de gedeputeerde deze inzet daar in meegeven. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M e v r o u w Otters. 

M e v r o u w O t t e r s - B r u i j n e n (VVD): Dank u w e l . M a a r is het niet z o dat het C D A in Gennep reeds een 

motie heeft inged iend en daa r de VVD-burgemeester g e v r a a g d heeft om reg ionaal deze o p r o e p te doen? 

Dat is ook door Boxmeer opgepak t . Dus reg ionaa l komen dus die gesprekken a l , dat ze daa r samen in 

opt rekken. W a a r o m wilt u daar dan ook nog een b e p a a l d e bemoeienis in hebben? 
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M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : W a t wi j z ien is dat de verschi l lende gemeenten daar in gezamenl i j k 

opt rekken. Dat is t rouwens ook heel erg g o e d hè, wan t anders kun je z o ' n reg ionaa l p lan nooit van de 

g rond kr i jgen. En om dat kracht bi j te zet ten, omdat gemeenten dat niet a l leen kunnen en omdat wi j daar 

ook als provincie een verantwoorde l i j khe id in hebben , leggen w e dat v a n d a a g hier neer. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Ja. U heeft al twee keer geïnter rumpeerd. M e v r o u w Van der Sloot 

vervolgt haar b e t o o g . 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Voorzi t ter. W e komen bij de derde en laatste ' D ' van een degel i jk 

f inancieel be le id en investeringen in de toekomst. W a n t gedeputeerde Van Mer r ienboer doet het g o e d , 

b i j voorbee ld op het dossier leegstand. O n z e compl imenten. M a a r bij het f inancieel beleid zou hij wa t ons 

betreft moeten kiezen voor een kna l rode b randwee rau to . W a n t wi j z ien wel wa t brandjes ontstaan. Zo is 

er straks minder vrij ge ld te besteden. W a n t ook het de rde deel van de Essent-gelden is straks vo l led ig 

bestemd. M a a r ook na 2 0 1 8 zi jn er investeringen nod ig in Brabant. Revolverendheid is dan cruc iaa l . En 

de Rekenkamer heeft wa t vraagtekens bij hoe dat nu gaat . H o e kijkt het co l lege aan tegen dit d i lemma 

voor de komende jaren? 

Voorzi t ter. Dan ook een specif ieke v raag over de bezu in ig ingen. Zi jn d ie a l lemaal we l z o realistisch en 

haa lbaa r , b i j voorbee ld d ie o p de prov inc ia le organisat ie? De gedeputeerde zegt 18 mil joen euro te 

besparen. Hoeveel is er nu na twee jaar gereal iseerd? En hoe gaat u de 8,5 mil joen euro in al le vo lgende 

jaren besparen? 

Bij degel i jkheid hoort wa t het C D A betreft ook het zi jn van een be t rouwbare overhe id . W i j z ien dat veel 

ondernemers ve rdwa len in de procedures van dit provinciehuis. O m dat te voorkomen dienen wi j de motie 

'Duidel i jkheid voor ondernemers ' in. 

Voorzi t ter . Dan gedeputeerde Spier ings. Zij blijft hangen in een pro to type van een ze l f r i jdende G o o g l e 

auto. G e w e l d i g pracht ig o p de tekentafel , maar nog niet in de prakt i jk. En dat z ien w e ook een beet je in 

het p rog ramma Energie. W e komen niet eens in de buurt van onze ambi t ie. De gepresenteerde graf ieken 

zi jn ke ihard . En wi j z ien dat kansen niet w o r d e n gepakt . W a n t eind vor ig jaar deed onze fractie nog de 

suggestie om de Brabantse veerdiensten te ve rduurzamen, zoda t w e schoner en ook goedkope r kunnen 

va ren . Kenneli jk is dat voorstel tussen w a l en schip be land . W i j v ragen u nogmaals met deze suggestie aan 

de slag te g a a n . G r a a g ook uw react ie. 

De motie 'Samen aan de b a l ' , om sportclubs te ve rduurzamen, is aangenomen . M a a r de signalen uit het 

ve ld stellen ons niet z o gerust. Er lijkt heel veel energ ie gestoken te w o r d e n in het optu igen van een 

bureaucrat ische t i jger. O m in de resterende twee jaar van deze Statenper iode nog tot een versnell ing te 

komen za l GroenLinks straks een motie indienen over de versnell ing van de energ ieopgave . 

Voorzi t ter. M i jn fractie wi l nog g r a a g twee n ieuwe opdrach ten formuleren, een aan de Staten en een aan 

G S . De eerste opdrach t is een opdrach t aan ons a l len. Dit naar aan le id ing van het onde rzoek dat 

jongeren geen belangstel l ing hebben voor de prov inc ie. M a a r g o e d , onbekend maakt ook onbemind . En 

d a a r o m dienen wi j een motie in om iedere Brabantse scholier kennis te laten maken met het werk van de 

provinc ie en Provinciale Staten. De tweede opdrach t is een opdrach t aan het co l lege. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Me i je r , D 6 6 . 

De heer M e i j e r (D66) : Dank u w e l , voorzi t ter. Ik ken de tekst van de motie niet, wan t u heeft die niet aan 

ons gestuurd. Bl i jkbaar is dit een plek om daa r ook een klacht over in te d ienen. M a a r los daa rvan v raag 

ik mij af hoe dat z ich verhoudt tot de bestaande p rog ramma 's , w a a r b i j ProDemos deze provinc ie al 

ondersteunt om zoveel mogel i jk m idde lbare schol ieren op dit provinciehuis te on tvangen. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M e v r o u w Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Een g o e d punt dat u maakt. En als het u gelukkiger maakt, dan zul len 

w e de moties ui teraard ook uw kant o p sturen. ProDemos heeft i nde rdaad een be langr i jke rol in het 

bekendmaken van de pol i t iek. Dat z ien w e o o k hier op het provinciehuis. Al leen hebben w e er wa t 
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onderzoek naar g e d a a n . En wa t w e z ien is dat ProDemos z ich in Brabant voornamel i jk richt op één 

school , althans dat er maar één school is die er heel veel gebru ik van maakt. En in ieder geval niet a l le 

scholen. M a a r om u gerust te stellen, in ons voorstel wi l len w e o o k kijken of w e dit samen met ProDemos 

kunnen o p p a k k e n , omdat z i j ook de geë igende club daa rvoo r z i jn . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Mei je r . 

De heer M e i j e r (D66 ) : Ja. Ik heb me in datze l fde stukje van het p rog ramma o o k wel eens verd iept vanuit 

een we rkg roep d ie onder andere door uw fractie word t gesteund. En ProDemos biedt i nde rdaad een 

p rog ramma a a n . En vervolgens w o r d e n de scholen u i tgenod igd om van dat p rog ramma gebru ik te maken. 

En ik v ind dat deze prov inc ie, dit co l lege en de ambtel i jke organisat ie z ich v o l o p inzetten om ProDemos 

bekend te maken bij d ie scholen om uiteindeli jk naar het provinciehuis te komen. Dus ik v raag me af wa t er 

nu helpt om dat met een motie nog een keer extra te bestendigen terwi j l w e weten dat er al heel veel 

ambtenaren druk bez ig zi jn om dat p rog ramma bi j al ler lei m idde lbare scholen bekend te maken. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M e v r o u w Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Ik ben ook bli j met de gep leegde inzet. Absoluut . M a a r zoals u dat ook 

bent wi l ik daa r ook g r a a g ambit ieus in z i jn . En o o k voor onszelf de doelstel l ing zetten dat iedere scholier 

minstens een keer in zi jn schoolcarr ière het provinciehuis van binnen heeft gez ien . Dus dat is dan ook een 

ambit ie die w e onszelf als Staten op leggen met de inzet die er al is. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Hei jmans, SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Dank u w e l , voorzi t ter. M e v r o u w Van der Sloot. U zegt k inderen naar het 

provinciehuis ha len, wan t onbekend maakt onbemind . N o u heb ik regelmat ig kinderen hier o p de tr ibune 

meegemaakt . En mijn ervar ing is dat voor ons misschien we l geldt : bekend maakt onbemind . Bent u daa r 

niet een beet je b a n g voor? Als wi j jongeren die debat ten van ons laten meemaken, en wi j z o u d e n 

misschien straks bij de mensen op de tr ibune o o k eens een soort enquête kunnen houden, hoe lang denkt u 

dat d ie k inderen - die arme k inderen, zou ik haast z e g g e n - het vo lhouden? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r F o u t ! B ladwi jzer niet gedef in ieerd . : M e v r o u w Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : N o u , mijnheer Hei jmans, u onderschat uzelf. Ik denk dat w i j daar ook 

een heel grote verantwoorde l i j khe id in hebben . Dan kom ik eigenl i jk meteen - als u dat toestaat - bij de 

tweede opdrach t die w e hebben . Die heeft daa r alles mee te maken, een opdrach t aan het co l lege. W a n t 

de a fge lopen jaren z ien wi j hier steeds meer va lo r isa t ieprogramma's , cross-overs, pre-seeds, l iving labs en 

mult ihel ixpartners. O f tewe l onbegr i jpe l i jke taa l . En mijnheer Hei jmans, onbegr i jpe l i jke taal helpt in ieder 

geval zeker niet om een aantrekkel i jk debat te voeren voor de mensen o p de tr ibune of voor de scholieren 

in Brabant. Dus d a a r o m wi l len wi j een opdrach t , eigenl i jk is het meer een u i tdag ing, geven aan dit co l lege 

om de vo lgende perspect iefnota - dus u heeft nog een jaar - begr i jpel i jk te maken. Ik denk aan een 

verk larende woordenl i js t , ik denk aan een check door W i m Daniëls, misschien door de schol ieren. W a t u 

wi l t , w i j zi jn voor . W a n t als wi j ons we rk niet in normale w o o r d e n kunnen u i t leggen, dan kunnen wi j d ie 

schol ieren en een hogere verk iezingsopkomst we l vergeten. Dus g r a a g aan het co l lege de o p r o e p : durft u 

d ie u i tdag ing aan? 

Voorzi t ter. Dan sluit ik ook af. Het C D A staat voor d ichtb i j , degel i jk en duidel i jk. En als ik terugki jk op de 

jaarl i jkse APK hebben wi j een aanta l aandachtspunten en reparat ies a a n g e g e v e n . O m d a t wi j v inden dat er 

wa t moet gebeuren voor Brabant en de Brabanders. 

Voorzi t ter . Het co l lege sluit z i jn nota af met de tekst: "Het komt i nde rdaad neer op schakelen, versnellen en 

doo rpakken in het tweede deel van de bestuursper iode." 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Burger Dirven op de va l reep. 
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De heer B u r g e r D i r v e n (VVD): Ja. Dank u w e l , voorzit ter. O p de ' D ' van duidel i jk heb ik toch nog een 

verduidel i jk ing nod ig over de va lor isa t ieprogramma's . W a n t u zegt dat z o tussen neus en l ippen door . W a t 

vindt u daarvan? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M e v r o u w Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Het punt dat ik hierbi j wi l maken, is dat ik het voora l een heel 

ingewikke ld w o o r d v ind . Ik v ind dat als wi j duidel i jk wi l len zi jn naar de mensen die op de tr ibune zi t ten, 

moeten w e dat ook kunnen ui t leggen. Dus dat is mijn punt over de va lor isa t ieprogramma's . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Burger Dirven. 

De heer B u r g e r D i r v e n (VVD): Ja. M a a r zegt u nou dat u het niet kunt u i t leggen, w a a r wi j als Staten 

gener iek het we l kunnen ui t leggen? M a a r u kunt het niet u i t leggen. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M e v r o u w Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : N o u , de u i tdag ing is aan u. Legt u eens uit wa t een 

va lor isa t ieprogramma is. Misschien komen w e dan al een stukje verder. En daarb i j onderschreven wi j als 

C D A dat w i j dat een heel g o e d e inzet v inden. W i j hebben daa r geen moei l i jkheden mee, maar het gaa t 

mij om het w o o r d , de w i j ze w a a r o p wi j hier met e lkaar communiceren. W e moeten niet voor tdurend 

verstopstruiken v inden om ons achter te verschui len, terwi j l je het ook in g e w o n e mensentaal kunt z e g g e n . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : U mag nog an twoo rden , maar heel kort. 

De heer B u r g e r D i r v e n (VVD): W a t ik nog even wi l meegeven, is dat er vanuit het Rijk heel veel 

interesse is voor de Brabantse va lor isa t ieprogramma's . Dus ik vind het dan heel raar dat u zegt : ik kan het 

niet u i t leggen. Dank u w e l . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M e v r o u w Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Ik ben hartstikke bl i j met u dat ze dat in Den H a a g we l begr i jpen. M a a r 

het punt is dat w e hier ook in Brabant begr i jpe l i jk moeten zi jn en dat u en ik het o p de markt in Den Bosch 

kunnen ui t leggen. En met deze w o o r d e n komen wi j daa r niet mee uit. 

Voorzi t ter. Het co l lege had afgesloten in zi jn nota dat het i nde rdaad neerkomt op schakelen, versnellen en 

doo rpakken in dat tweede deel van de bestuursper iode. I nde rdaad . De komende twee jaar moet u aan de 

bak . W a n t d ie ze l f r i jdende auto, die de bestuurder ove rbod ig maakt, zit nog in de testfase. Dank u w e l . 

Mo t i e M 6 ' M e t e n is we ten ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t in v e r g a d e r i n g b i jeen o p v r i j d a g 21 apr i l 2 0 1 7 b e h a n d e l e n d 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 i nzake de Perspect iefnota 2 0 1 7 ; 

cons ta te rende d a t : 

- de b iodivers i te i t in B raban t l i jdt o n d e r de g ro te hoevee lhe id s t ikstofdeposi t ie ; 

- d a t w e het ef fect van st ikstofregels o p de Brabantse b iod ivers i te i t o n v o l d o e n d e w e t e n ; 

- het R I V M in 2 0 1 5 de o p d r a c h t van G S o m in meer Brabantse na tuu rgeb ieden concent ra t ies stikstof 

te meten en PS o n v o l d o e n d e o p de hoog te is van de hu id ige stand van z a k e n ; 

o v e r w e g e n d e d a t : 

- met ingen van st ikstofdeposi t ie a l t i jd een betere basis vo rmen v o o r b e l e i d d a n b e r e k e n i n g e n ; 

- het maken van be le id o p de groots te b ronnen van st ikstofdeposi t ie o p meer d r a a g v l a k kan rekenen 

als de ef fecten van het v o o r g a a n d e st ikstofbele id k r a a k h e l d e r z i j n ; 

- als w e over vijf of tien jaar het effect van st ikstofregelgeving o p de stikstofdepositie wi l len weten , w e 
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anno 2 0 1 7 kraakhelder moeten weten wa t de stikstofdepositie nu is; 

ve r zoeken G e d e p u t e e r d e S ta ten : 

- de hu id ige inspann ing inclusief kosten van st ikstofmet ingen in B raban t in kaar t te b r e n g e n ; 

- de meer j a r i ge resultaten van d e s t iks to fdepos i t iemet ingen te de len met PS; 

- r icht ing Prov inc ia le Staten met een voorste l te komen hoe w e de st ikstofdeposi t ie w a a r n o d i g beter 

kunnen meten en mon i to ren en w a a r dit ext ra g e l d kost dit v ia een b e g r o t i n g s w i j z i g i n g v o o r te 

l eggen a a n Provinc ia le Sta ten; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

CDA: René Kuijken 

GroenLinks: H a g a r Roijackers 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

Chr is tenUnie /SGP: Hermen Vreugdenhi l 

PvdA: Antoinette Knoet 

VVD: W i l m a Di rken" 

Mo t i e M 7 'A l le scholieren naar het provinciehuis ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op vr i jdag 2 1 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

constaterende dat : 

- er o p dit moment jaarl i jks al enkele (middelbare) scholieren het provinciehuis, het huis van Brabant, v ia 

ProDemos of de verschi l lende Statenfracties bezoeken ; 

- er ook nog vele Brabantse (middelbare) scholieren zi jn d ie het provinciehuis ti jdens hun schoolt i jd niet 

bezoeken ; 

- uit onderzoek blijkt (zie motie-Heijnen 2 4 juni 2 0 1 3 ; Tweede Kamer der Staten-Generaal) dat dee lname 

aan het p rog ramma van ProDemos en bezoek aan het provinciehuis het pol i t ieke ze l fver t rouwen doet 

toenemen; 

- er enkele knelpunten voor Brabantse scholen zi jn om een bezoek aan het provinciehuis te b rengen , 

w a a r o n d e r (de kosten voor) het vervoer tussen school en provinciehuis en de regel dat het 5 0 0 euro 

kost om de Statenzaal te huren en er kosten gerekend w o r d e n voor het gebru ik van de Bois le Duc-zaal . 

ove rwegende dat : 

- het streven van Provinciale Staten moet z i jn om iedere Brabantse scholier kennis te laten maken met het 

we rk van de prov inc ie /Prov inc ia le Staten; 

d ragen het presidium o p : 

- samen met ProDemos een p lan uit te werken dat ervoor zorg t , dat binnen a fz ienbare tijd ten minste 7 5 X 

van de Brabantse scholieren ti jdens hun middelbareschool t i jd het provinciehuis (het Huis van Brabant) 

bezoekt en hierin in ieder geval de twee genoemde knelpunten te betrekken; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

CDA: Steenbakkers, Deryckere 

50PLUS: Van Overve ld 

Chr is tenUnie /SGP: Vreugdenhi l 

GroenLinks: Ui j lenhoet 

Lokaal Brabant: Hei jman 

Partij voor de Dieren: Van der W e l " 

Mo t i e M 8 ' M e e r behoud Brabants e r fgoed mogel i jk maken met de n ieuwe Omgev ingswe t ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

kennisnemende van : 

- het Beleidskader e r fgoed 2 0 1 6 - 2 0 2 0 en de dr ie rollen van de provinc ie, z i jnde: 

1 . r ichting geven (middels 4 verhalen van Brabant en de a fweegmethod iek must-need-nice); 

2 . lokaal d raagv lak stimuleren en b e w e g i n g faci l i teren; 
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3. behoud mogel i jk maken via invester ingsbudget Er fgoedfabr iek, restauratie-inzet en RO-

instrumentarium. 

- het startdocument O p w e g naar de Brabantse Omgevingsv is ie met als belangri jkste u i tgangspunten: de 

mens centraa l , lerend vanuit de prakt i jk en u i tgaan van één overheid en met focus o p vier grote 

maatschappel i jke o p g a v e n , te weten : 

1 . Brabant, ve rbonden ; 

2 . Brabant, k l imaatzeker; 

3 . Brabant, we l va rend ; 

4 . Brabant, vernieuwt samen. 

- de Perspectiefnota 2 0 1 7 van de provinc ie Noord -Braban t met in het b i jzonder bouwsteen 1 , pa rag raa f 

3.5 (pag ina 2 0 / 3 2 ) , en bouwsteen 2 , hoofdstuk 8 pag ina 3 0 / 4 6 ; 

ove rwegende dat : 

- de f inanciële middelen ten behoeve van het behoud van Brabants er fgoed beperkt z i jn en dw ingen tot 

het maken van keuzes. Bezuinig ingen o p het budget de schaarste aan f inanciële middelen nog 

beperkter heeft gemaakt en het budget mogel i jk in 2 0 1 8, tevens u i tgeroepen tot Europees Jaar van het 

Cultureel Er fgoed, al uitgeput za l z i jn ; 

- behoud van er fgoed ook mede mogel i jk kan w o r d e n gemaakt middels herbestemming en inzet van 

andere RO-instrumentaria, maar w a a r v o o r tevens lokale betrokkenheid en part ic ipat ie als v o o r w a a r d e n 

w o r d e n geste ld; 

- het proces van de Brabantse Omgevingsv is ie z ich inmiddels in de durffase bevindt , waa r i n ontwikkelen 

van en exper imenteren met n ieuwe RO-instrumenten met daar in verweven een nadrukkel i jke nauwe 

maatschappel i jke betrokkenheid en burgerpar t ic ipat ie centraal s taan; 

d ragen Gedepu tee rde Staten o p : 

- een pilot 'Omgev ingswe t behoud Brabants e r f goed ' op te zetten met als doe l te exper imenteren met 

n ieuwe RO-instrumenten zoals in de Omgev ingswe t b e d o e l d (en zoals ook diverse kop lopergemeenten 

hiermee aan de slag zi jn) om z o meer behoud van Brabants e r fgoed mogel i jk te maken (als z i jnde een 

van de kerntaken van de provincie) en deze kennis en ervar ing te delen met Provinciale Staten; 

- de g loba le opzet van deze pilot nog voor het zomerreces 2 0 1 7 aan Provinciale Staten aan te b ieden 

(middels een Statenmededel ing) met daar in tevens opgenomen wanneer de resultaten zi jn te 

ve rwach ten ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

CDA: Caro l ine van Brakel en M a r i a n n e van der Sloot 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

Chr is tenUnie /SGP: Hermen Vreugdenhi l 

GroenLinks: Sjo Smeets" 

Mo t i e M 9 ' W e r k maken van de Oost -Westverb ind ing ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op vr i jdag 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

constaterende dat : 

- uit recent onde rzoek blijkt dat een g o e d e oost-westverbinding (Haps-Uden) al jaren word t gemist; 

- het door t rekken van de A 7 7 op korte termijn niet realistisch is; 

- in jun i / ju l i 2 0 1 7 on tw ikke ldagen zi jn over de bere ikbaarhe id van de reg io ; 

ove rwegende dat : 

- de o p w a a r d e r i n g van het N264 - t r acé een realistische verbeter ing kan zi jn voor de oost-westverbinding; 

- smart mobi l i ty l aagd rempe l i g kan w o r d e n ingezet als deel van de oploss ing; 

- er kansen zi jn om een impuls te geven aan de doors t roming, verkeersvei l igheid, lee fbaarhe id , 

economie , duurzaamhe id en behoud van werkge legenhe id voor het Land van Cuijk, Uden , Boekel en 

de omgev ing ; 
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roepen Gedepu tee rde Staten o p : 

- z ich in te zetten voor een o p w a a r d e r i n g van het N 2 6 4 - t r a c é ; door op korte termijn de knelpunten in het 

hu id ige N264 - t r acé integraal in kaart te brengen en aan te pakken , met b i j zondere aandach t voor : 

o de aanpass ing van rotondes en kruis ingen; 

o het scheiden van landbouwverkeer van 8 0 km-wegen en; 

o betere benutt ing van de carpoo lmoge l i j kheden bi j A 7 3 en A 5 0 ; 

- een onderzoek te doen naar nut en n o o d z a a k van een r o n d w e g bij Sint Hubert , het verminderen van 

sluipverkeer bi j Boekel , Volkel en Uden , de verkeersproblemat iek bij G r a v e en opt imal isat ie van het 

O p e n b a a r Vervoer in de reg io ; 

- Provinciale Staten v o o r a f g a a n d aan de Begrot ing 2 0 1 8 te informeren over de acties, de p lann ing en 

mogel i jke f inanciële a f w e g i n g ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

CDA: Ank ie de Hoon en Huseyin Bahar" 

Mo t i e 10 'Bere ikbaarhe id bedr i jventerre inen' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

constaterende dat : 

- veel bedr i jventerreinen slecht bere ikbaar z i jn ; niet al leen met de fiets en het openbaa r vervoer, maar -

mede d a a r d o o r - ook met de auto dr ingen geb lazen is doo r beperkte in- en uitritten van deze 

bedr i jventerre inen; 

- de beperkte bere ikbaarhe id van bedr i jventerreinen steevast een onde rwe rp van aandach t is in o .a . 

onderzoeken van de BZVV en bovenaan de wensli jsten van werkgevers staat als verbeterpunt ; 

- er g e n o e g mensen zi jn die wel wi l len werken en stagiaires die wi l len afstuderen, maar be lemmerd 

w o r d e n doo rda t bedr i jventerreinen niet bere ikbaar zi jn met het o p e n b a a r vervoer ; 

- Stichting Zet de bere ikbaarhe id van bedr i jventerreinen als be langr i jk knelpunt voor de te ontwikkelen 

Omgevingsv is ie heeft ge fo rmu leerd ; 

ove rwegende dat : 

- er meerdere kleinschal ige init iatieven zi jn geweest of l open , maar structurele oplossingen nog niet 

voo rhanden z i j n ; 

- init iatieven veelal in een z o g e n a a m d e pi lotfase bl i jven steken en niet van de g rond komen; 

- het Havenbusje in W a a l w i j k al jaren succesvol bl i jkt; 

d ragen Gedepu tee rde Staten o p : 

- b innen de nog te presenteren OV-visie expl ic iet aandach t te geven aan de bere ikbaarhe id van 

bedr i jventerre inen; 

- b innen de bestaande concessies de u i tbre id ingsmogel i jkheden te onderzoeken ; 

- een 'qu ickscan ' uit te voeren naar de bere ikbaarhe id van bedr i jventerreinen w a a r i n , om gemeentes en 

bedr i jven te pr ikkelen met e igen init iatieven te komen, zowe l de hu id ige als de verwachte , wensel i jke 

situatie in beeld wo rd t gebrach t ; 

- en Provinciale Staten hierover te informeren v o o r a f g a a n d aan de begro t ingsbehande l ing 2 0 1 8 ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

CDA: Ankie de Hoon en Huseyin Bahar 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

GroenLinks: Sjo Smeets 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l " 

Mo t i e M 1 1 'Duurzame b o d e m in Brabant ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op vr i jdag 21 apr i l 2 0 1 7 ; 

constaterende dat : 

- de provincie bli jkens het Bestuursakkoord en het Provinciaal Mi l ieu en W a t e r p l a n duurzaam 

bodembeheer h o o g in het vaande l heeft s taan; 

- concrete cijfers over de ( lokale) Brabantse bodemgeste ldhe id ontbreken; 
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- het Planbureau voor de Leefomgeving in haar rappor t Evaluatie Meststoffenwet 2 0 1 6 stelt dat er een 

drempel ligt voor boeren voor het nemen van bodemvi ta l i te i tsmaatregelen omdat deze o p korte termijn 

al leen maar ge ld kosten; 

- d i tzel fde rappor t stelt dat een meer gebiedsger ichte a a n p a k van het mestprobleem nod ig is om lokale 

mi l ieuoverschr i jd ingen tegen te g a a n ; 

- veel g ronden in e igendom van de provincie verpacht w o r d e n aan de hoogste b ieder voor één jaar 

w a a r b i j geen specif ieke toetsing is aan bodemvruch tbaarhe id ; 

- ZLTO een bodempaspoor t heeft ontwikkeld om de bodemkwal i te i t te monitoren en dat dit paspoor t 

gebruikt wo rd t door het groenontwikke l fonds Brabant ; 

ove rwegende dat : 

- duurzaam bodembeheer begint bi j het g o e d formuleren van de doelste l l ingen; 

- duurzaam ook betekent dat een langere verpacht ing leidt tot resultaat; 

- een bodempaspoor t een g o e d instrument kan z i jn ; 

v ragen Gedepu tee rde Staten: 

- gegevens bi j e lkaar te brengen over de bodemvita l i te i t op lokaal n iveau; 

- he ldere parameters bi j e lkaar te b rengen en daa r nod ig te ontwikkelen voor wa t verstaan wo rd t onder 

een duurzame b o d e m voor divers gebru ik ; 

- verpacht ing van provinc ia le g ronden dusdan ig in te richten dat duu rzaam bodemgebru i k vooropstaat ; 

- r ichting Provinciale Staten hiertoe met een voorstel te komen en w a a r dit extra ge ld kost dit v ia een 

begro t ingswi jz ig ing voor te leggen aan Provinciale Staten; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

CDA: Ton Braspenning en René Kuijken 

VVD: W o u t e r Bollen en A lex Panhuizen 

Lokaal Brabant: Jan H e i j m a n " 

Mo t i e M 5 5 ' O u d e r e n d ig i taal v a a r d i g ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op vr i jdag 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

constaterende dat : 

- 6 0 0 0 0 0 ouderen in N e d e r l a n d niet d ig i taal vaa rd ig z i jn en geen gebru ik kunnen maken van mails of 

sociale med ia ; 

- de ouderenbonden vanaf 2 0 1 8 geen aanspraak meer kunnen maken op subsidies van de provincie 

voor het op le iden van vr i jwi l l igers; 

- de ouderenbonden de a fge lopen jaren vele vr i jwi l l igers hebben opge le id die ouderen trainingen 

aanb ieden om hun d ig i ta le vaard igheden te verbeteren; 

ove rwegende dat : 

- de samenleving in snel tempo digital iseert; 

- d ig i ta le vaa rd igheden d a a r d o o r steeds belangr i jker wo rden om mee te bl i jven doen in de samenlev ing; 

- d ig i taal vaa rd ige ouderen b i jd ragen aan de sociale veerkracht van ouderen ; 

d raag t het co l lege op om: 

- met de veren igde Brabantse ouderenbonden (VBOB) in over leg te t reden om het op le iden van 

vr i jwi l l igers die d ig i ta le t ra in ingen verzorgen voor ouderen in 2 0 1 8 en d a a r n a te verzekeren; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

CDA: Marce l Deryckere 

50PLUS: W . van Overve ld 

GroenLinks: Patricia Brunklaus 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l 

Chr is tenUnie /SGP. H. Vreugdenh i l " 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Dank u w e l . Het w o o r d is aan de fract ie van de SP, de heer 

Hei jmans. 

2 6 



De heer H e i j m a n s (SP): Dank u w e l , voorzi t ter. Voorzi t ter. W e g a a n een tweede deel van deze 

bestuursper iode in onder redel i jk gunstige economische omstand igheden. En dat doen w e ondanks de vijf 

jaren kabinet VVD-PvdA, dat eerder naar mijn mening de economische groe i heeft a fge remd dan 

gest imuleerd. M a a r gelukk ig w o r d e n w e gered doo r een aant rekkende were ldeconomie en aant rekkende 

economie rondom ons. M a a r voorzi t ter, natuurl i jk w o r d e n w e toch voora l gered door het fantastische 

be le id dat in de provincie Noord-Brabant is gevoe rd . W a n t wi j hebben in Brabant namel i jk wel 

geïnvesteerd. Voorzi t ter. Deze perspect iefnota constateert d ie aant rekkende economie op de juiste manier. 

Ik heb hier eerder in het provinciehuis we l eens heel wa t meer ronkende, breedsprak ige teksten moeten 

sl ikken. En in deze perspect iefnota wo rd t ge lukk ig op een redel i jk bescheiden manier geconstateerd dat 

het g o e d gaa t met de Brabantse economie . Voorzi t ter. En en ige bescheidenheid past o o k w e l , wan t je 

moet je natuurl i jk alt i jd de v raag stellen: maar gaa t het naast die economie o o k g o e d met de samenleving? 

Tenslotte, voorzi t ter, d ie economie is niet het doe l , maar een midde l . En soms lijken w e dat wel eens te 

vergeten. 

Voorzi t ter. Ki jkend naar die samenleving w o r d ik dan toch iets minder positief en iets minder happy . W o r d t 

onze samenleving ook prett iger, toleranter, minder gestrest, fatsoenli jker en g a a n w e relaxter met e lkaar 

om? Voorzi t ter. Ik zou nog een t i jdje doo r kunnen g a a n . M a a r , voorzi t ter, voor mij is het an twoord we l 

duidel i jk . De samenleving word t er niet prett iger o p . Hoe w e met e lkaar o m g a a n op social med ia , hoe w e 

met e lkaar o m g a a n in het debat , hoe het aanta l burn-outs toeneemt, hoe kort de lontjes w o r d e n . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Van Grui j thui jsen, VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Dank u w e l , voorzi t ter. O o k als een van de b i j lagen in de 

Perspectiefnota, mijnheer Hei jmans, word t het onde rzoek van het P O N g e n o e m d . En daar in word t juist 

aangegeven dat het geluk van de Brabander precies een punt, van een 7 ,3 naar 8 ,3 , is gestegen. W a t 

zegt dat volgens u over het onderzoek van P O N ? O f zegt dat wa t over dat het geluk door de Brabander 

anders be leefd word t dan doo r u? W a t zegt dat volgens u? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Ten eerste zegt mij het begr ip 'ge luk ' niet z o heel vee l . W a n t wa t is nou precies 

geluk? Kunt u het omschri jven? Ik denk dat mensen heel vaak denken dat ze eigenl i jk ge lukk ig z o u d e n 

moeten z i jn , omdat ze een redel i jk inkomen hebben . Mi jnheer Van Grui j thui jsen, als je onlangs kijkt naar 

dat bekende proces hoe mensen in het land steeds met e lkaar o m g a a n op een steeds onfatsoenl i jker 

manier. Het is moeil i jk om nog een fatsoenli jk debat te voeren . Als je ziet hoe mensen gestrest z i jn ... Ik 

weet niet of u regelmat ig in het verkeer bent, maar als je ziet hoe onze samenleving verhardt en verhaast 

en g e j a a g d word t , dan kun je toch niet z e g g e n dat w i j in een samenleving zitten waa r i n het prett iger en 

relaxter wo rd t . En d a a r m e e z e g ik niet, mijnheer Van Grui j thui jsen; v roeger was alles beter en w e moeten 

weer terug naar de spruitjes, a lhoewe l spruitjes best lekker z i jn , daa r gaa t het niet o m , maar w ie niet ziet 

dat deze samenleving steeds verder individual iseert , mensen steeds meer geïsoleerd raken van elkaar, 

mensen steeds minder accepteren dat mensen a fw i j ken , dat mensen anders z i jn , steeds minder tolerant zi jn 

. Dat kunt u toch ook niet ontkennen. Als u de debat ten op social media ziet. Dan hoef ik niet eens dat 

bekende proces van mevrouw Simons te noemen. M a a r als ik z ie wa t t egenwoord ig normaal is in het 

taa lgebru ik , dan gaat u mij toch niet z e g g e n dat w e met z i jn al len een prett ige samenleving aan het maken 

z i jn . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Dat hoef ik niet te z e g g e n , mijnheer Hei jmans. Uit onderzoek blijkt 

dat de Brabander gelukkiger aan het w o r d e n is. Dat is denk ik we l een gevoe l . U zeg t dat de samenleving 

verhardt , individual iseert en uit e lkaar word t gespee ld . O f men speelt e lkaar uit. Dat is ook uiteindeli jk een 

gevoe l . En dat gevoe l brengt ook een uiting met z ich mee. Het gaa t er uiteindeli jk om dat de Brabander 
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gelukkiger aan het w o r d e n is. En ik denk dat dat een mooie maatstaf is w a a r w i j hier met zi jn al len ook 

naar streven: gelukkiger Brabanders. 

De heer H e i j m a n s (SP): Daar z i jn w e het in ieder geval over eens. En misschien zitten w e d a a r o m ook bij 

e lkaar in de coal i t ie. Het geluk van de Brabander . 

Bent u misschien voora l tevreden en gaa t u ervan uit dat als het economisch g o e d gaa t dat automatisch 

geluk betekent. Ik denk helaas dat heel veel mensen ook z o denken, maar ik denk dat geluk ook zeker in 

andere zaken zit dan al leen economie . Dat zit hem ook in bestaanszekerheid en een gevoel van 

gebo rgenhe id , zekerhe id en verwacht ing naar de toekomst. Dat is een reactie o p uw tweede opmerk ing , 

mijnheer Van Grui j thui jsen. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Ui j lenhoet, GroenLinks. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Voorzi t ter. De heer Hei jmans noemt al lerlei aspecten over de z ichtbare 

maatschappel i jke tweede l ing en dat het in deze provinc ie niet al leen maar pais en vree is. Heeft u dan het 

gevoe l dat dit co l lege echt stuurt, niet al leen o p d ie economische g roe i , maar i nde rdaad op die b rede 

we lvaar t , w a a r u volgens mij voor pleit? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Zo meteen ga ik in mijn be toog het co l lege v ragen een naar mijn idee een van 

de be langr i jke oorzaken van dit soort verschijnselen aan te pakken. W a n t volgens mij heeft het heel veel te 

maken met het a fnemende gevoel van bestaanszekerheid, van een zekere toekomst. De f lexibi l isering van 

de a rbe id is daar gigant isch be langr i jk in. Als mensen onzeker w o r d e n over hun toekomst, als mensen 

onzeker w o r d e n over dat ze straks we l een huis, inkomen en baan hebben , dat maakt dat mensen minder 

tolerant w o r d e n , meer e lkaar z ien als concurrent in plaats van als co l lega en als medeburger . Je werkt 

ergens met zi jn vi jven en er is er eentje die straks een vast contract krijgt. Het gevo lg is dat je elkaars 

concurrent en niet elkaars co l lega bent. En dat soort zaken , daar ga ik het co l lege v ragen om d a a r a a n iets 

te d o e n . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Ui j lenhoet. N o g een tweede react ie. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Voorzi t ter. De analyse is duidel i jk . M a a r vindt de SP nou dat dit co l lege 

vo ldoende doet? Daar ben ik nou z o ben ieuwd naar. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): N e e . O p dit moment niet. Daa rom ga ik z o meteen ook een motie indienen en 

ga ik v ragen om bi j de komende begro t ingsbehande l ing met nadere voorstel len te komen. A lhoewe l ik wel 

weet , mijnheer Ui j lenhoet - en z o reëel moeten w e ook zi jn - dat heel veel zaken die ik noem niet w o r d e n 

b e p a a l d doo r het Brabantse co l lege, maar voora l r i jksbeleid z i jn . Ik h o o p dat de onderhande laars daa r 

verstandige d ingen over gaan z e g g e n . M a a r ik denk wel dat dit co l lege een voo rbee ld kan geven, 

b i j voorbee ld met zi jn interne personeelsbele id. Daar kom ik nog o p . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van Hat tem, PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Dank u, voorzi t ter. Als de heer Hei jmans dan toch stelt dat dit co l lege een 

voo rbee ld moet geven en hij noemt de verhardende uit lat ingen o p social med ia , is hij dan ook bere id om 

zi jn eigen gedepu teerde Johan van den Hout aan te spreken, die de meest harde en valse uit lat ingen doet 

r ichting mil joenen kiezers in Brabant? Dat ze racisten, fascisten en weet ik het a l lemaal wa t z i jn . Dat 

gebeurde de a fge lopen jaren structureel. Neemt u daa r ook eens afstand van? 
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De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Ik neem daa r geen afstand van , want ik ben voor vr i jheid van meningsuit ing. En 

wa t onze gedepu teerde van de SP op Twitter zegt is voor zi jn veran twoorde l i j khe id . Daar kunt u hem o p 

aanspreken. Dat kunt u hier ook in het openbaa r deba t doen . Ik ga andere mensen niet voorschri jven wat 

z i j wel of niet mogen twit teren, dan we l e-mailen, dan wel opschr i jven. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voorzi t ter. Ik ben ook ontzettend voor vr i jheid van meningsuit ing. U bent 

zelf ook SP en uw co l lega Van den Hout ook . Als u dan z o ' n o p r o e p doet moet het ook we l een o p r o e p 

zi jn die geschraagd is o p een gedee lde opvat t ing . Als dat niet z o is moet ik b l i jkbaar conc luderen dat er 

toch wa t licht zit in uw o p r o e p aan G S . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Mi jnheer Van Hattem. U gaat er zonder meer van uit dat er hier b e p a a l d e 

fatsoensnormen zi jn overschreden. Kijk, w i j hebben daar ook we l eens een deba t over g e h a d . Van 'minder 

minder M a r o k k a n e n ' roepen was u ook niet bere id te z e g g e n dat dat over de grens was en dat eigenl i jk 

niet kan . Dat vond ik over de grens g a a n , maar ik za l het u niet ve rb ieden . En als u dat de vo lgende keer 

weer doet , dan doet u dat . En dat geldt ook voor de gedeputeerde . Als u van mening bent dat u be led igd 

word t of dat u of anderen be led igd w o r d e n , dan kunt u naar de rechter g a a n en kunt u een klacht 

ind ienen. En z o werkt dat in dit l and . W a n t wa t dat betreft zi jn w e nog steeds een rechtsstaat. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r F o u t ! B ladwi jzer niet gedef in ieerd . : De heer Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voorzi t ter. Dank u w e l . Ik wi l toch even aan de heer Hei jmans 

teruggeven dat hij degene is d ie het onde rwe rp koppel t aan de staat van de samenlev ing, aan economie . 

W i j refereren daa r helemaal niet a a n . De Brabander is g e w o o n ge lukk ig . Die toename is er. Het word t 

he lemaal niet gere lateerd aan het salaris dat de Brabander krijgt, de auto d ie hij rijdt, de b a a n die hij 

heeft, de vr ienden of kennissen. De Brabander is ge lukk ig . Kunt u daa r ook niet g e w o o n gelukk ig mee zi jn 

en z e g g e n 'misschien zi jn de Brabanders met minder ook heel erg tevreden en w o r d e n ze daar gelukk ig 

van '? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voorzi t ter. De Brabander bestaat niet. Dat weet de heer Van Gruijthuijsen net z o 

g o e d als ik. En er zul len zeker een hele h o o p Brabanders z i jn , d ie gelukk ig z i jn . Je ziet dat er noga l w a t 

mensen zi jn die v inden dat zi j tekort g e d a a n w o r d e n , die z ich niet gehoo rd voe len . Ik weet niet of het hele 

verhaa l van de b o z e wit te man u is on tgaan , maar hij bestaat. Dat was ook een VVD'er d ie ze i : 'ki jk, hij 

bestaat ' . En ik z e g niet dat hij daa r staat, d ie b o z e wit te man, maar hij zit hier w e l ergens. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Ik ga nu de vo lgende interruptie een kans geven , de heer 

Steenbakkers, C D A . 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Daar za l ik maar niks o p z e g g e n . Dank, voorzi t ter. Eigenli jk een heel 

helder be toog van de heer Hei jmans. En eigenl i jk ook iets w a a r de CDA-fract ie echt best we l d ingen in zit . 

Constant d ie focus o p die grote economie maakt mensen niet alt i jd ge lukk ig . M i j n v raag is dan w e l , u heeft 

onderhande ld met deze part i jen. U bent zelf b i j voorbee ld op de sociale part i jen met toch een beet je een 

kluitje in het riet gestuurd qua ge ld . W a a r o m heeft u dan ook bij aanvang niet de middelen gereserveerd 

om d ingen te realiseren? 
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De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Kijk, je kunt mensen in a rmoede laten verval len en vervolgens een 

a rmoedebe le id g a a n voeren. Ik z ie liever dat w e voorkomen dat mensen in a rmoede verval len. Dat w e 

dus g a a n zo rgen dat iedereen werk heeft. En als hij werk heeft dat hij met dat we rk zoveel verdient dat hij 

nog kan rondkomen ook . W a n t u weet net z o g o e d als ik dat van de 1 0 0 . 0 0 0 van de 4 0 0 . 0 0 0 kinderen 

d ie in a rmoede opgroe ien de ouders 4 0 uur per week werken . Een fulltime b a a n . Ze werken z ich een slag 

in de rondte, maar verdienen te we in ig om fatsoenli jk van rond te kunnen komen. Dus daar moeten w e 

beg innen en dat is w a a r ik dit co l lege z o meteen ook op wi l aanspreken. M a a r gez ien de interrupties kom 

ik er v a n d a a g misschien he lemaal niet aan toe. W i e weet . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r F o u t ! B ladwi jzer niet gedef in ieerd . : De heer Steenbakkers. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Ik heb tot vannacht 0 1 . 0 0 uur gereserveerd en ik h o o p de rest ook . Dus 

dat lijkt me sterk. W a a r o m het gaa t is het vo lgende . A l lemaal mooie w o o r d e n . Ze k loppen ook a l lemaa l . 

O m dit tegen te g a a n zul je we l middelen moeten hebben . U heeft er eigenl i jk niks over a fgesproken in u w 

coa l i t i eakkoord . Ik ben heel ben ieuwd of w i j een motie kri jgen te z ien , die om een herschikking van 

middelen v raagt . B i jvoorbeeld wa t ge ld uit d ie economische pot naar de pot van gedeputeerde Swinkels 

of iets anders. O f wilt u dat geld g e w o o n van een b o o m trekken? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Kunt u een v raag formuleren? 

De heer H e i j m a n s (SP): N o u , ik kan er wel een v raag ui thalen. Ik kan in ieder geval we l een an twoo rd 

geven . Mi jnheer Steenbakkers. W i j hebben juist bi j de totstandkoming van dit coa l i t ieakkoord ingezet o p 

werkge legenhe id . W i j hebben g e z e g d de economie te versterken, onder andere doo r de 

vr i jet i jdseconomie te stimuleren. Dat past uitstekend in mijn redener ing. Je moet niet wachten tot mensen in 

a rmoede verval len en dan met lapmidde len proberen er iets aan te doen . N e e . Je moet zo rgen dat 

mensen g e w o o n aan het werk kunnen. Er is niks beter als dat mensen voor z ichzel f de kost kunnen 

verd ienen. Dat is goed voor de economie , maar dat is ook g o e d voor het zelfrespect van mensen. Dat is 

toch z o klaar als een klontje? U kunt ons niet verwi j ten dat w i j niet bere id z i jn geweest te investeren in de 

Brabantse economie . En ik heb ook niet gehoo rd dat u dat d e e d . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus, GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Dank u w e l , voorzi t ter. Mi jnheer Hei jmans. Ik v ind dat u een fantastisch 

verhaa l houdt. Ik wi l g e w o o n even mijn steun betu igen. Ik v ind het echt heel knap wat u hier doet . Het gaa t 

natuurl i jk om het welz i jn van de Brabander . Ik ben het he lemaal met u eens. Ik ben toch even naar voren 

ge lopen om u te steunen, wan t w i j komen straks met een motie, Welz i jns ind icator . Je moet hand ig zi jn in 

het deba t . Die motie gaa t erom hoe je het welz i jn van die Brabander g o e d gaa t meten. Dat is een. 

Het tweede is dat ik u vo l led ig steun in uw opt reden net richting de heer Van Hat tem. W a n t ik heb ook de 

televis iebeelden gez ien w a a r de heer Van Hattem staat te k lappen als het gaa t om 'minder minder minder 

M a r o k k a n e n ' . En ik denk dat hij als laatste hier in deze Statenzaal recht van spreken heeft als het gaa t om 

elkaar fatsoenli jk behande len . Dat w o u ik ook even g e z e g d hebben . Dank u. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): M e v r o u w Brunklaus. U maakt het me we l heel erg moei l i jk om die motie van u 

straks niet te steunen. Dus hij za l heel slecht moeten z i jn . Ik za l er heel serieus naar ki jken. M a a r ik ge loof 

dat de heer Van Hattem voor u een interruptie heeft. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r F o u t ! B ladwi jzer niet gedef in ieerd . : De heer Van Hat tem, interruptie. 

O p zoek naar het pasje. 
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De heer V a n H a t t e m (PVV): Ik weet niet we lke betrekking dit heeft o p het hele verhaa l . Het heeft niks 

met fatsoen te maken. Het is juist onfatsoenl i jk om niet te kiezen voor minder, minder, minder. Dat is juist de 

inzet geweest van ons be le id in de a fge lopen tien jaar . En dat dat voor u nog steeds niet duidel i jk is en dat 

dat voor heel veel Neder landers we l duidel i jk is zegt genoeg dat w i j de tweede parti j van het land zi jn 

g e w o r d e n . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. Heel kort en dan wi l ik g r a a g door met het 

be toog van de heer Hei jmans. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voorzi t ter. Het g ing hier om uw o p r o e p om elkaar beter en fatsoenli jker te 

behande len . U zei daar wa t over r ichting een van onze gedeputeerden . En zel f vindt u met uw g e d r a g ... 

W a t u pol i t iek vindt moet u zelf we ten , maar het gaa t hier er wel om dat die pol i t iek b i jd raagt aan een 

verhard ing in de samenleving. Als u een g roep mensen die in Nede r l and vo l led ig met recht in N e d e r l a n d 

woon t . Als u staat te k lappen dat er daa r minder van moeten komen, dat ze maar w e g moeten g a a n , 

dan heb ik denk ik we l een punt. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Een korte react ie. Ik wi l eigenl i jk dit debat s toppen, dames en 

heren. Mi jnheer Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV) ): Voorzi t ter. Ik mag er toch we l o p reageren verdor ie . Een g roep cr iminelen 

d ie ervoor zorg t dat de samenleving verziekt word t , als je daa r van zegt er daar minder van te wi l len 

hebben . M inde r cr iminelen. Dat is verhard ing , als u dat toelaat . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Dames en horen . Ik stel voor dat w e dit debat stoppen en dat w e 

d o o r g a a n met het be toog van de heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Dank u w e l , voorzi t ter. Voorzit ter. Ik b reng toch even onder uw aandacht dat ik 

nog maar een derde pag ina heb voo rge lezen , terwij l ik het gevoe l heb dat ik hier al een halve d a g sta. Ik 

h o o p dat u de tijd goed b i jhoudt . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De griff ier is volstrekt be t rouwbaa r in het b i jhouden. 

De heer H e i j m a n s (SP): Al le ver t rouwen. Ik zou die griff ier zelf gekozen kunnen hebben . Voorzi t ter. Voor 

een deel bepa len de omstand igheden de mensen en de samenleving die zi j vo rmen. Ik ben er van 

over tu igd dat de toegenomen onzekerheden van mensen, het continue gevoel a l leen nog maar 

concurrenten te hebben in plaats van co l lega 's , de onzekerhe id van werk , van inkomen, ik ben ervan 

over tu igd dat het a fgenomen gevoel van die bestaanszekerheid gevo lgen heeft voor de manier w a a r o p 

w e samen leven en samenleven. Het lijkt er gelukkig o p , voorzi t ter, en dat is naar mijn idee echt een 

kenter ing, dat steeds meer polit ici z ich realiseren dat w e toch we l zi jn doorges lagen op de w e g van 

f lexibi l isering en het wegnemen van zekerheden en dat het tijd word t een andere koers te va ren . En de 

provinc ie Brabant, voorzi t ter, kan dat natuurl i jk he lemaal niet in haar eent je, maar w e kunnen daar toe we l 

een aanzet geven . W e kunnen het voo rbee ld geven en het voo r touw nemen in het weer we rk maken van 

vast werk , vast inkomen en bestaanszekerheid. W a n t , voorzi t ter, dit z i jn de omstand igheden waa r i n 

mensen eerder in staat en bere id zul len zi jn om elkaar te w a a r d e r e n , te respecteren en verschil len te 

accepteren. Ik v raag het co l lege om bij de komende begro t ingsbehande l ing te komen met voorstel len om 

weer d ie koers te k iezen. Dat kan intern, v ia ons e igen personeelsbele id, w a a r i n nu noga l stevig word t 

ingezet o p veel f lexibil i teit en w a a r b i j w e werken met veel aanbested ing en ui tbesteding. M a a r ook extern 

bi j de acquisit ie en bedri j fsvest igingen. Geef hierbi j de voorkeur aan d ie bedr i jven d ie bere id z i jn te 

werken met vaste werknemers en in deze werknemers te investeren boven d ie bedr i jven die werknemers 

toch min of meer z ien als een w e g w e r p p r o d u c t . 
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Voorzi t ter. Daarnaast nog een concreet voorstel van de SP op dit terrein w a a r v o o r ik een motie za l 

ind ienen. W e hebben in Brabant ongeveer z o ' n 1 2 0 . 0 0 0 zzp 'e rs . En voor een deel is daar natuurl i jk niks 

mis mee. M a a r er zitten er noga l wa t tussen d ie dat niet z i jn uit e igen keuze of uit vrij w i l . Denk 

b i j voorbee ld maar eens aan de mensen in de thu iszorg. Velen hiervan zi jn ook niet in staat een fatsoenli jk 

pensioen o p te bouwen of een fatsoenli jke arbeidsongeschiktheidsverzeker ing te be ta len . Voorzi t ter. Het is 

dan al helemaal te begr i jpen dat zi j geen ge ld hebben om iets te doen aan schol ing of b i jschol ing. Terwij l 

voor een aanta l van hen juist schol ing een middel zou kunnen zi jn om te ontsnappen uit het niet doo r hen 

vr i jwi l l ig gekozen zzp 'e rschap of het z o u voor hen een mogel i jkheid kunnen zi jn om hun verdiensten als 

zzp 'e r wa t te ve rhogen . O n z e motie houdt in dat w e het co l lege v ragen om onderzoek te doen naar de 

mogel i jkheid om zzp 'e rs een schol ingsvoucher aan te b ieden om hen de mogel i jkheid tot schol ing te 

b ieden. En w e denken hierbi j dan aan zzp 'e rs d ie max imaal b i j voorbee ld 1 2 0 X van het minimumloon 

verd ienen en die al minimaal twee jaar als z zp ' e r actief z i jn . 

Dan nog twee laatste v ragen over dit onde rwe rp , voorzi t ter. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r F o u t ! B ladwi jzer niet gedef in ieerd . : Interruptie de heer Van der W e l , 

Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Dank u w e l . Voorzi t ter. Ik g ing heel ver mee in het be toog van 

de SP. M i j n vol le waa rde r i ng daa rvoo r en uw inzet voor die mensen die niet aan een b a a n kunnen komen. 

Het laatste stukje, voorda t ik in terrumpeerde, daa r verliest u mij een beet je mee. Dat v ind ik we l een stapje 

te ver g a a n . M a a r g o e d . U heeft z ich nu zes jaar als coal i t iepart i j met gedeputeerden voor die 

verander ing ingezet , b i j voorbee ld voor die verander ing , b i j voorbee ld in d ie vr i jet i jdseconomie en 

werkge legenhe id . Ziet u daa r nu effecten van? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Ja. Kijk, mijnheer Van der W e l . Me t economie heeft succes vele vaders en 

moeders. Ik kan natuurl i jk z e g g e n dat de werkge legenhe id in Brabant dankz i j ons toeneemt. Dat zou de 

makkel i jke manier z i jn . W a n t natuurl i jk z i jn w i j als Brabant voor een heel groot deel afhankel i jk van de 

expor t , van de were ldeconomie etc. Er z i jn natuurl i jk voorbee lden w a a r b i j w i j op het geb ied van 

toeristische economie we l degel i jk zo rgen voor extra werkge legenhe id . En juist die werkge legenhe id die u 

en ik, denk ik, z o hard nod ig v inden. Die werkge legenhe id niet voor de hoger opge le iden , maar juist voor 

d ie vele Brabanders, die lager opge le id zi jn en zelf hun kost wi l len verd ienen. Dan hebben w e het 

u i teraard niet over honderddu izenden banen , mijnheer Van der W e l . W a n t w e moeten onszelf als 

prov inc ie nou ook weer niet overschatten. W e hebben een budget w a a r de eerste de beste grote stad van 

Brabant ongeveer overheen gaat . Dus w e moeten we l het max imale doen en doen wa t w e kunnen. M a a r 

dat w i j als de were ldeconomie slecht gaa t al leen in Brabant kunnen zo rgen dat het hier goed gaat , die 

illusie heb ik niet. Zo eerl i jk moeten w e ook zi jn tegenover de mensen. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r F o u t ! B ladwi jzer niet gedef in ieerd . : Ik ga u toch een beet je 

onderb reken . Ik z ie de heer Van der W e l n o g . En ik wi l het verzoek doen aan de heer Hei jmans om iets 

korter op de interrupties in te g a a n . W a n t u neemt heel veel ti jd voor de b e a n t w o o r d i n g , tenzij u stukken uit 

uw be toog daar in fietst, maar dan kunnen wi j de tijd niet b i jhouden. De heer Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Ik snap het verhaal heel g o e d van de SP en ik ben het ook heel 

erg eens met uw verhaa l . En toch zou ik ook we l wi l len zoeken naar die effectiviteit van het prov inc iaa l 

be le id . U zegt dat w e d ie b e n o d i g d e 1 0 0 . 0 0 0 banen niet met prov inc iaal be le id kunnen sturen, maar w e 

hebben toch we l redel i jk wa t ge ld ingezet, b i j voorbee ld in d ie vr i jet i jdseconomie en in het M K B . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : En uw v raag is? 
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De heer V a n d e r W e l (PvdD): O f de SP het met mij eens is dat w e dat ook enigszins moeten 

concretiseren om een idee te kri jgen wat de b i j d rage van de provincie we l is geweest . 

De heer H e i j m a n s (SP): Mi jnheer Van der W e l . Ik loop hier al 2 2 jaar rond . En ik ge loof dat ik al 2 2 

jaar v raag of w e niet eens naar een soort werkgelegenheidstoets of een 

werkge legenhe idse f fec tenrappor tage kunnen g a a n . M a a r ik weet inmiddels ook hoe ontzettend moei l i jk 

dat is en hoe ontzettend discutabel de uitkomsten daa rvan z i jn . M a a r ik v ind er he lemaal niks mis mee als 

w e bij de komende begro t ingsbehande l ing van dit co l lege dat doen . M a a r ik denk dat gedeputeerde Pauli 

daa rvan ook best een paar fantastische voo rbee lden kan geven, w a a r d o o r doo r ons bele id en door 

ingr i jpen van het co l lege pr ima werkge legenhe id is ontstaan. Ik denk dat ik he lemaal niets verkeerds z e g 

als ik het co l lege u i tdaag om een aanta l gegevens inzichtel i jk te maken om te z ien wa t het effect van ons 

be le id is. M a a r je kunt er alt i jd vraagtekens bi j bl i jven zet ten, mijnheer Van der W e l . Je kunt ook z e g g e n : 

dat was zonde r de provincie ook gebeu rd . Ja, dat blijft alt i jd het p rob leem. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer De Kort, PvdA. 

De heer D e K o r t (PvdA): Dank aan de heer Hei jmans. Hij weet dat hij de PvdA aan zi jn z i jde vindt in de 

strijd om meer vast igheid en meer bestaanszekerheid. Dus ik was dan ook heel bli j met uw b e t o o g . Ik heb 

een v r a a g . U wil t het gat tussen vast en f lex net als wi j verkleinen en d a a r o m heb ik een kleine angst bij uw 

mot ie. Als wi j zzp 'e rs een schol ingsvoucher geven , in heel veel werknemers aan de onderkant van de 

arbeidsmarkt - daa r is al ler lei onderzoek naar g e d a a n - word t v a a k we in ig geïnvesteerd doo r de 

bedr i jven w a a r v o o r zi j we rken . Ik wi l voorkomen dat w e met d ie motie iets doen wa t precies het tegendeel 

is, dat w e de zzp 'e r een extra voordee l geven ten opz ichte van d ie werknemer en dat w e daa rmee het gat 

tussen vast en f lex vergroten. Kunt u d ie angst bij mij w e g n e m e n , wan t het doe l o p z ich vind ik heel moo i : 

meer educat ie voor mensen aan de onderkant van de arbeidsmarkt? Daar kan ik natuurl i jk al leen maar 

voor z i jn . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Ja. Ik z ie we l uw angst voor een soort oneigenl i jke concurrent ie. Ik v ind eigenl i jk 

dat een normale werkgever aan schol ing voor z i jn werknemers doet . Mensen met een vaste b a a n z o u d e n 

eigenl i jk schol ing a a n g e b o d e n moeten kri jgen via hun werkgever . Ik denk dat de vakbond daa r ook erg 

o p inzet. De g roep van mensen waa rove r ik het heb, mijnheer De Kort, zi jn vaak ook mensen die tegen wi l 

en dank in d ie zzp-situatie terecht zi jn gekomen . Naast een laag inkomen moeten ze ook eigenl i jk nog iets 

doen w a a r v o o r ze eigenl i jk niet hebben gekozen . Ze waren het liefst g e w o o n in dienst bi j d ie 

thuiszorginstel l ing. En al dat g e d o e er niet bi j van dat zzp 'e rschap . Dat v ind ik wel een wezenl i jk verschil 

w a a r d o o r ik z e g : die ene g roep zou ik dan eerder „ . En w e beperken het tot max imaal 1 2 0 X van het 

minimuminkomen en men moet twee jaar zzp 'e r z i jn omdat w e misbruik natuurl i jk moeten voo rkomen . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Mi jnheer Hei jmans. U bent erg ui tvoer ig. Ik ga de vo lgende 

interruptie een kans geven . Mi jnheer De Kort. Heel kort. 

De heer D e K o r t (PvdA): Dank voor het a n t w o o r d . Ik zou het fijn v inden als dat onde rzoek er komt. W a a r 

ik o p z ich positief in sta. Dat in ieder geval even gekeken word t of het geen oneerl i jke concurrent ie geeft . 

Als dat op een of andere manier meegenomen kan w o r d e n , dan vindt u mij aan uw z i jde . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M e v r o u w Van der Sloot, CDA. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Dank u w e l . Mi jnheer Hei jmans. Ik hoor in uw be toog dat u eigenl i jk 

veel kritiek hebt o p het aan het werk helpen van mensen met een grote afstand tot de arbeidsmarkt . U ziet 

ook dat de provincie d a a r a a n iets kan d o e n . Twee jaar ge leden heeft dit co l lege een sociaal pact 
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afgesloten vanuit de provincie met verschi l lende organisat ies in onze provincie. W a t vindt u eigenl i jk van 

de stand van zaken van dat pact? H o e hebben w e dat nu gedaan? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Dan vergeet u een be langr i jke d a a d van dit of het vor ige co l lege. D a a r o p is we l 

doo r ons a a n g e d r o n g e n . Kijk eens naar de schoonmaak in het provinciehuis, wa t door mensen wo rd t 

g e d a a n met een grote afstand. Dat v ind ik nou typisch van die voorbeeldkwest ies w a a r v a n ik z e g dat je 

daa r als provincie laat z ien hoe het kan en hoe het moet. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M e v r o u w Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Een schitterend voo rbee ld , voorzi t ter. W a t ik z ie , en dat heeft het 

co l lege zelf ook geschreven in het an twoo rd o p onze technische v ragen , is dat het co l lege zelf niet 

tevreden is met de w i j ze w a a r o p dat pact is u i tgevoerd. Het is daa r teleurgesteld over. Dus mijn v raag is 

wa t u daa rvan vindt en wa t u er aan wilt d o e n . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): W a t ik d a a r a a n wi l d o e n , is aan het co l lege een o p r o e p doen en het co l lege de 

boodschap meegeven: als u zelf constateert dat u ontevreden bent over de resultaten en de effecten, dan 

gaa t u heroverwegen en gaa t u vervolgens gas o p de p lank geven en zo rgen dat het beter gaa t . M a a r u 

moet van mij nu niet hier uit de toverhoed z e g g e n : a h , co l lege, dat is a l lemaal niet z o moeil i jk, dat moet je 

zus of z o d o e n . Je hebt natuurl i jk ontzettend veel te maken met partners, met andere instel l ingen, 

organisat ies, w a a r je dit soort zaken mee moet bere iken. Dus het is ook niet z o gemakkel i jk . Ik zal hier in 

ieder geval z e g g e n dat ik van mening ben dat het co l lege z ich niet moet neer leggen bij de simpele 

constater ing 'het valt a l lemaal een biet je tegen ' . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Bol len, VVD. 

De heer B o l l e n (VVD): Dank u w e l , voorzi t ter. Ik heb nog een v raag over de motie voor de zzp-schol ing. 

O p z ich sympathiek, maar w e steunen de zzp 'e rs al in ons f iscale stelsel. Je kunt een op le id ing g e w o o n 

aftrekken van je inkomsten. Dus in feite subsidiëren w e d ie daar al een beet je . Bedoelt u ook dat dat in het 

onde rzoek meegenomen word t? In kan het nog niet he lemaal du iden . N o g m a a l s sympathiek. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Mi jnheer Bol len. W e moeten niks doen w a a r v a n straks uit onderzoek blijkt dat 

het niet werkt of dat er al in voorz ien word t . M a a r er is een dergel i jke pilot g a a n d e in Amsterdam. Daar 

w o r d e n ervar ingen mee o p g e d a a n . Ik denk dat het b i j voorbee ld heel simpel z o u zi jn om te kijken wa t daa r 

de ervar ingen z i jn . W a t loopt er g o e d , wa t loopt er fout? En wa t mij betreft staat alles o p e n . De heer De 

Kort maakt een opmerk ing . U w opmerk ing over de fiscale voorde len is natuurl i jk wel van be lang om mee 

te nemen. Daarom ook bewust een onderzoek . En als het onde rzoek negatief is, mijnheer Bol len, dan zi jn 

w e hier a l lemaal z o verstandig om te z e g g e n het niet te gaan d o e n . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M i jnheer Hei jmans. Vervolgt u uw b e t o o g . 

De heer H e i j m a n s (SP): Dank u w e l , voorzi t ter. Voorzi t ter. N o g twee v ragen over dit onde rwe rp . W a t 

gaa t dit co l lege doen voor toch we l een van de grootste prob lemen op onze arbeidsmarkt? Dat is de 

werkge legenhe id voor mbo-schol ieren. M o g e n wi j van het co l lege een aanva lsp lan op dat geb ied 

verwachten? Laat ik het maar strijdlustig z e g g e n . 
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En hoe zit het met de f lexicuri ty, voorzit ter? Het is erg stil over die f lexicurity. Ik zou daar g r a a g iets over 

horen. 

Voorzi t ter. Een heel ander punt, de Q-koorts. Veel van ons hebben hier ti jdens het Debat van het Zu iden -

een enorm compl iment voor O m r o e p Brabant dat ze dat voor e lkaar heeft gekregen - a l lemaal de polit ici 

horen z e g g e n dat ze b e g a a n zi jn met het lot van de mensen die de gevo lgen van de Q-koorts 

onderv inden . En toch dreigt er in de nabi je toekomst dat het loket, het steunpunt Q-koorts verdwi jnt . Dat 

zou per 2 0 1 8 moeten z i jn . M a a r , voorzi t ter, vooru i t lopend op d ie mogel i jke sluiting in 2 0 1 8 gaa t er al 

een a f b o u w plaatsv inden. En wa t dreigt , voorzi t ter, is toch dat w e in de loop van het komend jaar al 

komen te zitten met Q-koortspat iënten of nabestaanden die niet d ie hulp, die ondersteuning kunnen kri jgen 

d ie ze verd ienen en d ie ze nod ig v inden. Daa rom dien ik een motie in, voorzi t ter, ten eerste om dit co l lege 

nog eens een steuntje in de rug te geven om bi j de pol i t iek en de onderhande laars aan te dr ingen o p het 

w a a r maken van hetgeen ze ti jdens het Debat van het Zu iden be loo fd hebben . M a a r ook dat dit co l lege 

gaa t kijken wat er nod ig is, wa t er nod ig zou kunnen zi jn om te z o r g e n dat dat steunpunt, dat loket van Q -

support voor Q-koortspat iënten in ieder geval tot 2 0 1 8 g e w o o n opt imaal blijft funct ioneren ten behoeve 

van de Q-koortspat iënten. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Bol len. En d a a r n a de heer Van der W e l . 

De heer B o l l e n (VVD): Dank u w e l , voorzi t ter. Even ter verdu ide l i jk ing. W a n t u refereert aan de landel i jke 

verk iez ingen en om nu de onderhande laars iets extra's mee te geven . Tijdens de verk iezingen of net 

daa rvoo r hebben deze Staten volgens mij unaniem een motie aangenomen om hier aandach t voor te 

hebben . W a t maakt nu dat w e daa r opn ieuw deze aandach t voor moeten schetsen? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Mi jnheer Bol len. U vertelde zojuist dat in 2 1 0 8 Q-support ophoud t omdat er 

geen middelen meer z i jn . En in d ie fase voora f vindt er al een a f b o u w plaats. Dus dat betekent dat er al in 

2 0 1 7 een gat kan ontstaan, dat er geen ondersteuning is voor de Q-koortspat iënten. En d a a r o m v r a a g ik 

ook naar een onderzoek : co l lege, ga kijken of dit i nde rdaad dreigt en of er i nde rdaad dat gat dreigt te 

va l len. Valt dat gat niet, mijnheer Bol len, dan is er niets aan de h a n d . Valt dat gat w e l , dan denk ik dat er 

hier n iemand in de Staten is d ie zegt : nou, dat is dan dikke vette pech voor de Q-koortspat iënten, maar 

dan kunnen ze maar even nergens terecht. Ik denk dat w e dan a l lemaal z e g g e n dat w e daa r een 

oplossing voor moeten v inden. En dat is wa t ik van het co l lege v r a a g . Dus dat d re igende gat . Als het 

al leen om die o p r o e p z o u g a a n om aan te dr ingen bi j de informateur, zou ik de motie niet hebben 

inged iend , maar het zit hem voora l in dat onderzoek naar het d re igende gat , dat zou kunnen va l len. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Bol len. 

De heer B o l l e n (VVD): Ik wacht even de inhoud van de motie af. Dank u w e l . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Van der W e l , Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Ik ben heel bl i j met het be toog van de SP over Q-koorts en de 

Q-koortspat iënten. Zoals de motie nu klinkt kunnen w e hem denk ik wel steunen. Hoe kijkt de SP aan tegen 

de zo rgen die Q-koortspat iënten hebben , maar ook heel veel mensen in het landel i jke geb ied over d ie 

explosieve groei van de ge i tenhouder i j , met al le gevo lgen in de toekomst van dien? En in relatie daa r toe 

ook hun zo rgen over of d ie geiten we l vo ldoende gevacc ineerd w o r d e n . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M i jnheer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Mi jnheer Van der W e l . Ik zou haast z e g g e n dat het in deze Staten v ragen is 

naar de bekende w e g . U hebt mij alt i jd aan uw z i jde gevonden , maar wi j zi jn niet de enige fractie d ie dat 
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vindt. Volgens mij v inden deze hele Staten dat het pr inc ipe van de gezondhe idszo rg echt een criterium zou 

moeten zi jn in ru imtel i jkeordeningswetgeving. En dat is dus een enorm p rob leem. W a n t ik denk dat er hier 

n iemand in de Staten is d ie zegt dat een enorme dichtheid van gei tenhouder i jen geen risico's zou 

op leveren voor de vo lksgezondhe id . Al leen kunnen w e het niet ke ihard voor 1 0 0 X wetenschappel i jk 

bew i j zen . Dus d ie z o r g die u heeft en d ie Q-koortspat iënten hebben w e volgens mij hier a l l emaa l . M a a r 

w e moeten we l het instrumentarium hebben om er ook tegen o p te t reden. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Korte reactie de heer Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): In de vor ige per iode heeft een van uw par t i jgenoten, mevrouw Slegers, 

een be toog gehouden dat w e voora l ook g o e d moeten kijken hoe w e consumenten informeren over hun 

consumpt iepat roon en de gevo lgen d a a r v a n . En die ondersteun ik van harte. Enerzijds z ie je dat producten 

uit gei tenmelk boom ing z i jn . Er is heel veel v raag naar . Dat is ook net nog in het nieuws geweest . En dat 

heeft zi jn weers lag in dat meer boeren meer geiten gaan houden en dat er meer gei tenhouder i jen 

b i jkomen. O p een gegeven moet je ook z e g g e n w a a r het dan stopt. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Ik ga u onderbreken . Dit wo rd t een b e t o o g . 

De heer H e i j m a n s (SP): Ja. Ik ben het met u eens. 

M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): Dank u w e l , voorzi t ter. De inhoud van u w be toog . U zegt het zelf dat w e met 

z i jn al len b e z o r g d zi jn en z o r g hebben voor die Q-koortspat iënten. Het is een ep idemie d ie Brabant heel 

z w a a r heeft getrof fen. Ik wi l toch ook even aansluiten bi j wa t de heer Bollen ze i . W e hebben in het 

ver leden hier ons als Staten unaniem geschaard achter niet een, maar twee moties rondom dit onde rwe rp 

en een appe l aan het Rijk. Ik wi l u toch het vo lgende v ragen . In het dossier intensieve veehouder i j zi jn er 

grote tegenstel l ingen binnen onze Staten, maar niet als het gaat over de vo lksgezondhe id en specif iek de 

z o r g voor de Q-koortspat iënten. W a a r o m hebt u ervoor gekozen om ons niet als fracties voora f te 

verenigen rond uw o p zichzel f g o e d e initiatief? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Ik kri jg d ie v raag regelmat ig . Ik heb dat al vaker g e z e g d . Ik ben er niet z o voor 

dat w e tevoren van alles al met e lkaar afstemmen, wan t dan houden w e hier een schi jndebat. W e kunnen 

hier a l lemaal met onze tassen vol moties naar toe komen. En dan weten w e precies, wan t dat hebben w e 

van tevoren afgestemd, we lke fractie we lke motie gaa t steunen. En dan zit het publ iek op de tr ibune, dat 

denkt dat hier een deba t plaatsvindt, maar w e hebben het a l lemaal al ge rege ld . Zeker bi j een 

begro t ingsbehande l ing en een perspect iefnota ben ik ervoor dat er gerust moties op tafel mogen komen 

w a a r o v e r mensen eens na moeten denken of ze d ie steunen. U mag schorsen als u z ich wil t be raden over 

een mot ie. Een flink aanta l moties heb ik we l degel i jk rondgestuurd, mevrouw Roijackers. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : N o g een korte reactie? 

M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): Zeker, voorzi t ter. Ik verzet me tegen het idee dat w i j met tassen met moties 

van tevoren hier a l lemaal d ingen zouden moeten afstemmen. Ik sta hier voor de Q-koortspat iënten. En dit is 

nou per definit ie een o n d e r w e r p waa rove r w e het als Staten unaniem met e lkaar eens z i jn . Juist z o ' n 

o n d e r w e r p zou voora f met e lkaar afgestemd moeten w o r d e n , omdat hierin Brabant verenigd is. Dank u 

w e l . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : M i jnheer Hei jmans. Vervo lg uw b e t o o g . 
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De heer H e i j m a n s (SP): G o e d . Ik za l z ien of u hem steunt, mevrouw Roijackers. Dat u het de Q -

koortspat iënten niet aandoe t doo r te z e g g e n : ik steun hem niet, wan t ik heb hem van tevoren niet mogen 

z ien . 

Voorzi t ter. Me t ge ld ge ld maken kan een heel r isicovolle bez ighe id z i jn . Velen die z ich daa rmee 

bez ighouden ontwikkelen toch een soort mentaliteit van het rupsje-nooit-genoeg en kennen geen grenzen in 

het nemen van risico's op jacht naar hogere rendementen. Dreigt dit co l lege nou ook z o ' n rupsje-nooit-

g e n o e g te worden? O p een huid ig jaarl i jks rendement van 122 mil joen euro g a a n w e in vier jaar tijd een 

extra rendement verwezenl i jken van maar liefst 5 0 mil joen euro. Het eerste jaar beginnen w e met een 

bescheiden 3 mil joen euro. Het precieze voorstel moet nog komen, voorzi t ter, maar bi j dit soort bedragen 

slaat mij we l de schrik om het hart. Toch bevangen geraakt doo r de goudkoor ts , mijnheer Van 

Mer r ienboer? Neem alsjeblieft d ie angst bij mij w e g , anders dien ik een amendement in om stevig te 

investeren in parace tamol ter bestr i jding van de goudkoor ts . 

Een ander punt dat mij zo rgen baar t is dat het co l lege integraliteit h o o g in het vaande l heeft staan en wi l 

kunnen inspelen op init iatieven van maatschappel i jke partners. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Steenbakkers, C D A . 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Ja. Dank. G o e d om te horen dat de heer Hei jmans van de SP z ich 

hierom zo rgen maakt . Het voorstel heeft u nog niet kunnen z ien , maar betekent het dan ook eigenl i jk dat u 

impliciet zegt : ik ge loof niet dat dit soort rendementsverhogingen kan zonder extra veel risico te nemen, dat 

zul len wi j niet steunen? 

De heer H e i j m a n s (SP): Ik kan u z e g g e n , mijnheer Steenbakkers, dat de gedepu teerde een over tu igend 

verhaa l za l moeten hebben . Als ik het i nde rdaad z o lees, stel dat je het tweede jaar 6 mil joen euro hebt, 

dan zou je het v ierde jaar al iets van bi jna 3 0 mil joen euro aan extra rendement moeten ha len. Als ik dit 

z o lees denk ik hoe hij dat gaa t f l ikken zonder o n a a n v a a r d b a r e risico's te nemen. Dus het za l een 

over tu igend verhaal moeten z i jn . N o u heb ik we l ver t rouwen in d ie gedepu teerde , maar ik wi l hem toch 

we l u i tdagen. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : U vervolgt uw b e t o o g . 

De heer H e i j m a n s (SP): Voorzi t ter. Natuur l i jk heb ik er begr ip voor dat het co l lege naar w e g e n zoekt om 

z o adequaa t mogel i jk op die maatschappel i jke init iatieven in te kunnen spelen. Daar is helemaal niets mis 

mee. M a a r hoe ziet het co l lege dan de rol van Provinciale Staten als het gaa t om de besteding van het 

gereserveerde deel - volgens het voorstel - uit de vri je begrot ingsruimte? Komen wi j als Provinciale Staten 

nog wel aan bod? Hebben wi j nog we l stur ingsmogel i jkheden? Dat is kor tweg mijn v r a a g . 

Voorzi t ter. Ik kan me helemaal v inden in de mede doo r de VVD inged iende mot ie. Ik weet we l dat het 

misschien een beet je populistisch overkomt. M a a r rond die drugscriminal i teit heb ik een beet je het gevoe l 

dat w e een beet je in die Groningse situatie z i t ten. Van : als dit verhaal zou spelen in de Randstad, dan z o u 

er al lang vo ldoende ge ld geweest z i jn . En wi j moeten als Brabant zel f dokken en zelf de por temonnee 

trekken. Ik v ind nog steeds dat w e echt dat be roep moeten doen - en dat doet deze motie - om de 

bestr i jding van criminaliteit, wa t echt een ri jkstaak en geen prov inc ia le taak is, om dat het liefst te laten 

betalen en laten bekost igen uit Pluk ze-ge lden, maar anders maar uit de regul iere midde len. 

Hiermee hangt samen de dumping van synthetisch drugsafva l . Het is echt te gek voor w o o r d e n dat 

g ronde igenaren o p g rond van de huid ige compensat ieregel ing maar 5 0 X van de kosten van het opru imen 

ve rgoed kr i jgen. Eigenlijk w o r d e n zi j op deze manier ook nog eens extra slachtoffer van drugscr iminelen. 

Een motie, voorzi t ter, om die compensat ieregel ing voor i l legale drugsdumpingen te verhogen naar 1 0 0 X . 

En tevens een motie - ik denk dat dat ook wel za l aanspreken - die uitspreekt dat het Pluk ze-geld besteed 

moet w o r d e n voor de bestr i jding van de drugscriminal i tei t . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Vreugdenh i l , Chr is tenUnie /SGP. 
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De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Dank u w e l , voorzi t ter. Voorzi t ter. Volgens mij gaan w e nu echt d ingen 

dubbe l d o e n . Bij de begro t ingsbehande l ing hebben w e een motie inged iend om part icul ieren 1 0 0 X te 

ve rgoeden . Toen gaf het co l lege a a n : dat wi l len wi j niet. En toen hebben w e als Staten unaniem een 

ui tspraak g e d a a n dat w e zelf v inden dat dat gereal iseerd moet w o r d e n . M o e t ik uw w o o r d e n nu z o 

ui t leggen dat u daa r onvo ldoende ver t rouwen heeft in het co l lege, dat zegt bere id te zi jn om ons nu een 

opdracht te geven om echt naar die 1 0 0 X toe te gaan? Dat is een. En mijn tweede v r a a g is we lke 

f inancier ing daa rvoo r gerege ld moet w o r d e n . Bent u bere id om een voor f inanc ier ing vanuit de provincie te 

doen? O f dat w e toch de pot in Den H a a g vergroot moeten hebben , wan t anders is het een o p r o e p d ie 

volgens mij geen hout snijdt. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor zover mij bekend , mijnheer Vreugdenh i l , is dit een compensat ieregel ing van 

de overheid en za l de overheid d ie compensat ieregel ing moeten w i j z igen . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Vreugdenhi l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : En dat is mijn v r a a g . W a t is uw concrete o p r o e p aan dit col lege? O m 

dat nog een keer kenbaar te maken. W a n t d ie motie hebben w e al unaniem aangenomen . Dus dan bent u 

echt d ingen d u b b e l o p aan het d o e n . Volgens mij bent u daar zelf tegen. Dus is mijn concrete v r a a g : wa t 

v raagt u aan het col lege? O m nog eens die o p r o e p aan het Rijk te d o e n , om nu ook echt boter bi j de vis te 

doen? En te zo rgen dat nu echt gerege ld gaa t w o r d e n dat w e naar 1 0 0 X compensat ie toe g a a n . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): N e e . W i j v ragen aan GS om bij de overheid aan te dr ingen o p het verhogen 

van de compensat ieregel ing van 5 0 X naar 1 0 0 X . 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : N e e . Er zi jn twee interrupties geweest . Die sta ik niet toe. Mi jnheer 

Hei jmans. Vervolgt u uw b e t o o g . 

De heer H e i j m a n s (SP): Voorzi t ter. Dan hebben w e nog een klein punt rond i l legaal gedumpt a fva l . 

Terre ineigenaren moeten asbest en dergel i jke tegen bedr i j fsafval storten. De motie houdt in: laat 

terre inbeheerders en natuurorganisat ies hetzel fde betalen als part icul ieren w a a r het gaa t om kleine 

hoevee lheden van met name asbest. O m d a t het z o n d e is om deze organisat ies o p kosten te j agen . 

Voorzi t ter. Dan heb ik nog een motie over de b i jen. Die gaa t over het mooi Brabants spul. N e e . Ik z e g het 

verkeerd . M o o i Brabants bont b i jenmengsel . Ik ga d ie nu niet toel ichten, voorzi t ter, omdat ik het gevoel 

heb dat ik hier al een halve d a g sta. Ik ben g r a a g bere id om in tweede termijn d ie motie nader toe te 

l ichten. Ik ge loo f dat ik al le moties inmiddels heb a a n g e k o n d i g d . En dat z i jn er noga l wa t . 

Ik heb nog een v r a a g . Bij de bestuursopdracht 'Vi tale b o d e m ' word t daarb i j ook gekeken naar de 

mogel i jkheden van koolstofopslag in organische materialen? En als dat niet z o is wi l ik g r a a g van de 

gedeputeerde weten w a a r o m dat niet gebeurt . 

Voorzi t ter. Ik ben misschien wat vergeten, maar ik kri jg van u nog een tweede termijn. Dat weet ik zeker. 

Dus dan kom ik daa r nog wel op terug. 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r F o u t ! B ladwi jzer niet gedef in ieerd . : Dank u w e l . Ik z ie nog een 

interruptie van de heer Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voorzi t ter. Mi jnheer Hei jmans. U heeft bi j de begro t ingsbehande l ing 

2 0 1 7 een motie inged iend voor de vestiging van een expert isecentrum b o d e m . En nu ligt deze 

bestuursopdracht voor . De a fge lopen anderhal f jaar hebben w e niets gehoo rd over dat expert isecentrum. 
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De heer H e i j m a n s (SP): Ik w e l . 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): In de doo r uw inged iende motie, d ie wi j ondersteund hebben . Kunt u 

ons meenemen wa t uw gedachten zi jn dat w i j a fge lopen anderhal f jaar dus b l i j kbaar stil hebben gestaan? 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Ik heb er ongeveer een jaar ge leden nog iets over g e h o o r d , een gesprek g e h a d . 

M a a r dat is dus he lemaal niet recent hoe d ie ontwikkel ing is. En ik zou ook g r a a g via u de v raag aan de 

gedeputeerde voo r leggen en z e g g e n : wa t is er nu van terechtgekomen? 

Mo t i e M 1 2 'Steun Q-koortspat iënten' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d de 

Perspect iefnota 2 0 1 7 ; 

o v e r w e g e n d e : 

- het accen t da t de Perspect iefnota terecht legt o p g e z o n d h e i d ; 

- het b e l a n g d a t B rabande rs hechten a a n g e z o n d h e i d ; 

- de u i tspraken d ie bi j ve rk iez ingsdeba t ten (zoals het D e b a t van het Zu iden) z i jn g e d a a n ove r de 

compensa t i e van Q-koo r t spa t i ën ten ; 

- de o p h e f f i n g van Q-suppor t per 1 o k t o b e r 2 0 1 8 , w a a r t o e d e z e o rgan isa t i e nu a l w o r d t 

a f g e b o u w d en resulteert in het ver t rek van e rva ren m e d e w e r k e r s en ver l ies van exper t i se ; 

- er z i c h n o g e l ke w e e k n i e u w Q - k o o r t s p a t i ë n t e n a a n m e l d e n en er d a a r m e e r e g i o n a a l b e h o e f t e is en 

b l i j f t a a n e e n p l e k v o o r h e r k e n n i n g en e r k e n n i n g v a n Q - k o o r t s ; 

verzoeken G S : 

- er bi j het kab ine t o p a a n te d r i ngen de u i tspraken w e l k e t i jdens ve rk iez ingsdeba t ten z i jn g e d a a n 

ten a a n z i e n van Q-koor ts ( o . a . het compense ren van Q-koor tspat iën ten) na te k o m e n ; 

- d a a r b i j de o p g e d a n e e rva r i ng en kennis omtrent z o ö n o s e n in het a l g e m e e n en Q-koor ts in het 

b i j z o n d e r ( o . a . bi j Q-suppor t ) o o k lande l i j k te b o r g e n v o o r de toekomst ; 

- te o n d e r z o e k e n o p w e l k e w i j z e een l a a g d r e m p e l i g e loket- en steunfunct ie v o o r Q-koor tspa t iën ten in 

B raban t b e h o u d e n kan w o r d e n . 

N a m e n s de SP: N . H e i j m a n s " 

M o t i e M 1 2 a 'Steun Q-koortspat iënten' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d de 

Perspect iefnota 2 0 1 7 ; 

o v e r w e g e n d e : 

- het accen t da t de Perspect iefnota terecht legt o p g e z o n d h e i d ; 

- het b e l a n g d a t B rabande rs hechten a a n g e z o n d h e i d ; 

- de u i tspraken d ie bi j ve rk iez ingsdeba t ten (zoals het D e b a t van het Zu iden) z i jn g e d a a n ove r de 

compensa t i e van Q-koor tspa t iën ten ; 

- de o p h e f f i n g van Q-suppor t per 1 o k t o b e r 2 0 1 8 , w a a r t o e d e z e o rgan isa t i e nu a l w o r d t 

a f g e b o u w d en resulteert in het ver t rek van e rvaren medewerke rs en ver l ies van exper t i se ; 

- er z i c h n o g e l ke w e e k n i e u w Q - k o o r t s p a t i ë n t e n a a n m e l d e n en er d a a r m e e r e g i o n a a l b e h o e f t e is en 

b l i j f t a a n e e n p l e k v o o r h e r k e n n i n g en e r k e n n i n g v a n Q - k o o r t s ; 

verzoeken G S : 

- er bi j het kab ine t o p a a n te d r i ngen de u i tspraken w e l k e t i jdens ve rk iez ingsdeba t ten z i jn g e d a a n 

ten a a n z i e n van Q-koor ts ( o .a . het compense ren van Q-koor tspat iën ten) na te k o m e n ; 

- d a a r b i j de o p g e d a n e e rva r i ng en kennis omtrent z o ö n o s e n in het a l g e m e e n en Q-koor ts in het 

b i j z o n d e r ( o . a . bi j Q-suppor t ) o o k lande l i j k te b o r g e n v o o r de toekomst ; 

- te o n d e r z o e k e n o p w e l k e w i j z e een l a a g d r e m p e l i g e loket- en steunfunct ie v o o r Q-koor tspa t iën ten in 

B raban t b e h o u d e n kan w o r d e n . 

N a m e n s de SP: N . He i jmans 
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CDA: Ton Braspenning" 

M o t i e M 1 2 b 'Steun Q-koortspat iënten' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d de 

Perspect iefnota 2 0 1 7 ; 

o v e r w e g e n d e : 

- het accen t da t de Perspect iefnota terecht legt o p g e z o n d h e i d ; 

- het b e l a n g d a t B rabande rs hechten a a n g e z o n d h e i d ; 

- de u i tspraken d ie bi j ve rk iez ingsdeba t ten (zoals het D e b a t van het Zu iden) z i jn g e d a a n ove r de 

compensa t i e van Q-koor tspa t iën ten ; 

- de o p h e f f i n g van Q-suppor t per 1 o k t o b e r 2 0 1 8 , w a a r t o e d e z e o rgan isa t i e nu a l w o r d t 

a f g e b o u w d en resulteert in het ver t rek van e rvaren m e d e w e r k e r s en verl ies van exper t i se ; 

- er z i c h n o g e l ke w e e k n i e u w Q - k o o r t s p a t i ë n t e n a a n m e l d e n en er d a a r m e e r e g i o n a a l b e h o e f t e is en 

b l i j f t a a n e e n p l e k v o o r h e r k e n n i n g en e r k e n n i n g v a n Q - k o o r t s ; 

verzoeken G S : 

- er bi j het kab ine t o p a a n te d r i ngen de u i tspraken w e l k e t i jdens ve rk iez ingsdeba t ten z i jn g e d a a n 

ten a a n z i e n van Q-koor ts ( o .a . het compense ren van Q-koor tspat iën ten) na te k o m e n ; 

- d a a r b i j de o p g e d a n e e rva r i ng en kennis omtrent z o ö n o s e n in het a l g e m e e n en Q-koor ts in het 

b i j z o n d e r ( o . a . bij Q-suppor t ) o o k lande l i j k te b o r g e n v o o r de toekomst ; 

- te o n d e r z o e k e n o p w e l k e w i j z e een l a a g d r e m p e l i g e loket- en steunfunct ie v o o r Q-koor tspa t iën ten in 

B raban t b e h o u d e n kan w o r d e n . 

N a m e n s de SP: N . He i jmans 

C D A : Ton Braspenning 

PvdA: A . Knoet-Michels 

GroenLinks: H. Roi jackers" 

M o t i e M 1 3 ' C o m p e n s a t i e r e g e l i n g d u m p i n g synthetisch d rugsa fva l n a a r 100*?o' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 - Perspect ie fnota 2 0 1 7 ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- er in B raban t steeds vake r a fva l van de p roduc t i e van synthet ische d rugs in de natuur w o r d t 

g e d u m p t ; 

- g r o n d e i g e n a r e n van de g r o n d w a a r dit a f va l g e d u m p t w o r d t , w o r d e n o p g e z a d e l d met h o g e 

kosten; 

cons ta te rende da t : 

- de hu id ige c o m p e n s a t i e r e g e l i n g niet meer d a n 50*?o van de kosten v e r g o e d t d ie g r o n d e i g e n a r e n 

moeten maken o m dit a f va l o p te laten ru imen; 

- g r o n d e i g e n a r e n dus o p d r a a i e n v o o r de helft van de kosten d ie een g e v o l g z i jn van een 

maa tschappe l i j k p r o b l e e m w a a r z i j g e e n schuld a a n h e b b e n ; 

verzoeken Gedepu tee rde Staten: 

- al les in het w e r k te stellen o m de lande l i j ke ove rhe id er van te over tu igen d a t d e z e g r o n d e i g e n a r e n 

recht h e b b e n o p v e r g o e d i n g van 100*?o van de kosten d ie z i j moeten maken o m het g e d u m p t e a fva l 

van de p roduc t ie van synthet ische drugs o p te laten ru imen ; 

- Prov inc ia le Staten te in fo rmeren ove r de v o o r t g a n g h ie rvan ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

SP: R o y de Jonge 

D 6 6 : Femke D ingemans 

V V D : S. Otters-Brui jnen 

PvdA: A . Knoe t -M iche l s 

GroenL inks : H a g a r Ro i j acke rs " 

M o t i e M 1 3 a ' C o m p e n s a t i e r e g e l i n g d u m p i n g synthetisch d rugsa f va l n a a r 100*?o' 

4 0 



"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 - Perspect ie fnota 2 0 1 7 ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- er in B raban t steeds v a k e r a f va l van de p roduc t i e van synthet ische drugs in de natuur w o r d t 

g e d u m p t ; 

- g r o n d e i g e n a r e n van de g r o n d w a a r dit a f va l g e d u m p t w o r d t , w o r d e n o p g e z a d e l d met h o g e 

kosten; 

cons ta te rende da t : 

- de hu id ige c o m p e n s a t i e r e g e l i n g niet meer d a n 50*?o van de kosten v e r g o e d t d ie g r o n d e i g e n a r e n 

moeten maken o m dit a fva l o p te laten ru imen; 

- g r o n d e i g e n a r e n dus o p d r a a i e n v o o r de helft van de kosten d ie een g e v o l g z i jn van een 

maa tschappe l i j k p r o b l e e m w a a r z i j g e e n schuld a a n h e b b e n ; 

verzoeken Gedepu tee rde Staten: 

- al les in het w e r k te stellen o m de lande l i j ke ove rhe id er van te over tu igen da t d e z e g r o n d e i g e n a r e n 

recht h e b b e n o p v e r g o e d i n g van 100*?o van de kosten d ie z i j moeten maken o m het g e d u m p t e a fva l 

van de p roduc t ie van synthet ische drugs o p te laten ru imen; 

- Prov inc ia le Staten te in fo rmeren ove r de v o o r t g a n g h ie rvan ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

SP: Roy de J o n g e 

D 6 6 : Femke D ingemans 

V V D : S. Otters-Brui jnen 

PvdA: A . Knoet -Miche ls 

GroenL inks : H a g a r Roi jackers 

C D A : M a r c e l D e r y c k e r e " 

Mo t i e M 1 4 'Cr imineel ge ld voor oplossen gevo lgen criminal i teit ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apri l 2 0 1 7 , behande lend Statenvoorstel 

1 9 / 1 7 - Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

cons ta te rende da t : 

- de ove rhe id c r iminee l g e l d plukt van d rugsc r im ine len ; 

- di t g e l d nu ' ve rdw i j n t ' n a a r het ministerie van F inanc iën ; 

- compensa t i e van g r o n d e i g e n a r e n v o o r de kosten van het o p r u i m e n van synthetisch d rugsa fva l nu 

'uit een a n d e r p o t j e ' w o r d t b e t a a l d ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- momentee l g r o n d e i g e n a r e n o p d r a a i e n v o o r de helft van de kosten v o o r het o p r u i m e n van 

vervu i l ing d ie het g e v o l g is van cr iminal i te i t ( d u m p i n g a f va l van p roduc t ie van synthet ische d rugs ) ; 

- ' de vervu i le r be taa l t ' een g o e d u i tgangspunt is, m a a r niet te real iseren is bi j ve rvu i l ing als g e v o l g 

van drugscr imina l i te i t ; 

- het moge l i j k is o m cr imine len als vervu i le r toch te laten be ta len v o o r hun vervu i l ing d o o r het 

gep luk te c r iminee l g e l d h ie rvoor te g e b r u i k e n ; 

- er nu een tekor tsch ie tende c o m p e n s a t i e r e g e l i n g is v o o r het o p r u i m e n van de z o g e n a a m d e 

d r u g s d u m p i n g e n ; 

spreken uit dat : 

- 100*?o van het gep luk te g e l d van d rugscr im ine len z o u moeten w o r d e n gebru i k t o m d ie cr iminal i te i t 

en de ve rvu i l ende g e v o l g e n d a a r v a n te b e s t r i j d e n / c o m p e n s e r e n ; 

- G e d e p u t e e r d e Staten er bi j de lande l i j ke ove rhe id v o o r moeten ple i ten d a t a l het gep luk te 

c r iminee l d r u g s g e l d g e o o r m e r k t w o r d t v o o r de best r i jd ing van de drugscr imina l i te i t en de 

compensa t i e van de kosten van het o p r u i m e n van (synthetisch) d r u g s a f v a l ; 

- G e d e p u t e e r d e Staten PS in fo rmeren ove r de v o o r t g a n g h ie rvan ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

SP: Roy de Jonge 

D 6 6 : Femke Dingemans 
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VVD: S. Otters-Bruijnen 

GroenLinks: Hagar Roijackers 

PvdA: A . Knoet -Miche ls" 

M o t i e M 1 4 a 'Cr imineel ge ld voor oplossen gevo lgen criminal i teit ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apri l 2 0 1 7 , behande lend Statenvoorstel 

1 9 / 1 7 - Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

cons ta te rende da t : 

- de ove rhe id c r iminee l g e l d plukt van d rugsc r im ine len ; 

- di t g e l d nu ' ve rdw i j n t ' n a a r het ministerie van F inanc iën ; 

- compensa t i e van g r o n d e i g e n a r e n v o o r de kosten van het o p r u i m e n van synthetisch d rugsa fva l nu 

'uit een a n d e r po t j e ' w o r d t b e t a a l d ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- momentee l g r o n d e i g e n a r e n o p d r a a i e n v o o r de helft van de kosten v o o r het o p r u i m e n van 

vervu i l ing d ie het g e v o l g is van cr iminal i te i t ( d u m p i n g a f va l van p roduc t ie van synthet ische d rugs ) ; 

- ' de vervu i le r be taa l t ' een g o e d u i tgangspunt is, m a a r niet te real iseren is bi j vervu i l ing als g e v o l g 

van drugscr imina l i te i t ; 

- het moge l i j k is o m cr imine len als vervu i le r toch te laten be ta len v o o r hun vervu i l ing d o o r het 

gep luk te c r iminee l g e l d h ie rvoor te g e b r u i k e n ; 

- er nu een tekor tsch ie tende compensa t i e rege l i ng is v o o r het o p r u i m e n van de z o g e n a a m d e 

d r u g s d u m p i n g e n ; 

spreken uit dat : 

- 100*?o van het gep luk te g e l d van d rugscr im ine len z o u moeten w o r d e n gebru i k t o m d ie cr iminal i te i t 

en de ve rvu i l ende g e v o l g e n d a a r v a n te b e s t r i j d e n / c o m p e n s e r e n ; 

- G e d e p u t e e r d e Staten er bij de lande l i j ke ove rhe id v o o r moeten ple i ten d a t a l het gep luk te 

c r iminee l d r u g s g e l d g e o o r m e r k t w o r d t v o o r de best r i jd ing van de drugscr imina l i te i t en de 

compensa t i e van de kosten van het o p r u i m e n van (synthetisch) d r u g s a f v a l ; 

- G e d e p u t e e r d e Staten PS in fo rmeren ove r de v o o r t g a n g h i e r van ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

SP: Roy de Jonge 

D 6 6 : Femke Dingemans 

VVD: S. Otters-Bruijnen 

GroenLinks: Hagar Roijackers 

PvdA: A . Knoet -Miche ls" 

M o t i e M 1 5 'B raban tsBon tB i j enmengse l ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

cons ta te rende da t : 

- B raban t k o p l o p e r is als het g a a t o m in i t iat ieven o m de bi j te r e d d e n ; 

- d e z e inspann ingen n o o d z a k e l i j k z i j n , a a n g e z i e n de bi jensterf te in B raban t e rg h o o g is; 

- het met de hon ingb i j g a a n d e w e g beter g a a t , m a a r met de w i l d e bi jen niet; 

- w e be ide soor ten bi jen ke iha rd n o d i g h e b b e n v o o r v o e d s e l p r o d u c t i e (via bestuiv ing) en het o p pei l 

houden of hope l i j k zel fs ve rg ro ten van de Brabantse b iod ivers i te i t ; 

- k o m e n d e p e r i o d e d a a r o m v o o r a l vee l meer a a n d a c h t moet g a a n n a a r de l ee fomgev ing v o o r w i l d e 

b i jen , dus buiten de kas; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- w i l d e bi jen o n d e r meer in be rmen z i t ten ; 

- be rmen niet z o b loemr i j k z i j n , met u i t zonder ing van i n g e z a a i d e bermen m a a r da t o o k d e z e 

i n g e z a a i d e be rmen vee la l m o n o t o o n z i jn (nog steeds v o o r n a m e l i j k be rmgras en gee l r a a p z a a d ) ; 

- p rov inc ie en veel Brabantse gemeen ten de bi j een w a r m hart t o e d r a g e n en g r a a g posit ief en 

h e r k e n b a a r w i l l en b i j d r a g e n a a n de b i j e n g e z o n d h e i d ; 
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- de p rov inc ie Drenthe sinds dit j aa r a a n de s lag is met b i jv r iende l i j ke b e r m e n ; 

- de Brabantse v l a g ons een kans geef t o p een meer passende k leu rencomb ina t i e in o n z e b e r m e n , als 

er een mengse l w o r d t on tw i kke ld da t b loemr i j ke b i j v r iende l i j ke p lanten in de k leuren r o o d en w i t 

laat on t k i emen : B raban tsBon tB i jenmengse l ; 

- het i nzaa ien van be rmen en bedr i j ven te r re inen met een de rge l i j k BrabantsBontB i jenmengse l o n z e 

p rov inc ie een o n d e r s c h e i d e n d en h e r k e n b a a r Brabants uiterl i jk kan o p l e v e r e n ; 

- h e r k e n b a a r h e i d van ons b u i t e n g e b i e d be lang r i j k in het k a d e r van 'Visit B r a b a n t ' ; 

- de p rov inc ie kan fungeren als ' l a u n c h i n g customer ' van di t z a a d , langs p rov inc ia le w e g e n en 

bedr i j ven te r re inen ; 

- de prov inc ie z i ch kan inzetten o m al le 6 6 Brabantse gemeen ten te st imuleren o o k dit mengse l te laten 

g a a n g e b r u i k e n , moge l i j k g e v o l g d d o o r burgers ( tu incent ra) , bedr i j ven en Ri jkswaterstaat ; 

spreken uit dat de prov inc ie: 

- de op t ie o n d e r z o e k t o m , samen met een z a d e n h a n d e l a a r , te komen tot een 

'BrabantsBontBi jenmengsel ' ; 

- di t mengsel o p z o v e e l moge l i j k p laa tsen gebru ik t w a a r p rov inc ia le ter re inen (kunnen) w o r d e n 

i n g e z a a i d ; 

- de bev ind ingen vanu i t de p roeven in de p rov inc ie Drenthe m e e g e n o m e n w o r d e n in de beste 

z a a i m e t h o d e n ; 

- z ich inzet o m het B raban tsBon tB i jenmengse l , z o d r a het er is, te p romo ten bij g e m e e n t e n , burgers , 

bedr i j ven en Ri jkswaterstaat . 

- Provinciale Staten o p de hoogte brengt van de voo r tgang h iervan. 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

SP: Roy de Jonge 

PvdA: M . de Kort 

GroenLinks: Hagar Roi jackers" 

M o t i e M 1 6 'B raban tse zzp -vouche r ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 2 1 - 0 4 - 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d de 

Perspect iefnota 2 0 1 7 ; 

cons ta te rende da t : 

- z z p ' e r s een be lang r i j ke b i j d r a g e leveren a a n de Brabantse e c o n o m i e ; 

- er steeds meer zzp'ers z i jn d ie moei l i j k in hun bes taan kunnen v o o r z i e n , en w e i n i g m idde len h e b b e n 

o m te investeren in hun e igen o n t w i k k e l i n g ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- er d o o r de gemeen te A m s t e r d a m in s a m e n w e r k i n g met de U V A een pi lot w o r d t g e h o u d e n met een 

z z p - scho l ingsvoucher ; 

- er in N o o r d - B r a b a n t nog g e e n de rge l i j ke rege l i ng bestaat ; 

- (b i j )scho l ing een w e z e n l i j k e b i j d r a g e kan leveren a a n de kansen o m n ieuwe o p d r a c h t e n te w e r v e n 

e n / o f de kansen o p de a rbe idsmark t te v e r g r o t e n ; 

v ragen G S : 

- te o n d e r z o e k e n of het moge l i j k is o m in N o o r d - B r a b a n t een scho l ingsvoucher in het leven te r o e p e n 

v o o r z z p ' e r s d ie m in imaa l t w e e jaa r act ie f z i jn en met een inkomen tot m a x i m a a l 120*?o van het 

soc iaa l wet te l i j k m in imum; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

Namens de SP: Joep van M e e l " 

M o t i e M 1 6 a 'B raban tse zzp -vouche r ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 2 1 - 0 4 - 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d de 

Perspect iefnota 2 0 1 7 ; 

cons ta te rende da t : 

- z z p ' e r s een be lang r i j ke b i j d r a g e leveren a a n de Brabantse e c o n o m i e ; 

- er steeds meer zzp'ers z i jn d ie moei l i j k in hun bes taan kunnen v o o r z i e n , en w e i n i g m idde len h e b b e n 
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o m te investeren in hun e igen o n t w i k k e l i n g ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- er d o o r de gemeen te A m s t e r d a m in s a m e n w e r k i n g met de U V A een pi lot w o r d t g e h o u d e n met een 

z z p - scho l ingsvoucher ; 

- er in N o o r d - B r a b a n t nog g e e n de rge l i j ke rege l i ng bestaat ; 

- (b i j )scho l ing een w e z e n l i j k e b i j d r a g e kan leveren a a n de kansen o m n ieuwe o p d r a c h t e n te w e r v e n 

e n / o f de kansen o p de a rbe idsmark t te v e r g r o t e n ; 

v ragen G S : 

- te o n d e r z o e k e n of het moge l i j k is o m in N o o r d - B r a b a n t een scho l ingsvoucher in het leven te r oepen 

v o o r z z p ' e r s d ie m in imaa l t w e e j aa r act ie f z i jn en met een inkomen tot m a x i m a a l 120*?o van het 

soc iaa l wet te l i j k m in imum; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

Namens de SP: Joep van M e e l 

CDA: Marce l Deryckere" 

M o t i e M 1 6 b 'B raban tse zzp -vouche r ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 2 1 - 0 4 - 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d de 

Perspect iefnota 2 0 1 7 ; 

cons ta te rende da t : 

- z z p ' e r s een be lang r i j ke b i j d r a g e leveren a a n de Brabantse e c o n o m i e ; 

- er steeds meer zzp'ers z i jn d ie moei l i j k in hun bes taan kunnen v o o r z i e n , en w e i n i g m idde len h e b b e n 

o m te investeren in hun e igen o n t w i k k e l i n g ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- er d o o r de gemeen te A m s t e r d a m in s a m e n w e r k i n g met de U V A een pi lot w o r d t g e h o u d e n met een 

z z p - scho l ingsvoucher ; 

- er in N o o r d - B r a b a n t nog g e e n de rge l i j ke rege l i ng bestaat ; 

- (b i j )scho l ing een w e z e n l i j k e b i j d r a g e kan leveren a a n de kansen o m n ieuwe o p d r a c h t e n te w e r v e n 

e n / o f de kansen o p de a rbe idsmark t te v e r g r o t e n ; 

v ragen G S : 

- te o n d e r z o e k e n of het moge l i j k is o m in N o o r d - B r a b a n t een scho l ingsvoucher in het leven te r oepen 

v o o r z z p ' e r s d ie m in imaa l t w e e jaa r act ie f z i jn en met een inkomen tot m a x i m a a l 120*?o van het 

soc iaa l wet te l i j k m in imum; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

Namens de SP: Joep van M e e l 

C D A : Marce l Deryckere 

PvdA: M . de Kor t " 

De p l a a t s v e r v a n g e n d v o o r z i t t e r : Mi jnheer Hei jmans. Dank u w e l . Ik schors de vergader ing voor vijf 

minuten. De commissaris is in huis en wi j zul len achter de tafel wisselen. 

Schorsing. 

(Het voorzitterschap wordt overgedragen aan de heer Van de Donk.) 
(Mevrouw Klitsie neemt na de overdracht van het voorzitterschap weer deel als Statenlid) 

De v o o r z i t t e r : G o e d . Ik heropen de ve rgader ing met grote dank aan mevrouw Klitsie, d ie als 

v icevoorzi t ter de eerste inzet van deze ve rgader ing heeft voo rgeze ten . Ik had verp l icht ingen, omdat de 

Koning en Koningin de Koningsspelen in Meiere i js tad openden . Een pracht ig mooi festijn vanochtend, met 

veel jonge kinderen op een n ieuwe school . M a a r dat nu terz i jde. A a n de o rde is nu de voortzet t ing van het 

deba t . Ik heb nog een praktische huishoudel i jke medede l ing . Er is een telefoon gevonden , d ie volgens mij 

sowieso aan vervang ing toe was , als ik dat z o z ie . Een oude N o k i a . Bert neemt hem mee. Het w o o r d is 

aan de heer Van Hattem van de fractie van de PVV. 

4 4 



De heer V a n H a t t e m (PVV): Dank u w e l , voorzi t ter. Een perspect iefnota schept verwacht ingen, want het 

perspectief van ons Brabant , de perspect ieven van onze Brabantse burgers, zi jn de moeite van het 

bespreken w a a r d . Er is ook genoeg om trots op te z i jn in Brabant, op onze e igen tradit ies, zoa ls onze 

g i lden en carnava l , o p de successen van A S M L en Van der Leegte of dat vor ig jaar PSV de landstitel 

opn ieuw naar Brabant wist te ha len. A a n b i j voorbee ld het perspectief op ons Brabantse landschap zi jn ook 

moo ie w o o r d e n te w i j den , zoals onze grote Brabantse schrijver An toon Coo len lang ge leden al d e e d , ik 

citeer hem even kort: "Er vloeit goud over den boo rd van den hemel en het druipt o p de aa rde randen . Een 

leeuwer ik stijgt, een zwar te stip s idderend in dit vuur van oran je , en klimt z ingende naar de verre hoogte in 

het koude b lauw . Het zonvuur stroomt en schiet langs de velden in den gewekten d a g , vult de vennen en 't 

springt te bl ikkeren in de b loote ru i ten." Zo schetste An toon Coo len zi jn perspectief op het Brabantse 

landschap in 1928 in zi jn roman 'K inderen van ons vo lk ' . Deze z o o n van Brabant w e r d deze w e e k exact 

120 jaar ge leden gebo ren . M a a r hoeveel oprechte aandacht is er nog vanuit deze provincie voor dit 

culturele er fgoed? Als in dit huis over cultuur word t gesproken, vindt men het veel interessanter om een 

overgesubsid ieerd artistiek geze lschap uit het bui tenland in te v l iegen o p een matig bezocht festival. O f om 

als Brabant C zelf naar Brazi l ië te v l iegen om daa r uit te leggen hoe gewe ld i g interessant de prov inc ia le 

overheid belast inggeld aan het spenderen is. En als er subsidie word t gegeven aan cultuurinstel l ingen, dan 

is subsidiestapelen de norm: een culturele koppe lve rkoop door prov inc ia le subsidies te koppe len aan 

rijkssubsidies. W a t de PVV betreft stoppen w e met deze stoelendans om cultuursubsidies en beperken w e 

ons tot het verstevigen van de culturele basis in onze provincie middels amateurkunst, muziekscholen, 

amateur toneel , zangveren ig ingen , g i lden en ons e igen Brabantse culturele e r f goed . De leeuwer ik , d ie 

An toon Coo len a a n h a a l d e , is ook geen vanzel fsprekendheid meer in de Brabantse ve lden . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Een v lammend be toog tegen cultuur of voor cultuur. Hoe je het 

wi l t z ien . Ik heb we l een prob leem met dat u zegt dat er een stapel ing van ge lden is. M a a r begr i jp t u ook 

dat d ie instell ingen anders niet rond kunnen komen? Dat ze dus z e g g e n : w e moeten een stukje van de 

provinc ie, een stukje van de gemeente en een stukje van het Rijk hebben , anders lukt het ons g e w o o n niet. 

De v o o r z i t t e r : G r a a g korte interrupties, mijnheer Van der W e l . Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): N o u , voorzi t ter, het punt is juist dat d ie stapel ing niets b i jd raagt . Die maakt 

d ie instell ingen echt niet inventiever. Die zorg t a l leen maar dat hun bestaande budget ten o p peil b l i jven. In 

plaats van dat ze scherper g a a n kijken en naar andere middelen g a a n zoeken , bl i jven het 

overheidsmiddelen d ie opges tape ld w o r d e n . En een komt van het Rijk. En dan komt er weer wa t van de 

provinc ie b i j . Dat is niet inventiever en ondernemender o m g a a n als cultuurinstel l ing, maar al leen maar 

afhankel i jk bl i jven van overhe idsge ld . En dat schiet g e w o o n niet o p . 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Dus u pleit er eigenl i jk voor om één overheid veran twoorde l i j k te maken 

voor cultuur en d ie dan d ie ondersteuning te geven . Dat heeft u dan liever? 

De v o o r z i t t e r : Van Hattem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Dat heeft u mij niet horen z e g g e n . Ik z e g al leen dat w e het niet automatisch 

aan elkaar moeten koppe len als de r i jksoverheid ge ld steekt in een cultuurinstell ing, dat de provincie er 

dan ook maar een schepje ge ld bi j moet doen . 

G o e d , voorzi t ter, ik was bij de leeuwer ik . De stand van de we idevoge ls is de a fge lopen decennia 

te rugge lopen , wa t volgens mi l ieukundigen mede veroorzaak t word t doo r verpl ichte mestinjectie, w a a r d o o r 

de ve lden een minder vruchtbare voed ingsbodem zi jn voor deze boeren landvoge ls . Daar komt nog bi j dat 

4 5 



dit provinciebestuur vo lop bez ig is om met mil joenensubsidies vruchtbare l a n d b o u w g r o n d om te zetten in 

verschraalde natuurgrond. Voor b e p a a l d e plantensoorten zou dat beter z i jn , maar de we idevoge ls zi jn er 

de dupe van . Daarom roept de PVV ook op om te stoppen met het aan leggen van deze nepnatuur en 

binnen het n ieuwe omgevingswetstelsel te zoeken naar mogel i jkheden voor bemesting zonde r verpl ichte 

mestinjectie. En daa r d ienen w e ook een motie voor in. 

Voorzi t ter, veel van de zaken d ie ik in mijn in le id ing noemde w a a r w e in Brabant trots op mogen z i jn , zi jn 

niet bereikt doo r het bele id van dit co l lege, maar bestaan eerder nog ondanks het be le id van dit co l lege. 

In de tussentijdse evaluat ie b laakt dit co l lege van trots, maar wa t heeft zi jn tameli jk vage bele id nu 

daadwerke l i j k opge leverd voor de Brabantse burger? O o k zonder de rol van de prov inc ia le overheid zou 

Brabant veel successen verwezenl i j ken. Daa rom citeer ik even de w o o r d e n van VVD-gedeputeerde Pauli uit 

deze tussentijdse evaluat ie, de z o g e n a a m d e 'midterm rev iew' : "De overheid maakt de economie niet, 

maar dient d e z e . " M e r k w a a r d i g g e n o e g doen G S in de prakt i jk nou precies het tegenovergeste lde, met 

name ten opzichte van een van de grootste pijlers van onze economie : de agrar ische sector. In het bele id 

van dit co l lege w o r d e n boeren zelfs g e d w o n g e n om voor te sorteren o p een " ro tonde voor 

ondernemerskeuzes" - keuzes die dit co l lege hen op legt . Dit co l lege gaa t zelfs nog een stap verder doo r 

z ich unaniem achter de w o o r d e n van SP-gedeputeerde Van den Hout te scharen, w a a r b i j hij de agrar ische 

sector wegze t als mil ieucriminelen en vergel i jkt met drugsafva ldumpers. Deze linkse w a a n z i n is niet de 

economie d ienen, maar de economie kapot maken en ha rdwerkende ondernemers o p een schandal ige 

manier behande len . De PVV zegt duidel i jk : stop h iermee, of stap o p . 

Daar komen dan nog ve r regaande ammoniak- en st ikstofmaatregelen b i j , d ie niet gebaseerd zi jn o p 

wetenschap, maar o p Brusselse stalorders. Kunnen GS nog met d roge ogen beweren dat hiermee de 

economie ged iend word t? En de overheid maakt volgens Pauli de economie niet, maar GS stellen over 

economische ontwikkel ing wel "een meer inclusieve en groene economische groe i in Brabant" te 

real iseren. Dat is geen economische, maar een puur ideolog ische a g e n d a , de crypto-communist ische 

ideo log ische a g e n d a van de EU om precies te z i jn . 

Het perspectief op Brussel staat dan ook centraal in deze perspect iefnota. Dit co l lege gaa t er zelfs z o ver 

in dat ze nu al vooruitki jkt hoe ze haar p lannen kan richten o p de EU-begrot ing van 2 0 2 1 . Projecten 

w o r d e n gekoppe ld aan EU-beleid, zoals de MKB+fac i l i t e i t . Het klinkt sympathiek om het M K B hiermee te 

he lpen, maar ondertussen word t ons publ ieke ge ld vastgenageld aan Brussel, v ia onder andere het 

Junckerplan en de Europese Investeringsbank. O o k wi l len GS mogel i jk de immunisat ieportefeui l le 

aanspreken en word t er landel i jk g e l o b b y d om projecten te f inancieren met een mix van Europees geld en 

onze pensioenfondsen. Dit alles betekent dat w e steeds meer het zicht ver l iezen op onze col lect ieve 

middelen en dat het kapi taa l s luipenderwi js aan het o o g van democrat ische controle word t ont t rokken. Het 

ge ld van onze burgers verdwi jn t in de Brusselse fuik en wat er terugkomt is nog maar de v r a a g . De part i jen 

in dit co l lege voelen z ich immers meer verwant met de elites in Brussel en Straatsburg, met de EU, het 

Comité van de Regio's, de Raad van Europa, dan met de e igen ha rdwerkende Brabantse burgers in 

b i j voorbee ld Steenbergen, Budel of Rosmalen. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Roijackers. 

M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): Dank u w e l , voorzi t ter. W i l de PVV de Brabantse burger beschermen tegen 

een slechte luchtkwaliteit? 

De v o o r z i t t e r : Van Hattem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voorzi t ter. Er zi jn b e p a a l d e normen voor . M a a r de maatregelen w a a r u o p 

doel t zi jn voora l gericht o p het beschermen van niet de burger , maar de natuur z o g e n a a m d . De 

stikstofdepositie heeft te maken met b e p a a l d e plantjes die iets te hard z o u d e n g a a n groe ien als er te veel 

stikstof word t uitgestoten. Daar beschermt u de burger absoluut niet mee. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Roijackers. 
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M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): U spreekt grote w o o r d e n over Brussel. Ik wi l u v ragen wa t u vindt van het 

vo lgende . De EU-norm voor P M 1 0 van de Europese Unie is 4 0 mg per kubieke meter, terwij l de 

Were ldgezondhe idso rgan isa t ie aan toonbaa r adviseert om die norm naar 2 0 mg per kubieke meter te 

ha len . 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g is? 

M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): M i j n v raag is: vindt u het een g o e d idee om met e lkaar streng te sturen op de 

luchtkwaliteit af te meten aan de fi jnstofpartikels in onze lucht en daa r als provinc ie onze 

verantwoorde l i j khe id in te nemen? 

De v o o r z i t t e r : Van Hattem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voorzi t ter. Dit is typisch een v raag van sturen in procenten en dat soort 

zaken . Het punt is: wa t w e in de prakti jk z ien en wat u in de prakt i jk in deze provinc ie mogel i jk maakt is 

dat doo r een stad als Eindhoven nog alt i jd een be langr i jke h o o f d w e g heen loopt , de Kennedy laan . Door 

d ie w e g moet al het verkeer richting He lmond heen. U w en vele andere part i jen in dit huis hebben de Ruit 

om Eindhoven tegengehouden . De fijnstofuitstoot zou in Eindhoven in de prakt i jk drastisch da len als die Ruit 

wo rd t a a n g e l e g d . Door dat niet te doen zorg t u ervoor dat de f i jnstofnormen in Eindhoven onnod ig h o o g 

bl i jven. Dus ik kijk liever naar wa t er in de prakt i jk gebeur t dan naar uw bereken ingen. 

De v o o r z i t t e r : Vervolgt u uw b e t o o g . N e e . Interruptie de heer Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voorzi t ter. De heer Van Hattem haal t aan dat de provinc ie Brabant 

en de Brabanders a l lemaal al leen maar naar Brussel en Straatsburg k i jken. M a a r daa r is ook veel meer 

ge ld te verd ienen. En niet al leen in Brussel en Straatsburg, maar ondernemers zoa ls W i m van de Leegte, 

de ASML 's , maar ook in West-Brabant vele ondernemers d ie internat ionaal zaken d o e n . 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g is? 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Hoe wil t u deze ondernemers die Brabanders gelukk ig maken, 

werknemers van hen gelukk ig maken, d ie naar huis sturen als uw p lannen d o o r g a a n ? 

De v o o r z i t t e r : Van Hattem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voorzi t ter. Dit is een grote f l auweku lopmerk ing . Ondernemers zi jn inventief 

g e n o e g om om te g a a n met ve randerende omstand igheden en zelfs betere omstand igheden. W e w o r d e n 

als N e d e r l a n d sterker en beter als w e uit de EU s tappen. Dan zi jn er juist minder kosten voor ondernemers, 

d ie nu we l moeten w o r d e n gemaakt . En w e kunnen daar ook in al le mogel i jke opzichten pr ima mee 

o m g a a n . Dat g ing in het ver leden pr ima en dat za l in de toekomst ook g e w e l d i g g a a n . 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Ja. Dat is een leuk theoretisch praat je , mijnheer Van Hattem. W a t 

gaa t u nou als voorstander van de prakt i jk doen in de prakti jk om de mensen aan het werk te he lpen als de 

grenzen d ichtgaan? 

De v o o r z i t t e r : Van Hattem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voorzi t ter. W a t wi j doen in de prakt i jk is om te beg innen de Ruit om 

Eindhoven eens aan te leggen, zoda t de infrastructuur in de regio g o e d is en dat er echt een g o e d 

vest igingskl imaat is. U w part i j , d ie daar z o g e n a a m d voor was , houdt dat tegen. En daa rmee doen wi j veel 
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meer dan wa t u hier a l lemaal beloof t vanuit Brussel, w a t meer een be lemmer ing dan een oplossing is. En 

als w e dan naar d ie prakt i jk k i jken, is er veel meer uit te ha len. En wat er verder moet gebeuren , is aan de 

ondernemers en niet aan de overhe id . Bl i jkbaar is de VVD weer een tota le staatsl iberale parti j g e w o r d e n in 

plaats van een echte l iberale part i j . Daarvoor moet u toch bi j de PVV z i jn . 

De v o o r z i t t e r : De heer Van Hattem vervolgt z i jn b e t o o g . 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Ik was er dus bi j geb leven dat de part i jen in dit co l lege z ich meer verwant 

met de elites in Brussel en Straatsburg voelen dan met onze ha rdwerkende Brabantse burgers. Burgers die 

o n g e v r a a g d geconf ronteerd w o r d e n met de vest igingsplannen van een A Z C in hun do rp , uit o p g e l e g d e 

'sol idari tei t ' d ie hen door de bestuurselite door de strot word t g e d u w d . Van die burgers word t dan geëist 

om 'socia le veerkracht ' te tonen. 

De part i jen in dit co l lege verkond igen , ook in deze perspect iefnota, de elitistische mentaliteit van 

eurof ie len, van de ze l f ingenomen kosmopol ie ten uit de linkse b io toop van de g rach tengorde l . Deze 

mentaliteit wo rd t o p g e l e g d aan vele Brabantse burgers die z ich niet herkennen in hol le frasen over l iving 

labs, designmanifestat ies, f ood up, duurzaamheidsgeneuze l en k l imaatfabels. Het zi jn juist de burgers met 

de laagste inkomens die relatief de hoogste prijs betalen voor het k l imaatbe le id , w a a r dit co l lege met het 

Brabantse Energ ieakkoord ook een kostbare duit aan belast inggeld in het zak je doet . 

G S maken zich al deugend heel druk over tweede l ing in de samenlev ing, maar is zelf de grootste 

veroorzaker van deze tweede l ing . A l le part i jen in dit huis, met u i tzonder ing van de PVV, gaven zelf de 

klaroenstoot voor een tweede l ing door met de motie 'Brabant neemt haar veran twoorde l i j khe id ' op de 

p roppen te komen. Die motie facil i teert de asiel invasie en houdt hem in stand. Een en ander we rd verder 

vo rmgegeven met de achter gesloten deuren bekokstoofde 'Brabantse a a n p a k v luchte l ingen' , w a a r m e e in 

praktisch iedere gemeente een A Z C w e r d a f g e d w o n g e n . Voorzi t ter. Echte tweede l ing ziet er b i j voorbee ld 

als volgt uit. O n z e eigen bevo lk ing staat ja ren lang o p wachtl i jsten voor een huurwon ing , maar 

statushouders w o r d e n met voo r rang gehuisvest, zelfs in vr i jstaande vi l la 's, zoals in W a a l r e en Someren. 

Veel Neder landse gez innen kunnen amper een vakant ie beta len, maar asieleisers w o r d e n gehuisvest in 

luxe b u n g a l o w p a r k e n , zoals op de Beersche Bak in Weste lbeers en Eritrese nepvluchtel ingen g a a n 

massaal dood leuk op vakant ie in Eritrea. Voor asieleisers we rden d o o r cateraars u i tgebre ide 

maalt i jdbuffet ten ve rzo rgd , maar voor Neder landse ouderen is een kop je koffie in de zaa l van het 

verzorgingshuis al amper meer mogel i jk . N e e , de verzorg ingshuizen w o r d e n gesloten en o m g e b o u w d tot 

won ingen voor statushouders. Voor onze gehand icap ten is een traplift of een extra toilet o p de bovene tage 

van hen uit het W m o - b u d g e t te veel g e v r a a g d , zoa ls on langs in Va lkenswaard , maar statushouders kunnen 

nu we l rekenen o p inrichtingskosten en in AZC 's stonden de peperdure Mie le-wasmachines al k laar. 

Neder landse werkzoekenden mogen bli j z i jn met een baant je als schoonmaker van toi letpotten in een 

A Z C , maar Somalische vluchtel ingen zi jn massaal ove rve r tegenwoord igd in de b i js tand. Voorzi t ter, ik kan 

b i jna e indeloos d o o r g a a n met deze voorbee lden van tweede l ing , maar feit is dat dit co l lege vo lop 

d o o r g a a t met het scheppen van een tweede l ing , w a a r b i j zi j de hu id ige 'k inderen van ons volk ' uit het o o g 

verliest. GS beweren geen zicht te hebben op hoeveel n ieuwe of bestaande won ingen naar statushouders 

g a a n in Brabant. M a a r hoe verhoudt dit z ich tot de opgaven in de A g e n d a W o n e n ? Hierin word t ook 

gesproken over de 'socia le o p b o u w van wi jken en buur ten ' , maar wa t is de a g e n d a van GS hierin als niet 

duidel i jk is aan w ie d ie won ingen w o r d e n toegewezen? En wat z i jn de p lannen voor het genoemde 

' t ransformat iefonds' in dat kader? W a t wi l len G S met ' de N i e u w e Brabander ' , zoa ls GS dit g r a a g 

noemen? 

Een noga l nihilistische opvat t ing van wat onder 'B rabander ' verstaan word t , verstaat z i j daar ook de vele 

Erdogan-stemmers onder , wiens loyali teit op de eerste plaats bij Turkije ligt? W a n t met deze asiel invasie, 

voora l uit islamitische landen, ontstaat nog een tweede l ing , voorzi t ter, nameli jk de tweede l ing van islam 

versus vr i jhe id. En de islam laat z ich niet integreren in een niet-islamitische samenlev ing, en dus ook niet in 

Brabant. De islam kent bi j integratie slechts één r icht ing, nameli jk d ie van meer islam. W a t de PVV betreft 

moet dit co l lege d a a r o m ook stoppen met het faci l i teren van integrat ieprojecten. Integratie is sinds 2 0 1 0 

geen provinc ia le taak meer, maar desondanks z ien w e steeds weer provinc ia le betrokkenheid bi j 
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bi jvoorbee ld het project a g r o f o o d en statushouders of het 'Krachtbedr i j f v luchtel ingen Brabant ' met 3 1 . 6 0 0 

euro subsidie voor acht statushouders. Stop met deze w a a n z i n . 

Voorzi t ter. A l met al is deze perspect iefnota geen lonkend perspectief voor de Brabantse burger . N o g 

meer verspi l l ing van belast inggeld voor nepwedstr i jden als de 'Europese Regio voor de Gast ronomie ' . GS 

wi l len max imaal inzetten o p Europese pro jecten, terwij l wa t de PVV betreft een Nex i t het enige perspectief 

zou moeten zi jn en nog alt i jd ontbreken echte oplossingen voor de files in Brabant, met name de Ruit om 

Eindhoven. Het ontbreken van g o e d e verb ind ingen en het aanmodde ren met ineffect ieve HOV-l i jnen is een 

mainpor t reg io o n w a a r d i g . 

De PVV concludeert bovend ien dat GS ha lve rwege deze bestuursper iode er niet in ges laagd zi jn om een 

helder geformuleerd bele id neer te zet ten: ook deze perspect iefnota blijft in deze l fde v a g e en onduide l i jke 

p lannen hangen als het Bestuursakkoord. En voor zover er concrete zaken gereal iseerd w o r d e n , betrekt dit 

co l lege PS er eigenl i jk al leen maar bij door het sturen van een Statenmededel ing. De coal i t iepart i jen 

hebben in hun ze l f genoegzaamhe id doo rgaans we in ig behoefte daarover te discussiëren, w a a r d o o r het 

dual isme in deze Staten steeds verder word t u i tgehold . Een zorge l i j ke ontwikkel ing wat de PVV betreft. 

Voorzi t ter. Voor een aanta l punten d ie door G S niet, onvo ldoende of op een verkeerde manier w o r d e n 

opgepak t in de perspect iefnota wi l de PVV-fractie ook nog aandach t v ragen . Brabant word t meer en meer 

geconf ronteerd met drugsafva ldumpingen en andere criminele activiteiten in het bu i tengeb ied . O n z e fractie 

heeft de a fge lopen tijd middels Statenvragen herhaaldel i jk aan G S g e v r a a g d om toezicht in het 

bu i tengeb ied te intensiveren. Dit co l lege blijft echter stug en tegen beter weten in vo lhouden dat de hu id ige 

inzet vo ldoende is. Het kan en mag niet het geval zi jn dat cr iminelen ongestoord hun g a n g kunnen g a a n . 

Daa rom een motie om deze inzet te verstevigen. O o k ziet de PVV g r a a g al le mogel i jkheden benut voor de 

inzet van cameratoez icht in het bu i tengeb ied om drugsafva ldumpingen aan te pakken , w a a r b i j ook te 

denken valt aan mobiel e n / o f t i jdel i jk cameratoez icht . Belangri jk is dat van de mogel i jkheid van 

cameratoez icht naast ondersteuning in handhav ing en opspor ing ook een prevent ieve werk ing ui tgaat. 

Daa rom dienen wi j h ierover een motie in. 

O p het geb ied van natuur, milieu en l a n d b o u w dienen wi j verder nog enkele moties in over zaken d ie ik 

eerder heb g e n o e m d , zoa ls het betrekken van een wetenschappel i jk onderzoeksrappor t bi j het 

ammon iakbe le id en het bevorderen van de we idevoge ls tand . O o k dienen w e een motie in over de 

evaluat ie van de b i jenmaat rege len. Daarnaast z o u d e n wi j nog g r a a g wi l len weten wa t de stand van zaken 

is - en de SP refereerde er zojuist ook al aan - van de a fge lopen januar i unaniem aangenomen motie 

over ondersteuning van Q-support . N u per 1 juni Q-support wo rd t a f g e b o u w d , zouden w e g r a a g wi l len 

horen wat GS concreet hebben g e d a a n om te zo rgen dat de kennis behouden blijft en w a a r Q -

koortspat iënten straks voor ondersteuning terechtkunnen. 

Q u a infrastructuur blijft de PVV wel inzetten o p de Ruit om Eindhoven. GS zetten echter in o p z o g e n a a m d 

slimme maat rege len, maar die lossen de files niet o p en zi jn dus voora l slome maat rege len. De 

Bra inpor t reg io bedel t nu om mi l jarden in Den H a a g , maar de beste investering is en blijft het a fmaken van 

de Ruit: goed voor het vest igingskl imaat, de bere ikbaarhe id en het leefmil ieu in de stad. Daa rom w e d e r o m 

een motie. Verder dient de PVV moties in voor praktische oplossingen in knelpunten op ons wegennet , 

zoals spitsstroken o p de A 5 0 . 

Tot slot, voorzi t ter, om terug te komen o p ons Brabantse landschap, zoals An toon Coo len het z o 

schi lderacht ig beschreef. Daar blijft door de w i n d w a a n van dit co l lege niets van over. Ondanks dat 

gedeputeerde Van Mer r ienboer eerder aanga f dat landschappel i jke kwaliteit voor hem een be langr i jk 

ui tgangspunt za l zi jn voor de Omgevingsv is ie , horen w e nu dood leuk van G S in bean twoo rd ing van 

Statenvragen over het w i n d p a r k XXL langs de A 1 6 : "De duurzame ene rg ieopgave , energieneutraal in 

2 0 5 0 , gaa t zonder meer een grote impact geven o p het landschap en onze directe lee fomgev ing. Dat is 

een van consequenties van de keuzes d ie op Europees, na t ionaa l , prov inc iaal en lokaal niveau zi jn 

gemaak t . " Ja voorzit ter, pol i t iek dogmat ische keuzes, die niet door de bevo lk ing , maar in de bestuurli jke 

achterkamers zi jn gemaakt , beklonken in energ ieakkoorden . De benade l i ng doo r deze w indparken word t 

z o g e n a a m d afgekocht met investeringen in lokale pro jecten, een sch i jnbeweging van bestuurders wiens 

hart harder klopt voor de elite bi j de k l imaattop in Parijs, dan voor de burgers in Klundert of Breda. De PVV 

dient dan ook moties hierover in. Voorzi t ter. De PVV ziet, zoa ls a a n g e g e v e n , geen over tu igend perspectief 
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in de voorgeste lde bestuursopdrachten en in deze perspect iefnota. Voorzi t ter. Tot zover en ik za l nog 

enkele moties ind ienen. 

M o t i e M 1 9 ' M e e r w e i d e v o g e l s in B raban t ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besp rek ing van 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect iefnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in Braban t ; 

cons ta te rende d a t : 

- de w e i d e v o g e l bi j B raban t hoor t ; 

- het aan ta l w e i d e v o g e l s d ramat i sch is a f g e n o m e n ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- m i l i eukund igen de verp l i ch te mestinject ie mede als o o r z a a k van de a f n a m e van w e i d e v o g e l s 

b e n o e m e n ; 

- vo lgens w e t e n s c h a p p e r s mestinject ie niet ge le i d heeft tot het gewens te resultaat, namel i j k een 

a f n a m e van a m m o n i a k ; 

verzoeken G S : 

- o m in he t k a d e r v a n e v e n t u e l e m o g e l i j k h e d e n b i n n e n het n i e u w e o m g e v i n g s w e t s t e l s e l me t d e 

r i j k s o v e r h e i d in c o n t a c t te t r e d e n en te l o b b y e n v o o r l a n d g e b o u w g r o n d e n w a a r b i j w i j z e v a n 

p r o e f z o n d e r d e v e r p l i c h t e mes t in jec t ie m a g w o r d e n g e b o e r d , en d e resu l ta ten , inc lus ie f d e 

e f f ec ten v o o r de w e i d e v o g e l p o p u l a t i e s , r icht ing PS te e v a l u e r e n ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

M a i k e l B o o n , PVV Noord -B raban t " 

M o t i e M 2 0 'Doe-budget ten ' 

"Provinciale Staten van Noord -Braban t , in vergader ing bi jeen op 21 apri l 2 0 1 7 , ter bespreking van 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop b e w e g i n g in Brabant ; 

constaterende dat : 

- er behoefte is aan aandach t voor leefbaarheidspro jecten vanuit de samenlev ing; 

ove rwegende dat : 

- er in het p rog ramma Sociale Veerkracht een niet-SMART geformuleerde plaats is voor de doe-

budget ten ; 

verzoeken G S : 

- in samenwerk ing met gemeenten te komen tot een bele id w a a r b i j init iatieven met betrekking tot 

leefbaarhe id kunnen w o r d e n ondersteund o p basis van cof inanc ier ing; 

- h ierb i j de u i tvoer ingskosten tot een min imum te b e p e r k e n ; 

- Provinciale Staten bij de Begrot ing 2 0 1 8 hieromtrent een voorstel voor te l eggen ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Louis Roks: PVV Noord-Brabant 

M a r c e l Deryckere: C D A 

Jan Hei jman: Lokaal Brabant 

M a r c o van der W e l : Partij voor de Dieren 

W i m van Ove rve ld : 50PLUS 

Hermen Vreugdenh i l : Chr is tenUn ie /SGP" 

M o t i e M 2 1 ' C a m e r a t o e z i c h t tegen d r u g s d u m p i n g e n ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besp rek ing van 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect ie fnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in B raban t ; 

cons ta te rende da t : 

- B raban t lande l i j k de k o p l o p e r is in d r u g s d u m p i n g e n ; 

- uit ci j fers van de pol i t ie bli jkt d a t er vo r i g j aa r in B raban t o p 101 p lekken d rugsa fva l is g e v o n d e n en 

d a t da t 5 4 d r u g s d u m p i n g e n meer z i jn d a n een j a a r ee rde r ; 

- het meeste a fva l w o r d t ach te rge la ten o p o p e n b a r e p lekken in de b u i t e n g e b i e d e n , z o a l s 

pa rkee rp laa t sen en ver la ten w e g e n ; 
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o v e r w e g e n d e da t : 

- de p r o b l e m a t i e k van d r u g s d u m p i n g e n h a r d n e k k i g is; 

- d r u g s d u m p i n g e n tot ernst ige ve ron t re in ig van het mi l ieu kunnen l e iden ; 

- versch i l lende organ isa t ies , z o a l s S taa tsbosbeheer , N a t u u r m o n u m e n t e n en Brabants L a n d s c h a p , a a n 

h e b b e n g e g e v e n da t c a m e r a t o e z i c h t een onde rs teunend m idde l kan z i jn in de prevent ieve en 

repressieve a a n p a k van d r u g s a f v a l ; 

verzoeken G S : 

- o m de kosten van het p laatsen van c a m e r a ' s in bossen en het b u i t e n g e b i e d te o n d e r z o e k e n ; 

- in o v e r l e g te t reden met o . a . justit ie, po l i t ie , gemeen ten en na tuurbeschermingsorgan isa t ies en met 

hen te bespreken in hoever re de p rov inc ie een b i j d r a g e kan leveren a a n ( camera ) toez i ch t in het 

b u i t e n g e b i e d ; 

- de uitkomsten h iervan te r a p p o r t e r e n , z o d a t PS een a f g e w o g e n o o r d e e l kunnen vel len o v e r de 

moge l i j khe id tot u i tb re id ing en a a n s c h e r p i n g van het ( camera ) toez i ch t in bossen en het 

b u i t e n g e b i e d ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

M a i k e l Boon en A l e x a n d e r van H a t t e m : PVV Noord -B raban t " 

M o t i e M 2 2 ' V e r b e t e r d e surve i l lance in het b u i t e n g e b i e d ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besp rek ing van 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect ie fnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in B raban t ; 

cons ta te rende da t : 

- B raban t lande l i j k de k o p l o p e r is in d r u g s d u m p i n g e n ; 

- uit ci j fers van de pol i t ie bl i jkt da t er vo r i g j aa r in B raban t o p 101 p lekken d rugsa fva l is g e v o n d e n 

en d a t d a t 5 4 d r u g s d u m p i n g e n meer z i jn d a n een j aa r ee rde r ; 

- het meeste a fva l w o r d t ach te rge la ten o p o p e n b a r e p lekken in de b u i t e n g e b i e d e n , z o a l s 

pa rkee rp laa t sen en ver la ten w e g e n ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- de p r o b l e m a t i e k van d r u g s d u m p i n g e n ha rdnekk i g is; 

- d r u g s d u m p i n g e n tot ernst ige ve ron t re in ig van het mi l ieu kunnen l e iden ; 

- een g e c o m b i n e e r d e a a n p a k van repressieve en prevent ieve maa t rege len n o d i g is o m het a a n t a l 

d r u g s d u m p i n g e n te v e r l a g e n ; 

- het d a a r o m wense l i j k is o m de surve i l lance in het bu i t engeb ied te ve rbe te ren d o o r m idde len toe te 

kennen v o o r de inzet van meer o ren en o g e n in het v e l d ; 

verzoeken G S : 

- e r v o o r te z o r g e n da t het p ro jec t SSIB b l i j vend ingeze t kan w o r d e n en h ie rvoo r v o l d o e n d e 

f inanc ië le e n / o f a n d e r e m idde len besch i kbaa r te ste l len; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

M a i k e l Boon en A l e x a n d e r van H a t t e m : PVV Noord -B raban t " 

Mo t i e M 2 3 'Benut wetenschappel i jk onde rzoek bij be le i d ' 

"Provinciale Staten van Noord -Braban t , in vergader ing bi jeen op 21 apri l 2 0 1 7 , ter besprek ing van 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop b e w e g i n g in Brabant ; 

constaterende dat : 

- het r appo r t ' A m m o n i a k i n N e d e r l a n d , enkele kritische we tenschappe l i j ke kant teken ingen ' een 

opeenstapel ing van rekenkundige, mode lmat ige , en argumentat ieve tekor tkomingen constateert in de 

o n d e r b o u w i n g van het Neder landse ammon iakbe le id ; 

- uit het r a p p o r t ' A m m o n i a k in N e d e r l a n d , enkele kritische we tenschappe l i j ke kan t teken ingen ' bl i jkt d a t 

het a m m o n i a k b e l e i d niet heeft ge le i d tot een a a n t o o n b a r e a f n a m e van a m m o n i a k in de lucht, 

a a n g e z i e n d a a d w e r k e l i j k e met ingen van a m m o n i a k in de lucht sinds 1 9 9 3 geen du ide l i j ke t rends 

o m h o o g of o m l a a g laten z i e n ; 

- de landbouwsector sinds begin jaren negent ig al ler lei kostbare maatregelen heeft genomen om de 

uitstoot van ammon iak te beperken , zoa ls het ondergronds aanbrengen van mest, het a fdekken van 5 1 



mestsilo's en het aanpassen van stalv loeren; 

ove rwegende dat : 

- het ammon iakbe le id wetenschappel i jk niet goed o n d e r b o u w d is; 

- het ammon iakbe le id kostbaar is en totaal niet effectief; 

verzoeken G S : 

- het r a p p o r t ' A m m o n i a k in N e d e r l a n d , enkele kritische we tenschappe l i j ke kant teken ingen ' te betrekken 

bij ( toekomst ig) prov inc iaa l ammon iakbe le id ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Ma ike l Boon: PVV Noord -Braban t " 

M o t i e M 2 4 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besp rek ing van 

Statenvoorste l Perspect ie fnota ; 

cons ta te rende da t : 

- van de transit ie van het IPO n a a r een b e l a n g e n o r g a n i s a t i e met een smal le a g e n d a w e i n i g meer over 

is g e z i e n o n d e r meer de u i td i jende a g e n d a en de documen ten ove r de inzet v o o r een n ieuwe 

kab ine t spe r i ode ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- het IPO de b e l a n g e n van B raban t niet behar t ig t m a a r juist ve rkwanse l t o n d e r meer d o o r a d v i e z e n 

d ie de B rabande rs a a n de bede ls ta f zu l len b r e n g e n , en de b l ik d ie kr i t iek loos o p Brussel is ger ich t ; 

- d a t de b e l a n g e n van Brabantse burgers en bedr i j ven vee l beter g e b o r g d z i jn z o n d e r het IPO ; 

beslu i ten: 

G S de o p d r a c h t mee te geven het IPO- l i dmaa tschap o p te z e g g e n ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

Patricia van d e r Kammen en A l e x a n d e r van Ha t tem, PVV-Noo rd -B raban t " 

M o t i e M 2 5 'Tussenti jdse eva lua t ie m e e r j a r e n p r o g r a m m a Bi jenimpuls v o o r B raban t ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besp rek ing van 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect iefnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in Braban t ; 

cons ta te rende da t : 

- in 'B i jen impuls v o o r Braban t : M e e r j a r e n p r o g r a m m a 2 0 1 5 - 2 0 1 8 ' o p p a g i n a 21 w o r d t geste ld d a t 

er e ind 2 0 1 6 een tussenti jdse eva lua t ie van het p r o g r a m m a p laats z o u v i n d e n ; 

- d e z e eva lua t ie tot o p heden nog niet is ve rschenen ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- een tussenti jdse eva lua t ie een essentieel instrument is bi j het beslissen o v e r het con t inueren van het 

m e e r j a r e n p r o g r a m m a Bi jenimpuls v o o r B raban t en het besch i kbaa r stellen van a a n v u l l e n d e 

f inanc ië le m i d d e l e n ; 

verzoeken G S : 

- o m de tussenti jdse eva lua t ie van het m e e r j a r e n p r o g r a m m a uiterl i jk t ien d a g e n v ó ó r de b e h a n d e l i n g 

van de jaars tukken 2 0 1 6 r icht ing PS k e n b a a r te m a k e n ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

Joyce K a r d o l : PVV N o o r d - B r a b a n t 

M a r c o van de r W e l : Partij v o o r de D i e r e n " 

Mo t i e M 2 6 'Ring Eindhoven-Helmond' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besp rek ing van 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop b e w e g i n g in Brabant; 

constaterende dat : 

- de hu id ige Randweg bij Eindhoven we rd g e b o u w d met de verwacht ing dat dit een robuuste oplossing 

tot het jaar 2 0 3 0 zou z i jn ; 

- de hu id ige R a n d w e g o p di t moment al ove rbe las t is en bi j de ger ingste ca lami te i t leidt tot g ro te 

conges t ie of zel fs een verkeers in farc t o p z o w e l de h o o f d - als de o n d e r l i g g e n d e wegens t ruc tuur ; 
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- de A 6 7 tussen Asten en K n o o p p u n t Leenderhe ide vee l ve i l i ghe idsp rob lemen kent en d a t (zelfs na een 

ve rb red ing ) er bi j ca lami te i ten geen a f d o e n d e u i tw i j kmoge l i j kheden z i j n ; 

ove rwegende dat : 

- een ' m a i n p o r t ' z o n d e r ruit in de hoo fdwegens t ruc tuu r de n a a m 'mainpor t ' niet w a a r d is; 

- g o e d e bere ikbaarhe id onontbeer l i jk voor economische groe i en succes is; 

roepen het co l lege o p : 

- de N o o r d o o s t c o r r i d o r a lsnog a a n te l eggen en hier toe het doors ta r tdoss ie r ' G e b i e d s o n t w i k k e l i n g de 

Ruit' ter h a n d te n e m e n ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

Harry van den Berg, PVV Noord -B raban t " 

M o t i e M 2 7 'S top steun w ind indus t r i e ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besprek ing van 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect iefnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in B raban t ; 

constaterende dat : 

- de m in imaa l g e p l a n d e c i rca 1 8 0 tot m a a r liefst 2 1 0 m h o g e w ind tu rb ines ^ 4 7 0 M W ) in N o o r d -

B raban t in 2 0 1 6 - als z e er ges taan z o u d e n h e b b e n - g e m i d d e l d in to taa l z o ' n 1 0 0 M w h 

elektr ic i tei t per uur g e p r o d u c e e r d z o u d e n h e b b e n en d a a r m e e slechts 1Z9e dee l van de ene rg ie 

d ie de A m e r 9-centra le p roducee r t ; 

o v e r w e g e n d e dat : 

- een de rge l i j k fut iele o p b r e n g s t niet in v e r h o u d i n g staat tot de te v e r w a c h t e n en deels a l ge rea l i see rde 

Brabantwi jde landschappel i jke schade, voge l - en vleermuizenslacht, ernstige aantast ing van de 

leefbaarhe id en enorme w a a r d e d a l i n g van onroerend g o e d ; 

roepen het co l l ege o p : 

- per d i rec t te s toppen met het fac i l i teren en onders teunen van w i n d t u r b i n e p r o j e c t e n ; 

en g a a n o v e r tot de o r d e van de d a g . 

H a r r y van den Berg , PVV N o o r d - B r a b a n t " 

M o t i e M 2 8 ' G e e n w i n d m o l e n s in n a t u u r g e b i e d e n ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besprek ing van 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect iefnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in Braban t ; 

cons ta te rende da t : 

- er p lannen z i jn o m w ind tu rb ines te b o u w e n in n a t u u r g e b i e d e n ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- w ind tu rb ines in na tuu rgeb ieden abso luu t niet wense l i j k z i j n ; 

r oepen het co l l ege o p : 

- w ind tu rb ines z o n d e r u i t zonder ing te v e r b i e d e n in n a t u u r g e b i e d e n ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

H a r r y van den Berg , PVV N o o r d - B r a b a n t " 

M o t i e M 2 8 a ' G e e n w i n d m o l e n s in n a t u u r g e b i e d e n ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besp rek ing van 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect iefnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in Braban t ; 

cons ta te rende da t : 

- er p lannen z i jn o m w ind tu rb ines te b o u w e n in n a t u u r g e b i e d e n ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- w ind tu rb ines in na tuu rgeb ieden abso luu t niet wense l i j k z i j n ; 

r oepen het co l l ege o p : 

- w ind tu rb ines te v e r b i e d e n in n a t u u r g e b i e d e n ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

H a r r y van den Berg , PVV N o o r d - B r a b a n t " 

5 3 



M o t i e M 2 9 'Spitsstrook A 5 0 Paalgraven - Bankhoef (Oss-N i jmegen) ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besprek ing van 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop b e w e g i n g in Brabant ; 

constaterende dat : 

- er in be ide r i j r icht ingen t i jdens spitsuren vee l conges t ie is o p het t ra ject A 5 0 Paa lg raven-Bankhoe f ; 

- er buiten de spits over het a lgemeen we in ig prob lemen z i j n ; 

- di t t ra ject slechts z i j de l i ngs w o r d t m e e g e n o m e n in het laatste MIRT-ove r leg ; 

o v e r w e g e n d e dat : 

- het asfa l t v o o r een spitsstrook er fei tel i jk a l l igt; 

- een spitsstrook o p dit t racé tegen relat ief ge r i nge kosten een g r o o t op lossend v e r m o g e n kan h e b b e n ; 

- de aan leg van een spitsstrook tussen de knooppunten niet resulteert in een n ieuwe bot t leneck; 

roepen het co l lege o p : 

- in samenwerk ing met de prov inc ie Ge lde r l and bi j het Rijk aan te dr ingen o p een spoed ige aan leg van 

een spitsstrook tussen knooppunt Paalgraven en knooppunt Bankhoef; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

H a r r y van den Berg , PVV N o o r d - B r a b a n t " 

M o t i e M 3 0 'S l im w e v e n A 2 en A 1 6 ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besp rek ing van 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect iefnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in B raban t ; 

cons ta te rende da t : 

- er z o w e l bi j de k n o o p p u n t K l a v e r p o l d e r ( A 1 6 - A 1 7 ) als bi j k n o o p p u n t Empel ( A 2 - A 5 0 - A 5 9 + 

i nvoege r Kerkdr ie l ) b i jna dage l i j ks sp rake is van ernst ige conges t ie ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- het hu id ige systeem van in- en s a m e n v o e g e n van ve rkeer kennel i jk niet de meest op t ima le is; 

- b i j v o o r b e e l d een l ange r d o o r g e t r o k k e n streep (zie A 4 0 Ri jnbrug Duisburg) of het ee rde r 

s a m e n v o e g e n van r i jstroken o p een a a n l o o p w e g (zie k n o o p p u n t O u d Di jk A 1 8 - A 1 2 bi j Z e v e n a a r ) 

uiterst ef fect ief lijkt; 

r oepen het co l l ege o p : 

- in s a m e n w e r k i n g met ( o n d e r a n d e r e ) het Rijk en de Au tomo t i ve C a m p u s o n d e r z o e k te d o e n n a a r 

en p roeven d o e n met innova t ieve op loss ingen o m de d o o r s t r o m i n g te ve rbe te ren ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

H a r r y van den Berg , PVV N o o r d - B r a b a n t " 

M o t i e M 3 1 ' B r a b a n t C niet meer t oeganke l i j k te maken v o o r g ro te subs id ies lurpers ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besprek ing van 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect iefnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in B raban t ; 

cons ta te rende da t : 

- g ro te o rgan isa t ies naast de rijks-, gemeente l i j ke e n / o f p rov inc ia le subsid ies, d ie z e a l r o y a a l 

(hebben) o n t v a n g e n , o o k een b e r o e p d o e n o p het Brabantse kunst en cu l tuur fonds, B raban t C; 

- di t in het ve r l eden o n d e r a n d e r e w a r e n : Festival M u n d i a l , l ncuba te , o m r o e p v e r e n i g i n g VPRO en 

Theaterfestival Bou levard ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- de moge l i j khe id d ie een ove rhe id b ied t o m subsid ie te s tape len niet u i tnod ig t tot echt ze l f s tand ig 

o n d e r n e m e r s c h a p ; 

- di t subsid ie s tape len a l leen m a a r is w e g g e l e g d v o o r o rgan isa t ies d ie de mensen in d i e n s t / b i n n e n hun 

kr ing h e b b e n (subs id ie lobby is ten) , d ie w e t e n hoe de ' subs id i ewegge t j es ' van a a n v r a a g tot 

incasseren precies b e w a n d e l d d ienen te w o r d e n ; 

- o rgan isa t ies d ie z i ch a l leen zu i ve r b e z i g h o u d e n met de bedr i j f svoer ing en het u i tvoeren van de 

kunsten, en niet in het bez i t z i jn van subs id ie lobby is ten , in feite met 0-1 ach te r s taan ; 

roepen het co l l ege o p : 

- de spe l rege ls van het B raban t C-fonds d u s d a n i g te w i j z i g e n da t o rgan isa t ies / ins tan t ies d ie o p 
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en ige r w i j z e a l gemeen te l i j ke , p rov inc ia le e n / o f r i jkssubsidies o n t v a n g e n , ui tgesloten w o r d e n van 

b i j d rages (op w a t v o o r man ie r ook ) vanu i t het B raban t C fonds ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

W i l l e m Bakker , PVV N o o r d - B r a b a n t " 

M o t i e M 3 2 ' K o p p e l i n g rijks- en p rov inc ia le subsid ie Brabantse kunst inste l l ingen' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besp rek ing van 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect iefnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in B raban t ; 

constaterende dat : 

- de p rov inc ie o p v o o r h a n d t o e z e g t da t re levante Brabantse kunst instel l ingen d ie o n d e r d e e l 

u i tmaken van de pro fess ione le basis infrastructuur recht h e b b e n o p een p rov inc ia le subs id ie , als z i j 

o o k meer ja r i g subsid ie o n t v a n g e n van het Rijk of één van de r i jksfondsen (BIS, FPK, M o n d r i a a n , 

Crea t ieve Industr ie) ; 

o v e r w e g e n d e dat : 

- di t koppe lsys teem tussen rijks- en p rov inc ia le subsidies z o r g t v o o r o n n o d i g subs id ies tape len , z o n d e r 

d a t er gekeken w o r d t of er een m e e r w a a r d e is v o o r B raban t e n / o f h a a r bu rge rs ; 

roepen het co l l ege o p : 

- de k o p p e l i n g bi j de pro fess ione le basis infrastructuur, da t als Brabantse kunst instel l ingen meer ja r ig 

subsid ie o n t v a n g e n van het Rijk of één van de r i jksfondsen (BIS, FPK, M o n d r i a a n , Crea t ieve 

Industr ie) , z i j o o k recht h e b b e n o p een p rov inc ia le subs id ie , per d i rec t los te la ten ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

W i l l e m Bakker , PVV N o o r d - B r a b a n t " 

M o t i e M 3 3 ' T o e g e v o e g d e w a a r d e H O V ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t , in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , ter besprek ing van 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect iefnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in Braban t ; 

cons ta te rende da t : 

- d o o r a a n l e g van H O V banen het cent rum van E indhoven v o o r de au tomob i l i s t moei l i j ker b e r e i k b a a r 

is g e w o r d e n ; 

- di t H O V - p r o j e c t mi l joenen be las t i ngge ld heeft gekos t ; 

- o o k de gemeen te Uden mi l joenen ext ra moet u i tgeven a a n dit ' H o o g w a a r d i g e O p e n b a a r V e r v o e r ' ; 

- in Uden ve i l i ge ro tondes moeten w i j ken en w e e r p laa tsmaken v o o r kruispunten met s topl ichten v o o r 

dit H O V ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- s igna len o v e r de teko r t komingen van het H O V - p r o j e c t serieus g e n o m e n moeten w o r d e n ; 

- het wense l i j k is w a n n e e r o v e r de t o e g e v o e g d e w a a r d e van H O V r icht ing PS w o r d t g e r a p p o r t e e r d ; 

roepen het co l l ege o p : 

- met een v o o r t g a n g s r a p p o r t a g e te komen ove r H O V in Braban t , w a a r i n u i tgebre id w o r d t 

g e k w a n t i f i c e e r d en g e k w a l i f i c e e r d w a t het H O V Braban t tot nu toe o p heeft g e l e v e r d ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

W i l l e m Bakker , PVV N o o r d - B r a b a n t " 

D e v o o r z i t t e r : Ik dank de heer Van Hattem voor z i jn b i j d r a g e . Ik geef dan g r a a g het w o o r d aan de 

fractie van D 6 6 . D e heer H a g e m a n heeft het w o o r d . 

D e heer H a g e m a n ( D 6 6 ) : Dank u w e l , voorz i t ter . D 6 6 kijkt g r a a g te rug . Moge l i j k omdat w e vor ig jaar 

vi j f t ig zi jn g e w o r d e n en men verwacht het misschien niet van ons, maar D 6 6 m a g echt g r a a g terugk i jken. 

A l leen , D 6 6 kijkt niet terug vanuit een nostalgie dat v roeger alles beter w a s . N e e , w e doen dat uit puur 

pragmat isme: D 6 6 wi l namel i jk d ingen voor e lkaar k r i jgen. En dan is het g o e d om terug te k i jken. O , ja , 

laat ik voora l niet vergeten te vermelden dat er waarschi jn l i jk een verschil in perspectief is. W i j kijken 

namel i jk g r a a g terug vanaf het jaar 2 0 3 0 . Vanuit een Brabant in 2 0 3 0 waa r i n iedereen meedoet , w a a r 

vo ldoende werk is voor al le lagen van de bevo lk ing , w a a r mensen een we lva rend en betekenisvol leven 
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hebben , w a a r duurzaamhe id een vanzel fsprekendheid is, w a a r kunst en cultuur b loeien en w a a r natuur 

van h o o g niveau is. En vanuit dat mooie Brabant kijkt D 6 6 g r a a g terug om te z ien we lke kansen er nu 

l iggen om o p te pakken en we lke bedre ig ingen er geparee rd moeten w o r d e n . Terugki jken naar v a n d a a g 

om straks d ingen voor e lkaar te k r i jgen. 

Kansen voor iedereen, dat is een be langr i jk ui tgangspunt voor D 6 6 . D a a r o m wi jzen wi j in onze b i jd ragen 

aan perspect iefnota's en begrot ingen consequent o p het be lang van bestuurli jke vern ieuwing . Bestuurlijke 

vern ieuwing doo r ruimte te b ieden aan init iat ieven vanuit de samenlev ing. M a a r ook doo r het aanpassen 

van de manier van sturing door PS, G S en de ambtel i jke organisat ie. M a a t w e r k b e l e i d , z o heette de 

aangenomen motie die D 6 6 daarover heeft i nged iend . O p z ich is dit co l lege g o e d op w e g om bestuurli jk 

vern ieuwend te hande len , dat constateert ook BrabantAdvies. M a a r BrabantAdv ies ziet ook een aanta l 

verbeterpunten. D a a r heeft het C D A ook al o p g e w e z e n . En d ie g a a n over scherpere keuzes maken, over 

het aangeven van concrete vervo lgs tappen in een proces dat vanuit de samenleving is gestart, over 

onterechte handel ingsver legenheid bi j de provincie. Dat zi jn ook signalen die w e uit de samenleving 

kr i jgen: er is soms onduidel i jkheid wa t de provinc ie wi l of doet . W i j herhalen d a a r o m onze o p r o e p van 

vor ig jaar om voor al de toekomst ige bele idsontwikkel ingen en bele idsui tvoer ingen aan te geven wanneer 

en hoe er sturing gegeven word t . Zo ' n overzicht zou wat ons betreft t oegevoegd kunnen w o r d e n aan het 

praatstuk bestuurli jke vern ieuwing dat o p de a g e n d a van de p rocedureve rgader ing van 8 mei staat en 

w a a r o v e r nog voor de zomer gesproken gaa t w o r d e n . Kan het co l lege toezeggen dat de reflecties o p de 

midterm rev iew door BrabantAdvies concreet w o r d e n ver taald naar een overzicht van a a n p a k en sturing? 

En kan dit overzicht betrokken w o r d e n bi j de bespreking van de bestuurli jke vern ieuwing d ie voor de 

zomer staat gep land? 

W i j ondersteunen g r a a g de b e w e g i n g d ie het co l lege heeft ingezet met de vern ieuwende a a n p a k van 

besturen. En w e zi jn ervan over tu igd dat met de aanscherp ingen d ie BrabantAdvies en de Zuidel i jke 

Rekenkamer voorstel len de provinc ie meer duidel i jkheid kan geven aan betrokken partners. En dat er een 

extra versnell ing aangebrach t kan w o r d e n in het realiseren van doe len . 

D e geformuleerde doe len zi jn vaak gebaseerd o p het oplossen van vraagstukken. Dat is op z ich ook 

logisch, want vraagstukken gaan meestal niet vanzel f w e g , sommige ontwikkelen z ich tot echte p rob lemen. 

M a a r w a a r D66 'e r s voora l ben ieuwd naar z i jn , is naar het ontdekken en het benutten van kansen. W a n t 

uiteindeli jk wi l len w e a l lemaal naar een z o mooi mogel i jke toekomst: bestaande prob lemen opgelost , 

n ieuwe prob lemen voorkomen en al le kansen gepakt . Dat klinkt we l i swaar heel optimistisch, maar is toch 

een streven. En dan constateren wi j dat w e als Staten eigenl i jk niet z o heel concreet inzicht hebben in d ie 

kansen. W e richten ons immers voora l op de r isicoanalyses. D 6 6 zou g r a a g meer balans brengen in onze 

e igen a fweg ingen . D a a r o m dienen wi j een motie in o m , naast de r is icoparagraaf , een kansenparagraaf 

aan de begro t ing toe te voegen . D e z e pa rag raa f zou een opsomming moeten geven van investeringen d ie 

w e kunnen doen in activiteiten die helpen om het Brabant van 2 0 3 0 vorm te geven . D a a r a a n gekoppe ld 

een inschatting van de succeskans en de omvang van het f inancieel e n / o f maatschappel i jk effect. En het 

doe l hiervan uiteindeli jk moet zi jn dat w e als Staten in staat z i jn om beter ge fundeerd onze integrale 

be le idsa fweg ingen te maken. Twee voo rbee lden die w e dan ook tegenkwamen o p onze we rkbezoeken . 

Voor de Tweede Kamerverk iez ingen was onze fractie al samen met twee D66-Kamer leden o p bezoek bi j 

Smart Photonics in E indhoven, een bedri j f dat voor een opscha l ingsopgave van vele mi l joenen staat. En 

hoewe l ik h o o p dat D 6 6 bi j de landel i jke coa l i t ieonderhande l ingen het mi l jard euro aan innovat iegeld kan 

b innenha len, past ook hier een bespiegel ing over de rol van de provincie en het daarb i j in te zetten 

budget . W e kunnen de kans op succes niet inschatten vanaf de z i j l i jn, maar de potentiële opbrengst in 

werkge legenhe id en we re ldw i j de energ iebespar ing is zeer interessant. Een combinat ie van werken aan 

werk en werken aan een maatschappel i jke o p g a v e . Dus misschien is een indicator van s laagkans maal 

impact we l z o h o o g dat je als provincie hier extra in wi l t investeren. 

N o g een ander voorbee ld betreft het bedr i j f I on ica , dat al heel ver is het opzet ten van een n ieuwe 

methode van het recyclen van PET. Ion ica heeft behoef te aan ge ld om proef fabr ieken o p te zetten om 

proven techno logy te w o r d e n . D e slaagkans is ook hier niet vanaf de zi j l i jn in te schatten, maar in potentie 

kan de recycl ing van PET naar 1 0 0 X gebracht w o r d e n , w a a r d o o r er geen aardo l ie meer nod ig zou zi jn 

voor PET, een forse stap naar het verminderen van de afhankel i jkheid van fossiele brandstof fen. O o k hier 

een combinat ie van werken aan werk en werken aan een maatschappel i jke o p g a v e . 
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Voorzi t ter, D 6 6 is erg ben ieuwd naar dit soort potent iële gamechangers en w e zi jn van mening dat 

Provinciale Staten hier minimaal eens per jaar over z o u d e n moeten spreken. D e kansenparagraa f lijkt ons 

een mooi hu lpmidde l . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Vugt. 

D e heer V a n V u g t ( C D A ) : Voorzi t ter. Dank u w e l . Ik ben ben ieuwd wat D 6 6 vindt van de voo r tgang van 

de Energ ieagenda. 

De v o o r z i t t e r : H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n ( D 6 6 ) : In relatie tot de kansenparagraaf , bedoe l t u? 

De heer V a n V u g t ( C D A ) : N o u , in elke relatie, maar zeker ook d ie . 

De heer H a g e m a n ( D 6 6 ) : Ik denk dat de voo r tgang redel i jk o p o rde is en dat er vanuit de init iatieven 

vanuit de samenleving stappen gemaakt w o r d e n om onze energiedoelste l l ingen te g a a n ha len. 

De heer V a n V u g t ( C D A ) : Voorzi t ter. Dan heeft u volgens mij een andere perspect iefnota ge lezen dan 

d ie ik heb ge lezen. W a n t ik ben er niet erg vrol i jk van g e w o r d e n , van de graf ieken d ie toch aantonen dat 

w e ver achterbl i jven bij de doelste l l ingen. 

De v o o r z i t t e r : H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n ( D 6 6 ) : Ik denk dat er heel veel b e w e g i n g is in Brabant en ik denk dat w e een 

versnel l ing g a a n maken in de zeer nabi je toekomst. 

De v o o r z i t t e r : H a g e m a n vervolgt zi jn b e t o o g . 

De heer H a g e m a n ( D 6 6 ) : Het gaa t over de kansenparagraaf , die naar ons idee dus een mooi 

hu lpmiddel lijkt voor onze integrale a f w e g i n g . En als de provinc ie dit soort vraagstukken dan toch liever 

vanuit het risico perspectief zou wi l len bez ien , dan lopen w e een groot risico dat dit soort innovat ieve 

technieken word t verkocht aan het bui tenland en dat de grote opschal ing daa r plaatsvindt. En dat v inden 

w e bi j D 6 6 een gemiste kans. Voor Brabant en voor heel N e d e r l a n d . 

Bij het vormgeven van het Brabant van 2 0 3 0 gaa t het ook over het vormgeven van de werkge legenhe id 

van 2 0 3 0 . Het is onze over tu ig ing dat w i j als Nede r l and en als Brabant een permanente achterstand 

hebben o p lage lonen landen als het aankomt op kosten. W i j zul len dus doo r steeds betere product iewi jzen 

ons voordee l moeten en kunnen ha len. M a a r zoals ze z e g g e n dat als je hetzel fde blijft d o e n , je ook 

deze l fde uitkomsten zult kr i jgen, kun je iets vergel i jkbaars z e g g e n over mater ia len. Als je steeds hetzel fde 

mater iaal gebruikt zul je alt i jd tegen deze l fde fysische beperk ingen aan lopen d ie voor een be langr i jk deel 

ook een product ieproces bepa len . Daarom is D 6 6 zeer gecharmeerd van de diverse exper imenten met 

n ieuwe mater ialen die w e o p onze werkbezoeken z a g e n . O f dit nu gaa t om b iobasedmater ia len , n ieuwe 

grondstof voor fotonische chips, n ieuwe grondstof fen voor keramische werken of om mater ialen w a a r m e e 

je schoenen kunt pr inten, al d ie mater ialen b ieden een kans o p hele n ieuwe toepassingen en 

product iemethoden w a a r m e e je Brabant onderscheidend maakt. M a a r het bee ld dat uit d ie werkbezoeken 

naar voren kwam is dat voora l de wa t kleinere onderzoeksini t iat ieven in de pre-seedfase tegen een paar 

barrières aan lopen, nameli jk: het is moeil i jk om aan dur fkapi taal te komen; het is lastig om een omgev ing 

te creëren w a a r i n mater iaa londerzoekers en diverse makers e lkaar v inden, w a a r d o o r een idee t raag 

ver taald wo rd t naar industriële toepass ingen; en men is slecht geïnformeerd over wa t anderen d o e n . D 6 6 

ziet ook hier grote kansen om juist de maakindustr ie een n ieuwe kans te geven ; n ieuwe mater ialen vormen 

een be langr i jke r a n d v o o r w a a r d e voor industriële innovat ie. Er z i jn gelukkig al bedr i jven en clusters die hun 

w e g hebben gevonden naar de f inancier ing, zoals in het b iobased cluster in West-Brabant of de high-
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techmater ia len in Brainport . Hoewe l je jezelf bij dat laatste nog we l kunt a fv ragen of de hu id ige middelen 

vo ldoende z i jn , getu ige de f inancier ingsvragen van Smart Photonics. D 6 6 zou dan ook een Brabantbreed 

plat form of netwerk wi l len z ien van ontwikkelaars van n ieuwe mater ia len. Die leren van elkaar en d ie met 

e lkaar sneller tot n ieuwe producten en product iemethodes komen. Door ondersteuning van dit netwerk 

vanuit b i j voorbee ld het innovat iefonds moet een versnell ing in het opzet ten van n ieuwe bedr i jven 

gereal iseerd w o r d e n , zoda t een vruchtbaar industrieel ecosysteem ontstaat. W i j hebben dan ook een motie 

gemaakt die w e samen met het C D A indienen om de mogel i jkheden van het opzet ten van z o ' n 

ontwikke lnetwerk te onderzoeken . 

In onze kijk o p de toekomst van Brabant hoort digi tal iser ing een prominente plaats te kr i jgen. D 6 6 geeft 

dan ook van ganser harte de bestuursopdracht digi tal iser ing aan het co l lege. W i j wi l len het co l lege bi j 

haar verkenning meegeven dat wa t D 6 6 betreft het b reedband fonds o m g e d o o p t kan w o r d e n tot 

digi tal iser ingsfonds. N u er geen sprake blijkt te z i jn van marktfalen is het bestaansrecht van het 

b reedband fonds immers weggeva l l en . Een digi tal iser ingsfonds kan de gewenste versnell ing faci l i teren bi j 

het gr i jpen van de kansen d ie de dig i ta le ontwikke l ingen ons b ieden . 

D 6 6 is erg geïnteresseerd in de paragra fen f en i uit het voorstel met als titels: "Voo r de Brabantse burger " 

en " Inspelen o p een act ievere samenleving: een f lexibeler f inancieel instrumentar ium". Een jaar ge leden 

dacht D 6 6 dit al slim gekoppe ld te hebben met ons voorstel voor onde rzoek naar een burgerbegro t ing . 

M a a r ondanks de toezegg ing van de gedeputeerde hebben wi j hier nog geen init iatieven op gez ien . W i j 

bevelen d a a r o m van harte aan om de thema's uit de onderzoeken van het P O N te beki jken o p 

bru ikbaarhe id voor burgerpar t ic ipat ie , inclusief het f inanciële gedeel te . Die burgerbegro t ing is nameli jk 

geen D66-speelt je, voorzi t ter. Inzicht in bele id en de b i jbehorende f inanciën, over leg over beleidskeuzes 

en uiteindeli jk echte inv loed in de verdel ing van het geld maken dat Brabant dicht bij de Brabanders blijft. 

W i j spreken bij onze werkbezoeken heel veel Brabanders met heel veel g o e d e ideeën. Zij wi l len w e l . 

Meek i j ken , meepraten en meedoen . Laten w e hen d ie kans geven . W i j durven het a a n , u toch ook? 

En een f lexibeler f inancieel instrumentarium wi l len betekent nog meer dan een burgerbegro t ing . Het 

co l lege schetst in de Perspectiefnota het d i lemma van integraler wi l len werken terwij l ge ld in 

be le idsprogramma's is vastgezet. Er is een terechte wens tot ontschott ing. En compl imenten voor het 

co l lege dat in deze perspect iefnota al een aanzet is gegeven voor een integrale a fweg ing van de vri je 

begrot ingsruimte. M a a r in de oplossingen die zi j schetst komt merkwaard igerw i js de positie van Provinciale 

Staten niet voor . 

De v o o r z i t t e r : M a g ik stilte in de zaa l? De heer H a g e m a n heeft het w o o r d . 

De heer H a g e m a n ( D 6 6 ) : Terwij l w i j budgetrecht hebben en een cont ro lerende taak op de besteding 

van de f inanciën. En hoewel het terecht is dat w e zoeken naar w e g e n om zaken mógel i jk in plaats van 

onmogel i j k te maken, roepen wi j het co l lege op om PS in d ie discussie te betrekken en daarb i j an twoo rden 

te v inden o p v ragen als: hoe g a a n w e om met de doelu i tker ingen en de ve ran twoord ing daarover? W a t is 

de betekenis nog van bestemmingsreserves? M a a r ook aandacht voor klassieke spanningen zoa ls : hoe 

voo rkom je dat er s luipenderwi js ge ld dat is bestemd voor natuurontwikkel ing word t gebruikt om 

natuurverl ies door w e g e n a a n l e g te compenseren? 

Voorzi t ter. D 6 6 kan z ich pr ima vinden in de voor l i ggende perspect iefnota. In onze b i j d rage heeft D 6 6 z ich 

gericht o p een provinc ia le overheid d ie ruimte biedt aan Brabanders w a a r het kan , kracht ig stuurt w a a r het 

moet en de duidel i jkheid hierover geeft d ie nod ig is. M a a r het gaa t ons o o k om de perspect ieven die wi j 

z ien om te komen tot een nog we lvarender , duurzamer en optimistischer Brabant van 2 0 3 0 . W i j doen er 

alles aan om ook dat voor e lkaar te kr i jgen. Tot zover onze eerste termijn, voorzi t ter. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van der W e l op de va l reep . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Een be toog over 2 0 3 0 en ik kan me niet aan de indruk 

onttrekken dat het voora l over bedr i jv igheid en economie gaat . Het staartje g ing nog even over natuur. 

Hoe ziet de natuur er voor D 6 6 in 2 0 3 0 uit? 
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De v o o r z i t t e r : H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n (D66 ) : M o o i en divers. 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Ja. O k é . En ik constateer dat w e met investeringen in natuur echt achter 

g a a n lopen . En dat w e de doelstel l ingen d ie w e wi l len halen waarschi jn l i jk op deze manier niet g a a n 

ha len . Is D 6 6 o o k van mening dat w e dan meer inzet moeten g a a n p legen om die uiteindeli jke realisatie 

van EHS ook te bewerkstel l igen? 

De v o o r z i t t e r : De heer H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n ( D 6 6 ) : Ik denk dat in de evaluat ie van het groenontwikke l fonds een aanta l duidel i jke 

leerpunten naar voren zi jn gekomen. En ik heb in ieder geval de indruk dat dit co l lege die ook gaat 

oppakken om die noodzake l i j ke versnell ing ook aan te b rengen . 

M o t i e M 1 7 ' N e t w e r k n ieuwe mater ia len ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d het 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 i nzake de Perspect iefnota 2 0 1 7 ; 

cons ta te rende da t : 

- er in Braban t , naast de on tw i kke l i ng bi j g ro te re bed r i j ven , o o k vee l i nnova t iek rach t z i t bi j k le ine 

o n d e r n e m i n g e n ; 

- n i euwe mater ia len ( zoa l s b i j v o o r b e e l d Ind ium Phosphide bi j f o t on i ca ) hele n i euwe m o g e l i j k h e d e n 

v o o r de maak indus t r ie o p l e v e r e n ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- de concur ren t iek rach t van Braban t niet z i t in de loonkos ten , m a a r in de innova t ieve p roduc ten en 

p roduc t i eme thodes ; 

- B raban t een g ro te i nnova t iek rach t kent, niet a l leen in de b e k e n d e clusters van Bra inpor t en de 

B iobased De l ta ; 

- het v a a k lastig is o m de stap te maken van idee n a a r p roduc t ; 

- di t v a a k v e r o o r z a a k t w o r d t d o o r slechte kennis van de f i nanc ie r i ngsmoge l i j kheden , of het on tb reken 

van de juiste v a k m e n s e n ; 

v e r z o e k e n G e d e p u t e e r d e Staten o m : 

een ve rkenn ing te d o e n van de moge l i j kheden o m een B r a b a n t b r e e d ne twerk te o rgan ise ren r o n d o m 

de on tw i kke l i ng van n ieuwe mate r ia len . Doe l van dit ne twerk is bunde l i ng en de l i ng van kennis en het 

s a m e n b r e n g e n van on tw i kke laa rs , o n d e r w i j s , kennis inste l l ingen, p roducen ten en a n d e r e re levante 

mark tpar t i j en . O n d e r s t e u n i n g van dit ne twerk vanu i t de B O M of het i nnova t ie fonds z o u een 

versnel l ing moeten real iseren in het opstar ten en opscha len van kansr i jke bed r i j ven . 

En g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

D 6 6 : J. H a g e m a n 

C D A : S. S teenbakke rs " 

Mo t i e M 1 8 'Kansenparagraa f ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d het 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 i nzake de Perspect iefnota 2 0 1 7 ; 

constaterende dat : 

- in de f inanc ië le stukken beg ro t i ng en j aa r reken ing w e l a a n d a c h t is v o o r r is ico's, m a a r niet v o o r 

kansen ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- bi j beg ro t i ngen in tegra le f inanc ië le a f w e g i n g e n w o r d e n g e m a a k t ; 

- bi j d ie a f w e g i n g e n het k o s t e n / b a t e n p r i n c i p e w o r d t m e e g e n o m e n ; 
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- h iernaast potent ië le l ange te rm i j n rendemen ten (opb rengs t per ge ïnves teerde euro) w o r d e n 

m e e g e w o g e n ; 

- inz icht in d ie potent ië le rendemen ten v o o r Prov inc ia le Staten o n v o l d o e n d e g e b o d e n w o r d t ; 

- naast f inanc ië le rendemen ten o o k bekeken moet w o r d e n w a t de b i j d r a g e van een invester ing is 

a a n het op lossen van de g e d e f i n i e e r d e maa tschappe l i j ke o p g a v e n ; 

- o p d ie w i j z e Prov inc ia le Staten meer inzicht kri jgt in de impac t van h a a r budget ta i re beslissingen. 

ve r zoeken G e d e p u t e e r d e Staten o m : 

een k a n s e n p a r a g r a a f toe te v o e g e n a a n de beg ro t i ng w a a r i n potent ië le invester ingen a f g e z e t w o r d e n 

tegen de s laagkans , v e r m e n i g v u l d i g d met de o m v a n g van het f inanc iee l e n / o f maa t schappe l i j k 

langetermi jne f fec t z o d a t Provinc ia le Staten beter kunnen a f w e g e n w a t de groots te impac t per 

ge ïnves teerde euro heeft. 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

D 6 6 : J. H a g e m a n " 

De v o o r z i t t e r : Het w o o r d is dan nu aan de heer Smeulders van de PvdA. A a n hem het w o o r d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja. Dank u w e l , voorzi t ter. Eerst dit d ing eens fl ink wa t lager gezet , wan t 

volgens mij heeft een reus achter het spreekgestoelte gestaan. N u mijn b i j d rage . De PvdA-fractie heeft met 

interesse kennisgenomen van de Perspectiefnota. De daarb i j z i t tende in fograph ic , w a a r wi j wel fan z i jn , 

maakt ons in ieder geval duidel i jk w a a r o m het draai t en dat za l het voor de gemidde lde Brabander ook 

we l z o z i jn . De midterm rev iew, de reactie d a a r o p van BrabantAdvies, ook dank daa rvoo r . En wi j wi l len 

G S compl imenteren met de kwali teit van de stukken. Zes jaar in Provinciale Staten en ik z ie echt we l een 

duidel i jk st i jgende li jn. Het word t een steeds beter begr i jpel i jk , beter leesbaar en completer pakket aan 

documenten in deze p&c-cyclus. Dus hartstikke g o e d , daa r z i jn w e tevreden. En met name ook dat P O N -

onderzoek v inden wi j een m e e r w a a r d e hebben . Het is natuurl i jk heel be langr i jk om direct aan de 

Brabanders, onze inwoners te v ragen wat zi j v inden wat er a l lemaal in Brabant gebeur t en hoe zi j z ich 

voe len . Die resultaten, daar z i jn w e g e w o o n hartstikke tevreden mee. W a n t het gaa t niet al leen 

economisch g o e d in Brabant, ook met het welz i jn van de Brabanders gaa t het g o e d . Het is al aan de o rde 

gekomen, Brabanders zi jn gelukkiger dan Neder landers in andere provincies. Dat is g e w o o n hartstikke 

moo i , hartstikke belangr i jk . De PvdA heeft het hier al vaak aangekaar t dat niet al leen de we lvaar t van de 

Brabanders be langr i jk is, maar ook het we lz i j n . Het za l u niet ve rbazen dat deze uitslagen van het 

onde rzoek van het P O N ons zeer aanspreken W a t w e interessant v inden, je kunt er tegenaan kijken zoals 

je er tegenaan wilt ki jken - dat beseffen w e ook we l - dat w e nu ook weten wat de Brabanders 

momenteel beweeg t en wa t ze be langr i jk v inden. Het is interessant om te z ien dat er toch een aanta l 

thema's zi jn die erg leven, zoals z o r g . M a a r ook dat Brabanders duurzaamhe id bovengemidde ld 

be langr i jk v inden ten opz ichte van mensen in andere provincies. Dat is een signaal en dat is iets w a a r m e e 

wi j als provincie bez ig z i jn . En dat is in ieder geval g o e d om in ons achterhoofd te houden . 

Voorda t ik aan mijn b i jd rage begin heel even kort. Uit de midterm rev iew blijkt dat er een voor tvarende 

ui tvoer ing aan het bestuursakkoord word t gegeven . Daar z i jn w e uitermate tevreden mee. G S l iggen 

uitstekend o p koers. Desalniettemin hebben w e natuurl i jk wel een aanta l wensen w a a r b i j w e g r a a g iets 

meer gas o p de p lank zouden z ien , om met de w o o r d e n van de heer Van Grui j thui jsen te spreken. Een 

aanta l bestuursopdrachten, die G S in deze nota hebben o p g e n o m e n , stellen ons ook zeer tevreden. W a n t 

w e z ien de MKB+fac i l i t e i t , d ie met name is on tworpen om scale-ups te he lpen. Dat is we l een punt 

w a a r o v e r de PvdA-fractie en ook de heer De Kort in debat ten op het economisch domein al vaker hebben 

ui tgesproken dat daa rvoo r meer aandach t nod ig is. Fijn dat die er komt. 

De toekomst van mobil i teit . W i j hebben hier toch we l ervaren dat er een behoor l i j k andere w ind waa i t o p 

het geb ied van mobil i teit. W e hebben vier jaar gestreden tegen een oubo l l i ge as fa l tbenader ing. Het is dik 

in o rde hoe het nu a l lemaal gaat . 

En ten slotte de W o o n a g e n d a . Die is tot stand gekomen na een motie van onze e igen fractie ti jdens de 

behande l ing van de begro t ing . Daar kunnen hartstikke mooie d ingen uit komen. Dus ik zou z e g g e n : G S , 

ga aan de slag met d ie bestuursopdrachten. 
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De v o o r z i t t e r : Interruptie Steenbakkers. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Dank u, voorzi t ter. Ik v raag me eigenl i jk af of de PvdA-fractievoorzitter 

ook BrabantAdvies b i j voorbee ld heeft ge lezen . W a n t het is eigenl i jk één groot hosannaverhaa l . Als 

C D A ' e r heb ik daa r op zich niets tegen. Ik lees de a lgemene indruk dat er iets in b e w e g i n g is gebracht , 

maar er moeten nog veel inspanningen w o r d e n verricht, de resultaten zi jn niet alt i jd z ich tbaar . En z o kun je 

d o o r g a a n , w a a r b i j toch wel word t g e z e g d : w e zi jn nog niet alt i jd o p de g o e d e w e g , resultaten zi jn niet 

z ich tbaar en het is niet alt i jd duidel i jk w a a r n a a r w e toe g a a n . Hoe rijmt u dat nu eigenl i jk met uw verhaal? 

De v o o r z i t t e r : Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Dank u w e l , voorzi t ter. Ik heb al gerefereerd aan dat advies van 

BrabantAdvies en ik ben er erg tevreden mee. In veel van d ie punten herkennen w e ons. BrabantAdvies 

concludeert ook dat er heel veel gebeur t . 'Het bruist in de b o a r d r o o m ' is de uitspraak d ie het best blijft 

hangen . Het is z o dat er een aanta l punten is w a a r er meer gas o p de p lank nod ig is. Daar kom ik dade l i j k 

nog o p terug. Vier punten ga ik dade l i j k met jull ie bespreken. Dat komt z o meteen. Die samenhang z ien wi j 

eigenl i jk w e l . W e hebben twee jaar terug het bestuursakkoord vastgesteld. Dat is heel helder, bevat veel 

ve rbanden en is g o e d geschreven. Daar zit d ie samenhang nadrukkel i jk in. W a t wi j nu a l lemaal doen als 

prov inc ie , het co l lege en ook wi j als Staten, is terug voeren op dat bestuursakkoord. Dus ik z ie de 

samenhang daa r nadrukkel i jk wel in, dus ik ben het o p dat punt niet eens met BrabantAdvies. 

De v o o r z i t t e r : Steenbakkers. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Kijk, en met name die laatste opmerk ing , daa r gaat het nu precies om, 

voorzi t ter. W a n t dit is nu precies het verschil waa r i n het paral le l le universum van de vier coal i t iepart i jen, 

d ie echt we l de samenhang z ien en dat het bruist in de b o a r d r o o m - w e weten niet w a a r v a n , maar het 

bruist we l - en b i j voorbee ld BrabantAdvies, die echt goed naar dat soort d ingen kijkt en zegt dat een 

aanta l d ingen niet duidel i jk is. U zegt het daa rmee g e w o o n oneens te z i jn . Dat is de conclusie d a n . G a a t u 

er ook nog iets aan doen? G a a t u d a a r a a n iets verbeteren? 

De v o o r z i t t e r : Het punt is helder. Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja. Dat klopt, voorzi t ter. Het punt is helder. Ik heb namel i jk al g e z e g d dat er 

een aanta l punten is w a a r o p wi j g r a a g meer gas o p de p lank z ien . Daar kom ik dadel i jk o p . 

De v o o r z i t t e r : Dan g a a n w e daa r ge legenhe id voor geven . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): N o u ja , voorzi t ter. En verder v ind ik het we l f i jn, als dat paral le l le universum 

dan bestaat, dat w e dan in ieder geval v a n d a a g hier kunnen kijken of er een beet je connect ie kan komen 

tussen de universums. 

De v o o r z i t t e r : O k é . Het punt is helder. Smeets, interruptie. 

De heer S m e e t s (GL): Voorzi t ter. Van het para l le l le universum nu naar de andere w ind op het geb ied van 

mobil i teit. Er gebeur t natuurl i jk heel veel in de vorm en ook in het proces is de gedeputeerde g o e d bez ig , 

hebben w e als GroenLinks een aanta l keer a a n g e g e v e n . Als w e kijken naar de honderden mil joenen d ie 

aan mobil i teit w o r d e n u i tgegeven, kunt u toch niet ontkennen, mijnheer Smeulders, dat er maar een klein 

gedeel te gaa t naar niet asfaltmobil i teit , Fiets in de versnell ing b i j voorbee ld . 

De v o o r z i t t e r : De heer Smeulders heeft het w o o r d . 
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De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja, ja . Ik v ind uw opmerk ing eerl i jk g e z e g d niet z o strak. Kijk. Niet 

asfaltmobil i teit. Die snelf ietspaden, dat is juist de kracht d a a r v a n . Het is we l asfalt, d a a r o m zi jn het zulke 

g o e d e f ie tspaden. En daa r trekken w e als provinc ie verrekte veel ge ld voor uit. En in d ie z in ben ik daa r 

heel trots o p . En ik laat me dus ook niet meeslepen in uw verhaal dat het a l lemaal niet vo ldoende is. Ja, en 

het is nou eenmaal z o . Mobi l i te i t heeft wel vaak te maken met asfalt. Zelfs voor busvervoer, w a a r ook fl ink 

in geïnvesteerd word t , dat kunt u ook niet ontkennen, heb je ook g o e d e infrastructuur nod ig . Daarvoor 

leggen w e busbanen a a n . Dat is g e w o o n pure investering. In die z in ben ik juist ontzettend tevreden. U 

was dat tot op heden ook, dus uw opmerk ing verbaast mij eigenl i jk een beet je. 

De v o o r z i t t e r : De heer Smeets. 

De her S m e e t s (GL): N o u ja , er word t natuurl i jk gesproken ook op andere modal i te i ten in te zetten in de 

mobil i tei tshoek. Is het niet z o dat o p dit moment vaak toch nog word t gekozen voor meer snelwegen? En 

als w e naar de bere ikbaarhe id ki jken, de gegevens die in de Perspectiefnota staan, dat d ie echt onder 

druk staat? Er word t doo r het Planbureau voor de Leefomgeving 3 0 X meer verkeersdruk verwacht . Lossen 

w e d ie al leen op doo r meer snelwegen aan te leggen? 

De v o o r z i t t e r : De heer Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Dank u w e l , voorzi t ter. Twee d ingen daarover . Van snelwegen is de 

r i jksoverheid. U w parti j is druk in de weer om een n ieuw be le idsprogramma voor de komende jaren te 

maken. Dus daa r ben ik zeer ben ieuwd naar. W a t ik er inhoudel i jk over wi l z e g g e n , is dat meer 

sne lwegen we l nadrukkel i jk nod ig z i jn om die verkeersgroei te accommoderen . Dus w e kunnen niet zonde r 

n ieuwe sne lwegen. De PvdA is landel i jk en ook in Brabant groot voorstander van investeren in de A 5 8 , de 

A 6 7 en de A 5 0 , mocht dat mogel i jk bl i jken. Dus daar zitten w e dan wel vo l led ig verkeerd in. Het is e n / e n . 

N ie t al leen sne lwegen, o o k d ingen als beter benutten. O o k goed O V en investeren in het spoor. Het is 

e n / e n , maar ook sne lwegen. 

De v o o r z i t t e r : Het punt is helder. Vervolgt u uw b e t o o g . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja, voorzi t ter. Ik had me voo rgenomen om v a n d a a g niet over mobil i teit te 

g a a n praten. Dat is niet gelukt. Eens even ki jken, w a a r was ik geb leven . De W o o n a g e n d a hadden w e 

g e h a d . 

Ik ga nu echt starten met mijn b i j d rage . Ik wi l twee centrale thema's bespreken: maatschappel i jke o p g a v e n . 

Ik wi l aandach t besteden aan vier stuks. Sommige mensen v inden het misschien jammer dat het niet 

l a n d b o u w en natuur z i jn . W a n t over l a n d b o u w g a a n w e het in juni u i tgebreid hebben en natuur komt ook 

aan de o rde als w e de evaluat ie van het natuurbeleid g a a n doen . Dus daa r g a a n w e het v a n d a a g wa t mij 

betreft niet over hebben . 

En het tweede punt is de rol van de provincie en met name de opmerk ing die ook BrabantAdvies maakt 

over de terugt redende overhe id . Dat spreekt de PvdA-fractie zeer aan en de fractie van de heer 

Steenbakkers zeer a a n , dus daa r ga ik het dade l i j k over hebben . 

Maatschappe l i j ke o p g a v e n . Het is twee jaar ge leden dat w e het bestuursakkoord vaststelden. En in twee 

jaar is er best veel gebeurd in de samenlev ing. W a t je nu is ziet is dat er maatschappel i jke ontwikkel ingen 

zi jn op thema's d ie w e niet in bee ld h a d d e n , n ieuwe d ingen dus. En dat er op sommige maatschappel i jke 

thema's ontwikkel ingen zi jn die versterkt z i jn en w a a r nu meer inzet nod ig is. En de provincie dient 

nadrukkel i jker h ierop te acteren. En dat is ook de terugkerende overheid w a a r o m BrabantAdvies v raagt . 

En de PvdA-fractie ziet op in ieder geval vier thema's meer inzet van G S noodzake l i j k . 

W e beginnen met de energietransit ie. De effecten van de k l imaatverander ing w o r d e n steeds z ich tbaarder . 

Ik denk dat de heer Van den Berg dat zelfs niet kan ontkennen. W i j z ien meer gr i l l ig weer . Dat heeft 

posit ieve effecten, want je kunt barbecueën in februar i . Dat is best f i jn. 

De v o o r z i t t e r : Van den Berg. 
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De heer V a n d e n B e r g (PVV): Voorzi t ter. U heeft het weer over k l imaatverander ing. Een jaar ge leden 

ongeveer hebben w e de motie 'K l imaatargument ' gebruikt . Ik kri jg ook deze keer geen an twoo rd van het 

co l lege op mijn technische v ragen hoeveel g raden het nu eigenl i jk scheelt wa t w i j a l lemaal doen voor d ie 

mi l joenen en in Nede r l and 100 mil jard euro. Ik weet het w e l , het scheelt ongeveer een t ienduizendste 

g r a a d . W a t haalt u er dan voor een argument bij? W e hebben het eventjes over de windturbines. 

De v o o r z i t t e r : G r a a g een korte en kracht ige interruptie, mijnheer Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Al le gep lande windturb ines, die reuzen van 2 0 0 m h o o g , 180 stuks 

ongeveer , leveren net zovee l energ ie als een negende deel van de Amercent ra le . M a a k t u de mensen niet 

een beet je te veel bli j met al d ie mooie windmolens van u, dat dat zou helpen? W a n t het helpt he lemaal 

niks. 

De v o o r z i t t e r : Het punt is duidel i jk . De heer Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja. Dank u w e l , voorzi t ter. Mi jnheer Van den Berg. W i j voeren elk jaar 

ongeveer hetzel fde deba t . Dan ga ik vertel len dat k l imaatverander ing een groot p rob leem is w a a r w e iets 

aan moeten d o e n . Dan komt u z e g g e n dat het he lemaal niet z o is. W e zi jn en bl i jven het er niet over eens. 

U heeft het een keer duidel i jk kunnen maken hoe u er tegenaan kijkt. Ik ook . Volgens mij heeft dit debat 

niet zovee l z in . 

De v o o r z i t t e r : G o e d . Ik denk dat ik dan maar verwi js naar 'U i tzend ing gemist ' en u gaa t dan verder met 

uw b e t o o g . Van den Berg. U heeft het recht. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Ja. Ik wi l e rop reageren. W a n t ik z e g hier niet eens dat ik de 

k l imaatverander ing ontken, zoals u dat noemt. Ik z e g al leen dat be le id niet werkt en dat w e in dit land , in 

Duitsland en overa l honderden mi l jarden w e g g o o i e n . Dat z e g ik. En daar gaa t het om. Juist als u b a n g 

bent voor de k l imaatverander ing, dan zou u eens g o e d moeten nadenken over we lke maat rege len u daa r 

denkt tegen te nemen. W a n t het hele k l imaatbele id levert nul reductie van C O 2 feiteli jk o p . 

De v o o r z i t t e r : Het punt is duidel i jk . De heer Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voorzi t ter. Ik trek die opmerk ing dat de heer Van den Berg de 

k l imaatverander ing ontkent terug. W a n t het was z o opmerkel i jk dat hij bij de begro t ingsbehande l ing daa r 

in een keer een ander standpunt over innam, dat hij d ie niet meer ontkende. Dat z a g hij ook . Al leen vindt 

hij het bele id niet g o e d . Dat was het i n d e r d a a d . M a a r daa r zi jn w e het ook niet over eens. 

De v o o r z i t t e r : Ui j lenhoet, interruptie. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Voorzi t ter. Er word t gesproken over kl imaat en in dat kader natuurl i jk ook over 

de energietransit ie. W a t vindt de heer Smeulders over de stand van zaken rondom de energietransit ie in 

Brabant? Kunt u d a a r iets over zeggen? 

De v o o r z i t t e r : De heer Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Jazeker. En dan ga ik meteen doo r met mijn b i j d rage , wan t daa r komt dat 

oordee l in. W i j v inden daa r eigenl i jk hetzel fde van als BrabantAdvies aangeef t , nameli jk dat het niet z o 

best is dat w i j onze k l imaatdoelen niet g a a n halen als wi j niet fl ink het gas in t rappen om het z o maar eens 

te z e g g e n . Kor tom, wi j voorz ien dat G S voor tvarend bez ig z i jn met een aanta l d ingen . W i n d op land gaa t 

h a r d . Daar word t echt stevig o p ingezet . Me t innovat ie op geothermie zi jn GS echt goed b e z i g . A l leen 

moet er wel meer gas o p de p lank. Dit jaar volgt de midterm rev iew van het u i tvoer ingsprogramma en het 
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is heel erg be langr i jk dat d ie snel komt. En dat w e heel snel g a a n kijken hoe w e de middelen die nog in 

het Bestuursakkoord za ten , gaan inzetten in de tweede tranche om meer meters te maken. En als PvdA-

fractie wi l ik daa rb i j wel aangeven dat de ui tvoerende rol d ie G S kunnen pakken heel be langr i jk is om echt 

impact te hebben en meters te maken. En d a a r o m hebben w e ook samen met onder andere de VVD een 

motie inged iend om iets met zonnepane len te d o e n . 

De v o o r z i t t e r : Ik stel een w o o r d v o e r d e r tegel i jk voor . Interruptie Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Een v r a a g , mijnheer Smeulders. M i jn v raag is of u in sprookjes ge loof t . Als u 

in de tabel len in de Perspectiefnota kijkt z ien w e dat er niet heel veel gebeur t o p dat front. En mijn v r a a g 

gaa t erover dat w e nog twee jaar hebben te g a a n . Dat is vrij d ichtbi j . Hoe ziet u dat? G a a n w e dat 

redden? En we lke versnell ing ziet u? 

De v o o r z i t t e r : De heer Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): U v raagt mij twee d ingen . Ge loof t u in sprookjes? U w fract ievoorzi t ter heeft 

aan het beg in van deze bestuursper iode g e z e g d dat het een GroenLinks-sprookje is, ge loof ik. Dat v ind ik 

best een mooi verhaa l . 

G a a n w e dit redden, d ie doe len? Al leen als w e nu echt gas geven . Vandaa r dat w e die motie met de VVD-

fractie hebben inged iend . Vandaar dat w i j wi l len dat d ie evaluat ie snel komt, dat d ie nog beschikbare 

middelen snel ingezet w o r d e n en dat w e echt meer impact g a a n maken. En als het nod ig is daa rvoo r ook 

een act ievere houd ing als prov inc ie g a a n innemen. 

De v o o r z i t t e r : Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Voorzi t ter. Dan constateer ik dat uw conclusie tot nog toe is dat w e het z o niet 

g a a n redden. 

De v o o r z i t t e r : De heer Smeulders vervolgt zi jn b e t o o g . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Dank u w e l , voorzi t ter. Ik heb de Perspectiefnota gez ien . Ik heb het staatje 

ook gez ien . Ik z ie ook dat de lijn niet doet wa t die zou moeten d o e n . Dus ja , ik kan het moei l i jk ontkennen. 

Dat was de energietransit ie. 

Dan de d ig i ta le revolut ie. Het valt mee en het is w o r k in progress. De digi tal iser ing heeft enorm effect o p 

de samenleving en d ie effecten nemen snel toe. En dat is geen l ineaire curve, dat gaa t echt z o . Is dat dan 

iets nieuws? N o u , nee. Er z i jn voo rbee lden . W e z ien eigenl i jk al sinds 2 0 0 0 dat door e-mail de 

pos tbezorg ing eigenl i jk een sterfhuisconstructie is g e w o r d e n . En daa r maakt de gehele CDA-fract ie z ich 

ernstig zo rgen over, weten wi j sinds kort. En meer recent z ien w e ook dat banken aan het leeg lopen z i jn . 

Niet qua ge ld , maar we l qua personeel . En naar verluidt maken sommigen in de CDA-fract ie z ich daa r 

zo rgen over. 

De v o o r z i t t e r : Deryckere. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : De CDA-fract ie heeft alt i jd zo rgen over de toekomst van Brabant, maar w e 

g a a n heel positief kijken hoe w e d ie toekomst i n g a a n . M a a r u maakt hier weer de fout dat u weer te snel 

gaa t . Ik bedoe l dat in 2 0 0 0 i nde rdaad de mails z i jn opgekomen en dat w e alles d ig i taal d o e n . Dat geldt 

i nde rdaad z o voor onze generat ie . M a a r er zi jn generat ies, 5 0 0 . 0 0 0 mensen in N e d e r l a n d , die geen mail 

gebru iken, die d ig i taal niet vaa rd ig zi jn en die g e w o o n nog de post nod ig hebben . En voor die mensen, 

d ie deels al in eenzaamhe id zi t ten, hebben w e juist die pos tbezorg ing nog steeds nod ig . 

De v o o r z i t t e r : De heer Smeulders kan zi jn be toog vervo lgen. 
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De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja. Dat is het oordee l van de CDA-fract ie. Ik zou bi jna z e g g e n dat w e dan 

misschien iets moeten doen aan de o o r z a a k van het p rob leem. Zorgen dat die mensen vaa rd ig z i jn , dat ze 

contacten hebben , dat ze wel kunnen bel len met andere mensen. En kunnen w e dan d ie postbussen toch 

w e g h a l e n , wan t die zi jn eigenl i jk wel iets uit de vor ige eeuw. 

De v o o r z i t t e r : Deryckere. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Ik z ie een dea l opkomen , mijnheer van de PvdA. Misschien kunnen w e de 

ooit wegbezu in i gde subsidies aan de ouderenbonden weer instellen, d ie onder meer ingezet we rden om 

dig i taal vaa rd ige ouderen te creëren, om daa r t rainingen voor te ve rzo rgen . Misschien is dat een dea l . 

De v o o r z i t t e r : De heer Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ik heb een beter advies aan die oude renbonden . Daar ben ik het oprecht 

mee eens. Als ze nou g e w o o n met een g o e d p lan daa rvoo r komen, kunnen ze dat bij GS ind ienen. En 

naar g o e d e p lannen wo rd t we l serieus gekeken. M a a r al leen maar g e w o o n het subsidieadvies aanhouden 

v inden w e geen g o e d idee. 

Voorzi t ter . Ik ga verder. W a t ook redel i jk n ieuw is, is de impact die de robot iser ing op de arbeidsmarkt 

gaa t hebben . Er ligt een uitstekende verkenning van BrabantKennis over . In Brabant heeft het ook 

voo rde len . W i j zi jn heel goed in het maken van robots, dus het gaat ook kansen b ieden voor onze 

economie . Het heeft ook maatschappel i jke voorde len . Vor ige week z a g ik het voo rbee ld van een 

aspergesteekrobot . Het is inmiddels wel een prob leem op de arbeidsmarkt aan het w o r d e n : hoe v inden w e 

vo ldoende mensen d ie in onze land- en tu inbouwsector wi l len werken? Dat kunnen w e op deze manier 

oplossen. Het nadeel is dat er niet al leen steeds meer be roepen zoa ls postbodes en bankmedewerkers 

zul len verdwi jnen , maar dat er steeds meer beroepen zi jn die g a a n verdwi jnen in de toekomst. W e moeten 

zo rgen dat die d ig i ta le revolutie al leen maar w innaars en geen verl iezers gaat op legveren . Daarom 

moeten w e d ie effecten mit igeren. En d a a r o m wi l ik G S v ragen of u iets gaa t doen met die verkenning van 

BrabantKennis en of u de gevo lgen van die robot iser ingsslag gaa t verwerken in uw arbeidsmarktbe le id of 

in uw dig i ta le a g e n d a . 

Dan de Omgevingsv is ie , een enorme o p g a v e voor de prov inc ie. Er gaa t heel veel veranderen . In het 

kader van de opmerk ing van BrabantAdvies over de terugkerende overheid zi jn w e we l ben ieuwd hoe GS 

de rol van de provincie z ien in het kader van die Omgev ingswet , w a a r i n w e voora l doo r de r i jksoverheid 

w o r d e n o p g e r o e p e n om d ingen los te laten. Hoe z ien w e die terugkerende overheidsrol? W a n t d a a r zit 

natuurl i jk we l enige spanning o p . Dat is een v raag d ie w e aan GS stellen. 

En ook wa t betreft de handhavingskoers gaa t de Omgev ingswet de were ld behoor l i j k veranderen . Er komt 

een enorme shift van vergunningver len ing naar toezicht en handhav ing . Dat gaa t gevo lgen hebben voor 

omgevingsdiensten en onszelf. Dit jaar volgt de evaluat ie van de handhavingskoers. W e vragen GS of de 

verander ingen die de Omgev ingswe t teweeg gaa t b rengen daar in al meegenomen kunnen w o r d e n . O f 

voora l nagedacht kan w o r d e n hoe w e daa rmee o m g a a n . 

En als het om handhav ing gaat , is dat in z i jn a lgemeenhe id we l een probleemdossier t je . W e werden laatst 

geconf ronteerd met het rappor t van het Planbureau voor de Leefomgeving, w a a r i n toch weer de eerdere 

vermoedens d ie er in de Brabantse samenleving w a r e n over enorme mestfraude benoemd w o r d e n . Als dat 

o p die manier plaatsvindt, is dat een mil ieudelict met ongekende o m v a n g . W e weten het niet. Het doet we l 

a fbreuk aan het ver t rouwen in die sector. En dat is niet wensel i jk, want die staat al onder druk. Dat is dus 

niet g o e d . W i j v inden het dus be langr i jk dat wo rd t ui tgezocht wa t er nu eigenl i jk aan de hand is. 

Waarsch i jn l i j k moet je dan toch ook inzicht kr i jgen in hoe je die meststromen inzichtel i jk kunt maken. En 

daar toe d ienen wi j een motie in. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Vreugdenhi l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Dank u w e l , voorzi t ter. Voorzi t ter. Ik heb de motie van de PvdA-fractie 

ge lezen . En ik heb er moeite mee dat u in uw constater ing al aangeef t dat er 4 0 X f raude van de mest is. 
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Daarom kunnen wi j de motie niet onder tekenen. En hiermee legt u volgens mij o o k een hele hypotheek op 

de hele discussie d ie moet p laatsv inden. W a n t ook wi j hebben zo rgen over of w e vo ldoende zicht hebben 

o p de mest. Ik wi l u v ragen die cons ta te r ing /ove rweg ing d ie daar in staat, d ie u niet kunt staven, eruit te 

halen en er nog een d ing aan toe te voegen . Er zi jn vo ldoende signalen naar het co l lege g e g a a n dat 

sprake is van zaken die niet k loppen . Die kunnen ook meegenomen w o r d e n om een helder zicht te hebben 

o p hoe zaken in de a fge lopen per iode zi jn opgepak t en hoe er verbeter ingen in de toekomst kunnen z i jn . 

De v o o r z i t t e r : De heer Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Dank je w e l , voorzi t ter. Ik ga niet doen wa t hij zegt . In de motie staat 

letterlijk: constaterende dat in het op 3 0 maart j l . gepub l i ceerde eva luat ierappor t van het Planbureau voor 

de Leefomgeving over het Neder landse meststoffenbeleid word t gesteld dat er in Brabant naar schatting 

met 3 0 X tot 4 0 X van de mest word t ge f raudeerd . Sorry mijnheer, dit staat g e w o o n in het rappor t . Het 

word t d a a r gesteld als schatt ing. W a t is hier nou verkeerd aan? Dit is toch g e w o o n de feitel i jkheid? 

De v o o r z i t t e r : Vreugdenhi l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voorzi t ter. Er is een verschil tussen of er 3 0 X f raude plaatsvindt of 

3 0 X tot 4 0 X ' zwar te mest' zoa ls het genoemd word t ... U gaa t dan weer in de polar isat ie, in de discussie 

daa r i n . 

Ten tweede zi jn er vo ldoende s ignalen, ook aan het co l lege, gegeven van zaken w a a r i n het fout zit met 

het mestdossier. Daar heb ik ook vraagtekens hoe het co l lege opereer t . Bent u ook bere id om die zaken 

ook in het onde rzoek mee te nemen om g o e d scherp te hebben hoe w e de a fge lopen per iode daar in 

hebben geopereerd? 

De v o o r z i t t e r : Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja. Dank je w e l , voorzi t ter. O p die v raag kan ik natuurli jk al leen maar 

bevest igend an twoo rden . Als w e het toch redel i jk breed g a a n bek i jken, lijkt het me heel z invol om daa r 

ook ons huid ige beleid als provinc ie bij te betrekken. Het zou niet z o hand ig zi jn om dat niet te doen hè? 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Kui jken. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Voorzi t ter. Ik wi l u v ragen om even te he lpen. W e praten nu over een motie d ie 

off icieel nog niet is i nged iend , maar ik heb hier ook een zeg je over. Moe t ik dat nu doen of straks? 

De v o o r z i t t e r : Als de motie nog niet is inged iend , maakt die nog geen deel uit van de be raads lag ingen . 

De heer K u i j k e n (CDA) : Dan kom ik er straks g r a a g o p terug. Dank u w e l . 

De v o o r z i t t e r : Dan heeft u die keuze. De heer Smeulders vervolgt zi jn be toog en komt z o 

langzamerhand ook tot een a f rond ing . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja, sorry, voorzi t ter. Daar ben ik niet aan toegekomen. Ik dien ze z o in. 

Ondermi jn ing in de samenleving is de v ierde maatschappel i jke o p g a v e w a a r o v e r ik het wi l hebben . Italië is 

mijn favor iete vakant ie land , maar het lijkt me beter dat Brabant o p andere manieren o p Italië gaa t li jken 

dan wa t betreft de aanwez ighe id van maf f ia . Het is g e w o o n een heel groot p rob leem. W e hebben helaas 

weer het boek van Tromp en Pieter Tops kunnen lezen. W e moeten daar in meer investeren. Nie t al leen 

ge ld , maar ook in be le id . De ri jksoverheid moeten w e over tu igen. In het Debat van het Zu iden hebben w e 

g o e d e d ingen g e h o o r d . Tegen de D66-fract ie z e g ik dat nu echt het moment is om dat te doen . N u word t 

er onderhande ld over de coal i t ie, laten w e nu het s ignaal a fgeven . Dat v inden w e erg be langr i jk , d a a r o m 

dienen w e een aanta l moties mee in. 
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Dan nog kort over de rol van de prov inc ie. U v raagt mij om naar een a f rond ing te g a a n . W a t ik daa r wi l 

aanst ippen, is dat w i j v inden dat GS juist erg g o e d bez ig z i jn rondom die vern ieuwing van de w i j ze 

w a a r o p word t bestuurd met de samenlev ing. W e z ien veel maatschappel i jke vraagstukken d ie in tegra le, 

comp lexe , w icked problems z i jn . W i j z ien net als GS dat het integraler moet w o r d e n opgepak t . W a n t ook 

bij complexe opgaven moet met name het ui tgangspunt z i jn dat w e d ie maatschappel i jke opgaven g a a n 

aanpakken . Dat moet onze verkokerde prov inc ia le werkw i j ze niet in de w e g staan. W i j zi jn dus een groot 

voorstander van het voorstel dat GS hebben g e d a a n om te g a a n werken met integrale sleutelprojecten in 

het Brabants Meer ja ren Invester ingplanning Projecten. W i j v ragen G S middels een motie om een aanta l 

d ingen te d o e n : snelheid maken , meer projecten in bee ld te b rengen en te ontwikkelen en bi j de begro t ing 

een substantieel aanta l projecten op te nemen. En wi j zul len d ie motie z o meteen ook ind ienen. Dank u 

w e l , voorzit ter. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Dank u w e l , voorzi t ter. Mi jnheer Smeulders. Recent is de 

Ac t i eagenda Brainport naar buiten gekomen . Beschouwt u dat g o e d o n d e r b o u w d e rappor t , dat in tegraal 

de ambit ies van onze regio weerspiegel t , ook als een z o mooi integraal act ieplan? 

De v o o r z i t t e r : Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Jazeker, mijnheer Van Grui j thui jsen. Dat was onderdee l van mijn b i j d rage . 

M a a r ja , de tijd is o p . Dus dank voor die interruptie. En ik denk dat het i nde rdaad iets is dat o p d ie manier 

opgenomen moet w o r d e n inde begro t ing straks. 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Dus u bent het met mij eens dat als w e daa r een bouwsteen uit halen 

de totale ac t ieagenda eigenl i jk van tafel kan? 

De v o o r z i t t e r : Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ik snap hem even niet. Als w e één bouwsteen uit de Ac t i eagenda Brainport 

ha len , dat de totale ac t ieagenda van tafel kan? N o u ja , dat lijkt me niet en dat heeft ook niet zovee l met 

mijn motie te maken. In d ie ac t ieagenda staan nog misschien we l honderd acties. Die zi jn al le zeer 

w a a r d e v o l . Dus in die zin ben ik het daa r niet mee eens. Dank u w e l , voorzi t ter. 

Mo t i e M 4 5 ' B e w e g i n g met s leutelprojecten! ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 ; 

constaterende dat : 

- G S het wense l i j k v inden o m a d a p t i e f in te kunnen spelen o p kansr i jke (maa tschappe l i j ke ) 

in i t iat ieven d ie b i j d r a g e n a a n het real iseren van de doe ls te l l ingen uit het bes tuu rsakkoord 

' B e w e g i n g in B raban t ' ; 

- G S stellen d a t het vee la l g a a t o m in i t ia t ieven van par t i jen uit de samen lev ing d ie een i n teg raa l , 

b e l e i d s p r o g r a m m a o v e r s c h r i j d e n d en -overs t i jgend karak te r h e b b e n ; 

- G S in de Perspect iefnota 2 0 1 6 d a a r o m h e b b e n voo rges te l d een meer j a r i ge in tegra le 

inves ter ingsp lann ing (MIP) te o n t w i k k e l e n ; 

- G S in de Perspect iefnota 2 0 1 7 het eerste in tegra le s leute lpro jec t h e b b e n o p g e n o m e n ( G O L ) ; 

- G S in d e P e r s p e c t i e f n o t a 2 0 1 7 v o o r s t e l l e n o m e e n d e e l v a n d e v r i j e b e g r o t i n g s r u i m t e te rese rve ren 

v o o r he t r e a l i s e r e n v a n kans r i j ke in i t i a t i even m i d d e l s he t M I P ; 

ove rwegende dat : 

- de d o o r G S voo rges te l de w e r k w i j z e bi j uitstek b e w e g i n g in B raban t b reng t ; 

- d o o r i n teg raa l te w e r k e n er een maa tschappe l i j ke m e e r w a a r d e kan w o r d e n bewerks te l l i gd ; 
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- de n ieuwe gro te maa tschappe l i j ke v raags tukken vee la l in tegra le o p g a v e n be t re f fen , d ie een 

in tegra le a a n p a k v e r g e n ; 

- o o k als het g a a t o m c o m p l e x e be le idsovers t i j gende u i t dag ingen het a a n p a k k e n van de 

maa tschappe l i j ke o p g a v e het u i tgangspunt d ient te z i jn en niet de v e r k o k e r d e p rov inc ia le 

w e r k w i j z e ; 

- d a t de f inanc ië le ruimte o m d e z e bes tuursper iode te investeren ru imschoots a a n w e z i g is; 

- er v o o r t v a r e n d s leute lpro jec ten in bee ld d ienen te w o r d e n g e b r a c h t en d ienen te w o r d e n 

o n t w i k k e l d ; 

verzoeken Gedepu tee rde Staten o p o m : 

- v o o r t v a r e n d d o o r te g a a n met he t in b e e l d b r e n g e n en o n t w i k k e l e n v a n s l e u t e l p r o j e c t e n ; 

- in de Begro t ing 2 0 1 8 een substant ieel a a n t a l s leute lpro jec ten in het M I P v o o r te l eggen a a n 

Provinciale Staten; 

- een m a x i m a l e synerg ie te real iseren midde ls inzet van het invester ingskrediet O n t w i k k e l b e d r i j f ; 

en g a a n ove r tot de o r d e van de d a g . 

PvdA: Stijn Smeulders 

V V D : Ma r t i j n van Grui j thu i jsen 

SP: N i c o H e i j m a n s 

D 6 6 : Jeroen H a g e m a n " 

M o t i e M 4 6 ' W e t e n w a a r de mest bli j f t . O n d e r z o e k n a a r s lui tend vo lgsys teem mests t romen' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in vergader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend agendapun t 

1 9 / 1 7 Statenvoorstel Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- de onzorgvu ld ige afvoer en verwerk ing van mest onze doelstel l ing om in 2 0 2 0 een duurzame agrar ische 

sector te hebben stevig ondermi jnen; 

- de onzorgvu ld ige afvoer en verwerk ing van mest onderdee l zi jn van de overlast die doo r intensieve 

veehouder i j in de omgev ing ontstaat; 

- de geconstateerde f raude met mest afbreuk doet aan het ver t rouwen in de sector; 

- f raude bij voorkeur voorkomen dient te w o r d e n , maar in geval van toepassing alt i jd moet w o r d e n 

aangepak t ; 

constaterende dat : 

- in het op 3 0 maart j l . gepub l i ceerde eva luat ie rappor t van het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) 

over het Neder landse meststoffenbeleid word t gesteld dat er in Brabant naar schatting met 3 0 X - 4 0 X 

van de mest word t ge f raudee rd ; 

- het PBL ook constateert dat w e mede doo r deze mestfraude de doe len van de Nitraatr icht l i jn en 

Kaderricht l i jn water niet kunnen beha len ; 

- daa rmee juist ook goedw i l l ende bedr i jven w o r d e n b e n a d e e l d ; 

- agrar iërs we l i swaar verpl icht z i jn een vorm van mestboekhouding bi j te h o u d e n , maar dat deze niet 

sluitend is, dat wi l z e g g e n voor al le mest d ie o p het bedri j f wo rd t gep roducee rd en van daaru i t (in 

delen) word t ge loosd o p water , u i tgereden over de g rond e n / o f a fgevoerd naar elders; 

- een systeem van t racking Å t rac ing, zoals w e dat ook in de levensmiddelenindustr ie kennen, voor 

meststromen niet bestaat w a a r d o o r f raude eenvoud ig is; 

d ragen GS o p : 

- om per direct een onderzoek te laten starten naar een werkw i j ze om de f raude in de toekomst te 

voo rkomen , w a a r b i j onderzoek naar de mogel i jkheid van een volgsysteem om de totale mestproduct ie 

en verwerk ing per bedr i j f te vo lgen en te t raceren, betrokken word t ; 

- PS voor september 2 0 1 7 de resultaten hiervan aan te b ieden ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

PvdA: Antoinette Knoet-Michels 

D 6 6 : Tineke Klitsie 

SP: Maar ten Everling 

PvdD: M a r c o van der W e l 
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GroenLinks: Hagar Roi jackers" 

M o t i e M 4 6 a ' W e t e n w a a r de mest bli j f t . O n d e r z o e k n a a r slui tend vo lgsys teem mests t romen' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in vergader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend agendapun t 

1 9 / 1 7 Statenvoorstel Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- de onzorgvu ld ige afvoer en verwerk ing van mest onze doelstel l ing om in 2 0 2 0 een duurzame agrar ische 

sector te hebben stevig ondermi jnen; 

- de onzorgvu ld ige afvoer en verwerk ing van mest onderdee l zi jn van de overlast die doo r intensieve 

veehouder i j in de omgev ing ontstaat; 

- de geconstateerde f raude met mest afbreuk doet aan het ver t rouwen in de sector; 

- f raude bij voorkeur voorkomen dient te w o r d e n , maar in geval van toepassing alt i jd moet w o r d e n 

aangepak t ; 

constaterende dat : 

- in het op 3 0 maart j l . gepub l i ceerde eva luat ie rappor t van het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) 

over het Neder landse meststoffenbeleid word t gesteld, dat er in Brabant naar schatting met 3 0 - 4 0 X van 

de mest word t ge f raudeerd ; 

- het PBL ook constateert dat w e mede doo r deze mestfraude de doe len van de Nitraatr icht l i jn en Kader 

Richtlijn Wa te r niet kunnen beha len ; 

- daa rmee juist ook goedw i l l ende bedr i jven w o r d e n b e n a d e e l d ; 

- agrar iërs we l i swaar verpl icht z i jn een vorm van mestboekhouding bij te houden , maar dat deze niet 

sluitend is, dat wi l z e g g e n voor al le mest d ie o p het bedri j f wo rd t gep roducee rd en van daaru i t (in 

delen) word t ge loosd o p water , u i tgereden over de g rond e n / o f a fgevoerd naar elders; 

- een systeem van t racking Å t rac ing, zoals w e dat ook in de levensmiddelenindustr ie kennen, voor 

meststromen niet bestaat w a a r d o o r f raude eenvoud ig is; 

d ragen GS o p : 

- om per direct een onderzoek te starten naar de omvang en verschi jningsvormen van mestfraude en naar 

mogel i jkheden om de f raude in de toekomst te voo rkomen ; 

- bij het onderzoek te betrekken het bestaand volgsysteem om de totale mestproduct ie per bedr i j f te 

vo lgen , te verbeteren; 

- PS voor september 2 0 1 7 de resultaten hiervan aan te b ieden ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

PvdA: Antoinette Knoet-Michels 

D 6 6 : Tineke Klitsie 

SP: Maar ten Everling 

PvdD: M a r c o van der W e l 

GroenLinks: Hagar Roijackers 

C D A : R. Kuijken 

VVD: W . Bollen 

Chr is tenUnie /SGP: H. Vreugdenh i l " 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de heer Smeulders dan voor z i jn b i j d rage . Ik stel vast dat het tegen enen loopt . Ik 

stel voor nog een fract ie het w o o r d te geven , tenzij de honger al z o heeft toeges lagen. M a a r ik heb de 

indruk dat de cater ing er rekening mee houdt dat w e nog ongeveer een dik kwart ier hier in de zaa l kunnen 

zi t ten. Is dat nog mogel i jk? Eens? Ja. Verder wijs ik u erop dat de griff ier en haar team al le moties en al le 

amendementen o p iBabs hebben gezet. En d ie krijgt u. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voorzi t ter. Kan ik als eerste na de pauze spreken? 

De v o o r z i t t e r : Dat kan ook . Ik leg het u voor . Het is mij eerl i jk g e z e g d om het even. 
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De heer H e i j m a n s (SP): Voorzi t ter. Ik steun het verzoek van mevrouw Brunklaus, omdat w e vanaf 1 0 . 0 0 

uur al b i jna dr ie uur aan het ve rgaderen z i jn . Je begint te merken dat de aandach t toch een beet je gaa t 

vers lappen. En dan kunnen w e straks fris, met een g o e d e lunch achter de k iezen, het spannende verhaal 

van GroenLinks aanhoren . 

De v o o r z i t t e r : Ik stel voor dat de consensus toch is dat w e nu de inwend ige wens g a a n versterken. Ik 

schors de ve rgader ing tot half twee. 

Schorsing. 

De v o o r z i t t e r : Ik heropen de ve rgader ing . Het w o o r d is aan mevrouw Brunklaus van de GroenLinks¬

fract ie. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ha lve rwege zi jn w e a lweer . Voor de eerste maal legt een co l lege van G S 

ve ran twoord ing af met een o n d e r b o u w d e blik voorui t . Voorzi t ter. Dat verdient al le lof. Z o w e l de ui tvoering 

als de inhoud liegt niet over de ambit ies van dit co l lege. Het wi l voorui t , midden in de Brabantse 

samenleving staan en transparant opereren . O n z e o p r o e p is: neem ons, Provinciale Staten, daa r t i jd iger en 

gemakkel i jker in mee. Te vaak lopen wi j achter de feiten aan en is het moei l i jk ons kaderstel lende en 

cont ro lerende werk te d o e n . 

GroenLinks staat positief-kritisch tegenover het gevoerde be le id . Positief, omdat er vern ieuwend aan de 

slag is g e g a a n . Kritisch, omdat w e z ien hoe zoekend het co l lege nog is. Kritisch, omdat de echte 

noodzake l i j ke stappen doo r dit co l lege nog niet gezet li jken te w o r d e n . Er is geen gevoel voor urgentie op 

de grote maatschappel i jke thema's als kl imaat en kr imp van de bevo lk ing . Is dat gebrek aan lef of aan 

visie? 

GroenLinks heeft al meerdere malen de k l imaatbegrot ing voor Brabant o p de a g e n d a wi l len zet ten, maar 

daa r w i lde het co l lege niet a a n . W i j denken dat deze we l de basis moet vormen van be le id , wan t hoe 

weet je anders of je de juiste w e g volgt in de bespar ingen op C O 2 ? 

Bij de besprek ing van het coa l i t ieakkoord benoemde wi j de PAS als het meest ingewikke lde vraagstuk. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Dank u w e l , voorzi t ter. Ik heb ook aan GroenLinks de v raag hoeveel 

g raden al het be le id dat u wi l t scheelt. Als u er z o b a n g voor bent, is het dan niet beter om iets te doen dat 

we l z o d e n aan de di jk zet? W a n t wa t u doet zet he lemaal niks aan de di jk. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): W e hebben deze discussie met u natuurl i jk al z o v a a k gevoe rd . U bent 

g e w o o n een ontkenner van de k l imaatverander ing. Daar verschil len wi j over van mening. Net zoals u met 

9 8 X van een heleboel wetenschappers hierover van mening verschilt. 

De v o o r z i t t e r : Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Verander ing is inherent aan het kl imaat, dus dat za l ik nooit ontkennen. 

Dat het warmer g e w o r d e n is, za l ik ook niet ontkennen. Dat het warmer kan w o r d e n , dat zul len w e ook 

niet ontkennen. Het kan ook kouder w o r d e n , dat weten w e niet. Ik z e g al leen dat het be le id dat u 

voorstaat , dat honderden mi l jarden tot 2 1 0 0 gaa t kosten, nul effect heeft. En als u z ich zo rgen maakt kunt 

u beter kijken naar be le id dat we l werkt . Ik denk aan kernenergie b i j voo rbee ld , in de n ieuwe vo rm, in de 

generat ie 4 , d ie helemaal vei l ig is. Daar hoor ik u niet over. 

De v o o r z i t t e r : Het punt is duidel i jk . M e v r o u w Brunklaus. 
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M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Mi jnheer Van den Berg. W e hebben een motie daarover inged iend . Dan kunt 

u dus g e w o o n meegaan met onze mot ie. W a n t met een k l imaatbegrot ing ga je juist ki jken: kun je g o e d 

g a a n meten wa t het effect van dit be le id is? Dat is precies wa t w e wi l len . Dus w e zi jn het g e w o o n met 

e lkaar eens. 

De v o o r z i t t e r : Panhuizen. 

De heer P a n h u i z e n (VVD): Ja, voorzi t ter, w e hebben deze discussie denk ik nu al dr ie keer g e v o e r d . En 

laat ik de v r a a g d ie ik toen al stelde nog een keer v ragen : w a a r o m nou per se een k l imaatbegrot ing? Er 

z i jn toch tientallen u i tdagingen? W a a r o m geen begro t ing op social return? Ik kan er nog we l acht 

bedenken d ie ook hartstikke be langr i jk zi jn in deze samenleving. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): U onderstreept he lemaal mijn b e t o o g , want ik z e g : w a a r is het gevoe l van 

urgentie? De k l imaatverander ing en het energ ievraagstuk zi jn de grootste u i tdagingen w a a r wi j de 

komende jaren voor komen te staan. En wi j v inden dat alles e rop gericht moet zi jn om dat aan te kunnen. 

Er gaa t heel veel veranderen . Net zoals de digi tal iser ing heel veel heeft ve randerd in onze levens za l ook 

dat energ ievraagstuk heel veel g a a n veranderen . 

De v o o r z i t t e r : Het punt is helder. Panhuizen. 

De heer P a n h u i z e n (VVD): Daarom hebben w e een Parijs-akkoord gesloten. W a n t als w e als Nede r l and 

a l lemaal heel leuk super veel maatregelen g a a n nemen, maar de rest van de were ld doet he lemaal niks, 

dan heb je er ook uiteindeli jk niks a a n . Dus ik snap het. W i j tonen wat ambit ie door dat Parijs-akkoord te 

onder tekenen. En dat is op dit moment g e w o o n g e n o e g . 

De v o o r z i t t e r : W a a r v a n akte. M e v r o u w Brunklaus vervolgt haar b e t o o g . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Daarover verschil len wi j van mening. Ik had het over de PAS. W i j denken dat 

het co l lege z ich hier terdege van bewust is dat dat het meest ingewikke lde vraagstuk is, maar is dit de 

toppr ior i te i t van GS? N o g m a a l s , de stikstofuitstoot moet o m l a a g . Die uitstoot word t voora l ve roorzaak t 

door de intensieve veehouder i j , de Amercentra le en w e g e n . GS wi l len gaan exper imenteren met 

ze l f r i jdende auto 's , liefst elektrisch. M a a r w e bl i jven op de w e g ri jden en w e g a a n geen h o o g w a a r d i g O V 

ontwikke len. W a a r o m eigenl i jk niet? Daar ligt een pasklare oplossing voor de hand met posit ieve 

maatschappel i jke effecten: w e g e n hoeven dan immers niet ve rb reed , de lucht word t schoner en de herrie 

neemt af. Mensen hoeven zelf geen auto te hebben en de openba re ruimte d ie op termijn kostbaar word t , 

blijft b e s p a a r d . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja. Dank u w e l , voorzi t ter. Het is een beet je een dé jà vu . Elke keer als u aan 

het w o o r d bent, bent u steeds zuur aan het doen op dat mobi l i te i tsbeleid, beha lve de eerste keer toen wi j 

deze coal i t ie startten en u z a g wa t er a l lemaal g ing gebeuren , toen was u positief. Ik snap daa r geen snars 

van . Echt werkel i jk geen snars. W e komen uit de vor ige per iode , w a a r i n w e hier een gedeputeerde van 

m e g a w e g e n h a d d e n , die al leen maar asfal tprojecten uit w i l de ro l len. N u hebben w e echt een 

supergenuanceed be le id , met echt veel investeringen in de fiets, meer dan 6 0 mil joen euro. 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g is? 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): H O V zit er nog in. W a a r o m doet u daa r z o kritisch op? 
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De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): O m d a t wi j v inden dat het pad ingezet moet w o r d e n naar andere oploss ingen. 

En dat za l ik z o meteen ve rderop ook z e g g e n . Nie t naar asfal toplossingen, maar naar zaken zoa ls l ightrail 

tussen onze steden, zoda t d ie auto's van de w e g kunnen. Zoda t je in Ti lburg op de trein en op de l ightrail 

kunt stappen en heel snel in Eindhoven kunt z i jn . Dat is de reden. W i j z ien o p dit moment dat w e asfalt aan 

het aan leggen z i jn . M a a r wi j z ien op dit moment dat w e asfalt aan het aan leggen z i jn . En natuurl i jk z i jn 

w e ook wa t andere d ingen aan het doen voor de fiets, maar dit is niet de oplossing voor de toekomst. 

Zeker niet met dit grote bewonersaanta l in Brabant. 

De v o o r z i t t e r : Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja. Dank u w e l , voorzi t ter. Bent u pr incipieel tegen auto's? 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): He lemaal niet, wan t ik vind het heerl i jk om auto te r i jden. M a a r ik z ie we l dat 

iedere ochtend iedereen in Brabant in de file staat. En dat lossen w e niet o p door meer w e g e n . Dat is al z o 

v a a k a a n g e t o o n d . En dat weet u net z o g o e d als ik. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus vervolgt haar b e t o o g . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Zi jn bij het terugdr ingen van de uitstoot uit de intensieve veehouder i j jaren 

ver loren? De BZV leek het ei van Columbus en heeft veel over leg en tijd gekost, maar de gewenste stap 

naar verduurzaming is niet gemaakt en het foute systeem is niet aangepak t . G S v ragen ons nu om een 

bestuursopdracht tot versnell ing in de richting van de transitie veehouder i j . W i j v inden dat die transitie niet 

in de gewenste richting gaat . Veel veehouders zul len - mede gestimuleerd doo r maatregelen van dit 

co l lege - s toppen of g a a n industrial iseren. Via het revolverend investeringsfonds kunnen wi j de twee 

andere afs lagen verbreden en special iseren juist interessanter maken. W e wi l len dan ook dat het fonds 

enkele ecologische r a n d v o o r w a a r d e n meegeeft aan veehouders om de investering ecologisch te kunnen 

laten renderen. Veehouders die meer g rond om hun bedr i j f wi l len leggen, o p andere manieren 

extensiveren of wi l len samenwerken met de natuur in de omgev ing moeten voo r rang moeten kri jgen bi j het 

fonds. GroenLinks wi l het co l lege een toezegg ing v ragen om deze r a n d v o o r w a a r d e onderdee l daa rvan te 

laten z i jn . 

W a a r o m word t het sociale bele id van de provincie niet verder ontwikkeld aan de hand van de grote 

maatschappel i jke vraagstukken kr imp van de bevo lk ing en het energievraagstuk? Als straks zoveel mensen 

in de steden w o n e n , hoe gaan w e dan het p lat te land van Brabant z o aantrekkel i jk mogel i jk houden dat 

mensen daa r voor z ichzel f en met e lkaar energ ie kunnen opwekken? Letterlijk en f iguurl i jk. Energie 

opwekken kan een middel w o r d e n van de n ieuwe sociale samenhang in de stad en zeker op het 

p la t te land. 

W o r d t het geen tijd om een welvaar ts ind icator - daa r is hi j , mijnheer Hei jmans - te ontwikkelen voor 

Brabant? We l vaa r t is ook een g e z o n d e b o d e m , zonde r te veel geur- en geluidsoverlast. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Schüller. 

M e v r o u w S c h ü l l e r (VVD): Zojuist heeft u benoemd dat er te we in ig aandach t is voor kr imp. Ik kan me nog 

een deba t herinneren over sociale veerkracht. Daar heb ik aangegeven dat w e bez ig moeten zi jn met 

groe i en kr imp. Het staat hier ook in de Perspectiefnota. W a a r o m heeft u toen niet bij de VVD aangehaakt? 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 
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M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): O m d a t ik dat we l g e d a a n heb en ik heb dat eerder o o k g e d a a n . W a n t ik heb 

alti jd aangegeven dat kr imp een van de grootste vraagstukken is w a a r m e e w e in Brabant te maken kr i jgen. 

En met de vergr i jz ing van de bevo lk ing . Dat noemen w e tegenwoord ig heel eufemistisch kr imp. U weet ook 

hoe ik geplei t heb voor de oude renbonden , en de platforms en de netwerken, met vr i jwi l l igers die daar in 

kunnen ondersteunen en wa t doo r dit co l lege toch niet echt op die manier wo rd t ondersteund. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Schüller. 

M e v r o u w S c h ü l l e r (VVD): Ik denk dat de b e w o o r d i n g krimp niet he lemaal juist is. Het gaa t over groe i en 

kr imp. De steden die vergro ten, daar hebben w e ook zaken te bewerkste l l igen. W a t g o e d moet g a a n , net 

zoals met w o n i n g e n . Dus het lijkt alsof u z ich al leen maar richt op p lat te landsgemeenten. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Dat is he lemaal niet w a a r . Ik z e g net: hoe houden w e ons plat te land 

aantrekkel i jk voor al d ie mensen d ie in de steden w o n e n , zoda t ze energ ie kunnen o p d o e n doo r buiten te 

g a a n fietsen en ga z o maar doo r in de vri je tijd d ie ze hebben? W e zul len een leefbaar plat te land nod ig 

moeten houden om de steden te kunnen bed ienen . En ik denk dat dat ook een redel i jke visie is van dit 

co l lege. 

Bij de p lannen van GS missen wi j te vaak de aandach t voor de tweede l ing in de samenlev ing. Al leen 

negat ieve effecten van economische groe i w o r d e n g e n o e m d . En w a a r o m kiezen GS er voor om te 

investeren in bedr i jven w a a r b i j het onduide l i jk is of de investering echt de gewenste banen oplevert of een 

ander maatschappel i jk rendement? W e l investeren GS in bedr i jven die door hun groe i een negat ieve 

impact hebben o p de lee fomgev ing. Zo wo rd t Nyrstar genoemd als een voo rbee ld van duu rzaamhe id . Er 

komt een pracht ig mooi zonnedak , maar zelf blijft het bedr i j f even energieslurpend als daarvoor . W a a r o m 

helpen wi j dit bedri j f? 

De criminaliteit neemt hand over hand toe. W a a r o m richt sociale veerkracht z ich niet meer o p het 

bestr i jden hiervan doo r de jongeren d ie hierin w o r d e n meegezogen echte ontwikkelkansen te b ieden? 

Moe ten steden dat dan maar zel f oplossen en lappen wi j al leen ge ld voor de taskforce, w a a r v a n w e 

weten dat het een druppe l op de g loe iende p laat is als het Rijk niet fors over de brug komt? 

Voorzi t ter, dit wa ren een paar eerste hartenkreten van onze fract ie. 

Het co l lege stelt dat de ui tvoer ing van de gestelde ambit ies naar wens ver loopt . Het is dan ook een 

zel fevaluat ie . Het zou het co l lege sieren als het zel f kritisch over de ui tvoering van hun e igen bele id zou 

durven schri jven. Samen met BrabantAdvies v inden w i j bi j een aanta l thema's de voo r tgang moei l i jk te z ien 

en de a f rekenbaarhe id l aag . Er w o r d e n te veel prioriteiten gesteld. Cross-overen lijkt een t ove rwoo rd , maar 

in de prakt i jk z ien w e dat we in ig terug. De bestuursopgaven van vor ig jaar geven nog we in ig resultaat en 

daa r komen nu a lweer een aanta l n ieuwe opgaven b i j . Hoe gaa t het co l lege om met de kritiek en het 

advies van BrabantAdvies en hoe word t dat t e ruggekoppe ld aan de Staten? 

Brabant Vernieuwt is de kapstok voor al le kwal i tat ieve o p g a v e n . O o k hier z ien w e steeds kwal i tat ieve 

doe len komen en nauwel i jks resultaten. Twee jaar na de start van het co l lege zi jn er dan eindel i jk elf 

projecten Sociale Veerkracht ge formuleerd . Hier zitten projecten bi j d ie uit andere a g e n d a ' s komen, zoals 

Energie, de dorpsmolen , en Landbouw, denk aan de VAB's. 

Het ger inge budget van Sociale Veerkracht verdwi jn t op deze manier in de zakken van de andere 

p rog ramma 's w a a r alt i jd al veel meer budget voor is. En dat terwij l op veel plekken in Brabant, w a a r 

netwerkorganisat ies met vr i jwi l l igers g o e d bez ig zi jn met beperk te , maar zeer noodzake l i j ke steun van de 

prov inc ie, de boe l in e lkaar valt. De Verenig ing Kleine Kernen weet niet meer hoe ze het rond kan kri jgen 

en dat geldt ook voor tal van andere netwerkorganisat ies. 

O p cultureel geb ied wi l Brabant bruisen. Aan de inzet van de makers, de kunstenaars, za l het zeker niet 

l iggen. GroenLinks vindt dat het co l lege tot nu toe b e d a c h t z a a m , maar g o e d heeft ingezet. Er is meer ge ld 

voor cultuur gekomen. En toch moet er nog wa t bi j als w e een sterke dans in Brabant wi l len behouden . W e 

v ragen G S bi j motie om hier met tempo mee aan de slag te g a a n . 
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Bij de gratis openstel l ing van musea kan het een mooie geste zi jn om nieuwkomers uit den v reemde, d ie 

z ich n ieuw in Brabant vest igen, met een museumbezoek te begroe ten . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n (D66 ) : Ik ben ook a a n w e z i g geweest bij de rondetafe lgesprekken, w a a r de dans iets 

heeft g e z e g d . M a a r hoe komt u nou eigenl i jk tot d ie extra ondersteuning? W a a r o m zou die nod ig zi jn? 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Zoals u weet heb ik ui tgebreid gesproken met de mensen in het dansve ld . En 

het water staat hen aan de l ippen. Een aanta l van hen is hier ook in de z a a l . Zij hebben mis gegrepen bij 

de rijkssubsidie en kri jgen d a a r o m ook geen prov inc ia le subsidie. Zij z e g g e n het nog even vol te houden , 

maar niet te weten wat hun toekomst word t . En daa rvan is ook het gevo lg dat ze nu ook nu geen n ieuwe 

afspraken kunnen maken. Ze kunnen geen n ieuwe p rog ramma 's uitrol len, wan t dat is investeren in de 

toekomst. Ze weten niet of ze d ie nog kunnen ui tvoeren. Dus het gaa t eigenl i jk heel snel met deze 

geze lschappen achteruit . 

Er is ook een brief van dans gekomen, die heeft u ook kunnen z ien . Zij leggen daar in ook uit hoe ze de 

a fge lopen jaren op een vern ieuwende manier met e lkaar bez ig zi jn geweest om de dans in Brabant, een 

van de prioriteiten van onze culturele a g e n d a , met e lkaar te kunnen ui tvoeren. 

De v o o r z i t t e r : H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n (D66 ) : Ik heb de brief ook gez ien . Ze zi jn ook naar de mening van D 6 6 g o e d b e z i g . 

M a a r u weet toch ook dat er gesprekken zi jn met gemeenten en het BKKC en Brabant C om ook geld te 

kr i jgen. W a a r o m is dit dan nog extra nodig? 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ik weet dat d ie gesprekken lopen, maar het duurt a l lemaal veel en veel te 

lang . De geze lschappen hebben geen tijd meer om z o lang te wach ten . En eigenl i jk heeft al leen de 

wethouder van uw part i j in Breda een extra subsidie t o e g e z e g d . Ik weet dat men in Eindhoven erover 

nadenkt , maar daa r kijkt men ook steeds of en hoe de provinc ie gaa t he lpen. Ik denk dat de provincie 

samen met de B5 hierover heel snel om de tafel moet om de geze lschappen tegemoet te komen. 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Dank u w e l . Ik ondersteun het be toog van mevrouw Brunklaus. 

De brief was volgens mij heel duidel i jk . Er is heel duidel i jk u i tgelegd wa t de behoef te is en hoe het is 

o n d e r b o u w d . Richting de heer H a g e m a n , er w o r d e n vanuit gemeenten we l toezegg ingen g e d a a n , maar 

dat gaa t meer om immater iële zaken , daa r kan de kachel niet van roken. Uiteindel i jk za l een van de 

overheden een keer een stap moeten zetten en over de b rug komen wi l len w e dit klaar spelen. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ik heb denk ik geen v raag gekregen van de heer Van der W e l . 

De v o o r z i t t e r : N e e , u kunt verder met uw b e t o o g . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ik heb over de positie van de dans de a fge lopen week met al le part i jen 

geschakeld en informatie toegestuurd. Dus ik hoop dat men daarover met onze motie meegaat . 
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Ik ga verder, voorzit ter. Hoe maken w e economie circulair? Dit is nu ook weer z o ' n typisch grote 

maatschappel i jke o p g a v e , d ie focus van GS verdient. Door G S word t het neergezet als een klein 

onde rwe rp w a a r w e ' o o k wa t mee moeten ' . Permanent hergebru ik van middelen is n o o d z a a k als w e de 

aa rde niet verder wi l len uitputten. Kunnen G S dit onde rwe rp hoger o p de a g e n d a zetten? 

Brabant Werk t richt z ich op de ondersteuning van het M K B , de samenwerk ing tussen bedr i jven en 

kennisinstell ingen en o p verbeter ing tussen v raag en a a n b o d op de arbeidsmarkt . M a a r za l de outcome 

positief zi jn voor de Brabantse burger als niet wo rd t ingezet o p vergroen ing en socialer welz i jn? De 

gebruikte subsidies mogen in onze ogen niet ten koste gaan van het welz i jn van de Brabantse bewoners . 

En ook niet ten koste van het mil ieu. 

Het f lexicur i tybureau wo rd t losgelaten. Kan er dan een st imuleringsregel ing voor groene banen en banen 

in de z o r g komen? 

Brabant innoveert is voora l een versterking van techniek en veel minder een versterking o p sociaal n iveau. 

Zo missen wi j hoe de e indgebru iker zelf betrokken is bij de slimme z o r g . Levert het uiteindeli jk een 

be taa lbaar en h o o g w a a r d i g product op voor gebruikers? 

Bij Brabant Vervoert missen wi j de voor de hand l iggende oploss ingen. Ik had het er zojuist al over. Hoe 

staat het met het onde rzoek naar de t re inverb inding Breda-Utrecht? En met de Rotterdam-België-li jn voor het 

goederentre inverkeer? En w a a r o m staat slim O V tussen de steden niet in de p lannen, zoa ls w e dat in de 

Randstad kennen? En de l ightrail naar De Efteling? En de verdere inzet o p e-bikes? Zo innovatief als G S 

wi l len zi jn op andere terreinen, z o ouderwets kijken ze naar de mogel i jkheden van vervoer. 

GroenLinks wi l nogmaals heel stevig pleiten voor snelheidsbeperking o p de w e g e n in Brabant. W a a r o m 

moeten w e 1 3 0 km ri jden? 

De v o o r z i t t e r : M a g ik stilte in de zaa l? M e v r o u w Brunklaus heeft het w o o r d . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): M inde r hard is beter voor de verkeersvei l igheid, de luchtkwali teit en de 

gezondhe id . De toename van het aanta l verkeersslachtoffers baar t ons veel z o r g e n . Iedere d o d e is er een 

te veel . W a t g a a n GS doen om dit aanta l te laten da len in plaats van te laten stijgen? 

Nu l op de meter ... kan beter. W a a r o m niet meer inzetten o p het stimuleren en helpen van burgers met het 

besparen van energie? 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw De H o o n . 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : Dank u w e l , voorzi t ter. U haalt een heel mooi punt aan en heeft ook gel i jk. 

Verkeersvei l igheid is een groot g o e d . M a a r u gaa t eigenl i jk hier in op een maatregel ver lagen van 

snelheid. Als w e het manifest terughalen zi jn er vijf duidel i jke punten d ie ze a a n d r a g e n d ie z o u d e n moeten 

he lpen. 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g is? 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : Zou het mogel i jk zi jn om die punten toe te voegen aan dit verhaal en dat te 

v ragen aan de gedeputeerde? En niet enkel in te g a a n o p het ver lagen van snelheid. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ik denk dat w e daa r z o meteen naar kunnen kijken en dat w e die mogel i jk 

kunnen toevoegen . Ik denk dat daarover al contact is geweest . U heeft het over d ie andere oo rzaken van 

verkeersonvei l igheid. 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : Hoe d ie genoteerd zi jn in het manifest en ook zi jn onderstreept doo r de 

partners d ie het ind ienen. Dank je w e l . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ja. Prima. Ja. 
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De v o o r z i t t e r : Smeulders. Interruptie. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja. Dank je w e l , voorzit ter. Ik heb twee v ragen aan mevrouw Brunklaus. De 

eerste. Ik heb het manifest, uw motie en het d ing wat erbi j zit, de in fograph ic , bekeken. M i jn eerste v raag 

is of u heeft bekeken wa t de provincie nu al doet aan verkeersvei l igheid. Dat is namel i jk best vee l , dus ik 

ben ben ieuwd of u daa r überhaupt naar gekeken heeft. O f heeft u g e w o o n gedacht : hé, een leuk manifest, 

dat g a a n w e ook doen? 

En twee, u v raag t GS wa t ze nou aan d ie snelheid van 1 3 0 km per uur g a a n doen . Daar z i jn w i j ook geen 

voorstander van . Mi jn v raag is wa t GroenLinks er in Den H a a g aan doet om dat terug te d raa ien . 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): N o u , over die laatste v r a a g kan ik heel makkel i jk z i jn . W a n t u weet dat w i j 

daa r geen uitspraken over doen en dat de deuren gesloten z i jn . Ik denk dat GroenLinks daa r zeker 

aandach t voor za l v ragen . 

U w eerste v r a a g g ing over het manifest en of w e hebben bekeken. Dat hebben w e zeker . W e hebben 

eerder al een motie hierover i nged iend . De snelheid is een be langr i jke reden w a a r o m er veel 

verkeersslachtoffers va l len. Door d ie snelheid o m l a a g te brengen zul len er minder doden va l len. 

Ik herinner me nog uit de vor ige Statenper iode dat gedepu tee rde Van Heugten met veel trots noemde dat 

de verkeersvei l igheid in Brabant was g e d a a l d . Als w e nu naar de plaat jes ki jken, die G S heel netjes 

hebben gepresenteerd, dan z ie ik al leen maar dat de verkeersvei l igheid in Brabant is gestegen. 

De v o o r z i t t e r : U bedoel t het ge loof ik precies andersom. De heer Smeulders heeft het w o o r d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Ja. Dat laatste z ie ik ook , voorzi t ter. Dat is een p rob leem, daa r moeten w e 

o p bl i jven inzetten. Mi jn v r a a g is w e l : w a a r o m zet u z o in o p d ie snelheid? M i jn gevoel is dat er op 

prov inc ia le w e g e n heel andere redenen zi jn w a a r o m er zoveel slachtoffers te betreuren zi jn dan al leen de 

snelheid. O p provinc ia le w e g e n mag je überhaupt v a a k maar 8 0 km r i jden. Het zi jn juist de bomen die er 

staan. Moe ten w e dan al d ie bomen om g a a n zagen? 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ik heb net ook al g e z e g d dat w e bere id zi jn om een aanta l zaken aan de 

motie toe te voegen . Door te focussen op snelheid op snelwegen z e g g e n wi j een meerz i jd ig effect te 

hebben : minder uitstoot, het is beter voor ons mil ieu. Dus wi j v inden dat een betere manier om dit aan te 

pakken . 

De v o o r z i t t e r : Van den Berg, interruptie. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Voorzi t ter. N o u is het b i jna onmogel i j k om in Brabant überhaupt nog 130 

km per uur te r i jden met het d ichts l ibbende wegennet . Zou u er misschien aan toe kunnen voegen dat w e al 

d ie agent jes met hun stiekeme f l i tscameraatjes achter die bomen wegha len en dat ze eens echte 

verkeershufters g a a n aanpakken? W a n t ik denk dat daar een nog groter p rob leem ligt en dat hebben w e 

in Ti lburg helaas moeten onderv inden. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ja. Ik heb dat artikel ook ge lezen . En ik ben ook wel eens beboet in Ti lburg. 

Dat is heel irritant. M a a r om dat nou toe te voegen aan de motie, ach ja . 

De v o o r z i t t e r : U vervolgt uw be toog en komt z o tot een a f rond ing . 
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M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): N o u . Zo ver ben ik nog niet. Ik heb get imed. 

De v o o r z i t t e r : U heeft netto 1 0 minuut en 2 7 seconden gesproken. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Hoeveel heb ik nu? 

De v o o r z i t t e r : 10 minuut 2 7 . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): En ik heb 14 hè. Nu l o p de meter kan beter, ze i ik. W a a r o m niet inzetten op 

het stimuleren en helpen van burgers met het besparen van energie? 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Burger Dirven. 

De heer B u r g e r D i r v e n (VVD): Dank u w e l , voorzi t ter. Even een constater ing: u rijdt dus ook te ha rd . 

Dus dat hebben w e nog geconstateerd in Ti lburg. M a a r mijn v raag is de vo lgende . U focust z o op d ie 

snelheid. U hoeft geen 1 3 0 te r i jden, u mag ook langzamer r i jden. En w a a r o m focust u niet g e w o o n o p 

verkeersvei l igheid? Als mensen z ich g e w o o n aan de verkeersregels houden gebeuren er g e w o o n per 

definit ie minder onge lukken. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ja, maar dat hebben wi j toch niet in de hand . Ik heb toch niet in de hand of u 

z ich aan de verkeersregels houdt? Net z o min als u het in de hand heeft dat ik me aan de verkeersregels 

h o u d . En ik rijd geen 130 km in Ti lburg. Dat was een paar ki lometer te h a r d , zoals iedereen daa r doet . 

Dat is een cash c o w hè, in Ti lburg. Dat weten w e . M a a r er gebeuren echt veel onge lukken, omdat mensen 

te hard r i jden op die sne lwegen. Met 1 3 0 km per uur is het risico enorm toegenomen door die extra 10 km 

per uur die er bij is gekomen. 

De heer B u r g e r D i r v e n (VVD): Dank u w e l , voorzi t ter. Bent u het met mij eens dat mensen geen 120 km 

per uur of 130 km per uur hoeven te ri jden? U hoeft het niet. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. Herhal ing van de v r a a g . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ik kan toch niet tegen mijn buurman z e g g e n , bij w ie ik niet naast in de auto 

zit : rijd geen 130 km per uur? Dat doet hij toch misschien w e l . Ik bedoe l , dat hebben w e toch niet in de 

hand? W i j mogen van de overhe id , uw part i j heeft dat i ngevoerd , 130 km per uur r i jden. En dat 

ve roorzaak t g e w o o n meer onge lukken. 

De v o o r z i t t e r : G o e d . Ik stel voor dat dit deba t nu word t beë ind igd en dat u uw be toog gaa t a f ronden . U 

heeft i nde rdaad nog een paar minuten. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ik was nog steeds bez ig met energ ie en kijk even naar de gedepu teerde . 

Isoleren kan 8 0 X van het energ iegebru ik besparen. Dat schiet tenminste o p . N ie t a l leen voor het kl imaat, 

ook voor de por temonnee van de Brabanders. De nul o p de meter lijkt mooi maar de kosten daa rvan zi jn 

excentr iek h o o g . Dus wi j v ragen in te zetten o p het stimuleren van het besparen van energ ie. 

De evaluat ie van het p rog ramma Biodiversiteit zegt dat het onmogel i j k is om de doelstel l ingen te ha len. En 

of het groenontwikke l fonds een succes word t 'moet in de toekomst b l i jken ' , aldus G S . Hoe g a a n GS dit 

Fonds we l tot een succes maken? Hoe kan het tempo omhoog? 

Van de toestand van de Brabantse natuur w o r d e n wi j niet vrol i jk. Je zou verwachten dat het co l lege alles 

o p alles zou zetten om a l leen, uitsluitend en fors te investeren in een schone mi l ieu. W a a r is het gevoel van 

urgentie? 
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Sluipenderwi js word t er gesteld, is de bodemkwal i te i t door het intensieve g rondgebru ik in de l a n d b o u w 

achteru i tgegaan, lezen w e in het voorstel . Dat is een eufemisme. Decennia lang slaan natuurorganisat ies 

a larm over de te ruggang van organische stof in de bodem en de effecten daa rvan op de bacter iën, 

w o r m e n , insecten, vogels en zoogd ie ren die leven o p en van het boe ren land . M a a r g o e d , beter laat dan 

nooit . Steun van onze kant voor deze bestuursopgave. 

O m Brabant echt te vergroenen moeten ook kleinere gemeenten kunnen meedoen . Deze hebben ideeën 

g e n o e g , maar vaak net te we in ig slagkracht om succesvol gebru ik te maken van provinc ia le rege l ingen. 

O m ook hier 'du izend b loemen te laten b loe ien ' en de bi jen te laten stoeien, komt GroenLinks samen met 

de SP met een p lan voor ' g roene doebudge t ten ' . 

Brabant verbindt heeft als u i tdaging om landschappel i jke w a a r d e n te behouden bi j de herbestemming van 

oude stallen. In het Bestuursakkoord wa ren d ie nog bestemd voor creat ievel ingen. Denken G S daarb i j aan 

al ternat ieve vormen van wonen en levensloopbestendige d o r p e n , zoa ls het e c o d o r p in Boekel en aan c p o , 

col lectief part icul ier ondernemerschap? Kan dit in de bestuursopdracht w o r d e n meegenomen? 

Ik ben er b i jna , voorzi t ter. Brabant bestuurt en geeft gewenst en ongewenst advies zou ik wi l len z e g g e n . 

W i l l en GS in de regio Eindhoven nu sturend op t reden of respecteren zi j dat de gemeenteraden daar zel f 

aan zet b l i jven, ook al gaa t het wa t langzamer? 

Voorzi t ter. Tot slot. Moe ten wi j de midterm review vaststellen? W o r d t er geen goedkeur ing gev raagd? 

En als afsluiter de gast ronomie. Me t d ie investering kunnen wi j het a l leen eens zi jn als deze er voor gaa t 

zo rgen dat meer boeren de afs lag naar links, dat is de derde ro tonde, nemen. Anders is deze inzet 

z in loos. Dank u w e l , voorzi t ter. 

Amendement A1 'MKB+fac i l i t e i t ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant , Provinciale Staten van Noord -Braban t in ve rgader ing bi jeen o p 

21 apri l 2 0 1 7 , behande lend het Statenvoorstel 1 9 / 1 7 A over de Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop b e w e g i n g 

in Brabant; 

besluiten dat de vo lgende tekst aan het ontwerpbeslu i t van het Statenvoorstel o p pag ina 3 onder punt b 

MKB+-faci l i tei t wo rd t t o e g e v o e g d : 

'En er voor zo rgen dat de MKB+-faci l i tei t aansluit o p bestaande bele idskaders voor (a) economisch be le id , 

(b) energ iebe le id , (c) f inancieel be le id en (d) Europees be le i d ' ; 

Toel icht ing. 

- het co l lege formuleert de energietransit ie als een be langr i jke o p g a v e d ie van grote betekenis is voor de 

economie van Brabant; 

- in het Statenvoorstel wo rd t expl ic iet over economisch bele id (a), f inancieel be le id (c) en Europees be le id 

(d) gesproken, maar niet over het ge ldende energ iebe le id (b) ; 

- ook dit bele id d a a r o m als criterium dient te w o r d e n g e n o e m d . 

GroenLinks: A rno Uij lenhoet 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l " 

Mo t i e M 3 4 'Oe fenen met Brabantse k l imaatbegro t ing ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend de 

Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- er internat ionale overeenstemming bestaat over de ernst en omvang van het k l imaatprob leem en de 

n o o d z a a k om maatregelen te nemen ter verminder ing van de uitstoot van broeikasgassen; 

- het K l imaatakkoord van Parijs inmiddels in kracht is ge t reden; 

- de a a n p a k van het k l imaatprob leem één van de centrale thema's is in de coal i t iebesprek ingen; 

- sturing o p verminder ing van de uitstoot van broeikasgassen richting geeft aan de energietransit ie; 

- van een Brabantse k l imaatbegrot ing een st imulerende en innoverende werk ing ui tgaat; 

constaterende dat : 

- het co l lege de ambit ie heeft om substantieel bi j te d ragen aan de reductie van de uitstoot van C O 2 in 

Brabant door de vo lgende reduct iedoelen te stellen ten opzichten van 1 9 9 0 : 2000 in 2 0 2 0 , 4000 in 

2 0 3 0 en 8 0 tot 9500 in 2 0 5 0 ; 
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- deze doe len niet zi jn ver taa ld naar de diverse be le idsprogramma's w a a r d o o r de stuurbaarheid van 

deze doe len ger ing is; 

verzoeken Gedepu tee rde Staten o m : 

- naar het voorbee ld van het initiatief van K lave r /Samsom, als oe fen ing , met ingang van het 

begrot ings jaar 2 0 1 8 een eerste Brabantse k l imaatbegrot ing o p te stellen met daar in opgenomen de 

CO2-reduct iedoelen per be le idsp rogramma; 

- g a a n d e w e g de implementat ie en ui tvoering van de k l imaatbegrot ing Provinciale Staten te in formeren 

over de ervar ingen met het werken met een k l imaatbegro t ing ; 

- uiterlijk bij de Jaarrekening 2 0 1 8 voorstel len te doen voor het mogel i jk verdere gebru ik van de 

k l imaatbegro t ing ; 

- er voor te zo rgen dat oefenen met de k l imaatbegrot ing niet leidt tot extra administrat ieve lasten; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

A rno Ui j lenhoet, GroenLinks 

Hermen Vreugdenh i l , Chr is tenUnie /SGP 

M a r c o van der W e l , Partij voor de Dieren 

Stijn Steenbakkers, C D A " 

M o t i e M 3 5 ' B r e d e w e l v a a r t s i n d i c a t o r v o o r B r a b a n t ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d de 

Perspect iefnota 2 0 1 7 ; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- het bruto b innen lands p roduc t (BBP) w e l i s w a a r een bee ld geef t van de on tw i kke l i ng van de 

b innen landse p roduc t i e , m a a r g e e n inzicht b iedt in de a c h t e r g r o n d e n van het b r e d e r e rva ren 

maa tschappe l i j k o n g e n o e g e n ; 

- de b rede we lvaa r t s ind i ca to r dit inz icht w e l b ied t d o o r a a n d a c h t te schenken a a n z a k e n als 

ve i l i ghe id en g e z o n d h e i d , onde rw i j s en g e m e e n s c h a p en kwal i te i t van w o n e n en b a n e n ; 

- inz icht in de werke l i j ke w e l v a a r t van de Brabantse samen lev ing houvast b iedt bi j het maken van 

be le idskeuzes ; 

cons ta te rende da t : 

- de on tw i kke l i ngen d ie het co l l ege schetst in bouws teen I van de Perspect iefnota het bee ld 

bevest igen da t w e l i s w a a r de economische g r o e i d o o r z e t , m a a r ex te rne ef fecten van d e z e g r o e i de 

Brabantse samen lev ing par ten speel t , z o a l s verkeersconges t ie , luch tveron t re in ig ing en de 

t o e n e m e n d e d ruk o p de l e e f o m g e v i n g ; 

ve r zoeken G e d e p u t e e r d e Staten o m : 

- te o n d e r z o e k e n o p w e l k e w i j z e d e b r e d e w e l v a a r t s i n d i c a t o r in d e B r a b a n t s e be le ids - en p & c -

cyc l us k a n w o r d e n v e r t a a l d ; 

- en h i e r o v e r P r o v i n c i a l e S ta ten te i n f o r m e r e n ; 

en g a a n o v e r t o t d e o r d e v a n d e d a g . 

G r o e n L i n k s : Pat r ic ia B runk l aus , H a g a r Ro i j acke rs , S jo Smee ts en A r n o U i j l e n h o e t 

Part i j v o o r d e D i e r e n : M a r c o v a n d e r W e l " 

Mo t i e M 3 5 a 'Brede welvaar ts ind icator voor Brabant ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend de 

Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- het bruto b innenlands product (BBP) we l i swaar een bee ld geeft van de ontwikkel ing van de 

b innenlandse product ie , maar geen inzicht biedt in de achtergronden van het breder ervaren 

maatschappel i jk o n g e n o e g e n ; 

- de b rede welvaar ts ind icator dit inzicht wel b iedt doo r aandach t te schenken aan zaken als vei l igheid en 

gezondhe id , onderwi js en gemeenschap en kwali teit van wonen en b a n e n ; 

- inzicht in de werkel i jke we lvaar t van de Brabantse samenleving houvast b iedt bi j het maken van 

beleidskeuzes; 
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constaterende dat : 

- de ontwikkel ingen d ie het co l lege schetst in bouwsteen I van de Perspectiefnota het bee ld bevest igen 

dat we l i swaar de economische groei doorze t , maar externe effecten van deze groei de Brabantse 

samenleving parten speelt, zoa ls verkeerscongest ie, luchtverontreiniging en de toenemende druk o p de 

lee fomgev ing; 

verzoeken Gedepu tee rde Staten o m : 

- te onderzoeken op we lke w i j ze de brede welvaar ts ind icator samen met / i n samenspraak met andere 

provincies in IPO-verband kan w o r d e n gehan teerd ; 

- en hierover Provinciale Staten te in formeren; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

GroenLinks: Patricia Brunklaus, Haga r Roi jackers, Sjo Smeets en A rno Uij lenhoet 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l " 

Mo t i e M 3 6 ' O n d e r z o e k e n versterking werkzekerhe id ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend de 

Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- het co l lege, samen met gemeenten, reg iona le werkbedr i j ven en de arbe idsmarkt reg io 's werk maakt van 

de a a n p a k van jeugdwerk looshe id ; 

- het co l lege de opr icht ing van een f lexicur i tybureau heroverweegt bij het b ieden van meer 

werkzekerhe id voor mensen d ie met f lex ibele arbeidscontracten te maken kr i jgen; 

constaterende dat : 

- de verschil len op de arbeidsmarkt bl i jven toenemen en de groe i van f lex ibele arbe id in Nede r l and 

bovengemidde ld is; 

verzoeken Gedepu tee rde Staten o m : 

- Provinciale Staten te informeren over de redenen om mogel i jk af te z ien van de opr icht ing van een 

f lex icur i tybureau; 

- te onderzoeken we lke al ternat ieven er z i jn om Brabanders te helpen bij de overstap van werk naar 

we rk en hierbi j mogel i jkheden te betrekken zoals b i j voorbee ld het stimuleren van gesubsid ieerde b a n e n , 

het subsidiëren van banen d ie b i jd ragen aan de sociale veerkracht en verduurzaming van de 

samenleving zoa ls w e r k z a a m h e d e n die w o r d e n verricht in het kader van z o r g - en energ iecoöperat ies , 

het stimuleren van de UWV-schol ingsvouchers en het faci l i teren bi j de totstandkoming van zogehe ten 

' tussenbanen' ; meer jar ige t i jdel i jke banen als tussenvorm tussen een jaarcontract en een vast contract; 

- en hierover Provinciale Staten te in formeren; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

GroenLinks: A rno Uij lenhoet 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l " 

Mo t i e M 3 7 'Act iep lan Brabantse verkeersvei l igheid ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

constaterende dat : 

- de Provincie Noord-Brabant kop loper is o p het geb ied van verkeersslachtoffers in N e d e r l a n d ( 1 1 7 van 

de totaal 6 2 1 in 2 0 1 5 ) ; 

- het invoeren van de 1 3 0 km maximumsnelheid o p de r i jkswegen slecht is voor het mil ieu met name de 

luchtkwaliteit en niet of nauwel i jks leidt tot kortere reist i jden; 

- dat o p 6 apr i l een 'Mani fes t Verkeersvei l igheid: een nat ionale priori tei t ' is a a n g e b o d e n aan de 

onderhande laars over een n ieuw kabinet; dit manifest door veel part i jen is onder tekend, zoals de 

A N W B , de Fietsersbond, het O p e n b a a r Minister ie, M K B N e d e r l a n d , V N O - N C W en de Verenig ing van 

Neder landse Gemeenten ; 

o v e r w e g e n d e : 

- een 120 km of 100 km maximumsnelheid op de r i jkswegen in Brabant vei l iger is en minder schadel i jk is 
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voor de vo lksgezondhe id in ve rband met de luchtkwali tei t ; 

- Nede r l and en Brabant in het b i j zonder zi jn positie als relatief verkeersvei l ig land en verkeersvei l ige 

provincie dreigt te ver l iezen; 

- in de week van 15 mei tot en met 21 mei een Ac t ieweek Verkeersvei l igheid plaatsvindt in Brabant; 

verzoeken Gedepu tee rde Staten: 

- in over leg met onder andere de Verenig ing van Brabantse gemeenten een Brabants Act iep lan 

Verkeersvei l igheid o p te stellen op basis van het landel i jk manifest; 

- om in over leg te t reden met de gebiedsger ichte regio 's (GGA 's ) om te onderzoeken de snelheid te 

ver lagen met name rond dichtbevolkte geb ieden c .q . steden langs de sne lwegen; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

GroenLinks: Sjo Smeets 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l " 

Mo t i e M 3 7 a ' A c t i e p l a n Brabantse verkeersvei l igheid ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

constaterende dat : 

- de provincie Noord-Brabant kop loper is o p het geb ied van verkeersslachtoffers in Nede r l and ( 1 1 7 van 

de totaal 6 2 1 in 2 0 1 5 ) ; 

- het invoeren van de 1 3 0 km maximumsnelheid o p de r i jkswegen slecht is voor het milieu met name de 

luchtkwaliteit en niet of nauwel i jks leidt tot kortere reist i jden; 

- dat o p 6 apr i l een 'Mani fes t Verkeersvei l igheid: een nat ionale priori tei t ' is a a n g e b o d e n aan de 

onderhande laars over een n ieuw kabinet; dit manifest door veel part i jen is onder tekend, zoa ls de 

A N W B , de Fietsersbond, het O p e n b a a r Minister ie, M K B N e d e r l a n d , V N O - N C W en de Veren ig ing van 

Neder landse Gemeenten ; 

o v e r w e g e n d e : 

- een 120 km of 100 km maximumsnelheid op de r i jkswegen in Brabant vei l iger is en minder schadel i jk is 

voor de vo lksgezondhe id in ve rband met de luchtkwali tei t ; 

- Nede r l and en Brabant in het b i j zonder zi jn posit ie als relatief verkeersvei l ig land en verkeersvei l ige 

provincie dreigt te ver l iezen; 

- in de week van 15 mei tot en met 21 mei een Ac t ieweek Verkeersvei l igheid plaatsvindt in Brabant ; 

verzoeken Gedepu tee rde Staten: 

- in over leg met onder andere de Verenig ing van Brabantse gemeenten een Brabants Act iep lan 

Verkeersvei l igheid o p te stellen op basis van het landel i jk manifest; 

- om in over leg te t reden met de gebiedsger ichte regio 's (GGA 's ) om te onderzoeken de snelheid te 

ver lagen met name rond dichtbevolkte geb ieden c .q . steden langs de sne lwegen; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

GroenLinks: Sjo Smeets 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l 

C D A : Ank ie de H o o n " 

Mo t ie M 3 8 'Versnellen energietransit ie ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend de 

Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- het co l lege een versnell ing wi l aanbrengen in de energietransit ie in Noord -Braban t ; 

- het voor een versnel l ing van be lang is om de Brabantse samenleving bi j deze transitie te bet rekken; 

constaterende dat : 

- de energietransit ie in Noord -Braban t achter loopt bi j de prognoses en voor de Brabanders nog we in ig 

z ich tbaar is; 
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verzoeken Gedepu tee rde Staten o m : 

- te onderzoeken we lke mogel i jkheden er zi jn om als prov inc ie f inanciële oplossingen voor energ iezuin ig 

wonen voor part icul ieren en energ iezuin ige bedr i j fsvoer ing voor ondernemers te begunst igen d ie o p dit 

moment door marktpart i jen w o r d e n a a n g e b o d e n , zoa ls nul-op-de-meterf inanciering, de 

energ iebespaar len ing , f inancier ingsmogel i jkheden binnen de hypotheek en dergel i jke, 

- te onderzoeken op we lke manier de provinc ie kan b i jd ragen aan f inancier ingsmogel i jkheden voor 

energ iecoöperat ies en won ingcorpora t ies om investeringen in woning iso la t ie en duurzame energie van 

koop- en huurwon ingen te realiseren w a a r b i j de initiële investering via de energ ierekening word t 

te rugbetaa ld , 

- bij de begro t ing 2 0 1 8 met voorstel len hieromtrent te komen; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

GroenLinks: A rno Uij lenhoet 

CDA: Roland van Vugt 

Chr is tenUnie /SGP: Hermen Vreugdenhi l 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l " 

Mo t i e M 3 9 'Klein leuk spul in de Brabantse natuur (weze l , otter, hermel i jn) ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- deze huid ige subsidieregel ing verb ind ingen en landschap Noord -Braban t een g o e d e impuls geeft aan 

het ontsnipperen van natuur en landschap; 

- passages voor w e z e l , otter en hermeli jn geen onderdee l (kunnen) uitmaken van de subs id ieaanvragen; 

constaterende dat : 

- het met de stand van de soorten weze l , otter en hermeli jn (nog) niet goed gesteld is in Brabant, af te 

meten aan het doe l voor de gunstige ins tandhouding van de soor ten; 

d ragen Gedepu tee rde Staten o p om: 

- de subsidieregel ing verb ind ingen en landschap Noord -Braban t uit te bre iden met mogel i jkheden voor 

de weze l , otter en hermel i jn; 

- Provinciale Staten bij de Begrot ing 2 0 1 8 een voorstel voor te leggen met kosten en dekk ing hiertoe; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

GroenLinks: Hagar Roi jackers 

SP: Roy de Jonge 

D 6 6 : Femke Dingemans 

Partij voor de Dieren: Paranka Surminski 

PvdA: Mar t i jn de Kort 

Lokaal Brabant: Jan He i jman" 

Mo t i e M 4 0 ' G r o e n e doe-budget ten, kleinere gemeenten in Brabant in staat stellen om groen mee te doen ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- de provinc ia le subsidies o p het terrein van biodiversiteit en leefgebieden een groot succes z i jn ; 

- mede dankz i j deze prov inc ia le ge lden projecten w o r d e n gereal iseerd om natuur en beschermde 

diersoorten te beschermen; 

- ook kleinere gemeenten met provinc ia le steun (meer) g roene activiteiten moeten kunnen ondernemen om -

van onde rop - de biodiversiteit te vergroten. 

constaterende dat : 

- voor een subs id ieaanvraag een ondergrens van 2 5 . 0 0 0 euro aan eigen middelen word t gehanteerd 

die voor kleine gemeenten f inancieel moei l i jk op te brengen z i jn ; 

- kleine gemeenten niet over de kennis en mankracht beschikken om een correcte subs id ieaanvraag in te 

dienen en genoodzaak t z i jn extern advies in te huren die binnen de subs id ieaanvraag niet kunnen 
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w o r d e n ingebracht als e igen midde len. 

d ragen Gedepu tee rde Staten o m : 

- een milder regime te hanteren voor subs id ieaanvragen vanuit kleine gemeenten; 

- binnen de bestaande subsidieregel ing Biodiversiteit en Leefgebieden een reservering te maken van 1 0 X 

voor gemeenten met minder dan 2 5 . 0 0 0 inwoners ; 

- voor kleine gemeenten de opgevoe rde kosten binnen deze subsidieregel ing 7 5 X subsidiabel te laten 

z i jn ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

GroenLinks: Hagar Roijackers 

SP: Roy de Jonge 

PvdA: Mar t i jn de Kort 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

Chr is tenUnie /SGP: Hermen Vreugdenhi l 

CDA: René Kuijken 

Partij voor de Dieren: Paranka Surminski" 

Mo t i e M41 'Scha r re l t u even een k ippencoal i t ie bij e lkaar? ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend het 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop beweg ing in Brabant , ; 

constaterende dat : 

- Provinciale Staten van Brabant in haar Bestuursakkoord de ambit ie uitspreekt een veehouder i j na te 

streven w a a r héél Brabant trots op is; 

- er maatschappel i jke zo rgen over uitstoot van fijnstof vanuit pluimveestal len in het kader van 

vo lksgezondhe id z i jn ; 

- end-of-pipe-oplossingen zoa ls luchtwassers niet a fdoende lijken om de gewenste f i jnstofreductie te 

real iseren; 

- a a n p a k bi j de bron een andere opt ie is om uitstoot te verminderen om de gezondhe id van mens en dier 

en hun welz i jn te w a a r b o r g e n ; 

- in de p lu imveehouder i j diverse innovat ieve (stal)concepten en technieken bestaan die fijnstof reduceren 

middels deze andere opties waa rb i j vri je u i t loop mogel i jk blijft; 

o ve rwegende dat : 

- er maatschappel i jke behoef te is aan diervr iendel i jke houderi jsystemen van k ippen in Brabant ; 

- er maatschappel i jke behoef te is aan vri je ui t loop van k ippen in Brabant ; 

- er maatschappel i jke n o o d z a a k is aan fi jnstofreductie in het kader van vo lksgezondhe id ; 

- studies ui twi jzen dat s tofbaden en scharrelen natuurl i jk g e d r a g van k ippen is; en dit v raagt dat er (deels) 

zandv loeren e n / o f strooisel a a n w e z i g is in sta lconcepten; 

- diverse kop lopende ondernemers bere id zi jn te exper imenteren met vern ieuwende stalconcepten in de 

p lu imveehouder i j ; maar moeite hebben om een schaal te ontwikkelen om hun concept daadwerke l i j k te 

real iseren; 

d ragen het co l lege van G S o p : 

- te onderzoeken o p we lke - niet-financiële - w i j ze kan w o r d e n b i j gedragen aan de wens van de 

kop lopende plu imveehouders om een f i jnstofreducerend stalconcept te realiseren waa rb i j vri je u i t loop 

mogel i jk is; 

- PS hierover via een Statenmededel ing uiterlijk in december 2 0 1 7 te in formeren; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Toel icht ing: 

De indieners roepen GS o p om in Brabant een g roep van vier of vijf kop lopende ondernemers met e lkaar 

te verb inden. Samen kunnen zi j een pilot vormen w a a r i n n ieuwe stalconcepten w o r d e n getest en 

ontwikke ld . In de vern ieuwende stalconcepten lijken d ierenwelz i jn en verminder ing van uitstoot hand in 

hand te g a a n . 
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Voorbee lden hiervan zi jn het a fvangen van stof bij de stofbaden in de stal zel f (afzuig ing) in plaats van via 

een luchtwasser; waa rb i j ook het kl imaat in de stal zelf verbetert wa t gunstig is voor gezondhe id en welz i jn 

van z o w e l de boer als de d ieren. 

D 6 6 : Arend Me i je r 

GroenLinks: Hagar Roi jackers" 

Mo t i e M 4 2 ' N o d i g Brabantse N ieuwkomers uit in M u s e a ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend de 

Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- het co l lege in 2 0 1 6 gestart is met een pilot om meer jongeren (gratis) de musea te laten b e z o e k e n ; 

- in 2 0 1 6 veel jongeren uit het basisonderwi js hier gebru ik van hebben gemaakt en de pilot in 2 0 1 7 

word t u i tgebreid naar het voor tgezet onderwi js ; 

- de pilot succesvol ver loopt ; 

constaterende dat : 

- n ieuwkomers in Noord-Brabant v ia de par t ic ipat ieverk lar ingen en inburgeringscursussen w o r d e n 

geact iveerd om intensief kennis te maken met diverse facetten van de Neder landse samenlev ing; 

- een bezoek aan een museum in Brabant deze kennismaking kan versterken; 

verzoeken Gedepu tee rde Staten om: 

- te ove rwegen de pilot uit te bre iden met dee lname van n ieuwkomers in Noord -Braban t ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

GroenLinks: A rno Ui j lenhoet 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l " 

Mo t i e M 4 3 ' N o g een kans voo rde dans ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apri l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 - Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop b e w e g i n g in Brabant; 

o v e r w e g e n d e dat : 

- de dans een van de pijlers is van het Brabantse Cultuursysteem; 

- de Staten z ich hebben ui tgesproken dat het Cultuursysteem in Brabant vi taal moet bl i jven en er geen 

gaten moeten va l len: De basis versterkt de top en de top de basis; 

constaterende dat : 

- het Brabantse dansveld een urgent s ignaal heeft a fgegeven , w a a r i n zi j aangeven de a fge lopen jaren 

samen stevig te hebben ingezet op de versterking van de positie van dans in Brabant maar dat d a a r a a n 

nu een e inde komt omdat ze geen prov inc ia le subsidie meer zul len ontvangen in de kunstenplanper iode 

van 2 0 1 7 - 2 0 2 0 ; 

- de adviescommissie heeft geadv iseerd dat de dans de tijd en de kans moet kri jgen om zich weer een 

betere positie te ve rwerven ; 

- GS hebben gesteld dat , gelet o p de g o e d e resultaten van Dans Brabant en de betekenis voor het 

Brabantse Cultuursysteem als be langr i jke w a a r d e zoa ls aangegeven doo r Adviescommissie Kunsten het 

wensel i jk is om dans onder te brengen in de inzet voor professionele kunsten (begrot ingswi jz ig ing 

2 8 / 1 6 ) ; 

verzoeken Gedepu tee rde Staten o m : 

o p korte termijn met de wethouders van de B5-gemeenten in over leg te t reden en te komen met een 

f inanciële oplossing voor p rob lemen zoa ls geschetst in de brief 'urgent signaal en verzoek uit het Brabantse 

dansveld' van 14 apr i l j l . voor de kunstenplan per iode van 2 0 1 7 - 2 0 2 0 ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

GroenLinks: Patricia Brunklaus 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l " 

Mo t i e M 4 3 a ' N o g een kans voor de dans ' 
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"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 - Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop b e w e g i n g in Brabant ; 

ove rwegende dat : 

- de dans een van de pijlers is van het Brabantse Cultuursysteem; 

- de Staten z ich hebben ui tgesproken dat het Cultuursysteem in Brabant v i taal moet bl i jven en er geen 

gaten moeten va l len: de basis versterkt de top en de top de basis; 

constaterende dat : 

- het Brabantse dansveld een urgent s ignaal heeft a fgegeven , w a a r i n zi j aangeven de a fge lopen jaren 

samen stevig te hebben ingezet op de versterking van de positie van dans in Brabant maar dat d a a r a a n 

nu een e inde komt omdat ze geen prov inc ia le subsidie meer zul len ontvangen in de kunstenplanper iode 

van 2 0 1 7 - 2 0 2 0 ; 

- de adviescommissie heeft geadv iseerd dat de dans de tijd en de kans moet kr i jgen om zich w e e reen 

betere positie te ve rwerven ; 

- GS hebben gesteld dat de , gelet op de g o e d e resultaten van Dans Brabant en de betekenis voor het 

Brabantse Cultuursysteem als be langr i jke w a a r d e zoa ls aangegeven doo r Adviescommissie Kunsten het 

wensel i jk is om dans onder te brengen in de inzet voor professionele kunsten".(Begrot ingswi jz ig ing 

2 8 / 1 6 ) ; 

verzoeken Gedepu tee rde Staten o m : 

O p korte termijn met de wethouders van de B5-gemeenten in over leg te t reden en te zoeken naar een 

oplossing voor prob lemen zoals geschetst in de brief 'urgent signaal en verzoek uit het Brabantse 

dansveld' van 14 apr i l j l . voor de kunstenplan per iode van 2 0 1 7 - 2 0 2 0 ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

GroenLinks: Patricia Brunklaus 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l " 

Mo t i e M 4 4 'Duidel i jkheid voor Ondernemers ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op v r i jdag 21 apr i l , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

constaterende dat : 

- ondernemers in hun contacten met de Provincie te maken hebben met (veel) verschi l lende 

aanspreekpunten en loketten z o w e l b innen het Provinciehuis als bi j Omgevingsdiensten en steunfuncties; 

- het doorverw i j zen tot (onnodige) t i jdsbesteding leidt z o w e l bij de provinc ie als de ondernemer ; 

ove rwegende dat : 

- er behoef te is aan één aanspreekpunt voor ondernemers binnen de prov inc ie; 

- door sneller de juiste medewerkers op te sporen (brede bedri j fs- en overheidscontext) echter minder 

personen onnod ig belast w o r d e n en administrat ieve procedures mogel i jk verkort w o r d e n ; 

- ook in de n ieuwe Omgev ingswet integrali teit en verkort ing van de proceduret i jd doe len z i j n ; 

d ragen Gedepu tee rde Staten o p : 

- de mogel i jkheden om één aanspreekpunt voor kleine en grote ondernemers te onde rzoeken ; 

- de uitkomsten van dit onde rzoek terug te koppe len aan Provinciale Staten; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

C D A : Stijn Steenbakkers 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

GroenLinks: A rno Ui j lenhoet 

50PLUS: W i m van Overve ld 

Chr is tenUnie /SGP: Hermen Vreugdenhi l 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l 

Partij voor de vr i jhe id: Joyce K a r d o l " 

De v o o r z i t t e r : Ik dank mevrouw Brunklaus voor haar b i j d rage . Dan heeft nu de fract ie van 50PLUS, de 

heer Van Ove rve ld , het w o o r d . 
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De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Dank je w e l , voorzi t ter. Er wa ren enkele zonn ige d a g e n en voor mij 

vormden die een inspiratie om eens w e l g e m o e d te beginnen aan de Perspectiefnota 2 0 1 7 . Eigenli jk dacht 

ik n o g : zou het geen 2 0 1 8 moeten zi jn? Het gaa t immers om de voorbere id ing van de begrot ing voor 

2 0 1 8 . M a a r g o e d . Vol g o e d e moed begon ik e raan , maar al snel zakte de g o e d e moed mij in de 

schoenen. Al le moo ie bouwstenen ten spijt, maar mijn legoper iode heb ik al achter me ge la ten. 

In de in le id ing stootte ik op een aanta l bekr i t iseerbare zaken . Zo roep ik al jaren dat men in het land 

bestuurt op basis van al lerlei p lanbureaus d ie met leuke sommetjes elk bele id p roberen te o n d e r b o u w e n . 

W e g van de werke l i j khe id , w e g van de werkv loer . M e n bestuurt als het w a r e een dig i ta le w e r e l d . Dat 

pol i t iek en burger i j steeds verder uit e lkaar g roe ien , za l daa r ongetwi j fe ld niks mee te maken hebben . Ja 

ja . En wat lees ik nu in de Perspectiefnota? M e n heeft z ich gebaseerd o p de WRR, het CPB, het Sociaal 

Cultureel Planbureau, het CBS, het Planbureau voor de Leefomgeving en z o nog het een en ander . De 

ziekte van Den H a a g verspreidt z ich ook richting Den Bosch. En dan heb ik het eigenl i jk al g e h a d . M a a r ik 

deed toch een v e r w o e d e pog ing verder te lezen. Vervolgens lees ik dan we in ig spannende verhaal t jes 

over innovat ie, het moderne t ove rwoo rd . Ik lees hoe de provincie b i jna op al le terreinen als bank opereer t . 

Ik lees weer het oude verhaal t je over aanslui t ing mbo en bedr i j fs leven. Z i jspronget je is dat men zeker denkt 

de kwaliteit van het onderwi js te verbeteren door mensen vanuit het v m b o zonder d ip loma te laten 

instromen o p het mbo . Ik wens al le vmbo-docenten sterkte met het motiveren van hun leer l ingen. Ik weet uit 

ervar ing ... Af i jn , laat ik er niet op i ngaan . 

Het co l lege is de VVD-visie omtrent f lexibi l isering van de a rbe id zeer w e l g e z i n d , aangez ien vrij krit iekloos 

word t vastgesteld dat die f lexibi l isering nou eenmaal een feit is. Dat de jeugd niks meer o p b o u w t en dat 

ouderen langer aan de kant bl i jven is b l i jkbaar geen punt. De werkgevers v inden het pracht ig en daa r 

gaa t het toch om? U constateert zonde r toel icht ing dat onze huid ige economische koers niet vol te houden 

is. W a a r o m niet? M a a r wees gerust, er komt weer een verkenning. 

De beelden d ie men ons voorhoudt over de toekomst met pak jesbezorgende drones komen mij vrij 

onrealistisch voor . G o h , en u constateert ook dat de bestaande infrastructuur o p o rde gehouden moet 

w o r d e n . Ge lukk ig , ik kan weer rustig s lapen. 

Ik lees door , wan t ik geef niet snel o p . O p n i e u w serveert u een heel oude wi jn en zelfs de verpakk ing is 

niet n ieuw. Er is een trek naar de steden, er zi jn te we in ig be taa lba re won ingen en ja , o p het p lat te land 

hebben w e een p rob leemp je met s toppende boeren en derhalve vr i jkomende agrar ische g e b o u w e n en het 

niet kunnen benutten van die agrar ische g e b o u w e n . En dat heeft weer criminaliteit tot gevo lg . Er zit 

misschien sociale contro le in. Ik zou z e g g e n : maak bouwen in het bu i tengebied dan makkel i jker. Ja, maar 

er doen z ich legio kansen voor om w o n i n g b o u w p r o g r a m m a ' s in te zetten voor ruimteli jk kwal i tat ieve 

opgaven enzovoor t . N o u , zou ik z e g g e n , gr i jp d ie kansen en doe wa t . N e e , er moet een onderzoek 

komen naar deze mogel i jkheden in relatie tot de prov inc ia le ro l . 

U stelt even later vast dat West-Brabant wa t achter lijkt te bl i jven bi j de rest van Brabant. W e l , dat weet 

elke West -Brabander al z i jn hele leven. Dat is heus niks nieuws. 

O o k het culturele leven van Brabant moet b l i jkbaar onderhev ig z i jn aan marktwerk ing. De nota spreekt 

immers over een transitie naar een ondernemende culturele sector. 

O p pag ina 1 2 4 lees ik dat digi tal iser ing zorg t voor n ieuwe sociale mogel i jkheden in Brabant. M i jn fantasie 

schiet tekort, misschien kunt u me o p w e g he lpen. 

Voorzi t ter. Bij de vaststelling van het bestuursakkoord was het grootste b e z w a a r dat het a l lemaal z o we in ig 

concreet was . W e moeten vanuit de Staten een cont ro lerende taak verr ichten, maar er valt bij v a a g h e d e n 

niet veel te contro leren. O o k nu weer staat het bol van voornemens, p lannen om te onderzoeken , het g a a n 

formuleren van bestuursopdrachten enzovoor t . 

W e l k een v reugde bracht me het lezen van de bouwsteen of l iever de reflecties van BrabantAdvies. 

Feitelijk bevest igen zi j onze eerdere constater ingen. Ik ga ze niet herhalen, al is dat nog z o verleidel i jk. 

Anderen hebben ze t rouwens al g e n o e m d . M i j he lemaal uit het hart geg repen : prioriteiten stellen, concrete 

doe len formuleren, minder ruimte laten voor interpretaties, niet lullen maar poetsen, s lagvaard iger 

hande len . Geen w o n d e r dat m idde lbare scholieren het we rk van de provincie l aag w a a r d e r e n . 

Voorzi t ter. U begr i jp t dat w e als controleur we in ig kunnen met opmerk ingen als 'prestaties en resultaten zi jn 

voor het overgrote deel gerea l iseerd ' . Rest me een laatste constater ing. 
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De v o o r z i t t e r : Interruptie Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voorzi t ter. Via u toch even een v r a a g aan de heer Van Ove rve ld . U begint uw 

be toog dat u dit co l lege het kwal i jk neemt dat het z ich baseert o p al lerlei d o o r we rk doo r bureaus. En dat 

verwi j t u ze , pap ieren werke l i j khe id . Vervolgens staat u h o o g o p te geven over een advies van 

BrabantKennis. W a a r o m baseert u z ich nu ook weer op z o ' n advies dat onde rzoek g e d a a n heeft? 

De v o o r z i t t e r : Het punt is helder. Van Ove rve ld . 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): W a t BrabantAdvies ons meedeelt is niet in al ler lei en mooie praat jes 

verhu ld , maar is g e w o o n een constater ing van feiten, nameli jk er w o r d e n geen prior i tei ten gesteld en er 

word t met heel veel vaagheden gewerkt . En co l lege, dat moet beter. N o u , daa r ben ik het helemaal mee 

eens. 

De v o o r z i t t e r : Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Me t andere w o o r d e n : bureaus die met da tgene komen w a a r m e e u het eens bent 

z i jn de g o e d e . Zo simpel is de we re ld . 

De v o o r z i t t e r : Van Ove rve ld . 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Dat is uw constater ing. Ik heb het niet over d ie bureaus. Ik heb het 

over een adv iesco l lege aan de Staten. Dat is denk ik iets anders wa t dat betreft. 

De v o o r z i t t e r : Steenbakkers. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Voorzi t ter. Dank. Mi jnheer Van Ove rve ld . U w inbreng word t in ieder 

geval aan die kant van de Statenzaal uit het hart gegrepen en zeer ondersteund doo r verschi l lende 

fracties. M i jn v raag is heel simpel. Zou het een g o e d idee zi jn om in uw inbreng aan iedere gedepu teerde 

te v ragen we lke dr ie d ingen in hun portefeui l le ze concreet de komende twee jaar nog g a a n bereiken en 

hoe wi j dat g a a n toetsen? W a n t dan kunnen w e een keer boter bi j de vis doen en echt een keer concreet 

w o r d e n . 

De v o o r z i t t e r : Het punt is duidel i jk . Van Ove rve ld . 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): W a a r m e e ik deze v raag aan co l lege leden heb d o o r g e g e v e n . Rest 

me een laatste constater ing. De provincie Brabant treedt we l erg vaak feiteli jk als een soort bankier o p . 

Daarnaast is het vr i jwel alles economie wa t de klok slaat. Het sociale aspect blijkt vrij ver te zoeken . Dat 

v inden wi j a rmoede . N o g steeds nergens iets over vergr i jz ing en de daarb i j behorende maatschappel i jke 

en sociale p rob lemen. Niets b i j voorbee ld over hoe de provinc ie in haar eigen rol als werkgever met deze 

situatie wenst om te g a a n . W a t w e met deze perspect iefnota - b l i jkbaar is er maar één perspectief; 

normaal zou ik denken dat het een perspect ievennota is, omdat het perspect ieven op heel veel 

beleidsterreinen z i j n ; maar g o e d , men ziet er maar een - moeten als concrete bouwstenen aan de 

begro t ing ontgaat mij in ieder geval nog even. U v raagt immers al leen in te stemmen met uw voornemen 

om a l le rhande onderzoek te g a a n doen en verkenningen te verr ichten. Prachtig, voorzit ter. W i e kan daar 

nou tegen zi jn? 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de heer Van Overve ld voor z i jn b i j d rage en geef dan het w o o r d aan de Partij 

voor de Dieren. Ik heb begrepen in een duopresentat ie. Nee? De heer Van der W e l heeft dan nu het 

w o o r d . 
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De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Dank u w e l . Voorzi t ter. De Perspectiefnota is een enthousiast 

verhaal over hoe het gaat in Brabant. Ja, o p het geb ied van economie , werkge legenhe id , cultuur deels en 

innovat ie. M a a r helaas g a a n d ie ontwikkel ingen we l ten koste van de natuur. Er word t veel aandach t 

besteed aan de transitie veehouder i j . M a a r het gaa t voornamel i j k over emissies, overlast en 

mestbewerk ing. In de Perspectiefnota komt d ierenwelz i jn niet voor als toetsingscri terium. Diervr iendel i jkheid 

word t eenmaal als perspectief g e n o e m d , o p de lange termijn. Natuur l i jk wi l len wi j als Partij voor de Dieren 

meer aandach t voor d ierenwelz i jn in het a lgemeen . M a a r daarnaast wi l len w e concreet aandach t v ragen 

voor een sector die tot o p heden onderbel icht is geb leven, de koni jnenhouder i j . Er bestaan voor koni jnen 

nagenoeg geen welzi jnseisen en de omstand igheden waar in de dieren w o r d e n gehouden , zi jn veelal 

erbarmel i jk . De dieren zitten in kale d r a a d g a z e n kooien en in de a fge lopen decenn ia heeft de sector uit 

z ichzel f geen serieuze verbeter ingen laten z i en . Vleeskoni jnen w o r d e n voora l gefokt voor de expor t . W e 

moeten ons als Brabant d a a r o m a fv ragen of deze sector nog wel in Brabant te handhaven is. W a t ons 

betreft past de koni jnenhouder i j in het rijtje van pelsd ierhouder i jen. W i j v ragen d a a r o m het co l lege om te 

kijken hoe w e bedr i jven kunnen overha len om hun bedri j f te beë ind igen en ondertussen u i tbre id ing en 

nieuwvest ig ing te ve rb ieden . W i j d ienen daarover een motie in. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Dingemans. 

M e v r o u w D i n g e m a n s ( D 6 6 ) : Dank u w e l . Ik ben ben ieuwd naar de motie. Bent u o p de hoogte van het 

feit dat w i j laatst v ragen hebben gesteld over de stand van zaken rondom de koni jnenhouder i j in Brabant? 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Ja. Daar ben ik van op de hoog te . Het is zelfs z o dat w i j in onze motie, 

d ie wi j vor ige week ook aan uw fract ie hebben toegestuurd, uw v ragen ook nog expl ic iet genoemd 

hebben . 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Dingemans. 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66 ) : Bent u er dan ook van o p de hoogte dat als w e koni jnenhouder i jen g a a n 

sluiten en heel veel koni jnen moeten g a a n importeren w e niet meer kunnen toezien op d ierenwelz i jn? Hoe 

ziet u dat? 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): N o u ja . Dit toezicht op d ierenwelz i jn schiet nu al ruim tekort. Laat ik het z o 

z e g g e n . Er is voor heel veel ge ld bespaard o p de N V W A , d ie nauwel i jks toekomt aan controles van 

veehouder i jen . M a a r voorda t w e g a a n in de discussie van ' in het bui tenland is het d ierenwelz i jn nog 

slechter', kunnen w e ons ook a fv ragen wa t w e hier in Brabant zelf d o e n . Het gaa t erom wa t je zelf kunt 

b i jd ragen om de situatie te veranderen of te verbeteren. En je moet niet alt i jd kijken hoe het in China is. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Mei je r . 

De heer M e i j e r (D66 ) : Laat ik mijn co l lega dan even aanvul len. W a n t uw oplossing is nameli jk dat w e de 

koni jnenhouder i j naar het bui tenland verdr i jven, w a a r w e he lemaal geen contro le meer kunnen hebben o p 

d ierenwelz i jn . De oplossing van D 6 6 is dat w e in Brabant g a a n helpen om de goedw i l l ende ondernemers 

richting het Beter Leven-keurmerk van de Dierenbescherming te b rengen . W a a r o m stond u niet aan onze 

z i jde toen w e dat voorstel w i lden g a a n doen? 

De v o o r z i t t e r : Het punt is duidel i jk . Van der W e l . 
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De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Ik weet niet aan we lk voorstel ik dan had moeten vo ldoen . U 

heeft daa r v ragen over gesteld. U zegt w e d e r o m hetzel fde als uw co l lega dat het in het bui tenland 

misschien nog wel erger is. Dat durf ik te betwi j fe len, maar w a a r o m z o u d e n w e een sector die al dert ig 

jaar geen verbeter ing heeft laten z ien , laten investeren in d r a a d g a z e n hokken naar iets wa t misschien wel 

heel erg diervr iendel i jk , maar ook kostbaar is? W a a r o m zouden w e niet beter in discussie kunnen g a a n om 

te z e g g e n : dan g a a n w e richting bedr i j fsbeëindig ing en daa r g a a n w e als provinc ie ook een mouw aan 

proberen te passen? 

De v o o r z i t t e r : Het punt is duidel i jk . Mei jer . 

De heer M e i j e r (D66) : Voorzi t ter. Ik constateer een duidel i jk verschil in de pessimistische Partij voor de 

Dieren- en de optimistische D66-aanpak . 

De v o o r z i t t e r : G o e d . Ik stel voor dat de heer Van der W e l nu zi jn be toog vervolgt . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzit ter. Dat laat ik geheel voor de rekening van D 6 6 . M a a r g o e d , als 

w e dan toch nog even een pessimistische bl ik houden , dan kijken w e toch ook even terug naar de natuur. 

W a n t de Perspectiefnota constateert dat de ambit ies van het Natuurnetwerk Brabant en Na tu ra 2 0 0 0 

moei l i jk te realiseren z i jn , evenals het behalen van de doe len op waterkwal i te i t . Dat is geen pessimisme, 

dat schrijft het co l lege zelf. De oo rzaken zi jn ook duidel i jk : g roe i van industrie, landbouwsector , uitstoot 

van ammon iak doo r veehouder i jen , verminder ing van de vitaliteit van de b o d e m door agrar isch gebru ik . 

De biodiversiteit in de Brabantse natuurgebieden is sinds 1 9 9 0 met tot 2 0 / 0 a fgenomen . En de kwali teit 

van de heideterreinen zelfs met 4 0 / / . W i j v inden dat daa r een extra inspanning nod ig is. Het vertaalt z ich 

ook naar de kritische toestand van de b i jen. Het p rog ramma 'Bi jenimpuls voor Brabant ' is succesvol 

geb leken . Veel gemeenten zi jn bez ig met ecologisch bermbeheer . Het grootste deel van de beschikbare 

subsidiemiddelen wo rd t besteed aan ui tvoering ter bevorder ing van het lee fgeb ied . En dat juichen wi j toe. 

N a a r verwacht ing is het beschikbare budget aan het eind van het jaar ui tgeput, maar het is van groot 

be lang om het project voor de komende jaren te cont inueren en de middelen h iervoor ter beschikking te 

stellen. Er is echter nog geen informatie beschikbaar over de toename van leefgebied voor bi jen in 

Brabant. W e v ragen d a a r o m GS om concrete prestat ie-indicatoren toe te voegen aan dit p rog ramma. 

G r a a g een react ie. 

Als het gaa t om natuur blijkt dat z o w e l verwerv ing als inrichting sterk achterbl i jven bij de doelstel l ingen. 

O o k de aandacht voor EVZ's gaat niet snel g e n o e g . Hiervoor is meer geld en een hoger tempo o p korte 

termijn nod ig . Voor versnell ing van de realisatie van het Natuurne twerk Brabant kan eventueel extra ge ld 

uit het begrot ingsoverschot w o r d e n ingezet. Tenminste, z o hebben wi j het van het co l lege begrepen en dat 

is loffeli jk. M a a r als blijkt dat met al dat ge ld dat nu beschikbaar is de doe len niet w o r d e n g e h a a l d , is het 

dan een kwestie van te we in ig ge ld of van verkeerd bele id? Daarnaast bli jkt ook dat het G O B in de 

a fge lopen twee jaar voora l bez ig is geweest met voo rwaa rdenscheppende activiteiten. Er is s impelweg te 

we in ig gereal iseerd. Dit leidt bi j ons tot het verzoek aan G S om vaker en nauwkeur iger te informeren over 

de bereikte resultaten en de totale b i jbehorende kosten. W e dienen d a a r o m een motie in ' W a t en w a a r 

voor ons ge ld ' . W e wi l len weten of de provincie vo ldoende gebru ikmaakt van de koopjes en kansen d ie 

z ich voo rdoen en w e v ragen w e d e r o m aandach t voor de t i jdel i jke natuur. De heer Van Mer r ienboer heeft 

g e z e g d te kijken of t i jdel i jke natuur mogel i jk is o p b raak l i ggende terreinen, die bedoe ld zi jn voor industr ie. 

W i j v ragen de gedeputeerde om hier een update van te geven . 

O o k de z o r g voor indiv iduele diersoorten is voor ons van groot be lang . W e hebben vor ig jaar u i tgebreid 

gesproken over het n ieuwe ganzenbe le id . Er z i jn overlegsessies geweest met ZLTO, jagers en boeren . Ons 

is daaru i t duidel i jk gewo rden dat er onder de jagers we in ig an imo is voor het afschieten van ruim 3 0 . 0 0 0 

ganzen . Ik kan ze geen ongel i jk geven, nog los van het feit dat het dwe i len met de kraan open is. M a a r 

w e hebben ook niets meer gehoo rd over de al ternat ieve maat rege len. V r a a g aan het co l lege is: kunt u ons 

daa r al meer over vertel len? 

Eerder v roegen wi j ook om iets te doen aan de ontheff ingen op voo rhand voor de roek. De populat ie gaa t 

in Nede r l and signif icant achteruit, maar in Brabant is de a fname nog erger. Sovon heeft een ui tgebreid 
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onderzoek gepub l i cee rd . O n d e r deze omstand igheden is het niet ve ran twoord dat deze soort nog 

opzettel i jk verstoord e n / o f afgeschoten wo rd t . Het rappor t van Berenschot wees u hier al o p . Is er al z icht 

o p een aangepas t be le id , gedeputeerde? 

In het kader van k l imaatbele id wi l len G S inzetten o p versnell ing van de energietransit ie. W i j steunen het 

idee van duurzame energ ieopwekk ing , maar w e hebben we l kritische v ragen bi j de u i twerk ing. W i j 

zouden g r a a g z ien dat de reger ing dat ge ld , d ie 1 mi l jard voor die 3 8 0 kV, z o u besteden aan echt 

duurzame transitie. Hier b i j voorbee ld in de provincie lokaa l , b i j voorbee ld met zonnepane len . En niet met 

het ver leggen van kernenerg ie, energie uit gas en kolen uit Zee land naar Brabant middels de 3 8 0 kV. 

Vandaa r ook dat w i j onze e igen z ienswi jze op het stuk wi l len indienen a a n g a a n d e 3 8 0 kV w a a r v a n wi j 

denken dat d ie in eerste instantie niet nod ig is. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Voorzi t ter. Die 3 8 0 kV was ooit on tworpen omdat Borsele een centrum 

met een extra kolencentrale zou w o r d e n . Dus die was al g e p l a n d , maar hij is nu uitsluitend feiteli jk nog 

nod ig voor de aansluit ing van het w i n d p a r k op zee . Dus d a a r d o o r word t West-Brabant opgescheept met 

d ie e l lende. Nie t meer, niet minder. 

De v o o r z i t t e r : U w v r a a g is? 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Bent u nog z o ' n voorstander van al die duurzame energie? De kabel is 

nod ig , anders kunnen w e het w i n d p a r k niet aanslui ten. 

De v o o r z i t t e r : De v r a a g is duidel i jk. Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Ik ga er z o o p in. Duurzame energie uit w indmolens , daar z i jn 

w e we l voor , mits passend bi j de natuur en niet ten koste van de g roenb lauwe mantel , zoa ls het co l lege 

van p lan is. M a a r aan de andere kant weten w e o o k dat de kernreactor in Borsele dicht zou moeten, 

kolen op hun e inde lopen en dat w e gas wi l len beperken . Dus er is vo ldoende capaci te i t op die hu id ige 

le id ing, maar niet als je en w indmolens , en gas, en kolen en nucleair over hetzel fde net wi l t vervoeren. 

De v o o r z i t t e r : Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Misschien een beet je technisch. Het gaa t dan om de p iekhoevee lheden 

w a a r het p rob leem zit. En d a a r o m moet die le id ing z o z w a a r z i jn . En als je al leen maar windst room over 

het net laat g a a n , dan wens ik u veel succes, maar dan heeft u twee derde van de tijd geen stroom. 

De v o o r z i t t e r : O k é . Smeets. 

De heer S m e e t s (GL): Voorzi t ter. Ik reageer even o p de co l lega van de PVV. De 3 8 0 kV is natuurl i jk 

nod ig voor de continuïteit van onze energ ievoorz ien ing . Hoe g a a n w e straks toel ichten dat die in gevaar 

kan komen als d ie 3 8 0 kV niet word t aange legd? Ik ga ook niet technisch d a a r o p in, op de discontinuïteit 

in de energ ievoorz ien ing . 

De v o o r z i t t e r : Het lijkt me i nde rdaad ook niet de plaats en tijd w a a r o p dat aan de o rde is, dus beperk 

uw interrupties tot hoofd l i jnen van dit debat en niet technische u i tweid ingen over zaken die later nog 

uitvoerig aan de o rde komen. 

De heer S m e e t s (GL): O k é . Dank u. 

De v o o r z i t t e r : De heer Van der W e l vervolgt z i jn b e t o o g . 
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De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Een korte reactie d a a r o p is dat vo lgens mij het co l lege het heel 

g o e d in de gaten heeft. Die w indenerg ie o p land , met name in het oosten, levert g e w o o n minder o p dan 

o p zee . Dat is duidel i jk . Dat weet u. En twee , kiezen wi j dan meer voor zonnepane len hier in Brabant in 

plaats van die 1 mil jard euro in die 3 8 0 kV-leiding die nucleair, gas en kolen gaa t vervoeren? Dus dat is 

wa t onze keuze is en daarover komen w e nog te spreken. M a a r nogmaals dank voor het agenderen van 

de 3 8 0 kV over igens. 

G r a a g een react ie, voorzi t ter, op d ie w indmolens in de g roenb lauwe mantel en dicht bij na tuurgeb ieden. 

W a n t dat is toch een koers d ie wi j niet wi l len inzetten. En ik h o o p dat het co l lege daa r heel snel o p 

terugkomt. 

Er word t binnenkort gestart met de eerste bor ing ten behoeve van geothermie. M a a r is er al vo ldoende 

informat ie over mogel i jke risico's? Me t name o p het g rondwate r . Vewin onderkent in haar rappor t dat er 

veel risico's z i jn d ie overeenkomen met de nadelen van schal iegas. En ik kan me herinneren dat hier veel 

ophef is geweest over schal iegas. M a a r over geothermie hoor ik eigenl i jk nog he lemaal geen part i jen 

v ragen stellen. W i j hebben daa r we l zo rgen over. 

En dan het bijstoken van b iomassa. Daar moet ik de heer Van den Berg gel i jk geven. Het leidt niet tot 

verminder ing van de CO 2 -u i tstoot . Het gaa t immers v a a k om houtpellets w a a r v o o r bos word t gekapt in 

C a n a d a en Amer ika . En wi j v inden dat geen g o e d e koers, wan t w i j wi l len dat d ie bomen g e w o o n bl i jven 

staan en dat w e d ie C O 2 daa r ook echt vasthouden. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Burger Dirven. 

De heer B u r g e r D i r v e n (VVD): Dank u w e l , voorzit ter. Mi jnheer Van der W e l . N o u breekt toch een 

beetje mijn k lomp. In de vor ige Statenper iode hebben w e hier u i tgebreid over schal iegas gesproken. Dat 

kon niet, vond uw fract ie. Dat mocht niet en kon niet. W i j wa ren er we l voor . Daar heb ik onder andere 

be toogd dat met geothermie ook aa rd lagen d o o r b o o r d moeten w o r d e n . Daar had u geen prob leem mee 

als het g ing om geothermie. En nou zegt u in een keer: moeten w e dat wel doen want dat geeft schade? Ik 

ben echt ve rbaasd . Legt u mij dat eens uit. 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Ik kan uw verbaz ing ook begr i jpen , wan t ik heb dat niet g e z e g d . Dus dat 

is b i jzonder . 

De v o o r z i t t e r : Dat is dan opgelost . 

De heer B u r g e r D i r v e n (VVD): Ja. Z o snel gaa t het af toe. Dank u w e l . 

De v o o r z i t t e r : U kunt u be toog vervo lgen. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Ik verbaas me zelf soms ook met de d ingen die ik niet z e g , voorzi t ter. 

De v o o r z i t t e r : Laten w e het niet al te ingewikke ld maken v a n d a a g , mijnheer Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): M a a r g o e d . W a t ik nog niet g e z e g d had over pellets en import van hout 

z e g ik v ia de heer Van den Berg, die dat hier meerdere malen ter tafel heeft gevoe rd . W a t ons betreft 

g a a n w e daa r echt mee stoppen, wan t die 2 0 0 mil joen euro subsidie voor de Amercentra le voor 

houtpellets is echt w e g g e g o o i d ge ld . W a t ons betreft gaan w e kappen met kappen en g a a n w e het aanta l 

hectaren bos in Brabant laten g roe ien . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie. Van den Berg. 
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De heer V a n d e n B e r g (PVV): Ja. Via u, voorzi t ter. Er gaat zelfs ongeveer 1 mi l jard euro naar toe. Ik 

neem aan dat u vor ige w e e k een heel mooie presentatie heeft gehad van al die mooie p lannen van al d ie 

groen ideo log ische kaa lkap in G e o r g i a in Amer ika , w a a r het doo r RWE zelf gekeurde bos met het 

duurzaamheids labe l van RWE zelf v ia de RWE-keten hier in de RWE-fabriek word t opgestookt . 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g was? 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Ik denk dat met name GS misschien in Den H a a g nog eens een keer een 

bel let je kunnen g a a n r inkelen, wan t w e hebben het al vaker gehad over het werkel i jk g rove schandaal wa t 

daa r aan de hand is. Over igens, als die b iomassa wegva l t blijft er van die 1 4 / duurzaam ge loof ik nog 

een procent of 4 over. 

De v o o r z i t t e r : Mi jnheer Van den Berg. N u is het mooi geweest . Geen be togen , korte interrupties. Van 

der W e l vervolgt zi jn b e t o o g . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Ja, voorzi t ter, hier vindt de PVV de Partij voor de Dieren aan haar z i j de . 

Die 2 0 0 mil joen euro kunnen w e beter in isolatie steken b i j voorbee ld , zoa ls GroenLinks ook heeft b e t o o g d . 

M a a r g o e d , dat is dan voor de n ieuwe reger ing. 

W a t betreft dans en cultuur hebben w e daa r een redel i jke inzet gep leegd en w e hebben ook best winst 

b e h a a l d , maar de overheid moet ook dat steunen wa t kwetsbaar is en wa t z ichzel f niet kan bedru ipen . En 

als het dan om cultuur gaa t denken wi j aan de dans. In de brief van de danssector staat eigenl i jk alles wa t 

w i j zouden moeten weten . Deze instell ingen verd ienen het om onze steun te kr i jgen. Zonder deze steun 

betekent het het e inde van de danssector, tenminste zoals w e d ie nu kennen. M a a r de overheden wach ten 

o p elkaar en de kernvraag is simpel: steunen w e dit als Provinciale Staten of niet? W a n t het is geen 

reparat ie , het gaa t om samenwerk ing voor de toekomst. Het is geen stilstand, maar achteru i tgang. 

Voorzi t ter. Het is duidel i jk dat er b e w e g i n g zit in de veehouder i j . Een transitie zoals dat heet. M a a r wa t is 

feiteli jk het d raagv lak voor deze transitie? Ik hoor geen posit ieve gelu iden vanuit de natuur- en 

mi l ieuverenig ingen. Ik hoor geen posit ieve gelu iden vanuit de organisatoren van 'Megas ta l len nee ' . 

Iedereen die ik spreek stelt deze l fde v r a a g : w ie word t er nu beter van deze megastal len? 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ik sta net z o te hannesen als mijn f ract iegenoot Sjo net. Het slaat nergens o p , 

ik had hem o m g e d r a a i d . Ik wi l het niet hebben over megastal len, maar nog even over de dans en u 

ondersteunt ook mijn o p r o e p . Ik wi l u even he lpen. U zocht naar een w o o r d . Het gaa t niet om z o m a a r een 

subsidie, maar om het investeren in de Cu l tuuragenda, in het culturele kl imaat van Brabant. Dat w o u ik nog 

even g e z e g d hebben . Dank u we l , voorzi t ter. 

De v o o r z i t t e r : W a a r v a n akte. De heer Van der W e l gaat z i jn be toog vervo lgen. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Dat ondersteun ik van harte. En in dat geval is het ook geen 

subsidie, maar w e moeten dat steunen wa t kwetsbaar is en z ichzel f niet kan bedru ipen . Dat is de rol van 

de overhe id . 

De v raag die wi j nog steeds hebben is w ie er nu beter w o r d e n van megasta l len. Er word t ingezet o p 

verdere schaalvergrot ing met grotere stallen en verdere concentrat ie van het aanta l d ieren, met grotere 

kans o p uitbraken van dierziekten tot gevo lg . De veestapel neemt niet af terwij l het aanta l boeren verder 

daa l t . Dat is niet w a a r wi j als Partij voor de Dieren voor staan. Ondertussen is het duidel i jk dat ook delen 

van Brabant, w a a r nu nog geen sprake is van overbelast ing, kans maken om overbelast te raken. Het 

salderen zorg t voor minder dieren in een b e p a a l d e regio of in een geb ied , maar het systeem zorgt 

ondertussen voor een waterbedef fec t , z o d a t de dieren b i j voorbee ld in West- en Midden-Brabant 

terechtkomen. De zeer ruime mogel i jkheden voor mestfabrieken leveren meer vervoer van mest o p , met al le 

risico's voor de vo lksgezondhe id en gevo lgen voor de leefbaarhe id van d ien . De protesten zwe l len ook 
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overal a a n , in Roosendaal en Oss. Mensen zitten er niet o p te wach ten . Het proces dient daarnaast geen 

stimulans voor g r o n d g e b o n d e n bedr i jven, b io log ische l a n d b o u w en geen inzet o p p lan taard ige l andbouw. 

O o k gezondhe id word t niet meegenomen in de ve ro rden ing . Een afstandscriterium van 1 km tussen stallen 

en tussen stallen en b e w o n i n g , zoa ls de G G D ooit beplei t te, blijft uit. Als k lap op de vuurpi j l scheelt het niet 

veel of w e mogen er als prov inc ie ook nog voor beta len. M a a r eigenl i jk niet de prov inc ie, maar de 

belast ingbetaler . Het voorstel is om verduurzaming van de veehouder i j ook nog te faci l i teren met een 

fonds. Voor w ie het nog niet wist, dat ge ld gaa t niet naar fami l iebedr i jven of b io logische l andbouw , zelfs 

niet naar g r o n d g e b o n d e n bedr i jven. Al leen de industriële boer , d ie zi jn bedri j f wi l laten g roe ien , kan 

rekenen o p provinc ia le steun. Het prov inc iaa l bestuur geloof t in z i jn e igen fabels en probeer t deze aan ons 

te verkopen doo r middel van de nod ige g reenwash ing . Terwij l uit e igen onderzoek van de provincie blijkt 

dat door het bele id de veehouder i j niet aan toonbaa r diervr iendel i jker, gezonder of duurzamer is 

g e w o r d e n . 

De v o o r z i t t e r : Mi jnheer Van der W e l . W i l t u gaan af ronden? 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Ja. Voorzi t ter. Megasta l len nee. Afspraken gemaakt met ruim 3 4 . 0 0 0 

Brabanders over de groot te van de stallen w o r d e n nu aan de kant gezet . W i j v inden dat een schande. 

Voorzi t ter. W i j z ien maar 1 manier en dat is signif icante a fname van de veestapel en daa rvoo r dienen wi j 

een motie in. Voorzi t ter. Tot zover . 

M o t i e M 4 7 ' K o n i j n e n uit het n a u w ' 

"Prov inc ia le Staten van N o o r d - B r a b a n t in v e r g a d e r i n g b i jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , b e h a n d e l e n d het 

Statenvoorste l 1 9 / 1 7 Perspect iefnota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in Braban t ; 

constaterende dat : 

- er slechts m in ima le , niet t oe re i kende d ie renwe lz i j ns rege ls z i jn v o o r het h o u d e n van koni jnen v o o r de 

p roduc t ie van v lees; 

- het ove rg ro te dee l van d ie koni jnen in k le ine, kale koo ien van d r a a d g a a s w o r d t g e h o u d e n ; 

- er in 2 0 1 6 in Brabant 2 4 bedr i jven wa ren die samen 1 5 9 . 7 6 9 koni jnen hebben gehouden voor 

v leesconsumpt ie; 

o v e r w e g e n d e da t : 

- de huisvesting van deze koni jnen al t ientallen jaren niet is ve rbe te rd ; 

- het in het k a d e r van d i e renwe l z i j n beter is o m te sturen o p b e d r i j f s b e ë i n d i g i n g ; 

v r a g e n G e d e p u t e e r d e Staten: 

- te o n d e r z o e k e n o p w e l k e w i j z e kon i j nenhouder i j en kunnen w o r d e n bege le id t n a a r 

b e d r i j f s b e ë i n d i g i n g ; 

- tevens te ki jken naa r een v e r b o d o p u i tb re id ing en n ieuwves t ig ing van kon i j nenhoude r i j en ; 

- h ie rover een p lan van a a n p a k te maken en PS hiervan op de hoogte te stel len; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l en Paranka Surminski 

GroenLinks: Hagar Roi jackers" 

M o t i e M 4 8 'Ecologische rendement, wa t en w a a r voor je g e l d ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend het 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop b e w e g i n g in Brabant ; 

constaterende dat : 

- bij realisatie van het N N B z o w e l verwerv ing als inrichting achter bl i jven o p de doelste l l ingen; 

- het co l lege het tempo wi l versnellen en de werkw i j ze wi l ve randeren ; 

- het beleidsveld steviger word t ve rbonden met economie , g roene innovat ie en vr i je t i jdseconomie; 

v ragen Gedepu tee rde Staten: 

- een frequentere en specif iekere vers lag legg ing te doen van de realisatie van het N N B , w a a r b i j PS in 

ieder geval inzicht kr i jgen in het aanta l ve rworven ha, het aanta l ingerichte ha, de b i jbehorende 
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natuurdoel typen, de totale kosten (inclusief ove rhead) , de b i jd ragen van de rden , en het rendement op 

de provinc ia le invester ingen; 

- daarb i j tevens verslag te doen van de verbeter ing van de (verwachte) biodiversitei t ; 

- Provinciale Staten hiervan hal f jaar l i jks op de hoogte stellen; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l en Paranka Surminski 

GroenLinks: Hagar Roi jackers" 

M o t i e M 4 9 'Kr imp de Veestapel ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend het 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop b e w e g i n g in Brabant ; 

constaterende dat : 

- Provinciale Staten o p 9 december 2 0 1 1 de motie ' G e n o e g , geen vee erb i j ' hebben a a n g e n o m e n ; 

- sinds 9 december 2 0 1 1 geen signif icantie a fname van de veestapel in Noord -Braban t is bewerkste l l igd, 

en de veestapel in Noord-Brabant zelfs is t oegenomen ; 

- het voorgeste lde be le id van stadering en mestverwerking niet za l leiden van een a fname van de 

veestapel ; 

d ragen Gedepu tee rde Staten o p : 

- om het prov inc iaa l bele id a a n g a a n d e de veehouder i j , inclusief het mestbeleid, z o d a n i g in te richten dat 

een duidel i jke a fname van de veestapel in de provincie Noord -Braban t word t bewerkste l l igd, conform 

de aangenomen motie ' G e n o e g , geen vee erb i j ' uit 2 0 1 1 ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l en Paranka Surminski 

GroenLinks: Hagar Roi jackers" 

M o t i e M 5 0 'Betonstop voor Brabant ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend het 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectief nota 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in Brabant ; 

constaterende dat : 

- V laanderen in haar ruimteli jk beleid gekozen heeft voor een betonstop, w a a r b i j vanaf 2 0 4 0 geen extra 

ruimte meer mag w o r d e n a a n g e b o o r d voor huizen, industrie en w e g e n , zonde r dat er o p een andere 

plek in V laanderen minstens evenveel ruimte aan de natuur word t geschonken; 

- h ierdoor op termijn efficiënter gebru ikgemaakt gaa t w o r d e n van de beschikbare ruimte a ldaa r ; 

ove rwegende dat : 

- de provincie Brabant wi l inzetten o p spaarzaam ruimtegebruik én natuurontwikkel ing; 

v ragen Gedepu tee rde Staten: 

- te onderzoeken o p we lke w i j ze een dergel i jke betonstop kan w o r d e n ingezet in Brabant; 

- hierover PS o p de hoogte te stellen; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l en Paranka Surminski" 

M o t i e M 5 6 'Cont inuer ing van Bijenimpuls voor Brabant ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend het 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop beweg ing in Brabant ; 

ove rwegende dat : 

- het meer ja renprogramma 'Bi jenimpuls voor Brabant ' succesvol is; 

- het beschikbare budget voor 'Bi jenimpuls voor Brabant ' naar verwacht ing aan het eind van dit jaar is 

ui tgeput; 

- gez ien de stand van zaken de regel ing nog steeds noodzake l i j k is, aangez ien de bijensterfte nog geen 

halt is t oege roepen ; 

constaterende dat : 

- de regel ing voor projecten d ie de groei van de b i jenpopula t ie bevorderen in 2 0 1 8 a f loopt ; 
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vragen Gedepu tee rde Staten: 

- met een voorstel te komen om het meer ja renprogramma 'Bi jenimpuls voor Brabant ' na 2 0 1 8 te 

cont inueren; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l en Paranka Surminski" 

Mo t i e M 5 7 'Prestatie-indicatoren Bijenimpuls voor Brabant ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend het 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop b e w e g i n g in Brabant ; 

constaterende dat : 

- er geen informatie beschikbaar is over de toename van het leefgebied voor bi jen in Brabant; 

ove rwegende dat : 

- een g e z o n d en vo ldoende groot leefgebied voor de bi j van groot be lang is; 

- de vergrot ing van het leefgebied voor de bij meetbaar dient te z i jn ; 

v ragen Gedepu tee rde Staten: 

- concrete prestat ie-indicatoren voor 'Bi jenimpuls voor Brabant ' te formuleren; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l en Paranka Surminski" 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de heer Van der W e l en geef dan nu g r a a g het w o o r d aan de Chr is tenUnie /SGP, 

de heer Vreugdenhi l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Dank u w e l , voorzit ter. Voorzi t ter. Een klein jaart je ge leden stonden w e 

op de Proefmei in Bergen op Z o o m . En w e bespraken tal van onde rwerpen - energ ie, ve i l igheid - met 

burgers in voorbere id ing o p de Omgev ingswet . En misschien was het mooiste van d ie bi jeenkomst wel het 

rad van part ic ipat ie dat er stond. En dat rad van part ic ipat ie w e r d gespeeld met burgers d ie z o van de 

straat geplukt w a r e n . En daar kwamen be langr i jke thema's langs als: wa t v ind jij be langr i jk in je 

lee fomgev ing, we lke u i tdagingen zi jn er w a a r m e e je echt aan de slag kunt g a a n en we lke oplossingen heb 

je zelf om daar in een slag te kunnen maken? En het mooie van een rad van part ic ipat ie is dat je daar in 

keuzen moet maken. Als je iets be langr i jk v o n d , moest je ook daa rvoo r iets w e g d o e n . En misschien had 

deze perspect iefnota we l o p die manier vo rmgegeven kunnen w o r d e n , voorzi t ter . W a n t inmiddels l iggen er 

al vi jft ig moties en tal van voorstel len. M a a r de Omgev ingswe t die eraan komt v raagt toch heel iets anders 

van de prov inc ie, v raagt een cul tuurverander ing, v raag t loslaten, ver t rouwen geven en integraal we rken . 

Dat v raagt een andere cultuur waa r i n overheidspar t ic ipat ie , juist f lexibil i teit in plaats van nog meer regels 

en mogel i jkheden voor maatwerk opt imaal w o r d e n benut. En minister Schultz noemt het ook niet voor niets 

2 0 X regeltjes en 8 0 X cultuur d ie bepa lend is voor het slagen van de Omgev ingswet . Voorzi t ter. En juist de 

provincie is een cruciale schakel in het verb inden van de be le idsvelden, d ie geïnit ieerd moeten w o r d e n en 

d ie een cultuur van u i tdagen, ver t rouwen en loslaten moeten losmaken in onze samenlev ing. Voorzi t ter. 

O v e r twee jaar word t de Omgev ingswe t ingevoerd en moeten w e er staan. O v e r twee jaar mogen w e niet 

meer bl i jven hangen in de sectorale benade r ing , sectorale ui tvoer ing. Dat zou een valse start geven in de 

invoer ing van de Omgev ingswe t en geen stimulans aan al le gemeenten in Brabant. En juist o p dit punt heb 

ik grote z o r g e n . En juist ook op dit punt heeft de Raad van Advies de vinger o p de zere plek g e l e g d . Het 

bruist we l in de b o a r d r o o m , maar de uitvoering van dit co l lege is nog steeds een waa ie r aan ambtel i jke 

activiteiten. Zowe l overal l als per thema is de samenhang tussen bele id en uitvoering vaak niet duidel i jk. 

Voorzi t ter. En ik herken dat . Ik herken dat ook als ik praat met burgers, met bedr i jven en met gemeenten. 

En ik v ind dat dat misschien wel de belangri jkste opdrach t voor ons is in de komende twee jaar . Zi jn w e in 

staat om echt te komen tot een integrale werkwi jze? Durven w e ook los te laten en ver t rouwen te geven? 

En dan is er niet al leen in de ui tvoering veel werk aan de winkel de komende jaren, maar ook op 

bestuurli jk v lak. W a n t in de Omgevingsv is ie , die w e vo lgend jaar vast zul len stellen, zul len de provinc ia le 

be le idsp lannen, het Provinciaal M i l ieu- en W a t e r p l a n , het Provinciaal Verkeers- en Vervoersp lan, de 

Structuurvisie en Brabant U i tnod igend Groen op moeten g a a n . Zi jn w e daar toe vo ldoende voo rbe re id , 

z o w e l bele idsmat ig als in de uitvoering? Voorzi t ter. Als ik naar het co l lege kijk z ie ik daar grote verschil len 
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in . Als ik b i j voorbee ld kijk naar de toekomst voor de a a n p a k van de mobil i teit, dan z ie ik dat daa rmee w e 

o p een g o e d e manier aan de slag g a a n , dat er voo r tgang is, dat er ambit ie is. Ik z ie dat ook o p het 

geb ied van RO. M a a r z ien w e dat ook terug o p het geb ied van milieu en water? Zien w e het ook o p 

geb ied van natuur? Zijn w e ook vo ldoende voorbere id? O f een heel be langr i jk thema richting 

gedeputeerde Swinkels, lee fbaarhe id . Ik z ie er nergens wa t van terug in deze perspect iefnota, terwij l juist 

de leefbaarhe id - ik heb het vaker g e z e g d - een dwarsdoorsnede doo r al le p rog ramma 's moet z i jn en 

ook een heel be langr i jke bouwsteen straks voor de Omgev ingswet . 

Voorzi t ter. Ik z ie al moo ie voorbee lden w a a r i n w e met trots kunnen spreken over wa t w e al bereikt 

hebben . Ki jk naar de bere ikbaarhe id van Zuidoost-Brabant, volgens mij een voo rbee ld waa r i n w e laten 

z ien hoe w e straks binnen de Omgev ingswet moeten werken . Ik z ie het bij de geb iedsontwikke l ing 

Oostel i jke Langstraat, w a a r de integraliteit heel mooi is ve rwezen . Ik z ie het bi j de Sociale W i n d , w a a r nu 

de eerste voorstel len ook concreet w o r d e n . Voorzi t ter. M a a r ik z ie ook dat w e nog kansen laten l iggen. 

Ki jk op het geb ied van e r fgoed . Daa rom heb ik ook g r a a g met de CDA-fract ie de motie mee inged iend , 

w a a r m e e w e gedeputeerde Swinkels op roepen om gebru ik te maken van de mogel i jkheden die de 

Omgev ingswe t daar in b iedt . Ik z ie het op Sociale Veerkracht die blijft hangen in separate t ra jecten, w a a r 

veel meer de slag gemaakt moet kunnen w o r d e n binnen die integrale manier van we rken . Ik z ie het in de 

verduurzaming , waa r i n w e ver achter lopen. Ik za l er z o meteen nog op i ngaan . 

Voorzi t ter. M a a r ik z ie het daarnaast ook ronduit fout g a a n . Denk b i j voorbee ld aan het hele deba t over de 

veehouder i j , waa r i n z o w e l links en rechts, al le part i jen de gord i jnen in g e j a a g d z i jn . Denk aan de 

verminder ing van de deposi t ie , w a a r w e toch weer komen met gener iek bele id en w a a r w e uiteindeli jk in 

de ui tvoering van de maatregelen z ien dat de verkeerde bedr i jven omval len en de beleidsresultaten niet 

geboekt w o r d e n . 

Voorzi t ter. 2 0 1 8 is het jaar van de oms lag , waa r i n d ie cultuur gereal iseerd moet w o r d e n . En als ik dan de 

spiegel van deze perspect iefnota v o o r h o u d , dan z ie ik dat op het geb ied van digi tal iser ing kansen en 

mogel i jkheden in beeld gebracht w o r d e n . Daar kunnen w e straks als bouwsteen mee aan de s lag. 

Ik z ie het in de A g e n d a W o n e n , w a a r i n kansen en mogel i jkheden verkend en benut w o r d e n om straks 

binnen de Omgevingsv is ie aan de slag te kunnen g a a n in de transformatie sociale huur. De toekomst 

a a n p a k mobil i teit. M o o i e voo rbee lden , waa r i n de gedepu teerde ook zelf aangeef t dat hij voorbere id 

voorgesor teerd wi l staan o p vo lgend jaar , w a a r i n het een van de bouwstenen moet z i jn . 

M a a r , voorzi t ter, als ik dan naar verduurzaming kijk, dan is hier v a n d a a g al een aanta l maal 

geconstateerd dat w e enorm achter lopen op dit vraagstuk en dat in deze perspect iefnota eigenl i jk ook 

geen kentering in de koers weergegeven wo rd t . Als ik dan net nog z a g dat de gedeputeerde een voorstel 

aan de p rocedurevergader ing heeft g e d a a n , w a a r i n ze na de zomer nog eens een keer met een denktank 

wi l komen, die nog eens een keer moet g a a n nadenken hoe w e d ingen kunnen gaan versnel len. En daa r 

nog eens een keer met een informatiebi jeenkomst richting de Staten over wi l komen. Voorzi t ter. Dan mist u 

echt de urgentie o p dit thema. En juist d ie verduurzaming zou een van de belangri jkste bouwstenen moeten 

z i jn , straks in die Omgevingsv is ie , d ie doo r al le p rog ramma 's heen een plek moet kr i jgen. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Via u, voorzi t ter. Ik begr i jp heel g o e d w a a r o m die versnell ing niet lukt. 

W a n t w a a r bestaat die duurzame energie in Brabant uit? Heeft u daa r we l eens naar gekeken? Daar valt 

onder houtstook part icul ieren, het groen ideo log isch verbranden van Amer ikaans bos, a fva lverb rand ing . En 

dan hebben w e het over het grote dee l . En als w e naar het e inddoe l kijken hebben w e 1 X w ind in 

Brabant, 1 X zon en 1 X geothermie. 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g was? 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): W a a r denkt u te kunnen g a a n versnellen? M o e t e n w e nog meer afval uit 

Engeland en Italië importeren om te ve rb randen , zoda t w e hier de cijfers o m h o o g jagen? W a t wi l t u? O f 

nog meer bos stoken? 
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De v o o r z i t t e r : De v r a a g is duidel i jk. Vreugdenhi l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voorzi t ter. U heeft dat deba t je net ook met anderen gevoe rd . Dus ik 

kan er nog een keer o p i ngaan . W i j g a a n g r a a g met e lkaar aan de slag om te kijken hoe w e met d ie 

voo rbee lden over die verduurzaming een slag te kunnen maken op het geb ied van duurzame energ ie , om 

die ook echt daadwerke l i j k te benutten. En dat v raagt actie van dit co l lege. En dat v raagt ook actie om de 

doelste l l ingen, die ze zel f geformuleerd hebben richting 2 0 2 0 , ook daadwerke l i j k te real iseren. 

De v o o r z i t t e r : Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Ja, d a a r o p te rugkomend, u had het net over Socia le W i n d . W i j z ien een 

enorme weerstand tegen d ie w indpa rken , ook tegen die z o g e n a a m d sociale w i n d p a r k e n . Ik kri jg die 

berichten ook b innen. W a t gaa t u doen met mensen d ie dichtbi j wonen en d ie hun onroerend g o e d naar 

de filistijnen z ien gaan? En die zelfs hun leefgenot en zelfs hun gezondhe id naar de knoppen zien g a a n . 

W a t doet u voor d ie mensen? 

De v o o r z i t t e r : Vreugdenhi l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : O o k dit deba t hebben w e vaak genoeg met e lkaar gevoe rd . M a a r 

juist b innen de Omgev ingswe t z i jn er mogel i jkheden om daa rmee in een regio keuzes te maken hoe men 

de duurzame energie vorm wi l geven . Dat v raagt i nde rdaad ook keuzen. En het is niet alt i jd even leuk. Ik 

denk dat juist ook A16 -w ind een van de mooie voorbee lden is w a a r i n w e laten z ien hoe w e dat wel op 

een g o e d e manier d o e n . W a t mij betreft mag er best een tandje b i j . Een op de vier zou misschien wel 

meer mogen , om daa rmee ook het d raagv lak in de regio vorm te kunnen geven . M a a r mijn belangri jkste 

punt r ichting het co l lege is dus om tempo te maken en de zelf ge formuleerde doelstel l ing richting 2 0 2 0 

daadwerke l i j k te real iseren. En niet nog eens een keer aan te komen met het instellen van een denktank en 

nog weer al ler lei d ingen te g a a n doen . N e e , w e wi l len nu ook echt garen o p de klos en daa r was deze 

perspect iefnota het moment voor . 

Het tweede punt dat ik wi l aankaar ten , is de sociale veerkracht. Vor ig jaar hebben w e bij de 

begro t ingsbehande l ing met gedeputeerde Swinkels nadrukkel i jk besproken dat hij binnen de p rog ramma 's 

van de verschi l lende gedeputeerden z o u kijken hoe hij daa r de verb ind ing kon maken en daa r invul l ing 

aan kon geven . Ik had verwacht dat u in deze perspect iefnota invul l ing had gegeven hoe u dat richting de 

begro t ing een plek wilt geven . U heeft nog de kans richting de begro t ing , maar ik roep u toch echt op om 

die rol daar in te g a a n pakken , want deze perspect iefnota is, om het z o m a a r eens even te z e g g e n , heel 

sociaal arm daa r i n . Ik kom heel we in ig voorbee lden tegen uit uw portefeui l le. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voorzi t ter. Ik heb een v r a a g . Ik heb dat ook benoemd . Er zi jn wel elf 

projecten sociale veerkracht . Heeft u d ie bekeken? Dat is eigenl i jk de opbrengst van de twee jaar . Z o ver 

z i jn w e . Ik heb zel f geconstateerd dat het heel veel over lap heeft met andere beleidsterreinen. Sommige 

zi jn ook projecten uit de oude per iode . En het is eigenl i jk veel minder dan wat w e hadden dan veel meer, 

om het z o maar te z e g g e n . 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g was? 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): O f dat ook bij u de constatering is geweest . 

De v o o r z i t t e r : Vreugdenh i l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Ja. Ik heb ze ook bekeken. En er zit heel veel oude wi jn in n ieuwe 

zakken . Dat wo rd t nog eens keer naar voren g e h a a l d . En het is maar een heel beknopte beschri jv ing van 
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wat w e nou g a a n doen . W a n t als ik in vijf zinnetjes moet halen w a a r die echte verb ind ing zit , dan kan ik 

d ie er niet ui thalen. En ik verwacht daar in echt veel meer garen o p de klos, zoda t w e ook een verhaal 

naar buiten hebben uit te leggen hoe w e ook die sociale veerkracht daadwerke l i j k vorm en inhoud geven 

met e lkaar . 

De v o o r z i t t e r : Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Zou u met onze parti j misschien dat o p de a g e n d a van de 

p rocedurevergader ing wi l len zetten? W e hebben daa r vijf part i jen voor nod ig . Zoda t w e nog eens g o e d 

g a a n doorspreken hoe w e dit in de provincie aan het doen z i jn . 

De v o o r z i t t e r : Vreugdenh i l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Vindt u het erg dat ik over dit soort d ingen geen uitspraken doe 

voorda t de heer Hei jmans meteen weer naar de microfoon gaat? Dat doen w e in de 

p rocedurevergader ing . M a a r ik noem het hier niet voor niks. En er is ook een motie inged iend door de 

PVV-fractie, d ie wi j daar in ook ondersteunen, om dit steviger op de a g e n d a te hebben en hierover met 

e lkaar doo r te spreken. En de a fspraak is wel richting de Begrot ing 2 0 1 8 dat de gedeputeerde met garen 

o p klos daar in komt. En daar in had ik g r a a g de eerste stap in deze perspect iefnota wi l len z ien . M a a r 

g o e d . Uiteindel i jk bij de Begrot ing 2 0 1 8 zul len w e dan daarover spreken. 

De v o o r z i t t e r : Vervolgt u uw b e t o o g . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voorzi t ter. Ik heb aangegeven dat ik niet met veel moties kom. Ik wi l 

g r a a g een extra opdrach t aan het co l lege meegeven. En dat is een sector die me nauw aan het hart gaa t , 

maar die vaak eigenl i jk te we in ig in het prov inc iaal be le id voorkomt . En dat is de scheepsbouwsector in 

Brabant. Het Rijk heeft 5 mil joen euro beschikbaar gesteld voor het stimuleren van de duurzame 

scheepsbouw en daarb i j ook de maintenance mee te nemen om de o m b o u w te maken naar duurzame 

vormen. Ik v raag het co l lege of het kan aanhaken bi j het voorstel van het Rijk, om daar in met e lkaar d ie 

verduurzaming vorm te geven , een enorme milieuwinst te ha len. En daa rmee ook de kracht die w e hebben 

o p het geb ied van scheepsbouw ook vo lop in Brabant te benutten. 

Voorzi t ter. En dan wi l ik nog o p een extra opdrach t i ngaan . En dat is de opdrach t d ie de PvdA-fractie het 

co l lege meegaf o p het geb ied van mest. Ik v ind het eigenl i jk jammer dat u toch in dit debat dit naar voren 

brengt. M a a r ik wi l het punt nog even stevig markeren. Als u spreekt over 3 0 X tot 4 0 X fraudemest, dan is 

dat niet aan de o rde . Daar zit een groot percentage bi j dat administrat ieve fouten z i jn . En ik wi l heel g r a a g 

met u de focus leggen op d ie misschien 1 0 X of 5 X w a a r echt wa t mis is. Dat weten w e met zi jn a l len. W e 

weten ook met zi jn al len w a a r het vaak zit . O m daar echt mee aan de slag te g a a n en daa r meters o p te 

maken. En dan z e g ik met name ook richting het co l lege dat ik dan ook het be le id van het co l lege daar in 

wi l meenemen. W a n t ook het co l lege w a a r het daar in fout zit. O o k het co l lege heeft vaak genoeg 

vraagstukken op zi jn bo rd je gekregen w a a r We ls tand toch wegki jk t en zegt : dat is van de gemeente, wan t 

de gemeente is het bevoegd g e z e g d , terwi j l het toch bij de provincie zou moeten l i ggen . Deze provinc ie 

zegt : w i j gaan niet bij de RVO actief de cijfers van de mestverwerking opha len , terwij l andere provincies 

dat we l doen . Dan wi l ik die aspecten ook meegenomen hebben , zoda t w e daa r met e lkaar tot een g o e d e 

opdracht formuler ing kunnen komen en echt scherpte in het mestdossier kunnen kr i jgen. Daarmee de foute 

elementen eruit halen en de g o e d e be lonen . Telkens praten over f raude 4 0 X is absurd en dat moet wa t mij 

betreft uit de we re ld . 

Voorzi t ter. Ik ga a f ronden . Als de vo l led ige opposi t ie op het geb ied van gastronomie zegt dat die 1 

mil joen euro extra niet nod ig is, dan moet z i j toch nog eens goed nadenken of dit een speelt je van de 

coal i t ie is, of dat het we l gereal iseerd moet w o r d e n . 

En dan een laatste punt o p het geb ied van de taskforce. Er ligt nu een heel herkenbare motie, die wi j vor ig 

jaar ook hebben inged iend , om w a a r mogel i jk tot 1 0 0 X ve rgoed ing voor part icul ieren te komen. Ik wi l 

een ander element daarb i j nog aanhaken . W a t wi j merken is dat part icul ieren w a a r een dumping 
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plaatsvindt nauwel i jks bege le id w o r d e n om in de onderzoeks- en opruimkosten de juiste stappen te zetten 

om daadwerke l i j k voor subsidie in aanmerk ing te komen. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Dank u w e l , voorzi t ter. Even een verduide l i jk ingsvraag aan de heer 

Vreugdenh i l . U geeft aan dat het hoogui t 5 X tot 1 0 X is. Zou u kunnen aangeven w a a r u dat gevonden 

heeft, zoda t w i j dat ook kunnen vinden? 

De v o o r z i t t e r : Vreugdenh i l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Ja. U hoort van mij geen exact percentage. Ik kan u gegevens geven 

over we lke cijfers a l lemaal meegenomen w o r d e n in z o ' n 3 0 X tot 4 0 X aan aspecten die mogel i jk verkeerd 

administratief geboekt z i jn , dan gaat daa r al een heel groot percentage af. W a t w e met z i jn al len weten , 

volgens mij ook uw fract ie, mijnheer Van Grui j thui jsen, w a a r aan de landel i jke overheid regels o p g e l e g d 

w o r d e n om mest te gaan verwerken en wi j de capaci te i t niet hebben , p o p p e n er al lerlei init iatieven op 

w a a r nauwel i jks toezicht o p is en d ie in onze Brabantse samenleving een plek kunnen kr i jgen. 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Het enige w a a r ik even verduidel i jk ing over w i lde is niet zozeer over 

d ie 3 0 X of 4 0 X . Dat za l ongetwi j fe ld in die rappor ten staan. M a a r w a a r ik o p aanhaak is het vo lgende . 

U bent er zeker van over tu igd dat het hoogui t 5 X of 1 0 X is. Als u daa r ergens een bron voor heeft zou ik 

u wi l len v ragen om die t ransparant te maken. 

De v o o r z i t t e r : Vreugdenhi l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : M a a r laten w e daa rnaa r op zoek g a a n , mijnheer Van Grui j thui jsen. 

Als w e z e g g e n de mestsituatie in bee ld te brengen en terug te brengen tot wa t administrat ief niet g o e d is of 

d ie het jaar d a a r o p op een g o e d e manier in de boeken terechtkomt, dan hebben w e een echt zu ivere 

discussie over w a a r er nou daadwerke l i j k f raude is, w a a r w e o p in moeten haken en in moeten gr i jpen en 

wa t meegenomen word t in een enorm percentage dat opgek lop t word t en tot al ler lei uitspraken gaa t 

le iden. Ik z e g u al dat ik u nu niet precies het percentage kan aangeven , maar dat het geen 4 0 X en geen 

3 0 X is. Als je in de sector een beet je door je oogha ren kijkt, dan kun je dat ook vanzel f z ien . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Klitsie. 

M e v r o u w K l i t s i e (D66 ) : Voorzi t ter. Dank u w e l . M e v r o u w Knoet is niet a a n w e z i g en ik was mede-indiener 

van de motie. W a a r het ons om gaat is op z o e k te g a a n naar de bron en wa t er gebeurt met mest. En wi j 

z i jn verontrust over de effecten in Zuidoost-Brabant. En als u zegt : wi j zoeken mee naar de b ron . G r a a g . 

M a a r w e zi jn echt o p zoek naar wa t er nu eigenl i jk gebeurt . En tot dat onde rzoek roepen wi j GS o p . 

De v o o r z i t t e r : Het punt is helder. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : En dan wi l ik u het vo lgende v ragen , mevrouw Klitsie. Laten w e dan 

met e lkaar d ie onderzoeksopdrach t heel helder en scherp formuleren. Laten w e daar ook a l lemaal een 

inbreng in kunnen hebben als part i jen in Brabant met de kennis d ie eenieder daar in heeft om tot een z o 

g o e d mogel i jke opdracht formuler ing te komen. Dat straks het voo r l i ggende onderzoek ook voor iedereen 

bevred igend is en ook de cijfers oplevert w a a r m e e w e echt aan de slag kunnen g a a n . 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Klitsie. 

9 9 



M e v r o u w K l i t s i e (D66 ) : Daar lijkt me geen enkel p rob leem mee. 

De v o o r z i t t e r : G o e d . W a a r v a n akte. Ik denk dat de heer Hermen Vreugdenhi l nu klaar is met zi jn 

b e t o o g . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Ja. Dan rond ik af met aan te geven richting mevrouw Klitsie dat ik met 

d ie toezegg ing die ze doet , dat w i j de motie daar in kunnen ondersteunen. En dat w e daar in ook g r a a g 

met e lkaar in gesprek g a a n om die onderzoeksopdrach t te formuleren en helderheid en scherpte te kunnen 

kr i jgen in het deba t . Dank u w e l , voorzi t ter. 

De v o o r z i t t e r : O k é . Ik dank de heer Vreugdenh i l . Dan is nu het w o o r d aan de heer Hei jman van Lokaal 

Brabant. Ik wi l u over igens beiden op roepen eventuele moties of amendementen hier aan de tafel in te 

leveren, zoda t w e die spoed ig kunnen vermenigvu ld igen, zoda t het deba t z o dade l i j k snel verder gevoerd 

kan w o r d e n . Dank u w e l . N u de fractie van Lokaal Brabant , de heer He i jman, voor z i jn eerste termi jn. 

Mo t i e M 5 1 'Verduurzaming scheepvaart ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend het 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

constaterende dat het Rijk voor 2 0 1 7 een extra budget van 5 mil joen euro beschikbaar gesteld heeft voor 

het verduurzamen van de scheepvaart ; 

ove rwegende dat : 

Brabant een omvangr i jke b innenvaar tv loot heeft en dat Brabant een sterke scheepsbouw- en 

maintenancesector heeft d ie gerekend kan w o r d e n tot de top in innovat ie en verduurzaming van de 

scheepvaar t ; 

v raagt het co l lege te verkennen of en hoe de provinc ie de verduurzaming van de scheepvaart in Brabant 

verder kan ondersteunen en stimuleren; 

hierbi j tevens te onderzoeken hoe hierbi j het beste aansluit ing gezocht kan w o r d e n bi j de aanvu l lend 

beschikbaar gestelde r i jksmiddelen voor dit d o e l ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Chr is tenUnie /SGP: Hermen Vreugdenhi l 

GroenLinks: A rno Ui j lenhoet 

C D A : Roland van Vugt 

Lokaal Brabant: Jan He i jman" 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Dank u w e l , voorzi t ter. Lokaal Brabant is ook dit keer de laatste in de 

rij van fracties die hun verhaal mogen houden . De Perspectiefnota is eigenl i jk maar een raar fenomeen, 

want feiteli jk is het g e w o o n een heleboel ideeën, w a a r dan de begro t ing uit voort moet komen. Lokaal 

Brabant ziet de begro t ing als het uiteindeli jke menu van Brabant. De Perspectiefnota is de menukaart w a a r 

Gedepu tee rde Staten uit gaat k iezen. Die recepten zi jn al b e p a a l d in het Bestuursakkoord, er kunnen 

slechts nog wat ingrediënten w o r d e n veranderd voor een iets andere smaak. Deze variat ies zi jn vaak niet 

meer dan g o e d b e d o e l d e op roepen w a a r al leen de pol i t iek of be langeng roepen o p zitten te wach ten . Zou 

het niet eens een beter exper iment zi jn om bij de voorbere id ingen van de perspect ie fnotabehandel ing door 

PS in de provincie aan burgers te v ragen wa t zi j nou van de provincie verwachten en wi l len? Zij weten 

immers pr ima wat ze wi l len eten. O p die manier betrek je de Brabander echt bij onze stoffige 

middenbestuurs laag. Er zul len best argumenten g e n o e g zi jn om het niet te d o e n , maar laten w e eens gek 

d o e n , w e zi jn vo lksver tegenwoord igers . En laten w e het eens p roberen . Lokaal Brabant dient hier een 

motie over in. Als w e dat in gezamenl i jkhe id niet beslissen, moeten w e eens bedenken of deze ve rgader ing 

van v a n d a a g nou g o e d uit te leggen is aan een gemidde lde Brabander . 

De v o o r z i t t e r : Mi jnheer He i jman. M a g ik u v ragen iets duidel i jker in de microfoon te spreken, u bent 

moei l i jk te verstaan? 
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De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Deze eerste ronde duurt 1 6 7 zuivere spreekminuten en met de 

interrupties inmiddels tikken w e inmiddels tegen een hele h o o p minuten a a n . W a t is de t oegevoegde 

w a a r d e van het weer een stroom moties indienen d ie a l lemaal var ianten zi jn op wat w e eerder hebben 

gedaan? De kleine w i jz ig ingen in receptuur g a a n niet voor aardverschuiv ingen of cul inaire hoogstandjes 

z o r g e n . 

De bui tenwacht weet we l dat w e braa f luisteren naar verhalen over klimaatdiscussies, dat w e lief lachen 

om het koni jnenverhaal van de Partij voor de Dieren of dat w e misschien we l een energ ieverhaal van 

GroenLinks aan zul len nemen. Het zi jn ri tuelen, tafe lmanieren b i jna , maar laten w e nou eens een pog ing 

doen om uit de rituelen te komen en echt iets gaan doen met al die g o e d e verhalen d ie w e uit Brabant 

kr i jgen. Laat ons eens verder kijken dan de bekende keuken en de Brabander v ragen wa t hij op het menu 

wenst. W a n t wa t ons betreft had deze sessie best schriftelijk a fgekund en was ik b i j voorbee ld g r a a g met de 

VVD- of de CDA-fract ie op pad g e g a a n op deze heerl i jke v r i j dag . 

Lokaal Brabant zit nu twee jaar in deze Staten en w i j ve rbazen ons er nog steeds over hoe t raag 

onde rwerpen loskomen en hoe onde rwerpen w o r d e n gesneden, zoda t je het er lang over kunt hebben , 

maar niet het gevoe l krijgt dat het opschiet. 

Enkele onderde len van het menu voor de begro t ing d ie onze z o r g hebben lichten w e nu toe . Het 

ingewikke lde recept Landbouw in al zi jn facetten is een discussie d ie heerl i jk van de ene naar de andere 

kant gaa t en w a a r het we l lijkt of w e bez ig zi jn met een wedstr i jd je boeren tegen de rest. Dat is jammer, 

wan t in de prakt i jk gaat dat echt niet z o . W a t ons opval t is dat boeren best bere id z i jn om stappen te 

maken en laten w e eerl i jk z i jn , de meeste boerenbedr i j ven zi jn innovat ieve duurzame bedr i jven, die 

moeten vo ldoen aan een rits van g o e d e en slechte regels, maar over het a lgeheel vo ldoen ze h ieraan. Ik 

kan mij heel g o e d voorstel len dat er boeren zi jn die z ich niet eerl i jk voelen w o r d e n behande ld en dat w i j 

vo lgens hen maar een van d ie gekke overheids lagen zi jn d ie al leen maar meer drempels opgoo i t en nooit 

eens naar hun kant buigt . Lokaal Brabant ziet boeren en hun bedr i jven dan o o k als eerl i jke en g o e d e , 

maar ook onmisbare, ingrediënten om tot een g o e d gerecht Landbouw te komen. Lokaal Brabant 

beoordee l t de vraagstukken omtrent l a n d b o u w op basis van dr ie kenmerken: hoe zo rgen w e dat de 

gezondhe id van boer , burger en dier g o e d is of verbetert , hoe zo rgen w e dat de leefbaarhe id van het 

geb ied g e w a a r b o r g d blijft of verbeterd wo rd t en hoe zo rgen w e dat iedereen ge l i j kwaard ig behande ld 

wo rd t en dat het boerenbedr i j f een economische toekomst houdt? 

Landbouw is geen snel recept, er z i jn tijd en aandach t voor nod ig . M a a r net als met koken, als iets te lang 

staat verpietert het, en als ingrediënten te lang vergeten w o r d e n , ve rgaan ze . En als ze te ver versneden 

w o r d e n , ver l iezen ze hun smaak en herkenbaarhe id . 

G o e d e recepten zi jn het startpunt, maar zonde r g o e d e kok komt er niets van terecht. Een g o e d e kok kent 

niet a l leen zi jn ingrediënten, maar weet ook hoe hij ze moet presenteren o p het bo rd en aan de gast. Ik 

heb heel g o e d het interv iew met gedeputeerde Van den Hout teruggekeken en als hij z ich min of meer 

uitgelokt voelt , kan ik dat begr i jpen . M a a r feitelijk is wel dat zi jn houd ing en uit lat ingen niet g o e d 

ontvangen w o r d e n en dat er veel kritiek is omdat hij het gevoel geeft dat hij boeren ten opz ich te van natuur 

en milieu minder be langr i jk vindt. Als bestuurder moet je doo r l opend beseffen dat je voor iedereen 

bestuurder bent en dat mensen z ich niet fijn voelen als je z o nadrukkel i jk laat voelen dat je ze eigenl i jk niet 

be langr i jk vindt. Een respectvol le toon , uitstraling en empath ie zouden begr ippen moeten zi jn die in het 

rugzak je van een bestuurder vaste w a a r d e n z i jn . Ik constateer over igens dat meerdere gedeputeerden 

daa r last van hebben en ik zou hen ook wi l len adviseren om op eerstvolgende h e i d a g daar eens 

gezamenl i jk over te praten. Ik wi l best langskomen om die spiegel voor te houden . 

W i j als prov inc iaal bestuur moeten nog eerl i jker en duidel i jker zi jn wa t w i j in de toekomst van 

boerenbedr i j ven vragen en toelaten. W e moeten z o eerl i jk zi jn dat w i j begr i jpen en ervoor ui tkomen dat 

minder d ieren betekent dat veel boerenbedr i j ven uiteindeli jk geen economische toekomst hebben en dat 

d ie feiteli jk geen hoge economische w a a r d e hebben , wan t het is eenvoud ig ; bedr i jven d ie geen toekomst 

hebben v a n w e g e geen potent iële groei zul len niet veel w a a r d z i jn . Lokaal Brabant staat ervoor dat w e 

meer een richting in g a a n w a a r b i j w e kiezen voor plekken w a a r wi j boerenbedr i j ven wel laten g roe ien , 

w a a r w e plekken aanw i j zen w a a r w e ze laten stagneren en plekken w a a r wi j g e w o o n z e g g e n : daa r moet 

het w e g g a a n . Dan kan al leen als wi j als prov inc ie in samenspraak met het Rijk een f inancieel p lan maken 

w a a r b i j w e boerenbedr i j ven stimuleren om zich om te b o u w e n tot andere bedr i jven met andere doe len . 
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Naast f inanciële steun moet er ook hulp georgan iseerd w o r d e n op het maatschappel i jk v lak. Het is 

namel i jk niet niks om een bedri j f , dat vaak al generat ies lang een fami l iebedr i j f is, om te vormen naar een 

andere bedr i j fsvoer ing of zelfs de locat ie te ver laten. Lokaal Brabant levert op dit punt geen moties in, 

omdat er tal van moties zi jn w a a r m e e wi j met onze steun vo ldoende uit de voeten kunnen. W e l zul len w e 

bi j elke toekomstige discussie deze lijn vo lgen en het za l betekenen dat er dan ook meer ui tgewerkte 

f inanciële voorstel len zul len komen. 

Lokaal Brabant heeft v a a k het gevoel g e h a d de a fge lopen twee jaar dat w i j als enige de bestuurli jke 

veerkracht o p de a g e n d a zetten en dat w i j feitelijk beha lve in een bi jpraatsessie nauwel i jks met elkaar 

praten over dit o n d e r w e r p . Dat is jammer, omdat dit een gerecht is dat veel Brabanders kri jgen 

voorgeschote ld zonder dat ze zel f mogen kiezen of mogen meepra ten. O o k bij dit recept z ien w e dat doo r 

de verantwoorde l i j ke gedeputeerde weleens d ingen w o r d e n g e z e g d w a a r v a n je zou kunnen v inden dat 

begr ip en empath ie ontbreken. Het is al z o ' n moeil i jke discussie d ie je niet met een gener iek standpunt kan 

v e r w o o r d e n , omdat het tegen zi jn van bestuurli jke vern ieuwing een te gemakkel i jk an twoord is. Er zi jn 

helaas gemeenten d ie doo r de transities en andere taakverr i jk ingen niet g o e d aan hun taken kunnen 

vo l doen . Die gemeenten moeten de samenwerk ing of een fusie met anderen zoeken . M a a r het lijkt we l of 

het prov inc iaa l bestuur niet erkent dat de gemeentel i jke bestuurslaag ook een gekozen laag is en zelf 

veran twoorde l i j k is voor het reilen en zei len van de e igen gemeente. Lokaal Brabant vindt dat G S te vaak 

o p de stoel van de gemeente wi l len zi t ten. Ik denk dat a lgemeen bekend is dat Lokaal Brabant GS liever 

als adviseurs en consultants z ien om gezamenl i jk te komen tot een smakeli jk gerecht voor al le bet rokkenen. 

De gehele discussie rondom de standpunten van burgemeester Jorritsma zi jn wa t ons betreft pr ima 

tegengesproken doo r de commissaris, maar het levert voor ons nu we l de v raag o p : is er door de 

burgemeester van Eindhoven nu niet een denkproces ingezet w a a r b i j er een streven ligt om van Eindhoven 

en de oml iggende gemeentes uiteindeli jk een stadsprovincie te maken? Wi l l en wi j dat w e l , want ook in en 

om rondom Breda hoor je dat soort verha len. W a n t betekent het dan niet dat w i j van de provinc ie Brabant 

een ove rbod ige bestuurslaag aan het maken zi jn? Wi l l en w e dat en was dat nou de verborgen opdrach t 

van het vergroten van de bestuurl i jke veerkracht? 

Lokaal Brabant is eigenl i jk best verbaasd over hoe de discussie rondom Nuenen en Son en Breugel loopt . 

W e hebben daa r Statenvragen over gesteld en w e wachten rustig op die an twoo rden . Hier zouden w e de 

gedeputeerde wi l len v ragen w a a r o m er zoveel wan t rouwen is tegen b i j voorbee ld de aa rd i ge raads leden 

van Nuenen , die z o stinkend hun best d o e n . Het lijkt we l of die geen g o e d kunnen doen bij gedeputeerde 

Spier ings. 

In de twee jaar dat ik Statenlid mag z i jn , heb ik een stortvloed aan mails en telefoontjes gehad van mensen 

d ie een verhaa l hebben over dat z i j z ich niet g o e d behande ld voelen doo r Rijk, prov inc ie, gemeente en 

waterschap. Ik v ind dat mijn parti j open moet staan voor dit soort verhalen en dat je z o veel mogel i jk moet 

p roberen om met die mensen in gesprek te komen. En dat is verschrikkeli jk moei l i jk , omdat in haast a l le 

geval len ik al leen maar dit soort prob lemen kan doo rgeven en kan hopen dat het dan g o e d word t 

opgepak t . M a a r er zi jn ook onderwerpen die je niet kunt doo rgeven . Dit soort verhalen hoor ik a l lemaal 

aan en zeker in het begin g ing ik alt i jd in op een verzoek om een gesprek. Het prob leem is dat een 

Statenlid een vo lksver tegenwoord iger is en geen ombudsman. W a a r ik kan probeer ik zaken uit te leggen 

of te helpen om in contact te komen met de juiste persoon binnen al le lagen , maar vaak kan ik al leen maar 

l i jdzaam toezien en kan ik a l leen een luisterend oor b ieden . Het gaa t b i j voorbee ld om een boer die 

tegengewerk t word t bij zi jn omschakel ing naar een bio logisch bedri j f , omdat hij in het ver leden het niet 

eens was met een plaatsel i jk raadsl id bij een g rondverde l i ng ; het gaa t om een burger d ie in opstand komt 

omdat de grenzen van een EHS w o r d e n ve rande rd , zoda t toch w o n i n g b o u w kan p laatsv inden; het gaa t 

om een restauranthouder d ie eerst doo r een gemeente ve rwe l komd word t , maar later blijkt dat de 

gemeente verkeerde gegevens heeft ge leverd , w a a r d o o r hij zi jn bedr i j fsvoer ing niet kan d o e n ; het gaa t om 

een bewone r van een mooi perceel die in de verdrukk ing komt omdat zonder inspraak de gemeente een 

andere invul l ing geeft aan het oml iggende g e b i e d . De rode d raad in deze verhalen is dat de pol i t iek 

verantwoorde l i j ken niet alt i jd consistent z i jn en niet thuis geven als het moeil i jk word t . Dat hoeft niet te 

du iden o p strafrechteli jk fout g e d r a g , maar het geeft we l een bee ld voor de burger dat w i j in de pol i t iek o p 

zi jn zachtst g e z e g d prutsers z i jn . Volgens mij lossen w e dit niet op doo r een leuk plat form over integriteit te 

houden , maar moet er iets gebeuren w a a r d o o r mensen met deze belevenissen hun verhaal kwijt kunnen en 
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ik denk niet dat ik dit verhaal in een g o e d e motie kan v e r w o o r d e n . Ik zou g r a a g in de komende per iode 

met de Staten in gesprek g a a n om te kijken hoe w e deze vraagstukken het best kunnen benoemen en 

kunnen aanv l iegen , wan t ik merk aan al le kanten dat ook deze mensen steeds minder ver t rouwen hebben 

in de overhe id . Hoe kunnen w e een beg in maken om dat ver t rouwen te herstellen? 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Roijackers. 

M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): Mi jnheer He i jman. U slaat de spijker o p zi jn kop. U vertelt net over uw 

vo lksver tegenwoord igende rol en hoeveel gesprekken u heeft. En dat zul len velen van ons herkennen, 

w a a r b i j je als vo lksver tegenwoord iger een wa t machteloos gevoel hebt. Je kunt soms z e g g e n dat het in de 

p rocedure zit of je hoort we lw i l l end a a n . M a a r je wilt eigenl i jk de kloof wa t meer ove rb ruggen . Kunnen wi j 

de komende per iode kijken w ie van onze 5 5 dat herkennen en met e lkaar komen tot manieren om die brug 

te slaan? 

De v o o r z i t t e r : He i jman. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Dat is precies mijn voorstel om dat te g a a n d o e n . Ik denk dat a l leen 

wi j met ons 5 5 ' e n en ook met hulp van de gedepu teerde ervoor kunnen zo rgen dat dit soort mensen bi j 

ons terechtkan. En dat w e met die mensen ook kunnen kijken of de provinc ie daa rvoo r het aanspreekpunt 

is. O f dat w e in al die andere bestuurslagen die w e in Brabant hebben iets kunnen vinden om die mensen 

echt te he lpen. W a n t het is vaak dat d ie mensen maar een heel klein begr ip je wi l len horen en dat ze weer 

het gevoe l hebben weer verder te kunnen. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Roijackers. 

M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): Er is een we rkg roep opkomstbevorder ing voor de Provincale 

Statenverkiezingen geformeerd uit onze Staten. Bent u het met mij eens dat d ie niet de enige brug kan z i jn , 

maar dat het i nde rdaad moet g a a n over het helpen van mensen gedurende die hele vier jaar hierin? 

De v o o r z i t t e r : He i jman. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Opkomstbevorder ing gaa t voornamel i jk om naar de verk iez ingen toe 

te komen en uw stem uit te b rengen . En dit gaat veel meer om andere d ingen, doet het bestuur in Brabant 

de g o e d e d ingen en kunnen w e daa r terecht met onze verha len. Als u dat bedoel t , ben ik het met u eens. 

De v o o r z i t t e r : M i jnheer He i jman. U gaa t a f ronden . 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Hier kunnen w e een beg in maken om dat ver t rouwen te herstellen. 

Dat kunnen w e al leen met z i jn al len d o e n . 

Het laatste punt za l u niet ve rbazen , mijnheer de voorzi t ter. M e d e doo r al ler lei v ragen d ie wi j hebben 

gesteld over het Jaar van de gastronomie en de an twoorden die w e hebben g e h a d , zi jn w e niet echt 

tevreden gesteld. W i j d ienen d a a r o m ook een amendement in om geen extra mil joen euro aan dat project 

toe te kennen. Dat gerecht wi l len wi j van de kaart ha len. Al leen al de gedachte aan de ingrediënten geeft 

Lokaal Brabant een nare smaak in de mond . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voorzi t ter. Ik bedoe l dit niet als p roceduregeneuze l . Ik z a g uw amendement en 

een amendement behoor t iets te besluiten. U w amendement besluit niets. U d raag t G S iets o p bij 

amendement . En volgens mij is dat een lastige constructie. En ik wi l voorkomen dat w e daa r straks moeil i jk 

over g a a n d o e n , dus g r a a g nu daa r duidel i jkheid over. 
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De v o o r z i t t e r : Ja. W e zul len de even griff ier v ragen g o e d naar de tekst van het amendement te ki jken. 

De heer Hei jman tot slot. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Dan wacht ik in spanning af wa t de griff ier ons voor legt . 

Voorzi t ter. U heeft van mij een aanta l opmerk ingen g e h a d over het menu en al le facetten daarb i j g e h o o r d , 

w a a r b i j Lokaal Brabant vraagtekens heeft over de kwali teit en de houdbaa rhe id . W e ver t rouwen e rop dat 

de Staten van Noord-Brabant vo ldoende in staat zi jn te keuren en te koken. Lokaal Brabant ziet dan o o k 

uit naar het menu van de begro t ing in het na jaar . En w e g a a n vrol i jk voort . Dank u w e l . 

Amendement A 2 'Brabant Europese Regio Gast ronomie 2 0 1 8 ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend de 

Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

Brabant heeft in een verzonnen wedstr i jd de prijs g e w o n n e n om in 2 0 1 8 de gastronomische regio te 

mogen zi jn van Europa; 

ove rwegende dat 

- GS bovenop 3 7 5 . 0 0 0 euro nog een mil joen euro extra ( 1 . 0 0 0 . 0 0 0 ) wi l uit trekken; 

constaterende dat : 

- GS niet aange toond hebben dat deze prijs echt een prijs is; 

- er geen reden is om o p kosten van de Brabander een feestje te gaan vieren zonder dat er een goed 

geformuleerd doe l is; 

d ragen Gedepu tee rde Staten o p : 

- geen toekenning van 1 mil joen euro extra op te nemen; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l 

CDA: M a r i a n n e van der Sloot 

50PLUS: W i m van Overve ld 

Chr is tenUnie /SGP: Hermen Vreugdenhi l 

PVV: Joyce K a r d o l " 

Amendement A 2 a 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 ; 

behande lend Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 : Vo lop Beweg ing in Brabant ; 

besluiten dat de tekstpassage ' 6 b . European Region of Gast ronomie ' vervalt. 

Toel icht ing 

Brabant heeft in een verzonnen wedstr i jd de prijs gewonnen om in 2 0 1 8 de gastronomische regio te 

mogen zi jn van Europa. Het co l lege van GS voorstelt om bovenop de 3 7 5 . 0 0 0 euro nog eens 1 . 0 0 0 . 0 0 0 

euro extra uit te trekken. G S hebben echter niet aange toond dat deze prijs echt een prijs is. Er is geen 

reden om o p kosten van de Brabander een feestje te g a a n vieren zonder dat er een goed geformuleerd 

doe l is. 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l 

CDA: M a r i a n n e van der Sloot 

50PLUS: W i m van Overve ld 

Chr is tenUnie /SGP: Hermen Vreugdenhi l 

PVV: Joyce K a r d o l " 

M o t i e M 5 2 'Betrek de burger bi j de voorbere id ing van de Perspectiefnota' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- de provincie als bestuurslaag ver w e g staat bi j de Brabantse samenlev ing; 
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constaterende dat : 

- bij diverse gemeenten voor de Perspectiefnota inspraak is gerege ld w a a r burgers direct hun ideeën 

kunnen neer leggen z o d a t de raad in staat is om deze in moties e n / o f amendementen te v e r w o o r d e n ; 

- h ierdoor n ieuwe discussie ontstaat w a a r b i j de burger indirect direct inv loed kri jgt; 

d ragen Gedepu tee rde Staten o p : 

- inspraak te organiseren voor de eerstvolgende Perspectiefnota ( 2 0 1 8 ) w a a r b i j de burgers direct en 

kleinschal ig hun ideeën aan de Provinciale Staten voor kunnen leggen ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

CDA: M a r i a n n e van der Sloot 

50PLUS: W i m van O v e r v e l d " 

M o t i e M 5 3 'Europese Instell ingen naar Brabant ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen o p 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- het Veren igd Koninkri jk gaa t de Europese Unie ver la ten; Europese instell ingen met de daarb i j 

behorende werkge legenhe id moet dus daa r verdwi jnen en verplaatst w o r d e n naar het vaste land; 

constaterende dat : 

- het demissionaire kabinet te snel Amsterdam inbrengt als kand idaa t en niet kijkt naar de meest logische 

plek in N e d e r l a n d ; Brainport is daar de ideale plek omdat daa r de meeste kennis en ervar ing zit om 

een dergel i jke instelling g o e d te bemensen; 

d ragen Gedepu tee rde Staten o p : 

dit bij het kabinet kenbaar te maken dat Brainport (Eindhoven) een veel betere plek is om een instell ing te 

plaatsen en te v ragen voor steun voor kandidaatste l l ing; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

CDA: M a r i a n n e van der S loot" 

Mo t i e M 5 4 'Vergroten van bestuurli jke veerkracht mag niet leiden tot n ieuwe bestuurslagen' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectief nota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- het uitvoeren van Bestuurlijke Veerkracht niet bedoe ld is om grote kerngemeente te creëren; 

- bij een grote kerngemeente behoef te za l ontstaan om de rol van de wi jk en dorpsraden te verpol i t iseren 

en bestuurstaken te geven w a a r d o o r een extra bestuurslaag ontstaat en w e feiteli jk terug bi j af z i jn 

w a a r b i j het beestje al leen een andere naam heeft gek regen ; 

constaterende dat : 

- dat een extra bestuurslaag onwensel i jk is; 

spreken uit dat 

- het vergroten van bestuurl i jke veerkracht niet mag leiden tot n ieuwe bestuurslagen zoals een 

stadsprovincie en reg iona le raden ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Lokaal Brabant: Jan Hei jman 

Partij voor de Dieren: M a r c o van der W e l 

CDA: M a r i a n n e van der S loot" 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de heer Hei jman voor zi jn b i j d rage . Ik constateer dat w e aan het e inde zi jn van 

de eerste termijn van de z i jde van de Staten. Het co l lege za l even tijd nod ig hebben om de b e a n t w o o r d i n g 

in eerste termijn van de z i jde van het co l lege voor te bere iden. Daar is in de lunchpauze al aan gewerk t , 

dus ik denk dat w e in beginsel z o u d e n toekunnen met een schorsing tot ongeveer 1 5 . 2 0 uur. En er is voor 
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u ge legenhe id om een kop koff ie te dr inken in de Statenlounge, heb ik beg repen . Die staan daar k laar. 

O m 1 5 . 2 0 uur wo rd t de ve rgader ing he ropend . Ik schors de ve rgader ing . 

Schorsing. 

De v o o r z i t t e r : Dames en heren. Ik heropen de ve rgader ing . A a n de o rde is de reactie in eerste termijn 

van de z i jde van het co l lege. Het w o o r d za l allereerst w o r d e n gevoerd doo r gedeputeerde Pauli. W i j 

zul len er u i teraard voor z o r g e n , en houdt u dat zel f o o k een beet je b i j , dat intussen de dik 5 0 moties en 2 

amendementen van een expl iciet commentaar doo r de gedeputeerden zul len w o r d e n voorz ien . 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Voorzi t ter, dank u w e l . A a n mij de eer om namens het co l lege te openen . O p 

de eerste plaats wi l ik u dank z e g g e n voor uw b i jd ragen op het geb ied van de economie , met de 

bevest iging - maar dat is, nogmaals , het systeem dat w e samen g r a a g met het bedri j fsleven en de 

kennisinstell ingen u i tdragen - dat het g o e d gaa t met de Brabantse economie , dat w e echt kop loper zi jn in 

N e d e r l a n d . M a a r het is verre van het moment om op onze lauweren te g a a n rusten. O p dit moment 

moeten w e juist doo rpakken . Als co l lege z ien w e hele mooie kansen om ons te g a a n verb inden met 

maatschappel i jke o p g a v e n . Daarover wi l ik het in mijn verhaal in be langr i jke mate hebben . 

Laat ik eens beg innen met de opmerk ingen langs te lopen die gemaakt zi jn door de diverse sprekers. 

De heer Van Gruij thui jsen had het over de Na t i ona le Act ie A g e n d a , een pracht ig document dat w e in 

g o e d e samenwerk ing met Brainport en het ministerie van Economische Zaken twee weken terug in Den 

H a a g gepresenteerd hebben . I nde rdaad , mijnheer Van Grui j thui jsen: het is geen ca fe ta r iamode l . Ik kan u 

vertel len dat w e reeds samen met de heer Jorritsma het plan gepresenteerd hebben in BrabantStad, en 

daa r ook de bevest ig ing hebben gekregen dat hier juist enorme kansen zi t ten, en ook een grote 

bet rokkenheid , o p het moment dat die Act ie A g e n d a verbonden gaat w o r d e n met de andere delen in 

Brabant. Dat gebeurt e igenl i jk al op een groot aanta l dossiers en za l de komende tijd a l leen maar 

geïntensiveerd w o r d e n . 

U hebt een motie ingebracht , onder nummer 1, o p het geb ied van de toekomst ige talenten in Brabant, een 

be langr i jk element in ons coa l i t ieakkoord , w a a r a a n ook al heel veel gebeur t . O p dit moment vindt met 

Technopol is een onderzoek plaats naar de hele kennis- en onderzoekssector in Brabant, wa t w e daar 

kunnen doen om jongeren te behouden , maar voora l ook om er heel veel talenten uit het bui tenland bij te 

betrekken. In uw dig i ta le b o x kunt u binnen nu en, p a k w e g , dr ie weken een pracht ig 

invester ingsprogramma rond internat ional iser ing en b rand ing verwachten , dat ook zal g a a n over talent. 

Het eerste hoofdstuk van de Na t iona le A g e n d a van Brainport opent ook met talent. Terecht hebt u 

opgemerk t dat het een integrale o p g a v e is, die breder gaa t dan economie , arbeidsmarkt , huisvesting, 

mobil i teit en cultuur. Zo z ien GS het ook . W i j zul len d ie motie met open armen a a n v a a r d e n , hebben er dus 

geen b e z w a a r tegen, en zul len ervoor zo rgen dat de integraliteit g o e d tot ui tdrukking word t gebracht . 

M e v r o u w Van der Sloot van het C D A had het over de moei l i jke match tussen v raag en a a n b o d in de 

logistiek ... 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ja, voorzi t ter, ik had een v r a a g . Verstaat u onder internat ionale talenten ook 

talenten uit de kunst? Het kunnen tenslotte ook kunstenaars z i jn , of om wa t voor soort talenten gaa t het 

dan? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . De v r a a g is duidel i jk . 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Het gaat voora l om talenten w a a r het bedri j fs leven dr ingend behoef te aan 

heeft. In dit land en in deze provincie hebben w e al 112 national i tei ten o p het geb ied van 

bè tawetenschappen. Daar zitten tekorten van du izenden in de komende jaren. Als w e er niet voor zo rgen 

dat w e hier weer g o e d opge le ide metaalbewerkers hebben , draaiers, vorkheftruckchauffeurs en dat soort 

zaken meer, komen er ook enorme tekorten. Het gaat dus eerst om krachten die voor de economie nod ig 
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z i jn . Als het gaa t om talenten o p ander g e b i e d , adviseer ik u eens te g a a n kijken bij de Dutch Design 

A c a d e m y , die in Eindhoven zit ; daar komt u al 3 4 verschi l lende nationali teiten tegen. Dus daar in zi jn w e al 

heel g o e d ve r t egenwoo rd igd . 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ja, die z i jn we l ve r t egenwoord igd , maar ik kan me voorstel len dat je als 

Brabant ook een innovat ieve danser een beurs zou kunnen geven , z o d a t hij hier g o e d kan per formen. Ik 

v ind dat u het te veel verengt tot het bedr i j fs leven. Als w e echt mensen een kans wi l len geven , 

internat ionaal talent hier naar toe wi l len trekken, zou ik wi l len voorstel len dat over het hele terrein te d o e n . 

De v o o r z i t t e r : Het punt is duidel i jk . De gedepu teerde . 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Ik stel voor dat dansje even op te houden totdat u gesproken hebt met mijn 

co l lega Swinkels, die er ongetwi j fe ld meer over kan vertel len. Juist in de culturele sector is de internat ionale 

samenwerk ing met talenten groot . W a t zou b i j voorbee ld het Circusfestival in Brabant z i jn geweest zonder 

internat ionale samenwerk ing binnen Europa, en zelfs over de oceaan heen? 

Voorzi t ter. Ik ga even naar de b i j d rage van mevrouw Van der Sloot, met name over de moei l i jke match die 

er o p dit moment is tussen v raag en a a n b o d . Ze noemde daarb i j zelfs een specif iek bedri j f : Bo l .com. Dat is 

i nde rdaad een o p g a v e en ook een prob leem aan het w o r d e n , w a a r w e over igens zeer z w a a r op inzetten. 

Het p rob leem is ook een beet je dat je in sommige sectoren ziet dat heel veel mensen daa r gelukkig al een 

vaste baan kri jgen - kijk in de maakindustr ie: z o ' n 8 0 X tot 9 0 X - , maar dat er in de logistieke sector nog 

heel veel banen zi jn met nulurencontracten en par t t imeverbanden. W i j denken niet dat de oplossing is om 

nu eens t i jdel i jke huisvesting naast een bedri j f neer te zetten om nóg meer t i jdel i jke krachten naar Brabant 

te ha len, maar w e zul len we l iets moeten doen aan het p rob leem, en ik wi l g r a a g de d i a l o o g a a n g a a n met 

de direct ie, samen ook met de wethouder in W a a l w i j k die hierbi j zeer actief betrokken is. W i j hebben al 

pracht ige voorbee lden in de logistieke sector, b i j voorbee ld in Zuidoost-Brabant, w a a r w e tweehonderd 

mensen met toege le id ing uit de kaar tenbakken naar we rk in de logistiek hebben bet rokken. In Roosendaal 

z i jn w e zelfs bez ig met p lannen voor mensen die meer dan vijf, zes jaar in de bi jstand zaten en nu aan het 

her integreren z i jn , samen met het bedr i j fs leven, juist in de logistieke sector. Daar ge loven wi j meer in: 

p roberen meer mensen toe te leiden naar vaste banen . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Dank u w e l , gedeputeerde , voor uw a n t w o o r d . Ik denk ook dat de 

logistiek een groot p rob leem is. Als u in gesprek gaat met de direct ie, verzoek ik u het p rob leem ook 

breder te bez ien . Bol .com is een voo rbee ld , maar er z i jn meer logistieke dienstverleners d ie h iermee zi t ten, 

of zul len komen te zi t ten, als ze in Brabant komen. O n z e v raag is wanneer u dat gesprek zult hebben , of 

dat althans o p korte termijn aan ons kunt melden, en o o k aan ons terug te koppe len wat er u i tgekomen is, 

zoda t w e het eventueel kunnen versnel len, wan t w i j z ien hier echt een groot prob leem voor Brabant 

opkomen . 

De v o o r z i t t e r : Dat is helder. De gedeputeerde . 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Het an twoo rd is ' j a ' , maar als u daaru i t zou af le iden dat w e tot nu toe niets 

hebben g e d a a n , klopt uw conclusie niet, wan t nogmaals : w e hebben de Logistieke A g e n d a van Brabant 

waa r i n ik permanent , meerdere keren per jaar , juist over deze prob lemat iek praat met al le logistieke 

ondernemingen in Brabant. Het bedr i j f dat u noemde is een hele grote, een kop loper , en daar za l het 

p rob leem nog iets urgenter z i jn . Ik denk dat het ook de kunst is om aan de hand van pracht ige 

voorbee ldp ro jec ten , die elders in Brabant onge loof l i j k goed werken en w a a r w e mensen ook aan vaste 

banen he lpen, met dit bedr i j f in discussie te g a a n , want daar zitten de echte oplossingen in. 
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De v o o r z i t t e r : Het punt is helder. M e v r o u w Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : U hoort mij ook niet z e g g e n dat er niets wo rd t g e d a a n . U hoort mij we l 

z e g g e n dat er een groot prob leem is en dat het eventueel ook voor n ieuwe bedr i jven d ie z ich wi l len 

vestigen een groot p rob leem kan z i jn . Als u het o p d ie manier wi l t aanpakken en aan ons wil t 

te rugkoppe len , heel g r a a g . 

De v o o r z i t t e r : G o e d , het punt is helder. A l tunda l . 

De heer A l t u n d a l (SP): Even aan mevrouw Van der Sloot: ik h o o p dat het C D A het met ons eens is dat , 

als het om werkge legenhe id gaat , ook de werkomstand igheden be langr i jk z i jn . Als een bedr i j f a l leen maar 

's nachts mensen wi l hebben , kan het niet de bedoe l ing zi jn dat w e werknemers, of uitkeringsgenieters, 

al leen 's nachts laten we rken . Ik wi l g r a a g van mevrouw Van der Sloot horen hoe het C D A daarover 

denkt. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : W a t ik hoor en z ie bij de verschi l lende logistieke dienstverleners, is dat 

hun prob lemen z o groot zi jn - ze hebben honde rden , du izenden vacatures - dat het echt niet gaa t om de 

uren w a a r u het over hebt. Ik denk dat w e daa r g e w o o n een oplossing voor moeten zoeken , z o breed 

mogel i jk en o o k z o vast mogel i jk wa t mij betreft. 

De v o o r z i t t e r : A l tunda l . 

De heer A l t u n d a l (SP): Ik ben het ermee eens dat w e serieus naar dat p rob leem moeten ki jken, maar we l 

met de opdrach t aan het co l lege om met de part i j w a a r m e e het in over leg gaa t e rop toe te z ien dat de 

arbe idsomstand igheden z o d a n i g zi jn dat er niet te veel in nachturen en dergel i jke word t gewerk t . 

De v o o r z i t t e r : G o e d . Het punt is helder. De gedeputeerde vervolgt zi jn b e t o o g . 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Ik ga naar de heer Hei jmans, die de v raag heeft gesteld of iedereen profiteert 

van de aant rekkende economie . Helaas moet ik d a a r o p an twoorden - en dat an twoo rd za l hij wel hebben 

verwacht - dat dat helaas nog niet het geval is. Me t name aan de onderkant van de arbeidsmarkt z ien w e 

dat er nog heel veel vacatures z i j n ; daar is geen match tussen v raag en a a n b o d . Het betekent dat het in 

ieder geval voor de resterende per iode een heel be langr i jke doelstel l ing moet z i jn om met name voor de 

jonge mensen die een op le id ing vo lgen op mbo-1Zmbo-2Zvmbo niveau, de kans op werk aanzienl i jk te 

vergro ten. Dat is punt 1 . Punt 2 : w e zul len er ook op moeten toezien dat d ie op le id ingen overeenkomen 

met de behoef ten van het bedri j fs leven en n a g a a n hoe w e daa rvoo r specif ieke instrumenten kunnen 

inzetten. Over igens zi jn de werkgevers dat met ons eens. Wel l ich t zult u het bericht hebben ge lezen van 

een uur ge leden , dat de FNV Me taa l een contract heeft gesloten met de werkgevers dat erin voorz iet dat 

nog dit jaar en het vo lgend jaar tweedu izend jongeren aan een vaste b a a n w o r d e n geho lpen in de 

metaalsector. U moet inschatten dat ongeveer 4 0 X daa rvan in Brabant za l landen. Er komt een vmbo-

aanva lsp lan . Daarvoor is de provinc ie we l i swaar niet verantwoorde l i j k , maar w e zul len we l met de 

instell ingen aan de slag g a a n om te kijken wat w e kunnen d o e n . Daarb i j za l - dat ben ik met u eens - het 

accent moeten l iggen o p meer vaste banen . Ongeach t of je pol i t iek van de ene stroming bent, of van de 

andere : als je jonge mensen met kwetsbare op le id ingen en lagere inkomens geen perspectief kunt geven 

op een b a a n , stimuleer je de polar isat ie. Derhalve kunnen wi j instemmen met uw motie 16b , met die 

restrictie dat ons hele arbe idsmarktbe le id e rop gebaseerd is dat w e vier arbe idsreg io 's hebben waa r i n 

werkgevers , werknemers en de reg iona le overheden met e lkaar praten. Dat moet het instrument zi jn voor 

de ui tvoer ing. Ik za l het h o o g noteren voor de eerstvolgende bi jeenkomst van PACT Brabant, om het z o 

snel mogel i jk gerege ld te hebben . 
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Het p le idoo i van de heer Van Hattem richtte z ich w e d e r o m o p Brussel, zoa ls hij ook al een beet je had 

a a n g e k o n d i g d in het Platform Internat ional isering. Excuus over igens dat u d ie gegevens waarschi jn l i jk pas 

v a n d a a g in uw dig i ta le bakjes hebt g e h a d . Me t uw opvat t ing over IPO ben ik het niet helemaal eens. IPO 

heeft een smalle, doch betekenisvol le a g e n d a , zoa ls dat heet. Het zorg t er voora l voor dat w e een 

instrument hebben om eendu id ig te kunnen lobbyen en af te stemmen met de V N G en met de 

wate rschappen die w e in N e d e r l a n d hebben , maar ook ten aanz ien van een aanta l onde rwerpen in de 

contacten met Den H a a g w a a r v o o r w e echt de krachten moeten bunde len . Slechts een onderdee l 

d a a r v a n , maar geen onbe langr i j k onderdee l , is da tgene wat w e doen in Brussel. Ik meen dat het co l lege u 

pracht ig geïnformeerd heeft over wa t dat opge leverd heeft. In een were ldeconomie waa r i n Europa een 

enorme verdr ingingsmarkt aan het w o r d e n is en in Amer ika en Az ië mi l jarden aan intel l igente 

e igendommen opgekoch t w o r d e n , kunnen w e al leen maar in regio 's in Europa samenwerken, ongeacht of 

je voor of tegen Europa bent, en dat blijft dit co l lege dan ook met vol le vaart d o e n . U w motie over IPO 

(nummer 24 ) zul len wi j derhalve niet steunen en derha lve word t d ie on t raden. 

De heer H a g e m a n heeft een w a r m p le idoo i gehouden voor de potentiële gamechangers , de 'n ieuwe 

mater ia len ' zoals dat heet. Ik ben dat van harte met hem eens. Daar zit echt de toekomst van Brabant 

w a a r het gaa t om b io-basedproducten, om Photonica, om de verb ind ing met verduurzaming en dat soort 

zaken meer. W a a r hij v raagt om te komen tot één netwerk, vindt het co l lege dat een wa t minder g o e d e 

oplossing. W i j hebben ons innovat iewerk echt goed georgan iseerd en w e z ien ook in de Europese 

p rog ramma 's dat d ie voora l sectoraal , en tussen twee sectoren, georgan iseerd z i jn . Het heeft geen zin om 

daa rvan één groot netwerk met al ler lei onde rwerpen voor heel Brabant te maken. Zi jn opmerk ing dat het 

b l i j kbaar bij heel veel jonge ondernemers, maar o o k bestaande ondernemers, niet bekend is wa t voor 

soort netwerken Brabant heeft, en hoe ze daarb i j aangesloten kunnen w o r d e n , neem ik heel serieus o p ; 

daa rmee zul len w e voor tvarend aan de slag g a a n . W i j ont raden de motie (nummer 17) , maar begr i jpen 

we l de intentie om dit voor jonge ondernemers en andere ondernemers die vern ieuwen, duidel i jk te maken. 

De v o o r z i t t e r : H a g e m a n interruptie. 

De heer H a g e m a n (D66 ) : Ik snap wa t u zegt en het komt ook niet heel onverwacht . Ik ben we l ben ieuwd 

hoé u een aanta l zaken gaa t aanpakken . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Ik denk dat het g e w o o n een kwestie is van heel goed ontsluiten van de 

bestaande instrumenten d ie w e hebben . Dit is echt - en dat z e g ik niet omdat hier een trots co l lege zit -¬

de enige regio in Nede r l and waa r i n w e een sluitende f inancieringsketen hebben , vanaf jonge , startende 

bedri j f jes met een pril idee tot en met g roe ibedr i j ven. Dit is de enige regio waa r i n w e onze Europese 

fondsen helemaal inzetten op de maatschappel i jke o p g a v e en waa r i n je grote consort ia ziet ontstaan. Dit 

is de enige reg io met proeftu inen w a a r i n w e met bedr i jven heel veel samenwerken om dat te g a a n d o e n . 

De kunst is voora l om het g o e d te communiceren, hoewe l dat in de prakt i jk over igens ook wel meevalt , 

wan t bij b io based economy zi jn al 4 0 0 bedri j f jes betrokken en rond Photonics - w a a r ik zelf vor ige week 

nog mocht spreken - al 180 bedr i j f jes. Het gebeurt dus al heel vee l , maar je komt alti jd nog bedr i jven 

tegen die het niet we ten , wa t natuurl i jk ook een beet je te maken heeft met het feit dat de functie van de 

Kamer van Koophande l een beetje ve rdwenen is. W e zul len in over leg met onze communicat iespecial isten 

g a a n bez ien hoe w e dat nog helderder en beter kunnen communiceren. 

De v o o r z i t t e r : De gedeputeerde vervolgt nu zi jn b e t o o g . 

De heer P a u l i (GS, VVD) : De heer Hageman nam al een voorschot je o p de bestuursopdracht 

d ig i ta l iser ing. Als por tefeui l lehouder ben ik er natuurl i jk bli j mee dat hij zegt dat daa rvoo r de ge ldmidde len 

van het b reedband fonds mogen w o r d e n gebruikt , maar ik weet dat mijn co l lega alt i jd zegt ' ge ld volgt 

be le i d ' en d a a r o m stel ik voor eerst te gaan werken aan de bestuursopdracht d ig i ta l iser ing. Ik reageer nu 

ook alvast o p de heer Smeulders: ja , w e zul len daarb i j ook aanhaken met het arbe idsmarktbe le id en ja , 
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w e zul len ook nagaan wa t dat betekent voor het bele id in de complete breedte en voor de be roepen , 

maar w e zul len eerst d ie notitie u i tbrengen, en die volgt nog dit jaar . Het is een heel be langr i jk onde rwe rp , 

ook nat ionaal gez ien . O o k de Na t iona le We tenschapsagenda die is ingebracht bij de 

coa l i t ieonderhande l ingen gaa t hierover. W e zul len dan tevens de evaluat ie van het b reedband fonds 

meenemen en aan de hand van een paa r scenario 's voorstel len wa t u met het ge ld dat in dat fonds zit, zou 

kunnen doen om het op een andere manier aan te w e n d e n . 

De v o o r z i t t e r : Mi jnheer Pauli. U heeft nog tweeënha lve minuut. 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Dat komt g o e d uit, voorzi t ter, want d ie heb ik nog precies nod ig . 

M e v r o u w Brunklaus heeft verzocht de circulaire economie hoger o p de a g e n d a te p laatsen. Hij stáát al 

h o o g o p de a g e n d a , mevrouw Brunklaus: met stip o p nummer 1 . W e maken er al leen geen apar te a g e n d a 

van , omdat wi j v inden - en dat zou haar toch moeten aanspreken - dat het juist de cultuur in dit huis moet 

z i jn dat circulair denken in iedere beleidssector max imaa l geïntegreerd is. M a a r het staat hoog o p de 

a g e n d a . Ik heb er gisteren nog over gesproken met al le provincies in N e d e r l a n d , om tot moo ie , 

samenvat tende en complementa i re strategieën te komen. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Ui j lenhoet. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Eerder w e r d doo r de heer Steenbakkers, sprekend over de circulaire economie , 

al g e v r a a g d een paar punten, per thema, te noemen, om eens z ich tbaar te maken wa t w e g a a n 

real iseren. Kunt u nu eens aangeven wa t uw ambit ie de komende twee jaar is o p het punt van circulaire 

economie? 

De v o o r z i t t e r : De v r a a g is duidel i jk . De gedeputeerde . 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Even heel snel nog een paar punten meer. Zo zi jn wi j o p het geb ied van 

aerospace bez ig om n ieuwe composieten te ontwikkelen die niet komen uit delfstoffen, die o p r a k e n , maar 

uit de natuur, d ie licht in gewicht z i jn en straks in de carrosserieën van vl iegtuigen kunnen w o r d e n gebruikt . 

Ze maken d ie vl iegtuigen niet a l leen lichter en duurzamer , maar leiden ook tot minder brandstofgebru ik . 

Dat is één. Zo kunt u ook denken aan de v e r w a a r d i n g van suiker. W e zi jn bez ig met photon ica , Smart 

Photonics, wa t gaa t le iden tot een n ieuwe generat ie chips, d ie het verbruik o p de were ldenerg iemark t met 

z o ' n 5 0 X reduceren. Als GroenLinkser zult u ongetwi j fe ld weten dat inmiddels z o ' n honderd kerncentrales 

in de were ld actief zi jn o p het geb ied van da tacommunica t ie . Als u daa rvan de helft kunt reduceren met 

n ieuwe technieken o p basis van licht, in plaats van o p basis van elektriciteit, weet u wa t de bespar ing is. 

W i j g a a n de circulaire economie verb inden aan het hergebru ik van de mater ia len, aan het beter 

afstemmen o p de regio en de g ronden , ook met de n ieuwe Omgev ingswet , tevens w a a r d e creëren en 

voora l het energieverbru ik drastisch reduceren. N o u , dat moet u toch als muziek in de oren kl inken. 

De v o o r z i t t e r : De heer Ui j lenhoet. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Dat klinkt zeker als muziek in de oren . Als ik u goed beluister, richt u z ich in de 

circulaire economie op n ieuwe producten en n ieuwe product toepass ingen. In de Perspectiefnota staat 

echter dat het uitdrukkeli jk ook gaa t om systeemaanpassingen. Ove r we lk systeem hebben w e het dan? 

Circula i re economie is een n ieuwe vorm van economie . W e l k e doe len stelt u dan? 

De v o o r z i t t e r : Mi jnheer Ui j lenhoet, uw v raag is helder. Ik wi l de gedeputeerde ui teraard de ge legenhe id 

geven om op dit soort v ragen in te g a a n , maar ik verzoek hem we l nu zovee l mogel i jk bond ighe id te 

betrachten. 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Ik denk dat het juist interessant is om het product en het proces te combineren . 

Als je aan het product meer w a a r d e weet toe te voegen , is het interessant voor de ondernemer: hij kan het 
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dan sneller doen en krijgt meer ge ldmidde len om weer in n ieuwe innovat ie te s toppen, Dat is één. Vanuit 

het circulair denken zou het natuurl i jk ideaa l z i jn , al weet ik niet of het lukt, om hop en gerst niet 8 0 0 km 

hier v a n d a a g w e g te ha len, om het vervolgens in Brabant tot bier te g a a n b r o u w e n , maar dat b i j voorbee ld 

te g a a n doen in de transitie, samen met mijn co l lega , in de agrar ische sector. A a n dat soort d ingen moet u 

denken. 

Voorzi t ter. Ik kom nog bij twee moties uit. De eerste van de heer Vreugdenhi l , waa r i n word t g e v r a a g d of 

het co l lege, w a a r het gaat om de maintenance en de scheepsbouw, gaa t aanhaken bij de 

innovat iep lannen van het Rijk. Het an twoo rd is vo lmond ig ja . Die boodschap g a a n w e o p p a k k e n . Binnen 

nu en twee weken krijgt u over igens ook een notit ie, een Sta tenmededel ing, over de maintenance, w a a r 

ook de scheepsbouw in is o p g e n o m e n . W e gaan deze motie vo l led ig ui tvoeren, dus derhalve geen 

b e z w a a r . 

Mo t i e 5 3 van de heer He i jman, 'Europese bedr i jven naar Brabant ' , oog t heel sympathiek en is ook 

gerech tvaard igd , als je weet dat w e vor ig jaar 4 3 X van al le buitenlandse acquisities in Brabant hebben 

laten landen, maar het v raagt met de benen o p de g rond ook enige nuance. Z o w e l de heer Jorritsma als 

ondergetekende zit in de Dutch Trade Å Investment Board , waa r i n w e praten over internat ionale acquisi t ie. 

Als w e het hebben over grote instel l ingen, b i j voorbee ld o p f inancieel terrein, op het geb ied van farmac ie , 

w a a r o p dit moment honderden mensen werken in Londen, die a l lemaal moeten verhuizen - hopel i jk naar 

Nede r l and - dan is in dat geval Amsterdam een betere plek, maar als het gaat om innovat ie en 

bedr i j v ighe id , dan is Brabant een betere plek. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Steenbakkers. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Eerst een feiteli jke constater ing. Volgens mij heb ik het oordee l over motie 

4 4 gemist, de motie over één ondernemersloket. 

De heer P a u l i (GS, VVD) : M i j n co l lega Van der M a a t is verantwoorde l i j k voor dienstver lening. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Is hij de n ieuwe gedeputeerde voor ondernemers geworden? 

De heer P a u l i (GS, VVD): Voor dienstver lening. Dienstverlening gaat ook over de Omgev ingswet , over 

vergunningen en dat soort d ingen. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : G o e d , en dan nu mijn interruptie. Gedepu tee rde Pauli gaa t over 

fami l iebedr i jven, iets waa rove r ik ook al eens schriftelijke v ragen heb gesteld. Er zi jn hier inmiddels een 

paar heren en dames op gesprek geweest , om te kijken hoe dat verder vorm gegeven kan w o r d e n . Kunt u 

ons eens aangeven hoe ver w e daa rmee nu zi jn? G a a t dat onde rzoek nu opstarten en g a a n w e meer 

doen aan fami l iebedr i jven, specif iek in het economisch bele id? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Voorzi t ter. Daarvan kan ik vertel len dat het gesprek heeft p laa tsgevonden, 

z o w e l met de Verenig ing van Brabantse Famil iebedri jven als met de ve r tegenwoord igde directeur van de 

Brabants-Zeeuwse werkgevers . Daarb i j z i jn w e heel snel tot de conclusie gekomen dat het we in ig zin heeft 

om onmiddel l i jk een bele id uit te voeren, omdat er al ongeloof l i j k veel gebeurt o p dit geb ied en ook heel 

veel voo rhanden is. Dat zi jn w e nu aan het inventariseren en dan gaan w e weer bi j e lkaar zit ten, om te 

z ien w a a r z ich nog lacunes voo rdoen en hoe w e d ie in goed over leg kunnen w e g w e r k e n . W e zul len het 

dan ook over de pecunia moeten hebben , want als ondernemers er baa t bi j hebben , mogen ze dat ook 

f inancieel laten b l i jken. O p d ie manier g a a n w e beki jken hoe w e dat een vervo lg kunnen geven in de vorm 

van een be le id . 

De motie van de heer Hei jman om al le Brexit-bedri jven naar Brabant te ha len, ont raden w e , maar de 

intentie is natuurl i jk a n a l o o g aan de 4 4 X d ie w e het vor ig jaar gereal iseerd hebben , al le inspanningen 
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erop te richten om zoveel mogel i jk kennisinstell ingen en -bedri jven uit het bui tenland die passen bij ons 

economisch systeem, naar Brabant te ha len. 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de gedepu teerde . De heer Van den Hout zet nu de bean twoo rd ing van het 

co l lege voort . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Dank u w e l , voorzi t ter. Ik za l i ngaan o p een aanta l v ragen die zi jn 

gesteld en op diverse moties waa rove r een oordee l van het co l lege word t verwacht . 

De VVD v roeg zich af of onze houd ing ten opz ichte van het Onde rnemend Natuurnetwerk een ' j a , mits' is, 

dan we l een 'nee, tenz i j ' . Het is een meer dan vo lmond ig ' j a , mits'. W e zi jn het project ooit begonnen 

u i tgaande van het idee dat voora l bestaande agrar iërs daar in interesse z o u d e n hebben , maar dat blijkt 

noga l ingewikke ld te l iggen. O p al lerlei manieren is de mogel i jkheid om deel te nemen in het 

O n d e r n e m e n d Natuurne twerk ui tgebreid voor veel meer soorten ondernemers, ook buiten de agrar ische 

sector. W e hebben ook extra ingezet o p het actief opsporen van ondernemers d ie daar in een rol z o u d e n 

kunnen spelen en laatsteli jk nog een aanta l hectaren als het w a r e in de aanb ied ing g e d a a n voor 

ondernemers op elk terrein, d ie z ich melden omdat ze menen in aanmerk ing te komen voor dit 

O n d e r n e m e n d Natuurnetwerk . Dus wat ons betreft absoluut ' j a , mits'. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Ja, dat bespaart misschien een tweede termi jn, voorzi t ter. Ik had ook 

naar aanta l len g e v r a a g d . Kunt u een indicat ie geven van het aanta l ondernemers, voora l uit de niet-

agrar ische sector, dus z e g maar 'verrassende' ondernemers, over w ie w e hier praten? 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Niet uit mijn hoo fd , maar dat a n t w o o r d kan ik u schriftelijk doen 

toekomen. N a de zomer evalueren w e BRUG en dan zul len w e al le actuele cijfers sowieso op een rijtje 

hebben staan. 

Door C D A en VVD zi jn v ragen gesteld over de b o d e m en het expert isecentrum. Anderhal f jaar ge leden 

hebt u van ons een expert isecentrum gekregen , z o w e r d de v raag inge lu id , en wa t moet u nou met de 

bestuursopdracht v i tale bodem? Die twee l iggen in elkaars ver lengde. Het expert isecentrum is meer een 

netwerk van mensen d ie dagel i jks actief bez ig z i jn met de b o d e m , agrar iërs zelf, loonwerkers en tuinders, 

maar ook wetenschappers o p dat v lak. Er zi jn flink wa t bi jeenkomsten geweest , w a a r o n d e r een aanta l 

zeer drukbezochte bodemcafés , en daaru i t is het oordee l gekomen dat een fors gebrek aan kennis bestaat 

over de bodem überhaupt , voora l bij de mensen d ie ermee werken . O p veel terreinen is het van be lang 

over een vitale b o d e m te beschikken, niet al leen l a n d b o u w , maar ook water - denk aan de wa te ropdrach t 

d ie w e hebben - en wi l len w e daar in van grotere betekenis z i jn , dan zul len w e moeten overstappen naar 

een wat actiever be le id : meer dan al leen gesprekken voeren en de vitale b o d e m voora l als een 

bestuursopdracht o p p a k k e n . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Panhuizen. 

De heer P a n h u i z e n (VVD): Daar kan ik het a l lemaal mee eens z i jn , maar dat is niet wa t u hebt neergezet 

in het document van maart 2 0 1 6 . Daar in stond dat u o fwe l een fysieke locat ie z o u creëren, o fwe l o p 

internet een netwerk zou creëren. Ik heb net even gezocht , maar er is niks te v inden. De pilot is begonnen 

in de Kempen. Als ik een boer ben in de Kempen en aan duurzaam bodembeheer wi l d o e n , w a a r kan ik 

dan in hemelsnaam terecht? Er is nameli jk geen verzamelpunt , terwij l u we l had toegezegd daa rvoo r te 

zul len z o r g e n . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): W a a r w e met het expert isenetwerk voor hebben g e z o r g d , is het naar 

boven halen van welke kennis er bestaat en we lke kennis werkel i jk word t toegepast . O p heel veel plekken 
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in Brabant z i jn w e fysiek bij e lkaar gekomen en geconc ludeerd is nu dat w e toe moeten naar een integraal 

beleid rond b o d e m , zoda t w e een boer uit de Kempen d ie g r a a g met een betere bodem zou werken , ook 

werkel i jk kunnen helpen met methoden om dat te bere iken. 

De v o o r z i t t e r : Panhuizen. 

De heer P a n h u i z e n (VVD): Daar ben ik het mee eens, zoa ls ik al heb g e z e g d , maar d ie conclusie 

hadden w e al get rokken. In maart 2 0 1 6 stond in de medede l ing , en in juli in het verslag van de Brabantse 

Kempen, dat w e óf een fysieke locat ie z o u d e n creëren, óf het integrale netwerk w a a r u het over had . Het 

punt is nu dat het er niet is, terwij l u wel had toegezegd dat het er zou komen. Hebt u dan misschien toch 

niet de ambit ie ge toond d ie je zou mogen verwachten van z o ' n g roene gedeputeerde? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Aan ambit ie is volgens mij geen gebrek, zeker niet op dit punt, wan t 

het levert o p heel veel terreinen voorde len o p , voor ons en voor agrar iërs. N o g m a a l s : uit het opha len van 

de kennis d ie er is, hoe die word t ingezet en hoe die beter kan w o r d e n ingezet, z i jn conclusies naar voren 

gekomen, en dat is g e w o o n de vrucht van het we rk van het expert isecentrum. H et centrum is geen centrum, 

maar in 2 0 1 7 bestaat iets als het netwerk. Daarui t is naar voren gekomen dat w e nu echt een 

bestuursopdracht hebben om in de hele breedte van ons bele id aan een vitale b o d e m te kunnen werken . 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Roijackers. 

M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): Ik ben het wel en niet eens met co l lega Panhuizen. Ik ben het met hem eens 

dat w i j h ierop als Staten wat beter hadden kunnen w o r d e n aanges lo ten, door ons uit te nod igen voor die 

bi jeenkomsten, of door ons even te vertel len wa t voor n ieuwe en ook g o e d e vorm het heeft aangenomen . 

Verder adviseer ik co l lega Panhuizen de agrar iër te w i jzen op het Louis Bolk Instituut, w a a r ontzettend veel 

kennis beschikbaar is. 

De v o o r z i t t e r : U mag reageren, ja . 

De heer P a n h u i z e n (VVD): Dat v ind ik he lemaal pr ima en ik weet ook dat er een heleboel info over 

b o d e m is. Tijdens een we rkbezoek bij de Brabantse Mi l ieufederat ie v roeg ik nog eens naar z o ' n 

bodemexpert isecentrum en toen w e r d mij g e z e g d dat er eigenl i jk al g e n o e g kennis is. M a a r w a a r het mij 

nu om gaat , is dat de gedeputeerde een duidel i jke opdrach t heeft gek regen , vervolgens in de 

Statenmededel ing heeft t oegezegd dat een van de twee er z o u komen, maar dat die er niet gekomen is. 

Zelf concludeert hij ook nog eens dat d ie er niet gekomen is, dus dan heeft hij g e w o o n een opdrach t van 

de Staten én een opdrach t d ie hij aan zichzel f had gegeven , niet u i tgevoerd, en dat v ind ik persoonl i jk 

noga l kwal i jk . 

De v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Ik denk dat het verstandig is eerst eens goed via het netwerk te inventariseren 

we lke kennis er is en we lke ontbreekt. M i j n v raag aan de gedeputeerde is of het denkbaar is dat hij o p 

g rond van het we rk van het netwerk in de toekomst tot z o ' n expert isecentrum komt, w a a r die boer uit de 

Kempen, uit de Me ie r i j , of weet ik veel w a a r uit Brabant, terecht kan met z i jn v ragen . 

De v o o r z i t t e r : De v raag is helder. De gedeputeerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): In de anderha l f jaar van het netwerk organiseren en gesprekken 

voeren is naar voren gekomen we lke kennis er is en w a a r , we lke kennis onzin is en we lke toepasbaar . 

M a a r de tijd is ook op andere onde rwerpen we l v o o r t g e g a a n . W e hebben nu wa t meer concrete ideeën 
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over de transitie van de l a n d b o u w en dat een vitale b o d e m daar in een cruciale rol speelt, is duidel i jk . 

Gelet o p da tgene w a a r m e e w e nu bez ig zi jn in de transitie van de l andbouw , weet ik niet of het z invol is 

al leen voor b o d e m een expert isecentrum o p te richten, of dat mee te nemen in het hele be le id dat w e 

wi l len g a a n uitrol len, en dat voor een deel f lankerend be le id moet zi jn voor boeren die met kwali tei t , en 

dus een g o e d e b o d e m , doo r w i l len . O f het dan per se een bodemcent rum moet z i jn , of veel a lgemener 

kan w o r d e n meegenomen in het servicepunt dat w e mogel i jk g a a n opr ichten, zul len w e moeten bek i jken. 

De v o o r z i t t e r : O k é . De gedeputeerde vervolgt nu zi jn b e t o o g . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): De ops lag van koolstof in organisch mater iaal - een v raag van de SP 

- maakt deel uit van het denken over een vi tale b o d e m . 

GroenLinks v roeg naar tempo en succes van het Groenontwikke lbedr i j f . Dat volgt na de zomer . W e 

hebben dan een b rede evaluat ie van BRUG op de a g e n d a staan en o p dat moment zi jn al le cijfers die u 

daarover maar wenst te hebben , voor u beschikbaar , 

De Partij voor de Dieren v raagt aandach t voor de roek, w a a r m e e het niet g o e d z o u g a a n . Volgens mij valt 

dat ten eerste we l mee, maar w a a r ze vervolgens ze i dat hij o p de vrijstellingslijst van de provincie staat en 

dus z o neergeschoten mag w o r d e n , moet ik dat weerspreken. Daar is geen sprake van . Volgens mij heeft 

de roek daa r nog nooit op gestaan, maar in ieder geval staat hij er nu niet o p . 

U v roeg om prevent ieve maatregelen met betrekking tot ganzen . Als het g o e d is, hebt u ons Brabantse 

G a n z e n a k k o o r d gelezen en straks krijgt u een faunabeheerp lan , waa r i n d ie prevent ieve middelen 

benoemd zul len z i jn , met als ui tgangspunt: eerst preventie en dan pas ingr i jpen, met desnoods afschot. 

De ChristenUnie v raagt z ich af of ons milieu- en waterbe le id eigenl i jk we l k laar is voor de Omgev ingswet . 

N o u en of. Sterker nog : het Provinciale Mi l ieu- en W a t e r p l a n was het eerste provinc ia le p lan dat z ich 

he lemaal richtte op eenvoud ige invoeg ing , straks, in de Omgev ingswet . De manier w a a r o p het mil ieu- en 

wa te rp lan tot stand is gekomen en hoe het is beschreven, is dus voor het eerst geënt op de v raag hoe w e 

dat vanaf 2 0 1 9 g a a n integreren in de Omgev ingswet . Volgens mij zi jn w i j er dus klaar voor . 

Ove r mestfraude hebben w e echt een serieus p rob leem met e lkaar, als u stelt dat het hoogui t 5 X is en dat 

4 0 X absurd is. W i j als co l lege g a a n echt uit van de cijfers d ie ons w o r d e n aangere ik t door b i j voo rbee ld 

RIVM en PBL. Als w e die twee onderzoeksinstel l ingen niet meer kunnen ver t rouwen, hoeven w e hier geen 

beleid meer te voeren . Ik citeer het PBL: " D o o r het o p pap ier k loppend maken van de administrat ie, is de 

f raude administratief ve rbo rgen . " O p aangeven van genoemde cijfers uit de sector zelf nota bene, 

constateren N V W A en RVO dat circa 3 0 X tot 4 0 X van de mest in het zwar te circuit zi t . Dat is dus f raude. 

Een ander w o o r d is er niet voor . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Vreugdenhi l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : O f iets in een zwar t circuit zit en dan ui tgereden word t op het land -

wan t het gaa t met name om die gevo lgen voor het milieu - of dat er b i j voorbee ld geëxpor teerd word t 

naar het bu i ten land, wa t niet op de g o e d e manier verwerkt is, daa r zitten heel veel licht en grijstinten 

tussen. O m alles dan op één h o o p van f raude te goo ien en daa rvan te z e g g e n dat het meteen gevo lgen 

heeft voor het milieu in Brabant, daar wi l ik vanaf . Daar wi l ik scherpte in kr i jgen, om helder te hebben 

w a a r i l legaal mest word t u i tgereden en w a a r o p een andere manier mest wo rd t verwerkt en eventueel 

naar het bui tenland geëxpor tee rd . Ik v raag u samen met ons op te trekken om daarover helderheid te 

kr i jgen. 

De v o o r z i t t e r : U w punt is helder. 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Daarover bestaat he lderhe id . 3 0 X tot 4 0 X van de mest bevindt z ich in 

het zwar te circuit, onafhankel i jk van wa t er daa rna mee gebeur t . Als u een paspoor t koopt in het zwar te 

circuit, kunt u er zeker van zi jn dat u te maken heeft met f raude, en dat geldt ook voor mest. 

De v o o r z i t t e r : Vreugdenhi l . 
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De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Dus als er administratief fouten w o r d e n gemaakt die een jaar later, of 

enkele jaren later, hersteld kunnen w o r d e n , noemt u dat f raude en neemt u dat in d ie 3 0 X of 4 0 X mee. U 

gaa t ervan uit dat dat a l lemaal ge f raudeerde mest is en daar legt u z ich bij neer. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): PBL zegt over dit fenomeen dat het niet zozee r gaat om vergissingen -

3 0 X tot 4 0 X vergissingen, met al le respect: w a a r z i jn dan de vakmannen gebleven? - maar dat dat de 

manier is om de f raude in de administrat ie onz ich tbaar te maken. 

De v o o r z i t t e r : Kui jken. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Dit is het moment dat ik even wi l aangr i jpen om een punt te maken omtrent 

onder andere motie 4 6 . Het C D A vindt het heel erg jammer dat w e hier nu een beet je aan het discussiëren 

zi jn over de cijfers, terwij l motie 4 6 , d ie het waarschi jn l i jk za l halen - ook het C D A heeft de intentie om 

haar te steunen - al meteen spreekt over een onderzoek naar maat rege len. Kunt u, als die motie het haal t , 

ook in de onderzoeksopdracht betrekken dat w e even nader inzoomen o p die mestfraude o p Brabantse 

schaal , met het verzoek ook het type f raude in kaart te brengen? Het gaa t hier i nde rdaad om tinten gri js: 

van gebroken wit tot p ikzwar t , en het lijkt mij heel vervelend als w e straks maatregelen moeten nemen 

terwi j l d ie cijfers nog ter discussie staan. 

De v o o r z i t t e r : U w v r a a g is helder. G r a a g kort en kracht ig. De gedeputeerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Ik kan niet iets toevoegen aan een voorstel dat nog niet aangenomen 

is en dat ik bovend ien ga on t raden. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Knoet. 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): Ik hoor toch veel mensen d ie in ieder geval iets aan de meststromen 

wi l len d o e n , ongeacht of de f raude 1 0 X , 2 0 X , 3 0 X of 4 0 X is. Ik hoor g r a a g wa t u voor argumenten 

heeft om het te on t raden , maar als u mede onderzoek gaa t doen hoe wi j de f raude z o u d e n kunnen 

voo rkomen , lijkt het mij niet z o moei l i jk mee te nemen we lke inschatting daa rvan in het Brabantse word t 

gemaakt . In ieder geval gaan w e geen discussie aan over wa t het p lanbureau in dezen aan ons heeft 

geme ld . 

De v o o r z i t t e r : De gedeputeerde komt er ook in zi jn verdere be toog nog o p terug, ge loof ik. 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Ja, dan ga ik nu verder met de moties. 

Tegen motie 4 over de omgevingsdiensten bestaat wa t ons betreft geen b e z w a a r . Sterker nog : dat doe ik 

b i jna wekel i jks, maar w e zul len er een pilot van maken, om te kijken of w e daa rmee meer gemeenten over 

de streep kunnen trekken om mandaten g e w o o n uit te besteden aan de omgevingsdienst w a a r ze 

thuishoren. Het kan echter niet anders dan op basis van vr i jw i l l ighe id . Dit als w ins twaarschuwing . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): O m nog even iets recht te zetten over de roek: w i j hebben niets g e z e g d 

over de vrijstellingslijst, het gaa t ons om de ontheff ing o p v o o r h a n d . Zo hebben w e het in ieder geval 

b e d o e l d . Voorts hebben wi j in onze b i j d rage g e v r a a g d naar de verwerv ing en inrichting van de 

na tuurgeb ieden, w a a r v a n ook het co l lege constateert dat dat achter loopt op het schema. Zegt het co l lege 

nu dat er een extra inpassing nod ig is, of dat de hu id ige a a n p a k bijsturing behoeft? 
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De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Die v ragen g a a n w e ui tgebreid bean twoo rden bi j de evaluat ie van 

BRUG, na de zomer . O m een ontheff ing te kri jgen om in het kader van schadebestr i jd ing soorten te 

schieten, zul je echt een p lan moeten indienen waaru i t blijkt w a a r o m die ontheff ing nod ig is. Je krijgt niet 

o p voorhand z o m a a r een wi l lekeur ige ontheff ing om al le roeken neer te schieten in Brabant. Ik weet niet 

w a a r u die informatie v a n d a a n heeft, maar die klopt in ieder geval niet. 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): N o u ja , het gaa t om die instandhouding en om het feit dat de roek als 

soort in de gevarenzone dreigt te komen. Daar is ook het Berenschot-rapport voor . O n z e v raag is: kunt u 

daa rnaa r g a a n kijken en z e g g e n of o p basis daa rvan minder ontheff ingen ver leend kunnen worden? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): De FBE maakt een Faunabeheerp lan , en niet w i j . W i j stellen de kaders 

d ie daa rvoo r ge lden , w a a r o n d e r ook kaders d ie aangeven wanneer schadel i jke dieren we l of niet 

afgeschoten mogen w o r d e n . O p basis daa rvan bepaa l t de FBE - en niet ik, of u - we lke onthef f ingen 

ver leend w o r d e n . Dat hebben w e uitbesteed aan een stichting en dat moeten w e voora l daa r laten. 

Mo t i e 5 , de l obby richting de Tweede Kamer /he t n ieuwe kabinet over de a a n p a k van ondermi jnende 

drugscriminal i teit in Brabant, is wa t ons betreft geen b e z w a a r . W i j zi jn zeker van p lan dat te d o e n . 

Van motie 6 zou ik kunnen z e g g e n dat ze ove rbod ig is, maar ook dat ze als ondersteuning kan w o r d e n 

gez ien van ons be le id . O p zichzel f hebben w e geen b e z w a a r tegen deze motie. W e hebben onze 

meetpunten ondergebrach t in het Meetne twerk Ammon iak N e d e r l a n d ( M A N ) . Dat word t ook nog 

u i tgebre id , juist omdat wi j behoef te hebben aan meer gegevens en meer met ingen, dus ook meer 

meetpunten. Dat is a l lemaal al in g a n g gezet en te zi jner tijd zul len w e u daarover informeren 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Roijackers. 

M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): De opstellers van de motie hebben precies ook hierover met e lkaar 

gesproken, wan t w i j zi jn al een tijd ge leden op de hoogte gebracht van een be le idsvoornemen, maar dat 

is echt al een fl inke tijd ge leden . Staan de n ieuwe meetpunten er nu a l , ja of nee, zi jn ze al ingerege ld en 

geka l ib reerd , of hoe het ook werkt? Hoe staan w e er o p dit moment voor met d ie metingen? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Daar za l ik u schriftelijk over moeten in formeren, wan t ik weet niet 

hoeveel punten er inmiddels al bij z i jn gekomen bij de bestaande 6 5 . M a a r dat kan op korte termijn 

schriftelijk w o r d e n m e d e g e d e e l d . 

De v o o r z i t t e r : Roijackers. 

M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): Dank u w e l . Kunt u ook z e g g e n of die gegevens o p e n b a a r toegankel i jk zi jn? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): O p man.r ivm.nl kunt u de cijfers over al le meetpunten v inden. 

M o t i e 11 over duurzame b o d e m moeten w e ont raden. Als u ons straks bij de Perspectiefnota de 

bestuursopdracht geeft om vitale b o d e m uit te werken als een integraal onderdee l van ons be le id , zul len 

wi j ook komen met heldere parameters. Over igens geldt ook hier weer een w ins twaarschuwing . W e 

hebben het hier over g rond die doo r agrar iërs bewerkt word t en buiten ligt. Het is geen 
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laborator iumsituat ie, zoda t w e u geen micromol len kunnen meegeven over wa t er we l of niet in zou 

moeten zi t ten. Eén onderdee l van het dictum stelt dat de verpacht ing van provinc ia le g ronden dusdan ig 

ingericht moet w o r d e n dat duurzaam bodemgebru i k vooropstaat . O n d e r de constater ingen word t gesteld 

dat onze g ronden z o m a a r w o r d e n verpacht aan de hoogste b ieder. Dat was we l alt i jd z o , maar daa r is 

inmiddels geen sprake meer van . W e hebben niet al leen eenjar ige pacht , maar voora l ook langdur ige 

pacht , omdat w e wi l len dat mensen ook gaan investeren in de b o d e m , en w e gaan niet meer af op de 

hoogste prijs, maar o p de beste inschri jv ing. Die word t dus getoetst o p het gebru ik van die b o d e m : wa t is 

iemand van p lan met dat pachtveld te g a a n doen? Hoe duurzamer , hoe meer je kans hebt om die 

inschri jving te w innen . Voor een deel klopt de motie dus niet, of is ze o v e r b o d i g . De parameters vo lgen 

straks we l uit het bele id dat w e g a a n ontwikke len. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Braspenning. 

De heer B r a s p e n n i n g (CDA) : O m met die parameters te beg innen : volgens mij kun je d ie we l degel i jk 

heel goed gebru iken in je verdere be le id , want je kunt heel g o e d def iniëren wa t voor parameters er 

moeten zi jn om een vitale b o d e m te houden . Dus in die z in zou je kunnen z e g g e n : geen b e z w a a r tegen 

d ie motie, omdat het komt in de richting van de bestuursopdracht die u wilt g a a n doen . 

De opmerk ing over de verpacht ing van de g ronden v ind ik ook een heel opmerkel i jke. Er word t beslist niet 

in al le geval len meer jar ig verpacht , er word t nog steeds we l eenjar ig verpacht doo r de prov inc ie. 

Bovendien zi jn dat criteria d ie eigenl i jk niets doen aan de kwali teit van de b o d e m . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Ik weet niet g o e d wat ik h ierop moet an twoo rden , wan t het is g e w o o n 

niet w a a r . 

De v o o r z i t t e r : De heer Braspenning. 

De heer B r a s p e n n i n g (CDA) : Ik za l een voo rbee ld geven. Een van de criteria is dat je een cert i f icaat 

kunt halen over w e i d e g a n g . Dat zegt niets over het gebru ik van de b o d e m , terwi j l het v o o r g a a n d e 

discussiepunt over de mestfraude we l degel i jk inv loed zou kunnen hebben o p de kwali teit van de b o d e m . 

Dus dat bodempaspoo r t kan straks in het bele id we l eens veel be langr i jker w o r d e n dan een eventueel 

cert i f icaat over Skal of over w e i d e g a n g . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Er zi jn meer criteria die w e verb inden aan het gebru ik van de b o d e m , 

of überhaupt onze pach tg ronden . Een ervan is dat er niet op g e j a a g d word t . Dat heeft ook geen inv loed 

o p de bodemges te ldhe id . En het bodempaspoor t van de ZLTO is wé l een cri ter ium. Ik weet niet w a a r u uw 

informat ie v a n d a a n haal t , maar er klopt niet heel veel van . 

De v o o r z i t t e r : U heeft nog tweeënhalve minuut. 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Tegen motie 13a heb ik geen b e z w a a r . Een compensat ieregel ing voor 

dumping synthetisch drugsafval naar 1 0 0 X is al langere tijd ons streven en za l dat zeker b l i jven. 

Tegen motie 14a hebben w e ook geen b e z w a a r . Ge ld voor het oplossen van de gevo lgen van die 

criminaliteit moet o o k wa t ons betreft be taa ld w o r d e n uit de Pluk ze-ge lden. 

Tegen motie 15, 'BrabantsBontBi jenmengsel ' , hebben w e geen b e z w a a r . W e zul len eerst eens 

inventariseren wa t er mogel i jk is, maar ik z ie een g o e d e mix tussen bele id dat g o e d is voor de natuur en 

uiteindeli jk ook g o e d is voor de promot ie van Brabant. 

Mo t i e 19 zul len w e on t raden. Injectie van mest is volgens mij landel i jke rege lgev ing en voora l bedoe ld om 

emissies te verminderen en niet om de a fname van we idevoge ls tegen te g a a n . 
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M o t i e 21 over cameratoez icht in ve rband met d rugsdumping ont raden w e . W e weten nu al dat het veel te 

duur zou z i jn . Het bestrijkt nameli jk een veel te groot g e b i e d . De camera 's d ie er nu al hangen zi jn 

bovend ien extreem gevoe l ig voor diefstal en vandal isme. Het binnen z ien r i jden van een geb ied door een 

auto en het weer naar buiten zien r i jden van d ieze l fde auto is voor Justitie he lemaal niets w a a r d in het 

kader van de vervo lg ing van drugsdumpers. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Daa rom vragen wi j ook om de inzet van mobie l of f lexibel cameratoez icht . 

Daarvoor bestaan t egenwoo rd ig ook verru imde wettel i jke mogel i jkheden en die opt ie kan ook verkend 

w o r d e n . Juist dat kan in het bu i tengebied een betere opt ie z i jn . Boswachters v ragen er zelf om. Dat is juist 

een van de redenen w a a r o m wi j er ook om v ragen . De gemeente raad van Bergen o p Z o o m heeft al een 

motie aangenomen om d a a r o p in te zetten en d a a r o m vragen wi j ook vanuit de provincie hier 

ondersteuning aan te b ieden . 

De v o o r z i t t e r : Het punt is duidel i jk . De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Als Bergen op Z o o m camera 's wi l ophangen om drugsdumpingen te 

voo rkomen , kan ze daa rvoo r k iezen. Hetzel fde geldt voor natuurorganisat ies als Natuurmonumenten, 

Staatsbosbeheer of het Brabants Landschap, w a a r al d ie boswachters in dienst z i jn . Als z i j van mening zi jn 

dat dat helpt om hun e igendom te beschermen, dan staat ze dat vr i j , voor zover dat mogel i jk is b innen de 

wet . W i j gaan echter geen camera 's ophangen in bossen, omdat niet te bepa len is w a a r je ze dan in 

hemelsnaam neer moet hangen . Als je het al doet , en het wi l effectief z i jn , dan moeten het er zovee l zi jn 

dat het g e w o o n niet te beta len is. 

De v o o r z i t t e r : Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Daarom heb ik het ook over f lexibel of mobiel cameratoez icht . Daar z i jn 

dus mogel i jkheden voor . Als d ie v raag komt, vanuit de gemeente, of vanuit de terre inbeherende 

organisat ies, bent u dan als be langr i jke partner in het bu i tengebied wel bere id om d a a r a a n actief 

medewerk ing te ver lenen en te ondersteunen? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Ik zou niet weten w a a r o m . Dat doen w e ook niet o p 

bedr i jventerre inen, in winkelstraten, of in de horeca . Daarvoor gaa t de provinc ie nul camera 's f inancieren 

of mogel i jk maken. 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): W e e t u uit we lk land deze camera 's geïmpor teerd worden? En 

moeten w e dat eigenl i jk we l d o e n , internat ionaal inkopen? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Dat was kenneli jk een g rap je en daa r ben ik niet z o g o e d in. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Ze komen in ieder geval niet uit N e d e r l a n d , dus mochten w e de 

grenzen wi l len sluiten, dan is cameratoezicht in het bu i tengebied sowieso onmogel i j k . 

De v o o r z i t t e r : Hei jmans. 
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De heer H e i j m a n s (SP): Ik kan de reactie van de gedeputeerde we l begr i jpen , maar voor zover mij 

bekend za l in Bergen op Z o o m we l een soort pi lot p laatsv inden. Zou u d a n , als blijkt dat u ongel i jk hebt, 

dat het daa r we l werkt en dat i nde rdaad regelmat ig een stel van die gasten gepakt word t , bere id z i jn tot 

een heroverweg ing? Ik denk we l dat u geli jkt hebt, maar stel dat de prakt i jk anders uitwijst. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Dan geldt volgens mij nog steeds dat de provinc ie geen rol heeft in het 

vo lhangen met camera 's van pr ivé-e igendommen, zoals de geb ieden van Staatsbosbeheer, 

Natuurmonumenten, of we lk bedri jventerrein dan ook . 

De v o o r z i t t e r : Dat is helder. M e v r o u w Roijackers. 

M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): Ik twi j fe l . Ik vo lg de gedeputeerde , maar ik vo lg ook degenen die de motie 

hebben opges te ld , in die zin dat het b i j voorbee ld doo r boswachters we l g e v r a a g d word t , niet in al onze 

natuur, maar wel op b e p a a l d e specif ieke, hardnekk ige punten w a a r het heel v a a k bal is, om het z o maar 

te z e g g e n . M o c h t bl i jken dat d ie pilot toch z in heeft, is het dan misschien toch bespreekbaar om breder 

gevo lg te geven aan die pilot? 

De v o o r z i t t e r : De v ragen lijken mij wel duidel i jk . De gedepu teerde mag nog kort reageren en vervolgt 

dan zi jn b e t o o g . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): N o g m a a l s : als het effectief is, mogen beha lve Bergen o p Z o o m ook 

al le andere 6 5 Brabantse gemeenten dat initiatief overnemen. Dat geldt ook voor andere part icul iere 

grondbezi t ters. 

De v o o r z i t t e r : G o e d . Van Hattem nog . Tot slot. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Los van dat f l auwe g rap je van de VVD: als w e de grens sluiten, za l het ook 

voor de internat ionale drugscriminal i tei t al een h o o p schelen. En handel gaa t toch alti jd wel door . Ik 

bestri jd echter dat de provincie geen b i jd rage levert, of heeft ge leverd , aan de b e w a k i n g van 

bedr i jventerre inen. Er z i jn voorbee lden te noemen in Brabant. O p het bedr i jventerrein in Eersel 

b i j voorbee ld heeft de provinc ie wel degel i jk b i j ged ragen aan het realiseren van cameratoez icht en 

bevei l ig ing van dat bedr i jventerre in. De mogel i jkheden zi jn er dus wel om dat als prov inc ie op te pakken. 

M i j n o p r o e p zou d a a r o m z i jn : doe het voo ra l . 

De v o o r z i t t e r : G o e d . Ik stop nu dit deba t en verzoek de gedepu teerde zi jn be toog af te ronden. 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Mo t i e 2 2 . O p zichzel f hebben wi j geen b e z w a a r tegen verbeterde 

survei l lance in het bu i tengeb ied . W i j roepen alt i jd al o p om SSiB bl i jvend in te zet ten. Die motie kunnen w e 

dus we l overnemen. 

Van het benutten van wetenschappel i j k onderzoek voor be le id zi jn w i j g root voorstander . Deze motie 

ont raden w e dan ook , omdat wa t hierin word t a a n g e d r a g e n niet lijkt op wetenschap. Het zi jn art ikelen uit 

V-focus en wa t al niet meer. W i j baseren ons o p R IVM, PBL en anderszins wetenschappers die aan de kant 

staan van de 9 8 X wetenschappers d ie we l weten hoe het zit. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Knoet. 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): Ove r die verbeterde survei l lance in het bu i tengebied wi l ik nog een 

v raag je stellen. In het dictum staat ook : "en hiervoor voor vo ldoende f inanciële middelen beschikbaar te 

stel len". Hoe interpreteert u dat? 
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De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Daar gaat u zelf over. U bent hier e igenaar van de por temonnee. 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): Ja, maar u zei dat u er geen b e z w a a r tegen hebt. 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Ja, dat klopt. Dat is ook inbegrepen , in d ie zin dat w i j SSiB structureel 

in onze begro t ing hebben staan. W a t ons betreft is er dus f inancieel ruimte om SSiB eeuwigdurend voort te 

zet ten. 

Tegen motie 2 5 , tussentijdse evaluat ie bi jenimpuls, hebben wi j geen b e z w a a r . Zoals de heer Van der W e l 

al ze i , hebben w e een budget gekregen voor dr ie jaar . Waarsch i jn l i j k is dat aan het e inde van dit jaar al 

o p . Het is een groot succes, niet al leen in het aanta l aanv ragen , maar voora l o o k in het aanta l succesvol 

gereal iseerde pro jecten, wa t ook landel i jk word t e rkend. 

Hetzel fde geldt voor motie 3 9 , 'Klein spul in de Brabantse natuur ' . Ik weet niet helemaal zeker of het klopt 

dat een aanta l van die diersoorten zi jn uitgesloten van de subsid ieregel ing, maar mocht dat z o z i jn , dan 

zul len w e d ie u i tbre iden, althans er g o e d naar kijken om dat te d o e n . 

Mo t i e 4 0 betreft de g roene doe-budget ten en ontmoet onzerzi jds ook geen b e z w a a r . W i j zul len u nader 

informeren over wa t het mi ldere regie is en nagaan of dat past bi j de ideeën d ie u daarover heeft. Al les 

blijft wa t ons betreft we l budgetneut raa l . Er komen dus geen n ieuwe budget ten , de budget ten w o r d e n 

al leen anders verdee ld . 

Mo t ie 4 6 , waa rove r w e het al eerder h a d d e n , ont raden w i j , omdat dit echt een taak is van poli t ie en 

justitie om boeven te vangen en van de N V W A en het O p e n b a a r Minister ie om mestfraude o p te sporen. 

Dat doen ze al met track Å t race. Bijna al le tankwagens hebben een zender t je en r i jden dan ook naar de 

grens; dat z ien w e . Ze keren ook weer om en ook dat z ien w e o p het zender t je . W a t er in de tussentijd 

gebeur t , daar hebben w e geen idee van , maar dat is ook niet aan ons en daar moeten w e ons ook niet 

mee bemoe ien . Dat is een taak van de N V W A en daa r moet ze ook voora l bl i jven l iggen. W a t w e we l 

zul len doen , is de N V W A steunen in haar p le idoo i voor meer midde len. De N V W A is de laatste jaren 

namel i jk aa rd i g u i tgek leed, een van de redenen w a a r o m ze mestfraude we l o p pap ier kan constateren, 

maar in de prakti jk nauwel i jks opsporen . 

M o t i e 4 8 ten slotte word t on t raden. Het valt me ook een beet je tegen van juist de Partij voor de Dieren en 

GroenLinks dat ze van ons verwachten dat w e half jaar l i jks rappor teren over t oename en verbeter ing van 

de biodiversiteit . Dat leidt nameli jk tot dagkoersen d ie niets te maken hebben met biodiversiteit . Bij de 

jaarstukken krijgt u één keer per jaar al le cijfers d ie wi j ter beschikking hebben . De biodiversiteit wo rd t er 

niet beter van als w e extra ge ld en moeite a a n w e n d e n om dat half jaar l i jks te g a a n d o e n , en uw 

informatieposit ie evenmin. 

De v o o r z i t t e r : Hiermee rondt u af. Er is nog één interruptie o p de va l reep. Steenbakkers. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Een simpele v r a a g : wa t zi jn de dr ie belangri jkste doe len d ie deze 

gedeputeerde in z i jn portefeui l le wi l bereiken de komende twee jaar en hoe kunnen Provinciale Staten dat 

controleren? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Daar ga ik niet aan meedoen . Ik heb veel meer dan dr ie prioriteiten in 

dit be le id , en dat hebben w e volgens mij a l l emaa l . 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : De dr ie belangri jkste a l leen. 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): U kunt dat controleren doo r straks in de Perspectiefnota te kijken wat 

w e van p lan z i jn , later in de begro t ing wa t w e echt gaan en ten slotte in de jaarstukken of w e het ook 

g e d a a n hebben . O p al die momenten kunt u ons ter ve ran twoord ing roepen . 
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De v o o r z i t t e r : N e e , mijnheer Steenbakkers, niet nog eens, wan t u hebt al twee keer geïnter rumpeerd. U 

moet het spelletje toch een beet je beter leren spelen. Gedepu tee rde Spierings heeft nu het w o o r d . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Dank u w e l , voorzi t ter. O p diverse fronten heb ik v ragen en voora l o o k 

een heel stel moties te behande len . Laat ik beg innen met de vragen rondom het investeringsfonds en 

servicepunt dat w e aan u hebben voorgeste ld als bestuursopdracht. GroenLinks heeft g e v r a a g d d a a r a a n 

ecolog ische randvoo rwaa rden te verb inden en daarover een toezegg ing te doen . Die toezegg ing ben ik 

bere id te geven , maar wel met een kleine w ins twaarschuwing , omdat het idee is dat w e hier met partners 

g a a n samenwerken en d a a r o m zul len w e ook even moeten beki jken wat praktisch haa lbaa r is. Bovendien 

is het bedoe ld als f lankerend bele id voor een aanta l zaken en d ie werk ing za l het ook moeten bl i jven 

hebben . In de richting van de Partij voor de Dieren wi l ik hierbi j meteen aangeven dat , als ik deze 

toezegg ing kan doen , dat automatisch ook betekent dat het fonds niet uitsluitend b e d o e l d is voor bedr i jven 

d ie nog groter wi l len groe ien in de g a n g b a r e l a n d b o u w . Ik zou niet weten w a a r o m dat niet ook voor de 

b io log ische l a n d b o u w z o u kunnen ge lden . 

Een klein debat je heeft z ich ontsponnen over de Q-koorts en gei ten. De zo rgen d ie z i jn geuit over de 

gezondhe id van mensen in de buurt van gei tenhouder i jen deel ik, zi j het misschien niet eens z o specif iek 

v a n w e g e de Q-koorts. O p dit moment vindt een ve rvo lgonderzoek plaats naar aan le id ing van het 

onde rzoek Veehouder i j en G e z o n d h e i d O m w o n e n d e n , specif iek voor gei ten. Ik h o o p dat de resultaten 

hiervan voor de zomer bekend z i jn . U mag van ons aannemen dat w i j dat o p de voet vo lgen . 

Me teen pak ik nu een aanta l moties bij de kop . 

Tegen motie 2 , 'Bestuursopdracht versnell ing transitie veehouder i j ' , hebben wi j geen b e z w a a r . 

In motie 41 scharrelt u even een k ippencoal i t ie bij e lkaar, met dank voor de leuke titel. U mag wel weten 

dat de kip vroeger mijn l ievel ingsdier was . Volgens mij was ik daar in een redel i jk ui tzonderl i jk k ind. Het 

verheugt mij te kunnen constateren dat ook de fractie van GroenLinks ziet dat d ierenwelz i jn en 

vo lksgezondhe id nog we l eens stri jdig kunnen zi jn met e lkaar. Het is be langr i jk dat te onderkennen, 

daarover met e lkaar het eerl i jke gesprek te voeren en te onderzoeken of daar oplossingen voor z i jn . Ik 

begr i jp ook dat GroenLinks heel i jverig is geweest deze week . W i j zi jn pas a fge lopen w o e n s d a g naar de 

Staten gekomen met ons vergel i jkend onderzoek naar verduurzaming van de l a n d b o u w en voedselketen. 

Daar in conc luderen w i j dat juist topkeurmerken en kop loperbedr i j ven onze steun verdienen en dat geldt 

juist ook voor de scharrelk ippen en de b io log ische k ippen. Tegeli jkert i jd schuilt daar in een grote u i tdag ing 

rondom gezondhe id . Als w e het daa r weten o p te lossen, volgt de rest van de p lu imveehouder i j vanzelf . 

Tegen motie 41 hebben wi j geen b e z w a a r . 

De motie 4 7 , 'Koni jnen uit het nauw ' , wo rd t doo r ons on t raden. Dierenwelz i jn is uitsluitend een 

r i j ksaangelegenheid . Als provinc ie z i jn w i j niet bevoegd tot bedr i j fsbeëind ig ingen over te g a a n vanuit een 

argument rondom d ierenwelz i jn . Dat zou al leen kunnen als de fysieke leefomgeving hier een argument is. 

M o t i e 4 9 , 'Kr imp de veestapel ' , ont raden wi j eveneens. Vor ig jaar juni hebben w e daarover al met e lkaar 

gesproken en toen hebben de Staten ons richtli jnen meegegeven voor de verdere ui twerking van de 

mestd ia loog. O p 7 juli zul len w e die met e lkaar bespreken. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Roijackers. 

M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): N o g even over de motie over de koni jnen. In het ver leden hebben w e 

gesproken over een sector die gelukk ig in a f rond ing is, de pelsd ierhouder i j , en hebt u mede geconstateerd 

dat die niet valt onder een duurzame veehouder i j . O n z e fractie heeft er behoef te aan dat u behalve een 

technisch an twoo rd ook iets zegt over de koni jnenhouder i j zoa ls d ie nu in Brabant bestaat. Past d ie naar 

uw mening in een transitie naar een duurzame veehouder i j? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Het feit dat er nog geen criteria zi jn voor b i j voorbee ld een Beter Leven¬

sterrensysteem - en een b io logische koni jnenhouder i j kennen w e bij mijn weten in Brabant ook niet - geeft 
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al aan dat het a l lemaal relatief t radit ioneel is en dat er zeker ruimte is voor verbeter ing. Over igens heeft de 

fractie van D 6 6 eerder al geïnformeerd of daa r mogel i jkheden voor z i jn . O n z e provinc ia le instrumenten 

zi jn niet al leen voor varkens of k ippen b e d o e l d , maar staan ook open voor de koni jnenhouder i j . 

De v o o r z i t t e r : De v r a a g is b e a n t w o o r d . Van der W e l op dit punt nog . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Aangegeven is dat het d ierenwelz i jn vanuit het Rijk word t ge rege ld . Ja, 

maar dat is nu het hele p rob leem van de koni jnenhouder i j : dat w e al vanaf ongeveer 1 9 8 0 bez ig z i jn met 

gesprekken over het houden van die dieren op deze manier. N u hebben w e begrepen dat er in Europa 

wel l icht iets gaa t gebeuren , maar dat kan ook nog we l vijf of tien jaar duren. 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g is? 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): De v raag is of het, juist omdat het z o lang duurt en er steeds maar niks 

gebeur t , niet mogel i jk is in dit specif ieke geval we l een criterium over d ierenwelz i jn in de Omgevingsv is ie 

mee te nemen. 

De v o o r z i t t e r : Het punt is duidel i jk . De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Ik heb zojuist u i tgelegd dat d ierenwelz i jn geen criterium is, en dat is het 

straks ook niet in de n ieuwe Omgev ingswet . 

De v o o r z i t t e r : Daar zult u het mee moeten d o e n . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Daar doe ik het mee en dat bewijst ook onze constater ing dat 

d ierenwelz i jn door het prov inc iaa l be le id niet verbetert . 

De v o o r z i t t e r : De gedeputeerde vervolgt haar b e t o o g . Ik v raag om stilte in de z a a l . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Dit brengt mij op het onde rwe rp energ ie. Verschi l lende fracties hebben 

daa r aandach t voor g e v r a a g d en ik deel hun gevoe l van urgentie. Tegeli jkert i jd wijs ik e rop dat de graf iek 

d ie in de Perspectiefnota staat de resultaten weergeef t tot en met 2 0 1 5 . Het zi jn dus resultaten van bele id 

uit v o o r g a a n d e co l legeper ioden en niet van het be le id dat w i j nu in g a n g hebben gezet. Helaas zi jn er 

nog geen cijfers over 2 0 1 7 beschikbaar . 

Dan wi l ik nog even ingaan o p de rechte stippell i jn d ie in de graf iek is get rokken: die suggereert een 

l ineaire toename richting 1 4 X duurzame energie in 2 0 2 0 . Als u naar de percentages kijkt d ie in de 

Begrot ing 2 0 1 7 staan, zult u z ien dat w i j l angzaam aan het versnellen z i jn , omdat wi j nu heel veel p lannen 

in g a n g zetten die een paar jaar nod ig hebben in proceduret i jd en de komende jaren tot ui tvoering zullen 

komen. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Het an twoo rd van de gedeputeerde suggereert dat er eigenl i jk niet zovee l 

aan de hand is. Dat gevoe l deel ik niet, zeker niet als ik nu lees wat in de p rocedurevergader ing door u 

word t a a n g e b o d e n , namel i jk om met een denktank te komen d ie na de zomer za l rappor teren en 

waa rove r wi j e ind van dit jaar nog eens ons ei kunnen leggen, om de doe len 2 0 2 0 te halen ... 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g is? 

De heer V a n V u g t (CDA) : M i j n v raag is: w a a r o m doet u dat d a n , als het a l lemaal al lekker loopt? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 
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M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Zoals u in de Perspectiefnota ook hebt kunnen lezen, hebben de Staten 

nog maar een deel van de bestuursakkoordmiddelen via een begro t ingswi jz ig ing bestemd voor het 

u i tvoer ingsprogramma energ ie . Een deel van de middelen staat dus nog open . W i j wi l len u daarover 

g r a a g g o e d o n d e r b o u w d laten beslissen, wa t betekent dat w e enerzi jds een kwant i tat ieve analyse laten 

uitvoeren en anderz i jds een denktank vragen om juist te spiegelen o p de rol die wi j als prov inc iaal bestuur 

hebben en hoe wi j d ie laatste middelen max imaal efficiënt kunnen inzetten ten behoeve van de 

energietransit ie. W i j kunnen dat zelf bedenken, maar het lijkt me ook hand ig om daar wa t extern 

perspectief o p te v ragen . 

De v o o r z i t t e r : Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Ik heb het stuk z ó ge lezen , dat u uw doelstel l ingen onvo ldoende haalt , om die 

reden moet versnellen en d a a r o m met een denktank aan de slag moet. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Dat is uw lez ing, maar het is absoluut niet de bedoe l i ng van wa t er staat. 

De v o o r z i t t e r : Ui j lenhoet. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Bl i jkbaar is er een mogel i jkheid om te versnel len. W a a r zit het hem dan in dat 

d ie versnell ing nu maar mondjesmaat doorkomt? Ik begr i jp dat het be le id even tijd nod ig heeft om te 

landen, maar volgens mij is er echt we l iets meer nod ig , en dat wi l t u t rouwens ook . Hoe gaat u dat dan 

doen? 

De v o o r z i t t e r : De v r a a g is duidel i jk. De gedeputeerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Het be le id heeft i nde rdaad even nod ig om te versnel len, maar soms we l 

een paar jaar . Als w e beginnen met windturbines langs de A 1 6 , duurt het echt een paar jaar voorda t ze er 

staan. Een gemidde ld w indpro jec t heeft zeven jaar nod ig , van start p lanvorming tot en met realisatie. 

Geothermie kan iets sneller g a a n , omdat er wa t minder ingewikke lde procedures aan vast zi t ten, maar 

rekent u z o m a a r o p dr ie tot vier jaar . Dat z i jn a l lemaal zaken die w e nu in g a n g hebben gezet en die w e 

nog voor 2 0 2 0 verwachten te real iseren. 

De v o o r z i t t e r : Ui j lenhoet. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Dat z i jn echt mooie projecten en er word t ook veel g e d a a n . Ik z e g ook niet dat 

er niets gebeurt , maar wa t mij betreft is de focus nog te we in ig gericht o p de Brabantse burger zelf. W a t 

kunnen w e nu vanuit Brabant doen om de indiv iduele huishoudens in Brabant bij deze energietransit ie te 

betrekken en b i j voorbee ld mogel i jkheden te b ieden om zelf energ iebesparende maatregelen te nemen in 

en om koop- en huurhuizen? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : O p dat geb ied gebeur t eigenl i jk best heel vee l . Enexis heeft het project 

Buurkracht, dat ondersteunen wi j ook , w i j zi jn gestart met een Sociaal Energieteam, vanuit de regio 's lopen 

projecten als Slim W o n e n Plus en Brabant W o o n t Sl im, A l l iander heeft de a a n p a k van Home, dat ook in 

Brabant word t toegepast , en dan heb ik het nog niet eens over de energ iebespaar len ing die vanuit het Rijk 

loopt . Kor tom, er loopt ontzettend veel en o p een gegeven moment kunnen w e ook zoveel bomen planten 

dat het bos niet meer terug te v inden is. 
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De v o o r z i t t e r : De Kort. 

De heer D e K o r t (PvdA): U geeft aan dat w e de graf iek niet z o letterlijk moeten nemen, omdat daa r een 

l ineaire lijn in staat, d ie b i j voorbee ld een exponent ië le word t . G o e d , dat kan ik de len, maar dan is het, om 

onrust in de Staten te voorkomen, wel l icht wel hand ig voor taan ook grafisch d ie lijn anders weer te geven 

dan een l ineaire l i jn, want nu kan n iemand een andere conclusie trekken dan daa r staat, namel i jk dat w e 

ruim onder die lijn l iggen. 

M i jn vo lgende v r a a g . Toen de Energ ieagenda behande ld w e r d , hebt u g e z e g d dat u a fgerekend kon 

w o r d e n o p de doelstel l ingen die daar in staan. Hebt u er nog ver t rouwen in dat de doelstel l ingen d ie wi j 

daar in destijds hebben ge formuleerd , gehaa ld zul len worden? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Ja, daa r heb ik nog ver t rouwen in. Ik geef de heer De Kort over igens 

gel i jk, dat wi j bi j d ie l ineaire lijn beter g e w o o n de doelstel l ingen uit de begro t ing hadden kunnen 

overnemen. Dat zou wa t misverstanden hebben gescheeld . 

De v o o r z i t t e r : Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): De gedeputeerde zei zojuist dat ze niet zovee l bomen wi l p lanten dat ze 

uiteindeli jk het bos niet meer kan z ien . Een groter p rob leem bij de Amercent ra le is dat er zovee l bos 

gekapt wo rd t dat w e geen bos meer z ien . M i jn v raag is hoe u daar tegenover staat, wan t dat is een heel 

groot deel van d ie z o g e n a a m d duurzame energ ie, wa t gigantisch veel C O 2 extra oplevert . En in hoeverre 

neemt u de effecten van uw versnell ing ve rderop mee? Ik noem al d ie windturb ines met 

neodymiumwinn ing , die extreem vervui lend is in China en honderddu izenden mensen bedre igt ... 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g was nu precies? 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): O f u dat ook meeneemt. Ik heb het ook over kobal t en de 

k inds lavenarbe id . 

De v o o r z i t t e r : Ja ja , het is duidel i jk , het hele ri jt je. De gedeputeerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : W e zi jn hier een beet je een rituele dans aan het doen . Ons standpunt 

over biomassa kent u. W i j z i jn niet gelukkig met de import van b iomassa, maar dat is r i jksbeleid en daar 

veranderen wi j niets a a n , anders dan dat w i j daar bi j het Rijk aandach t voor v ragen . En ik wi l u ook even 

v ragen w a a r de steenkool vandaan komt. 

De v o o r z i t t e r : De heer Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Die kun je gelukk ig van de hele were ld halen en het kobal t niet. Dat is in 

Oos t -Congo met a l lemaal k indslaven, voor uw elektrische auto 's. Dat v ind ik een heel ernstige z a a k , d ie 

hier z w a a r ondergesneeuwd is. 

De v o o r z i t t e r : G o e d . De gedeputeerde vervolgt haar b e t o o g . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Ik had o o k een v raag over Nyrstar . Nyrstar is een heel g o e d voo rbee ld 

van de manier w a a r o p wi j in Brabant g a a n versnel len. Daar komt niet een z o n n e d a k - ik kijk even naar 

mevrouw Brunklaus - , maar er komt 6 5 ha zonne-energie. Het word t het grootste zonnepa rk van Brabant 

o p g ronden die voor niks anders te gebru iken z i jn . O n z e rol is voora l om even mee te denken met het 

bedri j f , hoe je z o ' n aanbested ing o p de rails zet en om vervolgens ook het gesprek met het bedr i j f aan te 

g a a n over energ iebespar ing . 
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De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : N o g even terugkomend o p d ie versnel l ing: misschien kan de gedeputeerde mij 

daar in toch een beet je geruststellen. M i jn fract ievoorzi t ter heeft iets g e z e g d over verduurzaming sport. U w 

doelstel l ing voor dit jaar is het verduurzamen van tweehonderd sportorganisat ies. Volgens mijn informatie 

zitten w e nu o p ongeveer vi j f t ig. Kunt u mij melden hoe u daa rmee eind van dit jaar staat? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : W i j d raa ien een pilot met vijft ig spor taccommodat ies en het is de 

bedoe l ing die voor de zomer af te ronden, z o d a t w e na de zomer de versnell ing kunnen inzetten, met al le 

lessen d ie w e uit de pilot hebben ge leerd . 

De v o o r z i t t e r : Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Ja, maar vijft ig is nog geen tweehonde rd . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Voor de zomer is nog niet het eind van het jaar . Me t Nyrstar z i jn 

gesprekken g a a n d e over energ iebespar ing , maar het omzetten van een z ink ion in z ink kost g e w o o n een 

b e p a a l d e hoeveelhe id energ ie. Het enige wat je kunt doen , is de warmte die daarb i j vr i jkomt weer nuttig 

besteden. 

Misschien ook even wa t d ingen over de versnel l ing. Geothermie : voor de bron in T i lburg-Noord is de SDE-

a a n v r a a g g e d a a n . Als het goed is, gaan w e daa r de eerste geothermiebron s laan, w a a r over igens geen 

f rack ing voor nod ig is. In de stuurgroep is Brabant W a t e r ve r t egenwoord igd , om heel g o e d te bewaken 

dat w i j heel zu in ig z i jn op ons g rondwate r . Neemt u van mij aan dat co l lega Van den Hout d a t stevig in de 

gaten houdt. 

Me t ze ro emissie O V hebben wi j een mooie stap gezet rondom Eindhoven en wi j g a a n ook g e w o o n ons 

hele O V ze ro emissie maken. De aanbested ing van tweedu izend l aadpa len is dit jaar tot stand gekomen 

en w e g a a n 1 0 0 M W windenerg ie langs de A 1 6 real iseren. Ons energiefonds heeft nu al 6 2 9 . 0 0 0 ton 

C O 2 bespaa rd . Zo kan ik nog we l even d o o r g a a n . 

W a t ik we l interessant v ind is om nog even een paar d ingen over het energiefonds eruit te l ichten. N a a r 

aan le id ing van de tussenevaluatie hebben wi j besloten dat het Energiefonds in de ontwikkel fase niet 5 0 X , 

maar tot 9 0 X mag f inancieren. U heeft daarover wel l icht een wa t cryptisch tekstje o p de openba re 

besluitenlijst van deze week z ien staan. W e hebben dat g e d a a n , omdat juist kleine init iat iefnemers, zoals 

energ iecoöperat ies en bu rgerg roepen , vaak in d ie ontwikkel fase niet het ge ld hebben om daar in al de 

helft mee te beta len, terwi j l een bank nog niet bere id is om mee te doen . Door daar in 9 0 X mee te 

f inancieren, gaa t d ie ontwikkel ing ook sneller en kan ook sneller w o r d e n doorgeschake ld naar de 

warehousefase, zoals w e dat z o mooi noemen. Daa rdoo r kan dat stuk van het fonds ook veel sneller 

revolveren. Verder heeft het Energiefonds een aanta l interessante partnerships, die part i jen die niet het ge ld 

hebben om zelf te f inancieren, verder kunnen he lpen. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Tussen het bestuderen van de jaar reken ing en de Perspectiefnota heb ik 

dat even gemist. U hebt dus even op e igen houtje de f inancier ingsmogel i jkheid ve rhoogd van 5 0 X naar 

9 0 X ? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 
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M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Dit is een bevoegdhe id van het co l lege van Gedepu tee rde Staten. W i j 

hebben dat i nde rdaad twee weken ge leden besloten. Het staat hoe dan ook deze week o p de openba re 

besluitenlijst. 

Het Energiefonds heeft dus een aanta l interessante producten voor part i jen d ie zelf de investering kunnen 

doen . Ik noem Dubotechniek, die warmte /koude-op loss ingen levert voor b i j voorbee ld kan too rpanden , 

zoda t je niet aan de voorkant die installatie hoeft te beta len, maar dat je g e w o o n kunt betalen uit je 

bespar ing . Zo hoeft Dubotechniek als bedr i j f dat ge ld niet al leen bij een bank te lenen, want dat is vaak 

lastig, en helpt het Energiefonds daar in mee. O V V I A doet hetzel fde voor energ iebespar ing in 

kan too rgebouwen , met a l le rhande technieken, Vo lg roen doet het voor energ iebespar ingsmaatrege len 

specif iek voor het M K B , Solease doet het voor zonnepane len bi j part icul iere won ingen en W o c o z o n voor 

zonnest room voor de sociale w o n i n g b o u w . Er is een hele mooie in fographic beschikbaar van de B O M , 

d ie ik u za l doen toekomen, met alles wa t het Energiefonds tot nu toe heeft g e d a a n . 

De v o o r z i t t e r : W i l t u g a a n af ronden? 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Dat betekent dus ook dat ik de moties 3 en 3 8 over de 

duurzaamheids len ing en versnellen energietransit ie, on t raad omdat er volgens ons vo ldoende beschikbaar 

is. Daarb i j wi l ik wel even opmerken dat , als gemeenten b i j voorbee ld gezamenl i jk , of ind iv idueel , een 

duurzaamheids len ing wi l len opzet ten, z i j daa rvoo r ge ld moeten aantrekken en ons dan v ragen daa rvoo r 

de Immunisatieportefeui l le te gebru iken. Daarover g a a n wi j in gesprek en die gesprekken zi jn inmiddels 

met Hart van Brabant al gestart. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : M i jn fract ievoorzit ter had in haar b i j d rage een bu i tengewoon slimme 

opmerk ing over de veerdiensten en het verduurzamen van die diensten. Ik z ie daa r een g e w e l d i g e cross¬

over tussen u, gedeputeerde Van der M a a t en gedeputeerde Swinkels. G r a a g verneem ik van u of u eens 

serieus wilt onderzoeken of w e die veerdiensten Brabantbreed zouden kunnen verduurzamen, omdat 

daa rmee een aanta l v l iegen in één k lap kan w o r d e n ges lagen. 

De v o o r z i t t e r : U w punt is duidel i jk . De gedeputeerde 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Voorzi t ter . In onze mooie cross-over hebben w e afgesproken dat co l lega 

Van der M a a t deze za l b e a n t w o o r d e n . 

De v o o r z i t t e r : Het komt dus terug. Dan de heer Portheine, interruptie. M a g ik stilte in de zaa l? 

De heer P o r t h e i n e (VVD): Het komt niet geheel als een verrassing dat d ie twee moties w o r d e n on t raden. 

Toen wi j het energ iep rog ramma vaststelden, hebben w e mede o p u w verzoek een b lanco pag ina 

opengehouden d ie juist ruimte zou b ieden aan init iatieven d ie een vrij direct karakter konden hebben in de 

ui tvoer ing, om ook voora l Brabantse burgers te betrekken. W i j z ien dat z o ' n initiatief als een 

duurzaamheids len ing heel succesvol is in Overi jssel en Limburg, w a a r meer dan du izend posten zi jn 

afgesloten onder d ie lening. Dus b l i jkbaar is er iets meer structuur nod ig , en ook iets meer georgan iseerde 

structuur, dan al leen de indiv iduele a a n v r a a g van de gemeente. M i jn v raag is d a a r o m : w a a r o m zouden 

w e daa r niet een universeel instrument van maken in het pakket w a a r u mee bez ig bent? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : O m een heel aanta l redenen, voorzi t ter: omdat wi j het pr imair een 

verantwoorde l i j khe id v inden van de gemeenten, omdat het Rijk al een dergel i jke regel ing heeft d ie via het 

S V N loopt en omdat het Energiefonds - dat andere niet hebben , maar wi j we l - een aanta l van d ie opties 

al b iedt ; daar in is de lening al ge ïncorporeerd z o d a t w e het niet nog op een andere manier hoeven te 
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regelen. Zoals ik aangaf , zi jn w i j wel bereid hierover met gemeenten in gesprek te gaan o p het moment 

dat z i j d ie v raag hebben en ons v ragen of w i j dat kapi taa l kunnen verstrekken. 

De v o o r z i t t e r : Portheine. 

De heer P o r t h e i n e (VVD): Ik denk dat w i j ons ervan bewust moeten zi jn dat niet de gemeente, maar de 

Brabantse burger uiteindeli jk onze klant is en d ie is niet gebaa t bi j een heel comp lexe procedure via een 

gemeente w a a r v o o r wi j ons als provincie moeten organiseren. Hij w i l , b i jna als met een consumptief 

krediet, in staat z i jn heel praktisch instrumenten te betrekken om in de e igen verduurzaming een slag te 

maken. Dat bereiken w e niet met de w e g die u nu schetst. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Juist omdat onze inwoners hier de d o e l g r o e p z i jn , wi l len wi j het g r a a g 

z o dicht mogel i jk bi j d ie inwoners organiseren en voorkomen dat w e ik-weet-niet-hoeveel instrumenten naast 

e lkaar hebben lopen w a a r d o o r de keuzestress al leen maar toeneemt. 

De v o o r z i t t e r : Ik begr i jp dat de heer Mei je r word t voorge la ten doo r de in beginsel aan de beurt z i jnde 

heer Steenbakkers. 

De heer M e i j e r (D66) : Ja, ik kan ook een spelletje spelen. Ik heb meer een v raag aan de VVD-fract ie. W i j 

kennen de VVD als een parti j d ie het liefst z o min mogel i jk extra overheids lagen creëert en de provincie 

g r a a g wijst o p de kerntaken. W e hebben een gedeputeerde d ie uitlegt dat de provinc ie de eerste overheid 

is en dus in beginsel voor dit soort init iatieven de a a n g e w e z e n bestuurslaag is. Ik v raag me af hoe de VVD 

dit nu inpast in haar visie op het middenbestuur. 

De v o o r z i t t e r : De heer Portheine. 

De heer P o r t h e i n e (VVD): Een visie o p het middenbestuur: w i j hebben de opvat t ing dat w e o p dit 

moment van denken naar doen moeten in het hele ene rg iep rog ramma. Als het daa rvoo r noodzake l i j k is 

dat w i j incidenteel z o ' n rol hier vandaan mee organiseren, sluiten w e dat niet uit, los van de a lgemene 

opvat t ingen d ie u kent. 

De v o o r z i t t e r : Mei jer . 

De heer M e i j e r (D66 ) : Als ik de gedepu teerde g o e d heb g e h o o r d , concludeer ik dat , als gemeenten het 

initiatief al hebben en samen naar de provincie toe gaan om hulp te v ragen , de provinc ie daa rvoo r al lang 

beschikbaar is en dat daa rmee de motie ove rbod ig word t . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Dat brengt mij bij motie 2 7 . 'Stop steun windindustr ie ' . W i j ont raden d ie . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Ui j lenhoet. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Toch nog even terug naar het punt van het versnellen en ook het punt van het 

samenwerken met gemeenten. W i j kr i jgen s ignalen, ook van gemeenten, dat als er gemeentel i jke 

facil i teiten zi jn en de provincie word t gev raagd mee te d o e n , er we l word t gepraa t , maar geen boter bi j 

de vis word t g e d a a n . M i jn v raag aan de gedepu teerde is of ze d ie signalen serieus neemt en of de 

provinc ie daa rmee toch serieus aan de slag w i l . 
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De v o o r z i t t e r : De v r a a g is duidel i jk . W e gaan niet het deba t weer ove rdoen , maar de gedepu teerde 

mag an twoo rden . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Ik herken niet dat die signalen er z o b reed z o u d e n z i jn . 

De v o o r z i t t e r : De Kort. 

De heer D e K o r t (PvdA): M i j verrast de opmerk ing van de gedeputeerde dat de leningen op d ie manier 

niet nod ig z o u d e n zi jn en dat het ook bi j de gemeenten we l kan, wan t iedere gemeente met iedere keer 

een e igen rege l ing, terwi j l wi j hier een Energ ieagenda hebben waa r i n wi j grote stappen wi l len maken: ik 

weet niet of dat beter is dan wanneer w e met e lkaar de krachten bunde len en één heel duidel i jk systeem in 

Brabant hebben . In de mededel ing d ie u zelf stuurde rondom ' N u l o p de meter' staat ook dat het nog wa t 

lastig is omdat de concepten duur z i jn . Er staat letterlijk: "De trend van gefaseerd renoveren met f lex ibele 

concepten is de komende jaren een logische tussenstap." W i j z o u d e n heel g r a a g zo rgen dat de Brabantse 

burger een simpele manier heeft om daadwerke l i j k die stap te maken en het dus niet aan gemeenten over 

te laten. Kunt u dit d a a r o m alstublieft nog eens heroverwegen en minstens eens onderzoeken of het niet 

makkel i jker centraal kan dan overa l los? 

De v o o r z i t t e r : Het punt is helder. De gedeputeerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Voorzi t ter, ik val in herha l ing. W i j hebben al een heel aanta l 

instrumenten in Brabant, juist vanuit het Energiefonds, die ook voor dit soort doe lg roepen bedoe ld z i jn . Er is 

ri jksinstrumentarium voor en de gemeenten hebben al al ler lei energie loket ten. Ik pleit er echt voor om een 

beet je structuur erin te houden en niet alles tien keer dubbe l te organiseren, want dat gaa t de 

energietransit ie niet versnellen en het za l de 1 4 X niet dichterbi j b rengen. 

De v o o r z i t t e r : W e hebben nu al een paar keer o p en neer getiktakt, het is nu mooi geweest denk ik. De 

heer Van den Berg o p dit punt? 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): U hebt motie 2 7 on t raden. Doet u dat omdat u vindt dat de inhoud niet 

klopt, of meent u echt dat al d ie turbines er moeten staan voor dat hele kleine beetje energie? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : W i j hebben een doelstel l ing: 1 4 X duurzame energie in 2 0 2 0 . Uit de 

b i jd ragen van de verschi l lende fracties maak ik op dat ze zich voora l grote zo rgen maken over de v raag 

of w e dat überhaupt we l zul len ha len, en dan zi jn d ie windturbines dus heel hard nod ig . 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): W a t ons betreft g ing het bi j het stukje over veehouder i j een beet je met 

grote stappen snel thuis. U geeft zel f in de Perspectiefnota aan wa t de koers moet z i jn volgens het bestuur, 

maar in 2 0 1 0 hebben wi j een heel u i tgebreid deba t gevoe rd , in een marathonsessie, over 'megasta l len 

nee ' , het voorstel van het co l lege was om die stallen te beperken tot 1,5 ha ... 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g is? 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): In uw voorstel zegt u dat u dat gaa t loslaten. Vindt u niet dat u daa rmee 

de burgers in Brabant tekortdoet, met name de mensen d ie d ie handtekeningen hebben ingebracht? 

De v o o r z i t t e r : Ik verzoek de gedeputeerde te an twoo rden in het perspectief van wat hier v a n d a a g o p de 

a g e n d a staat, in het licht van wat later nog komen gaa t . 
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M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Dan wi l ik doorverw i j zen naar 7 jul i , wan t dan g a a n w e de w i j z ig ing 

van de Verorden ing ruimte met e lkaar bespreken. Het is niet dat ik er nu niet op in wi l g a a n , maar in het 

licht van wat hier op de a g e n d a staat. 

De v o o r z i t t e r : En wa t er nog komt voo ra l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Dan moet het dán maar een marathonsessie w o r d e n . W i j g a a n in ieder 

geval onze spreekti jd daar vol o p inzetten. 

De v o o r z i t t e r : Heel g o e d . De heer Vreugdenh i l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voorzi t ter. Ik heb de interrupties van verschi l lende part i jen g e h o o r d . 

Eigenli jk w o r d e n heel breed vanuit de Staten al lerlei voorstel len g e d a a n . Zelfs de VVD-fract ie zegt niet 

meer te wi l len a fwach ten , maar aan de slag te wi l len g a a n . Toch komt u nu met een voorstel om pas na de 

zomer met een denktank te komen. Is het niet veel verstandiger om nog voo r de zomer echt k lappen te 

maken, samen met de Staten, en niet met een denktank, om daa rmee te laten z ien dat w e 2 0 2 0 

daadwerke l i j k halen en o o k al le voorstel len die vanuit de Staten zi jn g e d a a n , daar in mee te nemen? 

De v o o r z i t t e r : Dank u we l voor het samenvattende overzicht. De gedeputeerde gaa t nu verder. 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Ik ga daa r toch weer ' nee ' op an twoo rden , wan t w e doen al heel vee l . 

Ik heb net een aanta l grote k lappers genoemd en ik weet niet of u werkel i jk van elk onderdee l van het 

u i tvoer ingsprogramma nu een stand-van-zakenmelding wi l t . En nee, want ik zou wel g r a a g het frisse 

perspectief van externen e rop wi l len hebben . Ik snap aan de ene kant uw p le idoo i we l voor z o ' n 

duurzaamheids len ing, maar als w e 1 4 X wi l len ha len, zul len w e als provincie ons ge ld in andere d ingen 

moeten investeren. Zelfs al zou d ie duurzaamheids len ing een doors laand succes w o r d e n , dan voegt het 

misschien 0 ,2 procentpunt toe aan d ie 1 4 X . 

De v o o r z i t t e r : Vreugdenh i l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : M a a r u hebt veel meer voorstel len gehoo rd dan al leen dit voorstel . U 

proeft volgens mij ook de onvrede in de Staten, wan t w e zitten nu al ruim twee jaar te luisteren naar 

verhalen over denktanks en andere part i jen. Proeft u niet dat de Staten hiermee echt tempo wi l len maken 

en hiermee nog voor de zomer aan de slag wi l len gaan? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Ik heb uw gevoel van urgentie heel g o e d verstaan, maar weet u wel wa t 

er a l lemaal al gebeurt? Dat v r a a g ik u terug. Bl i jkbaar niet. U kijkt naar cijfers over wa t in 2 0 1 5 was 

gereal iseerd. Dat is bele id van de vor ige co l legeper iodes. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Ik heb een heel concrete v raag gesteld. Ik proef vanuit de hele Staten 

dat men zeker weet wa t er gebeurt en dat men er toch versnell ing in wi l hebben , w a a r v o o r ook zelf met 

voorstel len wo rd t gekomen . Dan kunt u toch niet w e g bl i jven kijken? Volgens mij hebt u dan niet begrepen 

hoe het deba t in deze Staten loopt op het geb ied van energ ie. 

De v o o r z i t t e r : Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Ik deel de opvat t ing van de heer Vreugdenh i l . O o k ik heb hierover een we in ig 

comfor tabe l gevoe l . Misschien kan de gedeputeerde ons wa t meer comfort verschaffen doo r te z e g g e n dat 
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de cijfers die in het staatje staan, gedateerd zi jn en dat w i j op korte termijn van actuele cijfers zul len 

w o r d e n voorz ien . 

De v o o r z i t t e r : De v r a a g is duidel i jk. De gedeputeerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Als u de cijfers beki jkt, zult u z ien dat het meest recente cijfer van 2 0 1 5 

is. Ik ga niet z e g g e n dat dat cijfer niet klopt, maar ik ga we l z e g g e n dat dat het cijfer van 2 0 1 5 is. Ik kan u 

geen cijfers geven over 2 0 1 6 , omdat die er s impelweg nog niet z i jn . 

De v o o r z i t t e r : Vr ienden. Ik heb toch de indruk dat w e hier nu al vijf, zes keer hetzel fde deba t je aan het 

voeren z i jn . De gedeputeerde heeft haar oordee l over de motie gegeven . Ik geef u al len nog één keer de 

ge legenhe id voor een interruptie, en dan is het k laar met dit debat . 

De heer P o r t h e i n e (VVD): Voorzi t ter. De opmerk ingen van de gedepu teerde baren mij z o r g e n , want ze 

kijkt al leen naar de b i jd ragen in eindci j fers van de transitie. U veronderstelt dat de duurzaamheids len ing 

we l een groot succes zou kunnen w o r d e n . Het succes zit hem erin dat een paar du izend Brabanders 

indiv idueel in b e w e g i n g komen, d ie ons helpen die b e w e g i n g o p g a n g te kr i jgen. Dat is voor mij het succes 

van d ie lening. 

De v o o r z i t t e r : Dat is helder. Dan nu Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Ik had gehoop t o p een wa t ander an twoo rd van de gedeputeerde , want wa t 

ze nu tegen me zegt , stelt mij geenszins gerust. U beschikt niet over actuele cijfers, hoe kunnen wi j dan als 

Staten sturen? 

De v o o r z i t t e r : De Kort. 

De heer D e K o r t (PvdA): De gedeputeerde gaf aan dat , als de energ iemidde len hiervoor moeten w o r d e n 

ingezet, w i j niet aan d ie 1 4 X zul len komen. Die mening deel ik. Daarom hebben wi j bij een eerdere 

begro t ingsbehande l ing al de toezegg ing gekregen dat voor dit soort leningen de Immunisatieportefeui l le 

gebruikt mag w o r d e n . 

De v o o r z i t t e r : Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Via u de vo lgende v raag aan de gedepu teerde : wa t is toch dat 

vasthouden aan die 1 4 X als uw doel CO2-beperk ing is? Het is niet mijn doe l , maar w a a r o m stuurt u niet 

al leen daar op? 

De v o o r z i t t e r : Ui j lenhoet tot slot. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Stel nou dat de denktank tot de conclusie zou komen dat z o ' n 

duurzaamheids len ing we l wa t is. Bent u dan wel bere id om het op te pakken? 

De v o o r z i t t e r : De gedeputeerde tot slot. 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Een hele serie opmerk ingen en ik zou al leen maar in herhal ingen 

verva l len. Misschien nog één punt met betrekking tot d ie immunisat ieportefeui l le. Ik heb zojuist aangegeven 

dat dat tot de mogel i jkheden behoor t , maar als wi j dit vanuit de immunisat ieportefeui l le g a a n d o e n , met 

inbegr ip van al le tijd die het kost om zoiets van de g rond te tillen en de manuren die be taa ld moeten 

w o r d e n , dan is het o fwe l niet revolverend o fwe l word t het hetzel fde rentetarief als bij de landel i jke 

rege l ing. U vraagt dus iets w a a r u volgens mij niet gelukkig van word t , maar als u g r a a g wilt dat ik 
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helemaal uitschrijf hoe het in e lkaar zit en wa t de consequenties ervan z i jn , dan neemt u de motie aan en 

dan krijgt u het op schrift. 

De v o o r z i t t e r : Ik heb het debat hierover net gestopt. De gedeputeerde heeft u al een paar keer 

g e a n t w o o r d , maar u komt met deze l fde v ragen terug. De gedeputeerde gaa t haar be toog nu a f ronden . 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Een punt van o rde , voorzi t ter. 

De v o o r z i t t e r : Dat mag al t i jd. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Het is duidel i jk dat hier iets schuurt en dat het iets is waa rove r 

verschi l lende fracties v ragen hebben aan de gedeputeerde . Ik zou g r a a g z ien dat de verschi l lende part i jen 

d ie v ragen kunnen stellen en de gedeputeerde d a a r o p an twoord t . Daar is deze d a g ook voor b e d o e l d . 

De v o o r z i t t e r : Dat is w a a r , maar het is nu al vier, vijf keer gebeu rd . Ik z ie geen b e w e g i n g in het debat . 

De gedeputeerde staat voor haar an twoo rden , heeft een oordee l over de motie gegeven en er komen 

geen n ieuwe v ragen . Het z i jn de oude vragen en de bestaande an twoo rden . Daar zult u het mee moeten 

d o e n . Ik verzoek de gedepu tee rde , o o k gelet o p de t i jd , haar be toog af te ronden . 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Voorzi t ter. Ik zou u toch wi l len v ragen om hier een extra ronde aan te 

besteden voor de mensen d ie achter de tafel stonden en nog een aanta l v ragen hebben . 

De v o o r z i t t e r : Er komt nog een tweede termijn. De gedeputeerde rondt nu af. 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Ik had nog wa t v ragen over bestuur. Beweg ing houden in veerkracht ig 

bestuur, was een aanspor ing van de VVD. U i te raard . De aanbeve l ingen van Van Z w o l z i jn ook terug te 

v inden in onze a a n p a k 'Veerkracht ig bestuur', omdat Van Z w o l in feite zegt dat economie en maatschappi j 

maatgevend zouden moeten zi jn voor de organisat ie van het lokale bestuur, en dat is een van onze pijlers 

van veerkracht ig bestuur. 

Er is wa t aandach t g e v r a a g d voor mijn opt reden op diverse plekken, en daarover heb ik de vo lgende 

v r a a g . Stel: ik heb een gesprek met een burgemeester, d ie burgemeester deelt dat in ver t rouwen met zi jn 

co l lege leden, er z i jn co l lege leden die besluiten dat in ver t rouwen met hun raadsfract ie te de len, dan besluit 

iemand om dat op Facebook te zetten en na dit f luisterspelletje, dat w e a l lemaal nog kennen van toen w e 

kind w a r e n , neemt u aan dat wa t o p Facebook be landt , ook klopt. 

De v o o r z i t t e r : U moet nu echt a f ronden. 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : De br ieven die wi j schrijven over veerkracht ig bestuur w o r d e n ui teraard 

doo r de commissaris onder tekend, zoals al le GS-br ieven d ie wi j schrijven door de commissaris w o r d e n 

onder tekend, maar daa rmee ben en blijf ik g e w o o n de portefeui l lehouder en de a fzender van de 

boodschap , ook al z i jn er kranten die dat niet in de gaten hebben . 

Even over bestuurl i jke vern ieuwing: de reflecties van BrabantAdvies wi l len wi j best betrekken bij de 

Statenmededel ing en het gesprek dat w i j met e lkaar g a a n hebben over bestuurl i jke vern ieuwing . 

De burgerbegro t ing is behande ld in een themabi jeenkomst, waa r i n gesproken is over Gef fen . De conclusie 

was toen dat het o p provinc ia le schaal lastig is, vandaa r het a a n b o d dat w i j hebben g e d a a n om daarover 

in het plat form p&c met e lkaar van gedachten te wisselen. 

De v o o r z i t t e r : Ik stel voor dat u de rest van uw b i jd rage bewaa r t voor de tweede termi jn, want de 

spreekti jd is nu echt op . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter, er is een motie van ons ont raden en daarover wi l ik nog we l 

een v r a a g stellen. 
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De v o o r z i t t e r : Daarvoor verwi js ik u naar de tweede termijn. W e g a a n z o verder, maar de ve rgader ing 

word t eerst dr ie minuutjes geschorst. 

Schorsing. 

De v o o r z i t t e r : Dames en heren. Ik verzoek u uw plaatsen weer in te nemen. De ve rgader ing is 

he ropend . W i j vervo lgen de spreekti jd van GS met gedeputeerde Van der M a a t . Aan het e inde van de 

spreekti jd za l gedepu teerde Spierings nog even de ge legenhe id w o r d e n gegeven één of twee moties van 

commentaar te voorz ien . Het w o o r d is aan gedepu teerde Van der M a a t . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Dank, voorzi t ter. Ik za l de verschi l lende inbrengen even na lopen o p 

de v ragen d ie op mijn portefeui l le van toepassing z i jn , te beginnen bij de heer Van Grui j thui jsen. In 

aanvul l ing op de w o o r d e n d ie co l lega Pauli al heeft gesproken en op de w o o r d e n die co l lega Van 

Mer r i enboer nog za l spreken, lu idde zi jn v raag hoe het nu staat met de stedeli jke samenwerk ing in de vier 

regio 's . Daarover kan ik twee d ingen melden: in de eerste plaats dat w e dit jaar met BrabantStad bez ig 

g a a n met het actual iseren van onze w e r k a g e n d a , de Stedeli jke A g e n d a , w a a r v o o r eerder al aandach t is 

g e v r a a g d , en in de tweede plaats dat ik samen met co l lega Van Mer r ienboer bez ig ben om per regio een 

overzicht te maken van de investeringen en onderzoeken d ie w e per regio g a a n ontwikkelen. Daarover za l 

ik samen met co l lega Van Mer r ienboer de Staten dit jaar informeren. 

Sprekend over mobil i teit heeft de heer Van Gruijthuijsen aandach t g e v r a a g d voor de A 2 , de A 5 8 en de 

A 5 0 . Ui teraard zi jn die top of mind. Hij v roeg ook naar de A4-zu id en d rong e rop aan er voora l voor te 

zo rgen dat het door t rekken daa rvan op de a g e n d a van het Rijk komt te staan. Daar zi jn w e mee bez ig en 

ik za l dat s ignaal nog een keer overbrengen als het gaat over de MIRT-studie d ie nu loopt : de cor r idor 

Rot terdam-Antwerpen, d ie getrokken word t doo r mijn co l lega Floor Vermeulen uit Zu id -Ho l land. 

Heel concreet v roeg de heer Van Gruijthuijsen ook wa t er nu eigenl i jk gebeurt o p de bestaande A 4 in 

Brabant: zi jn daa r congest ieproblemen? Ja, die z i jn op dit moment i nde rdaad aan het ontstaan. Dat is ook 

de reden w a a r o m wi j met de minister in het B O MIRT en met Rijkswaterstaat afspraken hebben gemaakt 

over moni tor ing en nu in gesprek zi jn over kleinschal ige maatregelen die daar kunnen w o r d e n getrof fen 

om de A 4 te verbeteren 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Die v raag over de A 4 kwam voor mij een beet je uit de lucht va l len. Dat kan 

aan mij l iggen, maar het is ook mogel i jk dat PS daarover niet eerder z i jn geïn formeerd. Daarom wi l ik de 

gedepu teerde v ragen ons daarover eens te in formeren. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Laat ik toezeggen dat ik u d ie informatie toe za l sturen in een 

compac te memo over de MIRT-studie, en de onderde len die daar in zi t ten, zoda t u a l lemaal op de hoogte 

bent. 

Door de heer Van Gruij thui jsen en mevrouw Van der Sloot is geïnformeerd naar de N 2 6 4 . Een jaar 

ge leden heb ik na appe l van de heer Van Gruij thui jsen de regio opge roepen asjeblieft met een ged ragen 

p lan te komen. De ene gemeente zei A , de andere B en als jullie nou met z i jn al leen C z e g g e n , heb ik 

g e z e g d , dan kunnen w e misschien zaken doen . Dat moment is nu aans taande. Een paar weken ge leden 

heeft de regio mij een verhaal a a n g e b o d e n waa r i n gezamenl i jk de bere idhe id is ui tgesproken om de 

N 2 6 4 te g a a n upg raden . Ik verwacht dat ik voor de zomer een ve rvo lgaanpak kan afspreken, w a a r b i j w e 

als provincie en regio samen een p lan g a a n maken voor de manier w a a r o p de N 2 6 4 o p g e w a a r d e e r d kan 

w o r d e n . Ik verwacht jullie ook daar , als onderdee l van de Statenmededel ing p rogrammer ing mobil i teit, d ie 

ik alt i jd v o o r a f g a a n d aan de begro t ing stuur, z o d a t iedereen g o e d zicht heeft o p wat a l lemaal in de 
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portefeui l le Mobi l i te i t gebeur t . Ik verwacht daar ook een aanta l voor tgangsmedede l ingen over te kunnen 

doen . Dat maakt ook dat motie 9 van het C D A ove rbod ig is, en die word t doo r mij dus ont raden. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Smeulders. 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): In de vor ige per iode kwam het nog wel eens voor dat er fracties w a r e n die 

met moties al ler lei prov inc ia le w e g e n w i lden verdubbe len , veranderen , vern ieuwen en weet-ik-ik-wat 

a l lemaal we l niet, en toen w e r d alt i jd g e z e g d dat er een afwegingssysteem was , Prio geheten, w a a r i n aan 

de hand van een aanta l criteria word t beoo rdee ld of een w e g wel of niet moet w o r d e n aangepas t . Gaa t u 

dat systeem nu ook gebru iken voor de N 2 6 4 in Noordwest -Brabant? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : De afwegingscr i ter ia die w e hebben passen w e g e w o o n toe. 

Tegeli jkert i jd kijken w e in het kader van de Omgevingsv is ie we l of er ook aanpa lende be langen zi jn die 

ged iend kunnen w o r d e n . Daarom voer ik met co l lega Van Mer r ienboer ook gesprekken over de 

samenhang tussen werk locat ies en b i jvoorbee ld een provinc ia le w e g . Als bij b i j voorbee ld de N 2 6 5 voor 

andere a fweegcr i ter ia gekozen word t om tot investeringen over te g a a n , za l ik die expl ic iet maken, zoda t 

u daa rvan g o e d kennis kunt nemen. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w De H o o n . 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : Dank voor uw b e a n t w o o r d i n g , w a a r m e e w e heel tevreden z i jn , maar even 

specif iek: bedoe l t u h iermee al le punten d ie z i jn opgenomen in het manifest en zoa ls wi j v e r w o o r d hebben 

in de motie? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Ik spreek voor de zomer met de reg io . On langs hebben ze mij het 

p lan a a n g e b o d e n , w a a r v a n ik later heb gez ien dat het C D A daar een manifest overeen heeft g e l e g d . Dat 

manifest van het C D A tijdens de campagnet i jd was gebaseerd op da tgene wa t de col leges met e lkaar 

hadden a fgesproken. O v e r het verhaal dat d ie col leges hebben inged iend , ga ik met hen in gesprek. 

Momentee l zi jn w e samen met de regio aan het beki jken hoe w e dat op een g o e d e manier vorm kunnen 

geven . Ik ga geen uitspraken doen over specif ieke onderde len ervan, want daarover ben ik nu in gesprek 

met de reg io . 

Dan heeft de heer Van Gruij thui jsen ook een v raag gesteld over N u e n e n , meer specif iek over het 

sluipverkeer en het ge lu id . W a t het eerste betreft, verwi js ik g r a a g naar de a fspraak die w e in het 

bere ikbaarhe idsakkoord hebben gemaakt . Als het gaat over het sluipverkeer, z i jn de gemeenten 

Eindhoven, Nuenen en He lmond aan zet voor het uitvoeren van een studie. Ne t als de heer Van 

Gruij thui jsen ben ik erg nieuwsgier ig naar de uitkomsten d a a r v a n . Het onderdee l gelu id en ook de 

passage d ie daarover in het bestuursakkoord is o p g e n o m e n , z i jn mijns inziens ove rbod ig g e w o r d e n , wan t 

dat heeft de gemeente Nuenen inmiddels voor z ichzel f georgan iseerd , nu ze een rechtszaak heeft 

gewonnen om de snelheid bij de A 7 2 o m l a a g te kr i jgen. Doorda t die snelheid o m l a a g is g e g a a n , is er ook 

geen sprake meer van geluidsoverlast. Dat lee fbaarhe idsprob leem is dus opgelost . 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Dus doorda t de gemeente Nuenen het v ia een juridische procedure 

voor e lkaar heeft gekregen om die snelheid o m l a a g te kr i jgen, is ook de geluidsoverlast te ruggebracht , 

w a a r m e e die ge lu idswer ingen ove rbod ig z o u d e n zi jn? 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Ja. 
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De v o o r z i t t e r : De gedeputeerde vervolgt z i jn b e t o o g . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : M e v r o u w Van der Sloot van het C D A sprak over het maken van 

snelheid, ook in mijn r icht ing. Ik v ind het echt enorm vervelend als het tempo dat ik maak niet aansluit bij 

het tempo dat zi j zou g r a a g zou z ien . Als u dat te snel vindt, moet u dat aangeven , wan t dan za l ik 

misschien mijn in format ievoorz ien ing moeten aanpassen aan uw behoef te . Van de voorbee lden d ie u 

a a n h a a l d e , noem ik even het station bij Eindhoven Ai rpor t . Voo r de kerst al heb ik in een 

Statenmededel ing aangegeven dat ik daarover met de minister afspraken heb gemaakt en nu al z i jn w e 

bez ig met het maken van een businesscase, samen met de gemeente Eindhoven en het ministerie, d ie ik 

aan het eind van het jaar met de minister za l bespreken. O o k over de verennoti t ie is een paar weken 

ge leden al een Statenmededel ing verschenen, waar in staat da t , als veren een interessante 

maatschappel i jke businesscase kunnen maken, b i j voorbee ld op verduurzaming , dat g e w o o n za l w o r d e n 

g e d a a n . O o k over de bere ikbaarhe id van bedr i jventerreinen hebben w e het eerder al g e h a d . Momentee l 

w o r d e n daa rvoo r exper imenten voorbere id en ik verwacht daarover in de Programmer ing Mobi l i te i t een 

aanta l interessante vervolgvoorstel len te kunnen doen . 

En als het dan toch over snelheid gaat : het is uw co l lega Van Vugt geweest die in deze zaa l heeft 

g e v r a a g d eens met de gemeente W o u d r i c h e m na te gaan of tot een a a n p a k is te komen o p het kruispunt 

van de N 3 2 2 , H o g e Maasd i j k . Ik verwacht dat w e daa rove r tot een g o e d e afspraak kunnen komen, die 

ook bi j de heer Van Vugt tot instemmend geknik za l le iden. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw De H o o n . 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : Het tempo is het p rob leem niet, en de ambi t ie evenmin. W i j hebben de memo 

gez ien , en die is keurig netjes. De ambit ies z i jn helemaal g o e d en daa r zi jn w e bli j mee, maar w e h a d d e n 

g e w o o n dr ie v ragen v a n d a a g , omdat w e nu het perspectief neerzetten en met e lkaar de balans opmaken 

voor de APK. Die dr ie simpele v ragen lu iden: bent u voor of tegen een eventueel intercitystation, hoe ziet u 

de versnell ing daar in en is de provincie bere id tot voor f inancier ing? De an twoorden d a a r o p kunnen ons 

helpen een denkr icht ing te bepa len . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Ik ga niet studeren o p iets w a a r v a n ik geen voorstander ben . Het 

an twoo rd o p de eerste v raag is dus g e w o o n ' j a ' . Ove r de tweede v raag kan ik nu geen uitspraak d o e n , 

omdat ik eerst de inhoud wi l z ien . De ambi t ie is het hoogst mogel i jke tempo. O p de derde v raag geef ik nu 

geen a n t w o o r d , wan t pr imair is de staatssecretaris veran twoorde l i j k voor het spoor en ik heb het liefst dat 

z i j g e w o o n de investeringen doet . 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : En betekent die ' j a ' een voor? 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Ja. 

De v o o r z i t t e r : N o g een interruptie van de heer Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Ere w ie ere toekomt als het gaa t om uw a a n p a k en communicat ie richting de 

gemeente W o u d r i c h e m . Ik za l bli j z i jn als die ro tonde daar te zi jner tijd gereal iseerd word t . Dank u w e l , 

De v o o r z i t t e r : De gedeputeerde vervolgt z i jn b e t o o g . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : G o e d om te horen. 

Vragen zi jn ook gesteld over de bespar ing op de organisat ie: hoe word t de bespar ing van 1 8 mil joen 

euro gereal iseerd? De bespar ing is ingeboekt . Via natuurl i jk ve r loop sturen w i j nu op de toekomst ige 
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omvang van de organisat ie. Voor vital isering van de organisat ie is 1 6,5 mil joen euro afgesproken en het 

verheugt mij b i j zonder dat ik er gisteren in ben ges laagd samen met de vakbonden tot een g o e d pakket te 

komen om de organisat ie verder te vital iseren en de mobil i teit te vergroten. Dat za l ook he lpen om die 

bespar ing uiteindeli jk voor e lkaar te kr i jgen. O p dit punt komt voo r de zomer een Statenmededel ing uw 

kant o p , z o d a t u een g o e d inzicht hebt in wa t er a l lemaal speelt. 

N a a r aan le id ing van motie 4 4 van de heer Steenbakkers zou ik eigenl i jk een toezegg ing wi l len doen , in 

de h o o p dat hij daa rmee samen met de andere part i jen uit de voeten kan. W i j herkennen de prob lemat iek 

d ie is geschetst en zi jn al vo lop bez ig met het d ig i ta le bedr i jvenloket . In de tijd van digi tal iser ing zou dat 

ook de mainstream moeten z i jn : d ig i taa l , tenzi j . W e l za l het d ig i ta le loket dan nog verder geopt imal iseerd 

moeten w o r d e n . Ik ben g r a a g bere id toe te z e g g e n dat een overzicht za l w o r d e n verstrekt van wa t w e 

a l lemaal aan het doen zi jn als het gaa t om het opt imal iseren van onze processen en lastenverl ichting en 

een klein onderzoek je te doen hoe w e onze inspanningen nog beter kunnen richten o p mogel i jkheden om 

het de ondernemers z o gemakkel i jk mogel i jk te maken. 

De v o o r z i t t e r : Steenbakkers. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Ik za l even over leggen met de andere indieners, maar wa t mij betreft is 

dit a k k o o r d . Een v raag je nog over de bespar ing o p de organisat ie. Het is heel terecht dat u die 18 mil joen 

euro noemt, maar er is ook nog een structureel b e d r a g ingeboekt voor 2 0 2 0 en verder. Kunt u ons eens 

aangeven hoe dat gereal iseerd za l w o r d e n , althans de grote lijnen daar in? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Het is i nde rdaad een structureel b e d r a g en dat is g e w o o n 

ingeboekt . Er volgt nog een heel traject w a a r i n w e o p al lerlei onderde len vital isering en mobil i teit centraal 

stellen. Via vr i jwi l l ig ve r loop sturen w e nu op een compactere omvang en het i nbouwen van een f lex ibele 

schil, zoda t w e veel beter op de opgaven kunnen werken . Tussen nu en dat moment is het de u i tdaging om 

v ia vr i jwi l l ige ontwikkel ing tot een compactere organisat ie te komen. Tegeli jkert i jd opt imal iseren w e onze 

processen, opda t w e deze l fde producten en deze l fde kwaliteit kunnen leveren tegen minder inspanning. Af 

en toe zi jn w e ook aan het doork iezen over wa t w e we l en niet aan het doen zi jn wan t als bestuur kunnen 

w e niet al leen maar z e g g e n 'meer, meer, meer ' , terwij l de omvang krimpt. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w De H o o n . 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : Ik zei net wel met een grote mond dat u niet te snel was , maar v a n d a a g even 

wel voor mi j . Ik wi l heel even terug naar motie 10 , de bere ikbaarhe id van bedr i jventerre inen. Ik weet dat u 

ermee bez ig bent, en dat is pr ima, maar als fractie - en dat kan bij u niet anders zi jn - komen wi j keer op 

keer bi j projecten uit, Breda, W a a l w i j k , w a a r dat stukje gemist word t . Als w e dat even leggen naast een 

constructie als Pivot Park, kunnen w e z ien dat daa r eerst w e r d nagedacht over een voorz ien ing als een 

bushalte voorda t de rest ingevuld g ing w o r d e n . W a t is nu precies het b e z w a a r tegen een quickscan, om 

g e w o o n eens in bee ld te b rengen wat nu w a a r is en wa t eventueel nod ig zou zi jn? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Het b e z w a a r is dat ik daa rmee weer pap ier moet g a a n maken voor 

iets wa t w e g e w o o n al aan het doen z i jn , en wel op twee manieren. In de eerste plaats hebben w e 

g e w o o n onze concessies. W e spreken voor tdurend met gemeenten over de beschikbare vervoersuren die 

kunnen w o r d e n ingezet om van A naar B te g a a n . Verder bespreken w e met de gemeenten, maar ook met 

ver tegenwoord igers van bedr i jventerre inen, g e w o o n vraagger ich t w a a r d ie busli jnen moeten lopen . In die 

ontwikkel ing kijken w e iedere week , iedere m a a n d , wa t de beste plek is w a a r de bus naar toe kan r i jden. 

Daarmee hebben g e w o o n alles in kaart. Ten tweede , en dat is g e w o o n die vern ieuwing, w a a r v o o r zelfs 

extra budget in de begro t ing staat, zi jn w e heel concreet met b i j voorbee ld M o e r d i j k in gesprek over de 
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v r a a g of w e daa r tot een innovat ie kunnen komen. Dat z i jn w e a l lemaal aan het doen en daa rvoo r hoef ik 

geen n ieuwe a g e n d a te maken, want dat leidt g e w o o n af van het tempo dat u zelf wi l t om b i j voorbee ld 

d ie vern ieuwing in M o e r d i j k tot stand te b rengen . Ik zou z e g g e n : heb een beet je ver t rouwen in onze 

a a n p a k . Als u daar in teleurgesteld wo rd t als u in september de Programmering Mobi l i te i t leest, kunt u alt i jd 

nog z e g g e n : nou , Van der M a a t , u hebt d ingen t oegezegd die u niet hebt w a a r g e m a a k t . 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w De H o o n . 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : Het is ook geen verwi j t naar de concessies die lopen. W e haken in op de 

vern ieuwingen d ie er zi jn en de v ragen d ie komen vanuit Moerd i j k . In juni g a a n w e weer naar Breda, o p 

hun verzoek. Het is heel g o e d dat w e hier samen naar kijken en dat ver t rouwen is er w e l . W e hopen e rop 

dat w e het in de vo lgende visie zul len v inden. Voor ons leek het g e w o o n een hand ige tool om als Staten, 

net als u, een overzicht je te hebben . Veel ti jd hoeft dat niet te kosten, want het gaat om een quickscan en 

niet meer dan dat . M a a r g o e d , daar in moeten w e u voo r lop ig maar ver t rouwen en dan kunnen w e er later 

verder over spreken. 

De v o o r z i t t e r : De gedeputeerde vervolgt z i jn b e t o o g . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Ik kom bij de inbreng van de heer Van Hattem, meer concreet bi j de 

moties die zi jn i nged iend . Mo t i e 2 6 on t raad ik, met een verwi jz ing naar het bestuursakkoord en de keuzes 

d ie daar in zi jn gemaakt . 

Tegen motie 2 9 heb ik geen b e z w a a r , met daarb i j een paar opmerk ingen . Het zou helpen als u in plaats 

van 'sec spitsstrook' zou formuleren 'b i j voorbee ld spitsstrook', wan t misschien is er nog we l wa t meer 

mogel i jk dan al leen een spitsstrook. Verder hoop ik de motie z ó te mogen interpreteren, dat het een cal l to 

l obby act ion is als het gaa t om het be lang ervan en het samen optrekken met de provinc ie Ge lde r l and . 

Mo t i e 3 0 . Het is heel g o e d te z ien dat ook de PVV voorstander is van innovaties en zelfs een beet je neigt 

naar smart mobi l i ty, maar ik v ind de motie toch ove rbod ig , niet zozeer omdat het niet be langr i jk zou z i jn , 

maar omdat w e het al d o e n . W e zi jn bez ig met de MIRT-studie voor de A 2 en daar in kijken w e o o k naar 

dit soort slimme invoegmoge l i j kheden. O o k bij de A 1 6 , die onderdee l is van de MIRT-studie, zul len w e dit 

soort zaken inbrengen. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Het gaa t mij erom dat het snel gebeurt . O p de A 2 b i j voorbee ld is het 

invoegen bi j Kerkdriel echt z o ' n p rob leemd ing en daar zou een setje doseer l ichten, waarove r w e eerder al 

een motie hebben aangenomen , heel veel he lpen. Ik dien de motie eigenl i jk in om te bewerkstel l igen dat 

er snel s lagen w o r d e n gemaakt en exper imenten komen. Het duurt nu a l lemaal z o lang en de mensen 

staan z o lang vast, terwij l dat vaak niet nod ig is. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde , die nog een oordee l over de motie uitspreekt. 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : M i jn oordee l blijft on t raden. Als het sec om de A 2 gaat , wijs ik e rop 

dat de MIRT-studie nu aan a f rond ing toe is en dat de opmerk ing d ie u hebt gemaakt over Empel g e w o o n is 

ingebracht . 

N a a r aan le id ing van motie 3 3 verzoek ik de PVV genoegen te nemen met een toezegg ing . Datgene wat u 

hier adresseert, vind ik zeer relevant, zeker ook omdat wi j in deze bestuursper iode nog te spreken komen 

over de strategische koers van de toekomst van onze concessies. Ik verzoek u mij even de ruimte te geven 

o m , in het kader ook van toekomstmobil i tei t , de ontwikkel ing van nu en het mobil i tei tsbeleid als onderdee l 

van de Omgevingsv is ie , in die per iode een plek te laten organiseren, ook als w e b i j voorbee ld voo r de 

zomer nog met de Staten over de toekomstmobil i tei t spreken, om dit topic g e w o o n in te b rengen . Ik v ind 

de motie nu net iets te strak, terwij l ik mij ook niet herken in een aanta l kwal i f icat ies. Als u met deze 

toezegg ing uit de voeten kunt, hoeven w e misschien niet over motie 3 3 te stemmen. 
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M e v r o u w Brunklaus v roeg z ich af wa t er nu is gebeurd met het onde rzoek Breda-Utrecht. Ik z e g er even bij 

dat het niet sec gaa t om spoor, wan t u hebt in meerderheid ook nog een motie aangenomen waa r i n word t 

opge roepen voora l te kijken naar de slimme toepassing d ie tussen Breda en Utrecht georgan iseerd kan 

w o r d e n . O p dit moment wo rd t gestudeerd op die opties, en daarover heb ik ook afspraken gemaakt met 

de gemeente Utrecht, de provincie Utrecht en de gemeente Breda. Ik ben zelfs al met de staatssecretaris in 

gesprek om dit in het kader van het O V 2 0 2 0 - 2 0 4 0 - b e e l d , de langetermi jntoekomst van het O V in 

N e d e r l a n d , als b i j zondere pilot te posi t ioneren. Ik heb geen garant ie dat het lukt, maar ik ben wel mijn 

best aan het doen . 

Mo t i e 3 7 ont raad ik om twee redenen. De eerste is dat w e al een uitvoerig p rog ramma hebben , doo r uw 

Staten samengesteld, als het gaa t over verkeersvei l igheid. Het verheugt mij ook te kunnen melden dat in 

2 0 1 6 de lijn weer da lende is wa t betreft het aanta l verkeersslachtoffers. Het z i jn er nog steeds te veel , 

daa r geen misverstand over, maar gelukk ig is de lijn we l da lende . En als het gaa t over 130 km r i jden: 

daar verschil len de opvat t ingen g e w o o n over. Het kan volgens de regels en G S hebben d a a r o m geen 

aan le id ing om ten strijde te trekken tegen 1 3 0 km per uur. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie o p de va l reep doo r Smeets. 

De heer S m e e t s (GL): Dank voor de b e a n t w o o r d i n g , gedeputeerde . Vor ige week is een manifest 

a a n g e b o d e n , dat u zeker kent, over 'Verkeersvei l igheid nat ionale priori tei t ' , dat doo r heel veel 

organisat ies, Fietsersbond, M K B N e d e r l a n d , V N O / N C W , V N G , en ga z o maar door , is onders teund, om 

te komen tot een act ieplan o p het geb ied van de verkeersvei l igheid. De strekking van onze mot ie, d ie w e 

intussen in over leg met andere part i jen inmiddels enigszins hebben aangepas t , is om al d ie maatregelen 

d ie er nu al z i jn in Brabant nog eens g o e d bi j e lkaar te zetten en ook nog eens g o e d te kijken naar de 

oplossingsricht ingen d ie in het Na t i onaa l Mani fest staan. 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g is? 

De heer S m e e t s (GL): M i j n v raag is of u met die aanpass ing, ook als ondersteuning van uw be le id , nog 

een keer naar deze motie wilt k i jken. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Dan neem g r a a g ik eerst kennis van de aangepas te var iant voo rda t 

ik u goed kan an twoo rden . 

De v o o r z i t t e r : Voor de helderheid even: wa t is het nummer van de aangepas te variant? 

De heer S m e e t s (GL): 3 7 a . 

De v o o r z i t t e r : Hiermee is de b i j d rage van gedeputeerde Van der M a a t ten e inde en wi l ik het w o o r d 

geven aan gedeputeerde Swinkels. 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Dank, voorzi t ter. In de Perspectiefnota ligt onder andere het hoofdstukje 

' Inspelen o p ontwikke l ingen ' voor . Vele daa rvan zi jn in deze Perspectiefnota al g e n o e m d , maar daarnaast 

wi l ik ook nog indiv idual iser ing, n ieuwe media , sociale media en de toegenomen snelheid en complexi tei t 

noemen, d ie ook a l lemaal terechtkomen in onze samenlev ing. Het p rog ramma 'Soc ia le Veerkracht ' beoog t 

dan ook na te gaan hoe onze samenleving met al die verander ingen kan o m g a a n en hoe ze daarb i j 

geho lpen en ondersteund kan w o r d e n . Dat vindt a l lemaal plaats o p een kleine, veelal lokale, schaal en 

juist daar in schuilt heel veel potentie om op mogel i jke verander ingen te reageren. Het v raagt van ons niet 

een groot programmat isch verhaa l , maar voora l te kijken wat daa r gebeur t . 

De vergel i jk ing die het C D A maakte van mij in een botsauto wi l ik met een kwinkslag d raa ien , want 

i n d e r d a a d : de botsauto is l aagdrempe l ig vervoer voor iedereen. Bovendien is de botsauto een instrument 
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om te leren doo r te exper imenteren, soms zelfs een beet je doo r tegen elkaar te schuren en te botsen en 

tegen de stroom in te r i jden, om te kijken wat anderen doen . Dat is precies wat w e met het p rog ramma 

'Soc ia le Veerkracht ' b e o g e n . En misschien nog een andere : het is minder duidel i jk dat je van A naar B 

gaat , het gaa t misschien ook veel meer over het proces, en met e lkaar kun je een h o o p lol hebben in d ie 

botsautoot jes. Het gaa t er dan om hoe je daa rmee een netwerk en een samenlev ing bouwt . 

Mo t i e 8, waa r i n word t verzocht de Omgev ingswe t o o k in te zetten ten behoeve van het behoud van ons 

e r fgoed , moet ik o p z ichzel f on t raden , maar het moge duidel i jk zi jn dat de Omgev ingswet in z i jn 

integraliteit überhaupt vele opgaven met e lkaar verenigt . In de focusopgave 'Brabant V e r b o n d e n ' , zoa ls 

die in de Omgev ingswet is v e r w o o r d , vindt ook de erfpacht een plaats. Het zou wa t fout z i jn om er één 

aspect he lemaal uit te t i l len, het gaa t juist om de integrali teit en daarb i j moet ook helder zi jn dat de 

Omgev ingswe t ons wel l icht ook gaa t helpen om in d ie integraliteit n ieuwe mogel i jkheden en redenen te 

v inden om ook het e r fgoed daar in te behouden en een n ieuwe toekomst te geven . 

Door de VVD is aangegeven dat Brabant gelukkiger is dan ooi t . O f dat he lemaal w a a r is, weet ik niet, 

maar in ieder geval is ze het a fge lopen jaar gelukkiger g e w o r d e n . Daarb i j v roeg de SP z ich af: moet óns 

dat dan weer gelukkiger maken? 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Brakel . 

M e v r o u w V a n B r a k e l (CDA) : Ik wi l nog even terugkomen o p uw reactie inzake de tool Omgev ingswe t 

en ik mag hopen dat ook gedeputeerde Van Mer r ienboer d a a r o p nog terugkomt. Ik snap het vanuit uw 

oogpunt gez ien , dat is ook de reden w a a r o m wi j het vanuit de w e r k g r o e p Omgevingsv is ie hebben wi l len 

benaderen , maar het punt is: vanuit het RO-instrumentaria zi jn w e eigenl i jk g e w e n d zi jn om voora l reactief 

b e p a a l d e wet- en rege lgev ing te maken, en hoe zou je nou eens proact ief vanuit de Omgev ingswet kunnen 

kijken of je in uw portefeui l le slagen kunt maken, w a a r w e weten dat de budget ten schaars zi jn? Ik snap 

wel dat u zegt dat w e het eigenl i jk integraal moeten pakken , en de Omgev ingswet ís heel in tegraa l , maar 

het gaa t veel meer om de systematiek: hoe kun je proact ief vanuit een andere invalshoek beki jken of 

er fpacht erbi j kan? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Volgens mij is dat precies wat de Omgev ingswe t beoog t : om vanuit de 

integrali teit te kijken hoe je meerdere doelen tegel i jkert i jd kunt bere iken. Binnen het hu id ige RO-beleid merk 

ik o o k al dat e r fgoed soms enorm inspirerend kan werken en part i jen bi j e lkaar kan b rengen , omdat z i j 

vanuit cultuurhistorisch besef b e p a a l d e ruimteli jke wensen mogel i jk maken. O p die manier kan het dus w e l , 

maar daa rvoo r hebben w e deze motie niet nod ig . Het is integraal besloten in de werkw i j ze d ie nu al wo rd t 

opge tu igd . Wel l ich t kan mijn co l lega Van den Mer r i enboer d a a r o p nog vanuit d ie systematiek ingaan 

De v o o r z i t t e r : Dat z ien w e dan z o dade l i j k . Vervolgt u uw be toog . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Ik was bez ig met de stelling dat Brabanders gelukk iger zi jn dan ooit en w e 

hadden zelfs even een discussie over de v raag hoe gelukk ig ons dat dan weer maakt. Eerder heb ik al 

aangegeven dat het er niet zozeer om gaat of men 'ove ra l l ' in Brabant gelukk ig is, als we l of w e overa l in 

Brabant gelukk ig z i jn . Volgens mij moet daa r de discussie over g a a n op het moment dat w e kijken naar de 

plekken w a a r dat nog niet het geval is en ons dan a fv ragen wa t w e d a a r a a n ondertussen kunnen doen . 

Tegen de motie d ie inmiddels doo r SP, CDA, PvdA en GroenLinks word t inged iend ten behoeve van een 

steunpunt voor Q-koorts, hebben wi j geen b e z w a a r . Eigenlijk steunt het heel erg w a a r w e ook als co l lege 

al mee bez ig zi jn en w a a r o v e r w e inmiddels o o k doo r gemeenten in Brabant benade rd w o r d e n , d ie ook 

a l lemaal hun zo rgen hebben . W e moeten we l in de gaten houden dat Q-support per 1 oktober 2 0 1 8 za l 

e ind igen. Inmiddels vindt een a f b o u w plaats van die organisat ie , w a a r b i j contracten van mensen d ie ten 

e inde lopen niet meer w o r d e n voor tgezet . W i j zul len in eerste instantie bi j het ministerie aank loppen om na 

te g a a n hoe het de punten die ook in deze motie zi jn v e r w o o r d , kan ga rande ren , dat wi l z e g g e n 

1 3 8 



vast leggen en vasthouden van de kennis en kunde die verkregen z i jn , maar o o k een l o k a a l / r e g i o n a a l loket 

w a a r Q-koortspat iënten terechtkunnen. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): W i j hebben begrepen dat de a f b o u w van Q-support al per 1 juni a.s. za l 

p laatsv inden, wa t dus za l betekenen, zoa ls u zel f ook aangaf , dat medewerkers zul len a fv loe ien, w a a r m e e 

mogel i jk ook de nod ige kennis ver loren gaat . W a t hebben G S tot nu toe g e d a a n om te voorkomen dat d ie 

kennis ver loren gaa t en wa t gaa t u op korte termijn d o e n , los van wa t het Rijk gaat doen , om dit voor de 

Q-koortspat iënten in Brabant toch nog in stand te kunnen houden? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Het klopt, en het gebeur t zelfs niet pas per 1 juni : er z i jn nu al medewerkers 

d ie a fv loe ien. Enige urgentie is d a a r o m vereist en d a a r o m praat ik op dit moment ook met de betrokken 

gemeenten, om te kijken of w e met elkaar een stevige l obby naar Den H a a g kunnen voeren , omdat in 

dezen in eerste instantie het ministerie aan zet is. M a a r w e zi jn ook aan het kijken of het ook een andere 

inspanning v raagt , meer reg ionaa l , om met e lkaar in ieder geval te ga randeren dat een loketfunctie in 

Brabant a a n w e z i g bli jft. Ik kan d a a r o p niet he lemaal vooru i t lopen, wan t daarover z i jn w e nog in gesprek. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Kardo l . 

M e v r o u w K a r d o l (PVV): Volgens mij is in januar i al een motie in de Staten aangenomen . Het is nu apr i l 

en er gebeur t momenteel niks in Den H a a g . W a t gaa t u nu doen? Ik b e d o e l : u hebt al g e n o e g tijd g e h a d . 

De v o o r z i t t e r : De v r a a g is duidel i jk. De gedeputeerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Ik heb net geschetst wa t ik doe en hoe zeer ik de a fge lopen tijd bi j de 

O m b u d s m a n en het ministerie heb aangek lop t en met gemeenten en met Q-support heb gesproken, om te 

kijken hoe w e z o snel mogel i jk inzicht kunnen kri jgen in wa t w e in Brabant met e lkaar moeten behouden . 

W e moeten echter ook bedenken dat in eerste aanzet het ministerie de a a n g e w e z e n parti j is om dat te 

real iseren. Dat is ook het appe l dat ik o p de minister en het ministerie d o e , om dit van daaru i t met e lkaar te 

bo rgen en een plek te geven . 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Kardo l . 

M e v r o u w K a r d o l (PVV): M a a r dat doet de gedepu teerde al een paar maanden en er is nog geen 

concrete voo r tgang te bespeuren. In een krantenart ikel in januar i heb ik stoere w o o r d e n van u ge lezen , dat 

u desnoods zelf aan de slag zult g a a n en zelf p lannen gaa t maken, maar ik heb tot o p heden nog niets 

gez ien. Vanaf 1 juni g a a n mensen er g e w o o n w e g , 6 0 X van de geval len van besmetting doen z ich in 

Brabant voor en wi j staan hier g e w o o n en doen he lemaal niks. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Dat w e niets doen w e r p ik verre van mi j , wan t volgens mij - en dat mag u 

bij de Q-koortspat iënten en de organisat ies navragen - weten zi j inmiddels in mij een medestander om dat 

bewerkste l l igen. Ik ga ervan uit dat wi j vóór de zomer hierin we l degel i jk p lannen met e lkaar zul len 

ontwikkelen en dat dan ook bekend za l z i jn in we lke mate het ministerie d a a r a a n wi l b i j d ragen . 

De PVV hield verder een soort a lgemeen be toog tegen cultuur, tenzij het volkscultuur zou z i jn . Enige troost 

vond ik wel weer in het feit dat er geci teerd w e r d van een schrijver, en dus literatuur. Misschien mag het u 

dan weer troosten dat w i j met onze subsidies ook twee literatuurfestivals hebben gesteund, Tilt en 

Wa te rshed , d ie daa rmee o o k een b i jd rage aan de literatuur in Brabant leveren. 
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Door de PVV zi jn dr ie moties inged iend . Mo t i e 2 0 over doe-budget ten on t raad ik. W e zi jn juist bez ig om 

de init iatieven heel direct lokaal te laten ontstaan en te bo rgen . De provincie neemt daar in de rol om juist 

boven lokaa l te zo rgen dat w e daar in kennis de len, leren van e lkaar en verb ind ingen leggen. Ik wi l d ie 

rol len g r a a g o o k z o houden en dat betekent niet het oude instrument van co-f inancieren aan de voorkant 

wa t er lokaal gebeur t . Voor het voor tbestaan van d ie activiteiten is het juist be langr i jk dat ze lokaal 

g e b o r g d z i jn . In motie 31 word t voorgeste ld Brabant C niet meer toegankel i jk te maken voor part i jen die al 

o p andere manieren gesubsidieerd w o r d e n . Bedenk hierbi j dat Brabant C niet de exploi tat ie van de 

organisat ies d raag t . Het gaa t alt i jd over de plus, om naar nat ionale of internat ionale schaal te g a a n . 

Bovendien zi jn ze alt i jd gehouden aan 7 0 X f inancier ing van anderen . Dat is al een behoor l i jke klus en 

deze motie wi l ik dan o o k on t raden. 

Mo t i e 3 2 gaat over het ontkoppe len van rijks- en provinc ia le subsidie. Al lereerst: d ie koppe l ing is een 

enorm succes geb leken . W e hebben 8,5 mil joen euro meer r i jkscultuurmiddelen in Brabant doen laten 

landen dan in de v o o r g a a n d e per iode . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Bakker. 

De heer B a k k e r (PVV): Ik wi l de gedeputeerde even mee terugnemen naar de Statendag van 1 7 

februar i , toen een thema-avond was gep land over de aanpassing van de impulsgelden binnen het 

u i tvoer ingsprogramma Cultuur. Daar heeft de gedepu teerde verk laard dat hij tegen het stapelen van 

subsidies was . Me t de motie over Brabant C in de hand wi l ik de gedepu teerde juist meenemen om dit 

stapelen van subsidies tegen te g a a n . W a a r o m gaat hij daar in niet met me mee? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Voorzi t ter . Ik heb toen aangegeven dat w i j dat b innen het Brabantse systeem 

voo rkomen . Een stapel ing van de impulsge ldenrege l ing, Brabant C en een pa rag raa f uit onze 

subsidieregel ing wens ik niet, maar in dit geval hebben wi j het systeem juist ingezet om meer r i jksmiddelen 

naar Brabant te laten komen, en dat werkt wel degel i jk . O p d ie manier wi l ik het ook g r a a g voor deze 

per iode inzetten. Als w e het al los z o u d e n wi l len laten, is dat misschien iets voor de komende per iode , 

maar voor deze per iode is het in wezen mosterd na de maal t i jd , want het is a l lemaal in regel ingen vervat 

en inmiddels toegekend . 

Dan stap ik over naar de moties 4 2 en 4 3 . Mo t i e 4 2 beplei t Brabantse n ieuwkomers uit te nod igen in 

musea. Daarover wi l ik g r a a g de vo lgende toezegg ing d o e n . O p dit moment hebben w e een b e p a a l d 

instrumentarium, dat g o e d werkt en ook is opgeplust om veel meer jongeren naar de musea te kr i jgen. Ik 

wi l g r a a g opha len in we lke mate deze g roepen n ieuwkomers al bereikt w o r d e n , w a a r o n d e r ik dan maar 

even n ieuwkomers versta in de vorm van statushouders, maar ook onze expats. Ik ga ervan uit dat die 

g e w o o n integraal deel uitmaken van de g roepen die daar in bed iend w o r d e n , maar i k za l het even 

specif iek voor u opha len , z o d a t u ook kunt z ien of het op die manier werkt . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Het verbaast me dat de gedeputeerde nu toch weer aankomt met een 

doe lg roepenbe le i d , voor een specif ieke doe lg roep . Het z i jn w e d e r o m de statushouders, de n ieuwkomers, 

de n ieuwe Brabanders zoa ls dit co l lege ze z o g r a a g wi l noemen, die weer een gratis voorz ien ing kr i jgen, 

w a a r v a n de gemidde lde burger geen gebru ik kan maken. Daar maak ik ernstig b e z w a a r tegen. 

Doe lg roepenbe le id past al niet meer binnen de huid ige prov inc ia le kaders. Kunt u mij ui t leggen hoe dit 

dan we l b innen die kaders zou passen? W a n t integrat iebeleid is zelfs al in 2 0 1 0 door de provincie 

afgeschaft . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 
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De heer S w i n k e l s (GS, SP): Voorzi t ter. Er is hier he lemaal geen sprake van doe lg roepenbe le id . Er 

w o r d e n g e w o o n scholen, g roepen u i tgenod igd . Het enige wat ik heb t o e g e z e g d , is dat ik even za l 

nagaan of ook expats en statushouders, d ie ook g e w o o n op school zi t ten, hier deel van ui tmaken. U kunt 

dan beoorde len of u dat a fdoende vindt of niet. Het gaa t in ieder geval niet om een specif ieke doe lg roep , 

er w o r d e n gehele g roepen u i tgenod igd via scholen. 

De v o o r z i t t e r : Van Hattem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Dat is wa t anders dan scholen. Het gaa t hier om expats, n ieuwkomers en 

statushouders en dan hebben w e het niet over scholen, maar echt over specif ieke doe lg roepen . En dat is 

w a a r u wel degel i jk een toezegg ing op doet . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Het gaa t hier over jongeren, en dat gaa t v ia scholen. Het kan ook via de 

Internationale School . 

De v o o r z i t t e r : Ui j lenhoet. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): W a a r o m richt u z ich al leen op jongere n ieuwkomers en niet g e w o o n o p de 

hele g roep nieuwkomers? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Dat heeft voora l te maken met het p rog ramma, 'Museumschat jes ' geheten. 

Het p rog ramma loopt al en dat hebben wi j benut om er veel meer jeugd en jongeren naar toe te ge le iden . 

Het is voora l die d o e l g r o e p d ie in dat p rog ramma is gekozen . Ik ben er niet meteen o p uit om dat heel 

veel te ve rb reden , omdat het op z ichzel f nog verder u i tgebouwd moet w o r d e n . 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Het kan a l lemaal heel snel g a a n . W i j wa ren er niet van op de 

hoogte dat deze pilot al l iep. Kunt u ons schriftelijk informeren over de kaders en ui tgangspunten van deze 

pilot en we lke doe lg roepen u specif iek op het o o g hebt? Kor tom, even o p een A4 ' t j e aangeven hoe u die 

pi lot hebt ingestoken. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde , die ik over igens ook wi l verzoeken z o te g a a n a f ronden . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Die toezegg ing kan ik d o e n . 

Mo t i e 4 3 gaa t over ' N o g een kans voor dans ' . O m een g o e d beeld te schetsen, wi l ik een paar cijfers 

noemen. In de vor ige per iode g ing 5 2 5 . 0 0 0 euro naar de dans, w a a r o n d e r Dans Brabant en De Stilte, die 

ook in deze per iode weer gef inancierd w o r d e n . In totaal is dat b i jna 3,5 ton meer dan in de v o o r g a a n d e 

per iode . Het beeld kan dus niet ontstaan dat wi j veel minder, of we in ig , aan de dans d o e n . Er is wel 

sprake van dat er twee n ieuwe geze lschappen gef inanc ierd w o r d e n ten opz ichte van de vor ige per iode , 

en dat er dus twee andere a fva l len. Het verzoek om dit b innen de B5 ter sprake te b rengen is onnod ig , 

want dat is al gebeurd en ik heb u recent geïnformeerd wa t daa rvan de conclusies w a r e n . Voor een deel 

z i jn nu ook de gemeenten aan zet om daa rvoo r , w a a r zi j mogel i jkheden z ien en het instrumentarium 

hebben , oplossingen te v inden. In dit geval is geen ander instrumentarium meer voorhanden binnen deze 

provincie dan impulsgeldenregel ingen en Brabant C. De danssector heeft d ie ook al gevonden . Ik stel voor 

eerst te p roberen ons instrumentarium te benutten alvorens te besluiten h iervoor extra midde len te 

reserveren, wan t dat zit een beet je expl ic iet in het verzoek dat u doet , volgens hetwelk naar f inanciële 

oplossingen gezocht moet w o r d e n , w a a r m e e u mij eigenl i jk naar de B5 stuurt met het idee dat de provincie 

1 4 1 



bere id zou zi jn d a a r a a n mee te beta len. Dat moet wa t mij betreft a l lemaal b innen het bestaande 

instrumentarium, en dat z e g g e n de wethouders vanuit hun positie over igens ook tegen mij . 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Dank voor dit a n t w o o r d , dat ook een a n t w o o r d is w a a r o p ik eigenl i jk 

gehoop t h a d . Het is ons er niet om te doen om in eerste instantie extra middelen uit te t rekken. Het gaa t er 

g e w o o n om dat u die middelen vindt. Hoe u dat doet , l inksom of rechtsom, dat v ind ik eigenl i jk een beet je 

bi j u l iggen. Ik weet dat b i j voorbee ld in Breda de wethouder 7 0 . 0 0 0 euro heeft gevonden . Ik kan me 

voorstel len dat u binnen uw eigen kaders dat ge ld kunt v inden. W a a r het mij om te doen is, en ook de 

Partij voor de Dieren ... 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g is? 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Is dat u dit b innen a fz ienbare tijd met de part i jen w a a r het om gaat , en de 

wethouders , weet o p te lossen, zoda t z i j voor de zomer weten w a a r ze staan en verder kunnen. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): In het advies van onze adviescommissie zit ook een verzoek richting de 

gemeenten. Ik schetste zojuist al dat wi j als provincie al heel veel doen en als het verzoek via deze w e g 

aan de gemeenten moet w o r d e n overgebracht dat zi j daar in ook een b i jd rage mogen leveren, dan za l ik 

dat ook overbrengen. Ik ben echter voorz icht ig met de suggestie d ie in deze motie staat om f inanciële 

oplossingen voor prob lemen te zoeken . Ik denk dat het voora l z o moet zi jn dat w i j met bestaand 

instrumentarium aan de slag kunnen en dat instrumentarium is ook nog niet ui tgeput. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Dan verstaan w e e lkaar misschien niet he lemaal g o e d . Natuur l i jk gaat het om 

ge ld , wan t er moet ge ld gevonden w o r d e n om verder te kunnen, maar of u dat geld nu weghaa l t uit het 

budget van BKKC, of een andere oplossing weet te v inden, is mij om het even. Het gaa t erom dat er boter 

bi j de vis moet. Ik v r a a g dus niet om extra ge ld uit een vri je begrot ingsruimte, maar ik denk we l dat de 

oplossing d ie gevonden moet w o r d e n , van f inanciële a a r d is. 

De v o o r z i t t e r : De v r a a g is duidel i jk. 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Als u het z o wilt interpreteren, w a a r m e e u eigenl i jk op roep t te proberen er 

met e lkaar uit te komen en na te gaan of het dansveld met het bestaande instrumentarium tegemoet kan 

w o r d e n gekomen, dan neem ik dat maar even als suggestie mee. W e komen elkaar regelmat ig in B5-

ve rband tegen en dan za l ik het o p die manier op de a g e n d a zet ten, w a a r n a w e met e lkaar kunnen 

bespreken of dat een w e g is. Ik moet de verwacht ingen echter ook een beet je temperen, want de 

mogel i jkheden d ie door de wethouders gez ien w o r d e n om hiervoor extra middelen te reserveren, z i jn 

uitermate beperkt . 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): W i j hebben een u i tgebre ide brief gehad van de vier dansinstel l ingen. U 

zegt dat er al ge ld naar de dans gaat , maar het resultaat is we l dat deze vier dansinstel l ingen het h ie rdoor 

erg moei l i jk kr i jgen. W a t ik u nu wi l v ragen , is of u da tgene wat d ie mensen v ragen , dat overkoepe lende , 

kunt beoorde len en of de aanv rage zoals d ie is g e d a a n en het b e d r a g dat is gev raagd naar uw mening 

terecht z i jn . U mag het dan matchen zoa ls u het wi l t matchen, maar koppe l dan ook naar PS terug als u het 

niet kunt v inden, zoda t w i j a lsnog de ge legenhe id hebben in de begrot ingsruimte te kijken of wi j het de 

moeite w a a r d v inden. 
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De v o o r z i t t e r : Het punt is duidel i jk . De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Uiteindel i jk zou je kunnen z e g g e n dat Brabant Dans de overkoepe lende 

organisat ie is, d ie daa rmee ook gef inancierd is. Als u nu bedoel t te z e g g e n dat de vier organisat ies d ie 

niet gef inancierd zi jn a lsnog gef inancierd moeten w o r d e n , is dat meteen in tegenspraak met het hele 

systeem dat w e hier hebben opge tu igd en w a a r b i j een adviescommissie prioriteiten heeft a a n g e g e v e n . Het 

zou wat vreemd zi jn als wi j nu in dit geze lschap z o u d e n besluiten er ve rderop onder aan de ladder nog 

een paar geze lschappen uit te pikken die w e alsnog g a a n f inancieren. W a t ik heb g e z e g d , is dat w i j met 

BrabantStad het gesprek verder zul len voeren , dat er bij de wethouders op za l w o r d e n a a n g e d r o n g e n 

h iervoor met hun beschikbare instrumentarium een oplossing te v inden en dat w i j vanuit de provincie met 

het beschikbare instrumentarium en middelen ook aan oplossingen zul len b i j d ragen . 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Volgens mij zi jn de signalen van de wethouders we l duidel i jk . Er is 

incidenteel we l ergens ge ld in een gemeente, maar bij andere niet. Laat Brabant Dans dan deze aanv rage 

beoorde len op nut en n o o d z a a k en u adviseren over het b e d r a g dat nod ig en nuttig is voor de ui tbreiding 

van de dans. Binnen de regel ing die er is kunnen w e dan opn ieuw ove rwegen het o p d ie g ronden aan te 

vul len. 

De v o o r z i t t e r : De v r a a g is helder. De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): De instrumenten d ie nu nog ter beschikking staan, zoals de 

impulsge ldenregel ing en Brabant C, behelzen regel ingen w a a r v o o r een a a n v r a a g kan w o r d e n g e d a a n . 

Daar g a a n wi j niet naar ki jken, dat doen adviescommissies d ie daa rove r adviseren. Dat z i jn de 

mogel i jkheden d ie nog openstaan vanuit de prov inc ie. M e e r kan ik hen op dit moment niet b ieden , maar ik 

acht het we l mogel i jk dat die instrumenten hen uiteindeli jk we l verder zul len he lpen. 

De v o o r z i t t e r : H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n (D66 ) : De beoorde l ing door de adviescommissie is gebeurd op basis van de cri ter ia. 

W a t volgens mij uit de brief bli jkt, is dat het cluster aan mensen z o georgan iseerd is, dat ze eigenl i jk buiten 

al le regel ingen va l len. Vindt u niet dat het initiatief dat voor l ig t het p ro to type is van het cultuursysteem dat 

w i j met z i jn al len bedacht h a d d e n , de functieketens, en bent u het niet met D 6 6 eens dat g o e d g e d r a g 

be loond moet worden? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Het is zeker z o dat Dans Brabant in de vor ige per iode gesteund is doo r 

deze provinc ie en daa rmee meer een koepel heeft georgan iseerd . Misschien zou je kunnen z e g g e n dat ze 

daa rmee precies heeft georgan iseerd wa t w i j g r a a g z ien , namel i jk de hele keten en het veld bij e lkaar 

gebracht , maar ik v ind niet dat zi j daa rmee tussen muurtjes en schotten va l len. De danssector staat juist 

bekend als een sector, past precies in ons systeem en za l dus ook op die manier gehonoreerd kunnen 

w o r d e n . Ik z ie op voo rhand geen gevaar dat z i j doo r de aa rd waa r i n zi j bestaan geen aanspraak z o u d e n 

kunnen maken o p onze instrumenten. 

De v o o r z i t t e r : H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n ( D 6 6 ) : O p voo rhand niet, nee, maar de prakt i jk wijst uit dat het advies in ieder geval 

niet positief was , w a a r d o o r ze buiten de regel ingen val len en een prob leem kan ontstaan. Hoor ik u nu wel 

z e g g e n dat , als de gemeenten in staat zi jn extra ge ld bi j e lkaar te sprokkelen, u bere id bent dat ook als 

prov inc ie te doen? 
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De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Ik schets net dat de middelen die wi j v ia onze meer jar ige subsidies hebben 

verstrekt, op z i jn . Ik heb dus geen extra middelen om in te zetten, anders dan het bestaande 

instrumentarium. D a a r o p hebben zi j o p een regul iere manier aanspraak gemaakt . Ik ben het niet eens met 

de stelling dat , als het voorheen niet is toegekend , in de n ieuwe impulsgeldenregel ing niet een n ieuwe kans 

kan w o r d e n gemaakt . 

De v o o r z i t t e r : Deryckere. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Ik heb eigenl i jk nog een v raag d ie daa rvóó r komt. U bent al een ti jdje met 

het dossier bez ig en u hebt ook met de betrokkenen gesproken. Als deze vier organisat ies nu wegva l len in 

de keten, komt de keten in uw percept ie dan ook in totaal in gevaar , w a a r d o o r in ta lentontwikkel ing etc. 

gaten zul len val len? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Voor zover ik mij daarover een mening kan vormen op basis van de 

adv iezen d ie ik kr i jg, is het niet z o dat de danssector omval t . Twee heel be langr i jke partners, die in het 

ver leden door de provinc ie we rden gesteund, w o r d e n ook nu weer gesteund, nameli jk De Stilte en Dans 

Brabant. Daarnaast w o r d e n twee n ieuwe organisat ies door de provinc ie gesteund, als gevo lg w a a r v a n 

twee andere wegva l l en . Dat is op z ichzel f z o n d e , maar misschien niet heel raar. O o k in het 

rondetafe lgesprek is opgemerk t dat er soms dynamiek in de were ld zit en n ieuwe part i jen ops taan. Dat 

gaa t in dit systeem alt i jd ten koste van de oudere en dat is op z ichzel f misschien niet heel erg vervelend of 

v reemd. Ik heb o p voo rhand niet het idee dat de situatie dusdan ig ernstig is dat het omvalt . Dat het f ragie l 

is, kunnen w e we l stellen. De basis is niet z o stevig dat je alles z o m a a r zeker kunt stellen. 

De v o o r z i t t e r : Deryckere. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : M a a r Dans Brabant heeft de a fge lopen jaren echt geïnvesteerd en 

onderzocht hoe ze de sector kan verstevigen. U zegt hier dus dat u niet b a n g bent dat doo r het wegva l l en 

van deze organisat ies ook d ie investeringen en d ie ontwikkel ing doo r Dans Brabant deels of he lemaal 

zul len wegva l len? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): N e e . Voorheen kreeg Dans Brabant 2 ton per jaar van deze prov inc ie, nu is 

dat 3,5 ton per jaar , dus word t z i j als organisat ie verstevigd in d ie posit ie. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): M a a r Dans Brabant is een heel andere vorm van organisat ie. De vier 

organisat ies d ie samen per jaar 3 3 5 . 0 0 0 euro nod ig hebben , vormen in de p i ramide die w e destijds 

hebben gemaakt nu precies de laag net onder de top w a a r a a n het onderwi js zovee l behoef te heeft. Dans 

Brabant heeft ervoor gewaa rschuwd dat er een groot p rob leem is in Brabant als zi j omval len . Dat is 

we l i swaar in strijd met wa t u zegt , maar dat is de informatie d ie ik van deze part i jen kr i jg. Als de 

professionele sector op z o ' n manier, met e lkaar, een a a n v r a a g doet , ondersteund door Dans Brabant, ga 

ik ervan uit dat er wel degel i jk iets aan de hand is. Ik maak me daa r verschrikkeli jk veel zo rgen over. 

De v o o r z i t t e r : Volgens mij zi jn die gedachten nu a fdoende gewisseld. O m te voorkomen dat het een 

rondedans je word t , ve rzoek ik de gedeputeerde nu zi jn be toog af te ronden. 
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De heer S w i n k e l s (GS, SP): M i jn rest nog één motie, nummer 5 5 , die gaat over 'ouderen d ig i taal 

v a a r d i g ' . Er zi jn al heel veel lokale en part icul iere init iatieven d ie ouderen wi l len helpen om d ig i taa l 

vaa rd ig te w o r d e n , of in ieder geval eens naast een oudere g a a n zitten om uit te leggen hoe het a l lemaal 

werkt . Bij de V B O B , de ouderenondersteuners, is dat al prakt i jk. Er is bovendien nog een interessante cross¬

over, zou je kunnen z e g g e n , met de arbeidsmarkt , wan t het Schumanncol lege is bez ig te bez ien hoe het 

daa r als het w a r e werk omheen kan maken, om jongeren ouderen bi j te laten staan o p velerlei activiteiten, 

maar ook wa t betreft de dig i ta le w e r e l d . Daarmee is er dus eigenl i jk ook geen n o o d z a a k om h ierop 

expl iciet doo r te g a a n . Dus ik wi l deze motie on t raden. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Deryckere. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Daar heb ik toch een aanta l v ragen over. U noemt de V B O B , maar die heeft 

het kunnen doen dankz i j steun van de provinc ie om vri jwi l l igers op te le iden, die vervolgens de t ra in ingen 

geven . Ik ben het he lemaal met u eens dat w e moeten samenwerken met het Schumanncol lege en 

studenten, hartstikke g o e d , maar de infrastructuur d ie w e hebben o p g e b o u w d , met al le vr i jwi l l igers d ie nu 

actief z i jn , stokt in 2 0 1 8 . Het is echt z o n d e dat w e alles van de a fge lopen jaren w e g g o o i e n . 

De v o o r z i t t e r : En uw v r a a g is? 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : N o u : hoe reageert u d a a r o p ? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Me t de V B O B hebben w e inmiddels afspraken gemaakt voor d ie transitie, dit 

jaar, w a a r b i j ze dit jaar nog f inanciële steun krijgt van de provincie om deze personen te trainen en tevens 

de transitie te maken naar lokale veranker ing en lokale f inancier ing. Daarvoor is een fantastisch p lan 

inged iend en ik heb er al le ver t rouwen in dat het na 2 0 1 8 , wel l icht op een andere w i j ze , za l w o r d e n 

voor tgezet . 

De v o o r z i t t e r : Deryckere. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Zonde dat u h ierop niet verder wi l t i ngaan . Toch een wa t andere v r a a g d a n , 

over hetzel fde punt. U zegt hier dat de ouderenbonden naar lokale f inancier ing moeten, maar in de 

a fge lopen maanden heb ik ti jdens vor ige vergader ingen over sociale veerkracht begrepen dat het juist een 

transitie is naar een soort projectsubsidie, z o d a t ze we l nog steeds met de provinc ie kunnen samenwerken. 

Is dat überhaupt nog mogel i jk in 2 0 1 8 , of zegt u: nee, ouderenbonden en ook andere netwerkorganisat ies 

puur lokaal? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Binnen het p rog ramma 'Soc ia le Veerkracht ' sluiten wi j aan bij ini t iat ieven, 

w a a r b i j het er uiteindeli jk om gaat dat d ie init iatieven lokaal g e b o r g d en gef inancierd w o r d e n . O p die 

manier zi jn al le netwerkorganisat ies bez ig z ich in de komende per iode aan die init iatieven te koppe len , 

wa t i nde rdaad betekent dat de f inancier ing lokaa l , dan we l v ia een p rog ramma ver lopen, en dat kán een 

prov inc iaal p rog ramma z i jn . In die z in z i jn er soms mogel i jkheden om aan te sluiten bij de 

maatschappel i jke opgaven in onze p rogramma 's , maar het is wel weer aan deze organisat ies om zich 

d a a r a a n dan te verb inden, en niet op voorhand gef inancierd in hun explo i tat ie, z o u je kunnen z e g g e n . 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de gedeputeerde voor z i jn deel in de bean twoo rd ing en geef nu g r a a g het w o o r d 

aan gedeputeerde Van Mer r ienboer . W e proberen nog voor de d inerpauze de eerste termijn van het 
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co l lege af te ronden. N a de b i j d rage van gedepu teerde Van Mer r ienboer zul len nog een paar moties van 

commentaar w o r d e n voorz ien door gedepu teerde Spier ings. 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Voorzi t ter . De door de beste bestuurder van N e d e r l a n d v a a k 

geprezen wetenschapper Herman van Gunsteren zegt dat je in de complexe samenleving d ie wi j vormen 

heel veel uitki jkposten nod ig hebt, en dat die uitkijkposten divers moeten zi jn en bi j voorkeur ook een 

beet je e igenwi js . Ik wi l onze mensen, die hier ook al de hele d a g bi j z i jn , compl imenteren met het we rk dat 

z i j hebben geleverd om in de Perspectiefnota een fl inke pog ing te doen om recht te doen aan d ie diversiteit 

en ook aan de e igenwi jshe id , door b i j voorbee ld de jonge Brabanders eens echt te bev ragen . Daarmee 

g a a n w e verder, maar het leidt er ook toe dat u een co l lage aan bee lden krijgt, w a a r n a het aan u is om 

o p basis van die co l lage het co l lege te beoorde len en aan te sturen. 

BrabantAdvies, een paar keer a a n g e h a a l d , heeft volgens mij een eerl i jke en ook integere reflectie gemaakt 

van hoe word t aangekeken tegen het funct ioneren van het co l lege in de eerste per iode . Ik z ie ze zelf ook 

zoeken , en dat m a g , want dat doen wi j ook . Ze constateren dat w i j heel veel bot tom-up werken en dat ze 

soms op z o e k zi jn naar de kaderstel l ing. Ze constateren ook dat w i j af en toe de regie niet schuwen, daar 

w a a r het van be lang is. Hiermee kom ik terug bij d ieze l fde Van Gunsteren, die - en dan maak ik een 

uitstapje naar de Omgev ingswe t - zegt : de samenleving kan ontzettend veel zelf , heb daa r ver t rouwen in, 

maar z o r g er bi j dat deel w a a r het repertoi re van de overheid nod ig is we l voor dat je dan een heel divers 

repertoire hebt, z o d a t je op veel manieren ondersteuning kunt b ieden aan de ze l forganisat ie , en soms 

moet je d ie ook corr igeren of sturen. 

M e t co l lega Spierings mocht ik in Den H a a g zi jn bij de bekendmak ing van de Eenvoudig Beter Trofee, een 

trofee voor init iatieven die vooru i t lopen o p de komst van de Omgev ingswet . Een Brabants initiatief heeft 

g e w o n n e n , en dat was het enige initiatief dat ook echt uitging van burgerpar t ic ipat ie : de Verenig ing 

M a r k d a l . A l le andere init iatieven - misschien hadden ze het d a a r o m wa t makkel i jk, dat weet ik niet, ik heb 

de stemmen niet geteld - wa ren overheidsini t iat ieven en wi j in Brabant steken er dan toch boven uit. De 

eer komt aan d ie verenig ing toe, maar het is ook mooi te z ien dat die veren ig ing teruggeeft dat juist ons 

overheidsopt reden in relatie tot het initiatief - één overhe id , zoals w e dat in het kader van de 

Omgevingsv is ie noemen - een doors laggevende b i jd rage heeft ge leverd aan haar succes. O o k vanaf 

deze plaats wi l ik - zeker ook namens Johan van den Hout, die er nu even niet is, maar z ich hiervoor ook 

enorm heeft ingespannen - de Verenig ing M a r k d a l hiermee fel ici teren. 

In dit kader past ook de term ' terugkerende overhe id ' . De heer Smeulders refereerde er al a a n : d ie 

terugkerende overheid is niet een overheid die a lom tegenwoo rd ig is, maar we l in staat is met de 

samenleving op een bu i tengewoon g o e d e manier, slim, door tastend, ve rb indend , te sparren. Het is dan 

volgens mij van be lang dat je juist op de ambit ies en de doe len - u krijgt ze o p een aanta l punten van me, 

mijnheer Van Ove rve l d , en o o k mevrouw Brunklaus - met e lkaar het deba t voert , omdat het repertoire z o 

divers is g e w o r d e n . 

Ki jkend naar de Omgevingsv is ie noem ik het vraagstuk van groei en kr imp, de verstedeli jkingsstrategie in 

Brabant voor de komende t i jd, focusopgave 1 in die Omgevingsv is ie , 'Brabant V e r b o n d e n ' , 

k l imaatadapta t ie , ruimteli jke adap ta t ie , focusopgave 2 : w e g a a n er dit na jaar echt over praten. Hetzel fde 

geldt als het gaa t om onze welvaar t : is d ie ten fundamente gebaa t bij de koers richting een circulaire 

economie? En ook - en volgens mij is dat ook onderstreept met een breed we lvaar tsbegr ip - een 

inclusieve economie , w a a r Brabanders mogen meedoen . W i j g a a n met die Omgevingsv is ie heel concreet 

doen wa t Brabant van de provincie vraagt : pak d ie langetermi jnopgaven, def inieer de doe len , maar 

var ieer in uw instrumentarium. Als ik mag kijken naar mijn eigen portefeui l le - en , mijnheer Van Ove rve ld , 

dat gaa t om hele concrete d ingen - weten w e dat w e t ienduizend duurzame won ingen per jaar in Brabant 

moeten b o u w e n voor de v raag d ie er is. Dan mag u mij afrekenen o p een t rendbreuk in de leegstand in 

Brabant en - en dan kom ik bij de motie 'Betonstop ' - dan mag u een portefeui l lehouder Ruimte ook 

aanspreken o p zo rgvu ld ig ruimtegebruik. De motie 'Betonstop' gaa t eigenl i jk over nul. Ik snap dat vanuit 

het Vlaamse perspectief, want in V laanderen word t o p dit moment per d a g 6 ha b e b o u w d opperv lak 

t oegevoegd en men wi l naar een niveau van 3 ha in 2 0 2 5 en 0 ha in 2 0 4 0 . In Brabant kennen w e in de 

a fge lopen vijft ien jaar een gemidde lde toevoeg ing van 1,2 ha per d a g , een vi j fde deel dus van wa t 

momenteel het u i tgangsniveau in V laanderen is. Dat maakt dat w i j , volgens mij met recht, trots kunnen zi jn 
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o p het feit dat w i j zu in ig ruimtegebruik toepassen, en daar in zetten w e de ambit ie d o o r . W i j mogen trots 

z i jn op het instrumentarium dat w e hebben . De motie 'Betonstop' ont raden w e , omdat onze inzet o p zu in ig 

ruimtegebruik het wa t ons betreft verdient g e w o o n te w o r d e n voor tgezet . 

Voo rda t ik naar de moties g a , wi l ik even ingaan o p de f inanciële kant, wan t die hoort natuurl i jk o o k tot 

mijn veran twoorde l i j khe id . Allereerst moet ik de fract ie van het C D A bedanken , wan t we lke jongen wi l er 

nou niet een kna l rode b randweerau to? U kent misschien het moo ie , gouden boek je van de vijf 

b randweermannet jes , en dat voelt natuurl i jk als een pracht ig jongensboek, maar ik wi l er ook iets bij 

z e g g e n . Een b randweerau to zet je in voor de urgenties d ie er z i jn , maar een b randweerman heeft ook een 

hekel aan loos a la rm. Als het gaa t om onze f inanciële posit ie, moeten w e in al le nuchterheid met e lkaar 

vaststellen dat d ie nog steeds degel i jk en gezond is, met opn ieuw dank aan v o o r g a a n d e col leges, en wi j 

zul len er ook voor zo rgen dat w i j d ie degel i jk en gezond doo rgeven aan een vo lgend co l lege. W i j zi jn 

daarover voor tdurend met u in debat . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Steenbakkers. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Ik zit niet erg in de b randweerscene, maar één d ing weet ik w e l : als een 

vuurt je op smeult, wi l de b randweer het liefst z o snel mogel i jk blussen. W e eten al een t i jdje dat er 

we l i swaar nu geen b rand is, maar vanaf 2 0 1 9 / 2 0 2 0 w e l , vandaa r ook dat u in de Treasuryverordening 

wa t d ingen wilt w i j z igen . Co l lega Hei jmans b e g o n daa r ook al over. W e z ien dus wel wa t p rob lemen 

aankomen en z o rooskleur ig als u het nu voorstelt z ien wi j het d a a r o m niet. Hoe ziet u nu al die facetten bij 

e lkaar komen, we tende dat de Immunisatieportefeui l le minder gaa t spelen en dat de MRB-opbrengsten iets 

minder worden? Hoe ziet u dat nu samenkomen? 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Ik blijf heel even in de metafoor van de b r a n d w e e r m a n , wan t 

d ie levert z i jn grootste b i j d rage via preventie en preparat ie , en dat is precies wa t w e d o e n . Ik wi l heel 

g r a a g naar de heer Hei jmans, w a a r het gaa t om de rupsje-nooit-genoeg-vergel i jk ing.. . . 

De heer H e i j m a n s (SP): Als ik dan nog heel even m a g , voorzi t ter. . . 

De v o o r z i t t e r : Ja, een interruptie op een interruptie. G a uw g a n g . 

De heer H e i j m a n s (SP): Hier word t toch iets te gemakkel i jk geconstateerd dat b randweer l i eden z o snel 

mogel i jk een b rand wi l len blussen. Soms wi l len ze hem gecont ro leerd laten u i tbranden, en dat kan hier 

ook het geval z i jn . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): V rouwen en kinderen eerst, mijnheer Hei jmans. 

De v o o r z i t t e r : G o e d , d ie soll icitatie is ge loof ik mislukt. De heer Van Mer r ienboer . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Ik wi l het niet te technisch maken, want w e g a a n binnenkort 

over de Treasuryverordening met e lkaar praten, maar wa t w i j in onze e igen verantwoorde l i j khe id kunnen 

d o e n , zi jn echt een paar d ingen , en d ie z i jn w e ook gehouden te doen . Houdt u er daa rb i j rekening mee 

dat w i j een behoor l i jk be legg ingsvo lume hebben . Ik kijk even naar de heer Hei jmans, of hij misschien iets 

anders ge lezen heeft dan ik. De 

5 0 mil joen euro w a a r ik over praat , is één cumulatief b e d r a g in de optelsom van vijf jaar , en niet 5 0 

mil joen euro per jaar . W a t in het kader van preventie natuurl i jk van be lang is, is dat w i j o p dit moment 

ver l iesgevende be legg ingen , ver l iesgevende obl igat ies, verkopen en b innen de verorden ing keurig stallen 

in schatkistbankieren en kijken naar mogel i jkheden om die b i j voorbee ld in te zetten voor leningen naar 

overheden, w a a r je een negatief rendement dan kunt omzetten in een bescheiden positief rendement. W i j 

hebben het f inancieel beheer uitbesteed en dus echte professionaliteit ingeschakeld. En nogmaals : een 

negatief rendement omzetten in een bescheiden positief rendement, is toch een dubbe lk lapper , wan t die 

telt aan twee kanten mee. Binnen de verorden ing g a a n w e ook kijken of w e obl igat ies kunnen wisselen, 
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iets wa t w e tot nu toe niet d e d e n , maar wa t ook een opbrengst oplevert . Verder g a a n w e met u in gesprek 

over een aanta l w i j z ig ingen in de Treasuryverordening, die te maken hebben met het vervangen van de nu 

vereiste tr iple A rat ing d o o r een doub le A rat ing, in feite een b e w e g i n g die de hele f inanciële markt heeft 

gemaakt . W e kunnen niet zeggen dat een doub le A rat ing erg risicovol is, ki jkend naar we lke part i jen dat 

z i jn . Verder ga ik u v ragen om de limiet voor leningen aan decentra le overheden wa t te verru imen. Die 

optelsom maakt heel aannemel i jk - en nogmaals : dat z i jn b e h o e d z a m e scenar io 's, mijnheer Hei jmans -

dat w e tot d ie 5 0 mil joen euro komen. Ik h o o p , ook een beet je uit de techniek b l i j vend, dat w i j dat bij de 

Treasuryverordening verder kunnen toel ichten. 

De v o o r z i t t e r : U hebt nog twee minuten, mijnheer de gedepu teerde . Een interruptie nu eerst van de heer 

Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Het eerste gedeel te van uw argumentat ie - het negatief omzetten in een klein 

positief - spreekt mij we l a a n . Dat werkt stevig door , maar ik kri jg het toch we l een beet je b e n a u w d bij het 

idee van het loslaten van d ie tr iple A rat ing. U kunt we l z e g g e n dat dat de b e w e g i n g is in de markt, maar 

u kent de lemmingen: die g a a n a l lemaal deze l fde kant o p en denken van zichzel f dat ze iets verstandigs 

d o e n , omdat ze de rest vo lgen . Misschien is dat niet alt i jd even verstandig in deze situatie, maar g o e d , w e 

kr i jgen daar nog een nadere o n d e r b o u w i n g van . 

De v o o r z i t t e r : O k é , dat komt nog terug. De gedepu teerde . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Samenvat tend: w i j bl i jven nog steeds aan de vei l ige kant van 

w a a r de wetgever ons de ruimte biedt. Ik wi l u heel g r a a g in d ie informat ie faci l i teren, ook in het gesprek 

met de deskund igen, maar weet dat hier geen rupsje-nooit-genoeg staat. Voor al le jonge ouders in deze 

z a a l : het boek je Rupsje N o o i t g e n o e g kent ook een heel moo i e inde, wan t dat boek je is e rop gericht om 

ervoor te zo rgen dat je kinderen elke d a g g e n o e g en g o e d eten, om later te on tpoppen tot d ie hele mooie 

vl inder. Dat is eigenl i jk een veel mooier verhaa l dan het negat ieve beeld dat w i j er bi j hebben . 

De v o o r z i t t e r : W i l t u nu g a a n af ronden? 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Mo t i e 18, de kansenparagraaf . O o k hier snap ik de 

achter l iggende reden. M i j n advies is desalniettemin on t raden, omdat de inzet op d ie kansen voor ons een 

rode d r a a d in de begro t ing aan het w o r d e n . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Voorda t de gedeputeerde overgaat naar de moties toch nog een interruptie. U 

bent e indverantwoorde l i j k voor dit ve rhaa l , en dus ook voor de tekst. M i jn fract ievoorzi t ter heeft daarover 

vanmorgen het een en ander g e z e g d , als het gaa t om het taa lgebru ik en de b e w o o r d i n g e n d ie daar in 

gebez igd w o r d e n . Ik za l er een paar noemen: proeveconcept , multihelix, d ig i ta l natives. Ik kan echt uren 

d o o r g a a n ... 

De v o o r z i t t e r : M a a r nu niet. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Dat doe ik nu niet i n d e r d a a d . W a a r het mij om gaa t is het vo lgende . Ik ben 

vo lksver tegenwoord iger , u bent ve r tegenwoord ige r van een parti j vanuit het volk, en ook de VVD is een 

volkspart i j . Als wi j het op de markt in Den Bosch niet uit kunnen leggen, z o u ik u toch wi l len v ragen : ga de 

u i tdag ing aan en laat daar eens naar ki jken. Het is een kwestie van mindset, maar o o k een kwestie van : 

kunnen wi j onze inwoners nog duidel i jk maken wa t wi j bedoe len? Daar gaa t het mij o m . In de vor ige 

per iode is d a a r o p ook doo r de SP keer o p keer gehamerd , en daa r was ik het har tg rond ig mee eens. Ik 

zou het co l lege echt wi l len v ragen hiermee iets te d o e n . 
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De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Voorzi t ter . Deze feedback nemen wi j mee. Ik heb aangegeven 

dat w i j ook een diversiteit aan informatie met u delen die wi j niet alt i jd zelf red igeren , maar de feedback , 

p a r d o n : de te rugkoppe l ing , is terecht. Ik z e g het ook maar een beet je p lage r ig , maar ik wi l het ook op de 

markt in Eindhoven kunnen ui t leggen, aan de expats die ik daar ontmoet. 

De v o o r z i t t e r : G o e d . De heer Hei jmans. G r a a g kort en kracht ig 

De heer H e i j m a n s (SP): Als Bosschenaar moet ik hier toch o p reageren, wan t ik hoor nu al voor de 

v ierde keer z e g g e n dat het o p de markt in Den Bosch uit te leggen moet z i jn . W i l je daa rmee z e g g e n dat 

je, als je het een Bosschenaar kunt u i t leggen, iedereen uit kunt leggen.? 

De v o o r z i t t e r : Ik stel voor de heer H a g e m a n nu te v ragen daarb i j aan te sluiten. 

De heer V a n V u g t (CDA) : De heer Hei jmans stelde een v raag aan mij en volgens mij mag ik daar dan 

ook op reageren. Het gaa t echt om wa t ook de voo rganger , Spencer Zeegers, namens de SP keer o p keer 

ver te lde, daa r gaat het echt om: laten w e helder zi jn in ons taa lgebru ik . Dat maakt het gemakkel i jker om 

die slag naar onze inwoners te maken. 

De v o o r z i t t e r : U w punt is duidel i jk . De heer H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n (D66 ) : Hoewe l de gedepu teerde nog ha lverwege was met het ont raden van de motie 

over de kansenparagraaf , volgens mij vanuit het idee dat het co l lege de zaken d ie het voorstelt doet vanuit 

de kansen d ie het ziet, z o u ik nu eigenl i jk eventjes een halve slag moeten d raa ien , want het gaa t er niet 

zozeer om of u het z invol vindt, w i j v ragen u de pa rag raa f toe te voegen , zoda t uiteindeli jk de Staten in 

hun e igen a fweg ingen kunnen beoorde len hoe ze hun strategische doe len kunnen bere iken, dus de 

strategische inzet van g e l d . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Voorzi t ter. Ik wi l toch heel g r a a g motiveren w a a r o m ik de motie 

on t raad . O p diverse plaatsen in de begrot ing zi jn w i j heel helder o p een oriëntat ie op kansen. De inzet 

van de Essent Invester ingsagenda is niet voor regul iere explo i tat ie , niet voor regulier be le id , maar voor 

kansen. Kijk naar de Data Science A c a d e m y . W i j gaan met het ontwikkelbedr i j f naar een 

meer ja renprognose, ki jkend ook naar e r fgoed , verkenningen, geor iënteerd op kansen. O o k de 

meer jareninvester ingspro jectenplanning, w a a r v o o r de heer Smeulders een motie heeft neerge legd , gaa t 

over een or iëntat ie, om juist ook op kansen in te spelen. Net als de heer H a g e m a n wi l ik naar d ie 

kansoriëntat ie, maar hij v raagt iets wa t in mijn opt iek de hele begro t ing regardeer t . Ik wi l het niet f lauw 

maken, maar voor mij is elk p rog ramma in essentie o o k een kansenparagraa f en die ga ik niet met een 

ingewikke lde , ex t racomptabe le overzicht van al le kansen vervolgens weer voor een integrale a fweg ing 

voo r l eggen , omdat u d ie kansen moet a fwegen ten opzichte van kansen en ten opz ichte van doe len , 

b i j voorbee ld binnen het p rog ramma van de heer Pauli, of b innen het p rog ramma Energie van mevrouw 

Spier ings. Dat z i jn volgens mij de a fweg ingskaders die wi j b ieden . Ik geef u a a n : o p dr ie elementen 

kansengericht, en daa r moet u het volgens mij mee d o e n . Daarom ont raden wi j de motie. 

De v o o r z i t t e r : H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n (D66 ) : Zoals ik al voorspeld h a d , zou de gedeputeerde net i ngaan op de kansen die 

er al in verwerkt z i jn . De motie gaa t erom dat w i j als Staten uiteindeli jk inzicht moeten hebben in de impact 

van een aanta l zaken , en d ie staat er g e w o o n nog niet in. Het is dus niet a l leen: er is een kans en d ie 

gr i jpen w i j , maar uiteindeli jk gaat het ons erom w a a r w e nu het meeste rendement kr i jgen, f inancieel , 
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maatschappel i jk , of wa t dan ook , voor de geïnvesteerde euro. Juist naar d ie impactbereken ing zi jn wi j op 

zoek . W i j v inden ook dat er een strategische discussie moet zi jn met de Staten, om vanuit de Staten te 

kijken hoe w e onze middelen strategisch inzetten. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Volgens mij zitten wi j heel dicht bij e lkaar. M i j n vrees is dat het 

een te veel omvat tende exercit ie zou w o r d e n die de hele begrot ing regardeer t . Ik zou heel g r a a g een 

pog ing wi l len doen om - maar dan loop ik voorui t op het geen b e z w a a r dat w i j hebben o p de motie van 

de heer Smeulders - in d ie sleutelprojecten, d ie pro jec tenp lann ing, de a fweg ing echt te laten plaatsvinden 

op - ik ga geen Engelse term gebru iken - " w a a r voor je g e l d " , dus echt om de mee rwaa rde te kunnen 

a fwegen ten opzichte van de middeleninzet . Die inspanning wi l ik met u d o e n , maar al leen voor dat 

onderdee l , omdat ik anders de begro t ing volgens mij he lemaal scheef trek. 

In motie 2 8 wo rd t opge roepen windturb ines zonde r u i tzonder ing te verb ieden in natuurgeb ieden. O n z e 

verorden ing staat niet toe windturb ines te plaatsen in het Natuurnetwerk Brabant. Dat is ons ui tgangspunt 

en daa rmee kennen de natuurgebieden een h o o g beschermingsniveau. Tegeli jkert i jd - de Raad van State 

heeft daarover een aanta l uitspraken g e d a a n - kunnen er heel z w a a r w e g e n d e be langen zi jn die dat 

ve rbod kunnen doo rb reken . W i j hebben echter een h o o g beschermingsniveau voor na tuurgeb ieden, als 

het gaa t om windturb ines, in de verorden ing zitten en daa rmee is de motie aan de ene kant ove rbod ig en 

aan de andere kant - als hier staat: "zonder u i t zonde r i ng " - niet u i tvoerbaar . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Kunt mij een z w a a r w e g e n d be lang aangeven om ergens een windturb ine 

neer te zet ten, als het overgrote deel van Brabant toch echt uit we i land jes bestaat? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): De Raad van State heeft g e z e g d dat w ind op land een 

z w a a r w e g e n d be lang kan zi jn en dat heeft hij o p basis van de Elektriciteitswet ook b e p a a l d . Het geldt 

uitsluitend in d ie situatie dat er geen enkele andere locat ie dan natuur beschikbaar zou z i jn , met een 

enorme compensat ieverpl icht ing die daarui t voortv loei t . Daarom blijf ik z e g g e n dat natuur misschien we l 

van al le be langen de hoogste beschermingsgraad heeft tegen de komst van windturb ines op die locat ie. 

Daarmee is volgens mij de motie te on t raden. 

Mo t i e 3 4 gaa t over oefenen met de Brabantse k l imaatbegro t ing . Ik w i l niet aan de achterkant beg innen, 

mijnheer Ui j lenhoet. Zoals ik heb a a n g e k o n d i g d , wi l ik in het kader van de Omgevingsv is ie met u over de 

k l imaa topgave g a a n praten. Uit de Omgevingsvis ie volgt p rog rammer ing , en die za l g a a n over onze inzet 

o p het terrein van kl imaat, en daa r horen vervolgens ook toere ikende middelen b i j . Dat maakt dat ik nu 

g e w o o n met de Omgevingsv is ie wi l beg innen en niet onze mensen bez ig wi l laten zi jn met de achterkant 

van de procedure . Ten tweede , en dat v ind ik ook heel be langr i jk : w i j hebben als provincies met e lkaar 

g e z e g d dat w i j heel g r a a g wi l len dat een n ieuw kabinet een Kl imaatwet neerlegt, met langetermi jndoelen, 

die de gereedschapskist van de provincies g o e d vult, en dán heb je volgens mij vo ldoende munitie om ook 

te laten z ien - volgens mij ex t racomptabe l - w a t je in het kader van kl imaat en ruimteli jke adapta t ie 

a l lemaal doet . N u g a a n oefenen vind ik een verkeerde inzet van onze capaci te i t . Ik wi l u d a a r o m echt 

v ragen daa rmee te wach ten . Daarmee on t raad ik de motie. 

De v o o r z i t t e r : Ui j lenhoet, interruptie. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Kunt u mij dan toch eens toel ichten hoe u de relatie ziet met de 

Omgevingsvis ie? O n z e motie richt z ich eigenl i jk pas o p de per iode 2 0 1 8 , en dan zi jn w e a lweer een stap 

verder met de Omgevingsv is ie . W a a r o m zou u d a a r o p dan moeten wachten? U kunt hiermee toch g e w o o n 

als een soort v ingeroefen ing aan de slag? 

1 5 0 



De v o o r z i t t e r : De v raag is duidel i jk . De gedeputeerde . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): N o u ja , weet je: daar zi jn verschi l lende argumenten voor . Er is 

ook een heel praktisch argument, dat gaa t over de inzet van de schaarse capaci te i t : w a a r wi l je mensen 

op inzetten? Ten tweede : ik ben voor tdurend met u in discussie over het be lang dat w i j met de 

Omgevingsv is ie gel i jke tred houden met de wetswi jz ig ing d ie e raan komt. W i j gaan o p basis van de 

Omgevingsv is ie verpl ichte p rog ramma 's maken. Als wi j f ocusopgave 2 , ruimteli jke 

adap ta t i e / k l imaa tadap ta t i e , o p die manier du iden , gaa t dat z i jn doorver ta l ing kri jgen naar p rogrammer ing 

en uiteindeli jk ook naar het z ich tbaar koppe len van middelen aan d ie p rogramma 's . U begint echter aan 

de achterkant van het proces en zegt d a n : ga alvast een beet je oefenen. Van mij mag iedereen dat d o e n , 

maar laat het g e w o o n gebeuren op de tijd dat het effectief en efficiënt kan gebeuren . 

De v o o r z i t t e r : Volgens mij zi jn w e nu argumenten aan het herha len. Ui j lenhoet tot slot. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Het gaa t natuurl i jk niet al leen over k l imaatadapta t ie en dit is niet een achterkant 

van een proces. Je hebt volgens mij sturing op CO 2 -ui tstoot nod ig . Dat is het beg in , een r a n d v o o r w a a r d e , 

om überhaupt de energietransit ie, en daa rmee ook de ruimteli jke impl icat ies, g o e d in beeld te kr i jgen. In 

feite is dit dus de voorkant . Als je dit aan de voorkant niet goed regelt, ben je aan de achterkant je 

ruimteli jke inrichting en je energietransit ie aan het organ iseren, zonde r dat je weet wa t de implicaties zi jn 

o p het geb ied van CO2-verminder ing . Dat bent u toch met me eens? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Ja, maar nu bent u mist aan het creëren. W a t u nu zegt , is 

i nde rdaad een ordentel i jk proces van eerst bepa len wat de doe len z i jn , we lke prestaties daarb i j horen en 

we lke midde len. M i j n punt is het vo lgende . Als je echt een stevige basis wilt leggen voor die inzet, en je 

wi l t weten wa t w e doen in relatie tot C O 2 , dan z e g ik: pak de Omgevingsv is ie als een startpunt voor de 

midde l lange termijn. Kijk of een n ieuw kabinet i nde rdaad de o p r o e p van de provincies honoreert , om tot 

een Kl imaatwet te komen, de doe len helder te maken en de gereedschapskist te vul len. Ik ben dan met u 

de eerste om dat ook te vertalen in een pakkend concept als een k l imaatbegro t ing . Laten w e er echter 

eerst voor zo rgen dat w e de inhoud hebben om die k l imaatbegrot ing ook te kunnen vul len. 

Mo t i e 3 5 : de brede welvaar ts ind icator voor Brabant. Ik ben het volstrekt eens met de notie van een brede 

welvaar ts indicator . Ik v ind ook dat de Universiteit van Utrecht en de Rabobank daar in weer een 

interessante b e w e g i n g hebben gemaakt . Ons b e z w a a r zit evenwel in het feit dat w e d ie nu in het 

Brabantse beleid en P&C-cyclus g a a n benutten. Ik wi l een inzet p legen om voor al le provincies deze 

welvaar ts ind icator als basis te nemen, want ik wi l a l leen maar ind icatoren, ook in onze begro t ing , d ie reëel 

verge l i j kbaar z i jn met de inzet d ie je in andere provincies ziet, anders zi jn w e volgens mij e lkaar z o e k aan 

het spelen. In ruil voor een toezegg ing wi l ik v ragen d ie motie aan te houden . De inzet o p de b rede 

welvaar ts ind icator onderschri j f ik inhoudel i jk, maar ik wi l het als een prov inc iebrede b e w e g i n g z ien te 

realiseren en niet specif iek al leen voor Brabant. 

De v o o r z i t t e r : Ui j lenhoet. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Dank voor deze t oezegg ing . Kunt u ook zeggen op we lke termijn u dit gaa t 

inbrengen en wat daa rvan mogel i jk terug za l komen richting deze Staten? 

De v o o r z i t t e r : Van Mer r ienboer . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): De discussie in de bestuurscommissie Financiën in het IPO is 

heel actueel , omdat w e juist in dit jaar een aanta l , noem het maar kerngegevens, kern indicatoren, met 
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elkaar wi l len afspreken als g ronds lag , om de prov inc iebegrot ing ook beter verge l i j kbaar te maken. Ik 

neem het dus echt mee naar het eerstvolgende over leg binnen het IPO. 

O v e r motie 4 5 heb ik al iets g e z e g d . Ik beschouw die oprecht als een stevige steun in de rug. Als ik het z o 

lees, hadden w e het kansenperspectief misschien in de Perspectiefnota wa t scherper kunnen aanzet ten. Ik 

v ind ook dat het de Staten in positie brengt om juist ook die andere inzet van middelen op een g o e d e 

manier te kunnen w e g e n , b i j voorbee ld - mijnheer H a g e m a n - o p de v r a a g : w a a r kri jg je nou het meeste 

w a a r voor je geld? 

De v o o r z i t t e r : Van gedeputeerde Pauli heb ik begrepen dat u ook amendement 1 en motie 3 6 voor uw 

rekening zou nemen. 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): I nde rdaad . Ik beg in met motie 3 6 . Die on t raad ik namens mijn 

co l lega Pauli, omdat de provinc ie hiermee volgens mij in een verkeerde rol wo rd t gemobi l i seerd . W i j zi jn 

van mening dat de reg iona le infrastructuur, die rond de arbeidsmarkt in Brabant goed functioneert, nu aan 

zet is. Daar wi l len w e het initiatief laten. Vanzel fsprekend zi jn wi j bere id om o p het geë igende moment te 

faci l i teren in onze ondersteunende ro l . O o k daarb i j past volgens ons we l enige bescheidenheid in relatie 

tot de rol d ie sociale partners en de r i jksoverheid vervul len als het gaa t om dit vraagstuk. W e zi jn 

bet rokken, maar nogmaa ls : pr imair ondersteunend aan de reg iona le infrastructuur d ie aan zet is. Vanuit 

d ie achtergrond wi l len wi j de motie als te verstrekkend on t raden. 

De v o o r z i t t e r : Ui j lenhoet interruptie. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Het gaa t nu over het onderzoeken van we lke al ternat ieven er nog meer z i jn . 

Daar ligt misschien een v r a a g vóór , namel i jk de o m g a n g met het f lex icur i tybureau. Hoe gaa t de provincie 

daa r verder mee om? In de Perspectiefnota word t dat niet he lemaal duidel i jk . Het lijkt e rop dat dat geen 

doe l meer is. Is dat zo? En z o ja , bent u dan toch bere id om vanuit de rol van de provinc ie, hoe beperkt 

d ie misschien ook is, een soort faci l i terende rol te vervul len, om te zoeken naar al ternat ieven? 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Hiervoor wi l ik de heer Ui j lenhoet doorverw i j zen naar de 

tweede termijn van co l lega Pauli. 

Amendement 1 ten slotte gaa t over de MKB+fac i l i t e i t . Die ont raden wi j ook , maar daa r hoort de vo lgende 

opmerk ing bi j . Het r is icokapitaal w a a r o p de MKB+fac i l i t e i t z ich richt gaa t op snelgroeiende bedr i jven, de 

scale-ups die van be lang zi jn voor de innovat ieve groe i en de werkge legenhe id . Uit ons energ iebele id 

blijkt dat de behoef te niet zozeer o p bedri j fsf inancier ing is gericht als we l op pro ject f inancier ing. Het is dan 

volgens mij goed juist ook te kijken naar Invest.nl, vanuit we lk kader - en dan praat je over 

r is icof inancier ing - je voor energ ie ook n ieuwe facil i teiten ziet , maar we l onderscheiden van de M K B + -

facil iteit, d ie juist op bedr i jven is gericht en minder op pro jecten. In d ie zin ont raden wi j de motie omdat je 

dan te veel d ingen met e lkaar verknoopt . 

De v o o r z i t t e r : Interrupties op de va l reep. M e v r o u w Van Brakel stond al een ti jdje te wach ten . 

M e v r o u w V a n B r a k e l (CDA) : Zou ik deze gedeputeerde a lsnog mogen vragen om ook even zi jn visie 

o p motie 8 te geven, waa r i n het gaa t over het instrument Omgev ingswet? W i j wi l len wa t g a a n 

exper imenteren met de Omgev ingswe t en proberen daar in d i e p g a n g te kr i jgen. In de we rkg roep hebben 

w e het daarover on langs ook g e h a d . W a t is uw visie? 

De v o o r z i t t e r : U w v r a a g is duidel i jk . De gedepu teerde , kort nog . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Excuus, want daa r had ik natuurl i jk meteen op moeten i ngaan . 

Ik v ind het een g o e d e exercit ie om te kijken wat w e kunnen doen , maar ik z e g u wel dat het alt i jd samen 

met gemeenten za l moeten g a a n . W i j komen uit een situatie waa r i n wi j - en dan pak ik e r fgoed even wa t 

breder - de cultuurhistorische w a a r d e n d ie wi j be langr i jk v inden, voor een deel in ons eigen be le id 
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hebben g e b o r g d , maar w e z ien ook - en in de Omgev ingswet is dat vanzel fsprekend - een cruciale rol 

voor gemeenten zelf om verantwoorde l i j khe id ten aanz ien van er fgoed te nemen. Als er al sprake z o u zi jn 

- en ik v ind het interessant om erover na te denken - van een pilot in de context van de Omgev ingswet , 

dan heb ik eigenl i jk gemeenten als first movers, of als partners, nod ig , om samen te kijken hoe w e in hun 

Omgev ingsp lan en in onze Omgevingsv is ie , c .q . Omgev ingsvero rden ing , het Brabantse e r fgoed het beste 

bo rg ing kunnen geven . De u i tnodig ing om dat met e lkaar te verkennen, wi l ik g r a a g o p p a k k e n , maar niet 

o p e igen hout je. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Van Brakel. 

M e v r o u w V a n B r a k e l (CDA) : N o u , eigenl i jk past dat he lemaa l , wan t volgens mij is het voor behoud van 

e r fgoed ook nod ig dat er energie is om juist die projecten op te pakken . Ik ben dus heel bli j met deze 

t oezegg ing . Dank w e l . 

De v o o r z i t t e r : De heer He i jman. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Een kort checkvraag je : ik heb motie 5 2 , over inspraak bij de 

Perspectiefnota door burgers, gemist 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Ik dacht dat co l lega Spierings d a a r o p zou ingaan ... 

De v o o r z i t t e r : Die komt hier meteen na. 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): En dat gaa t ze dus ook d o e n , mijnheer He i jman. 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de gedepu teerde Van Mer r ienboer . Er z i jn nog dr ie moties die kort door 

gedeputeerde Spierings van een oordee l zul len w o r d e n voorz ien en één motie d ie door de heer Van 

Gruij thui jsen namens het presidium za l w o r d e n behande ld . Deze zaken resten ons nog voor de 

d ine rpauze . Allereerst is het w o o r d aan mevrouw Spier ings. 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Dank u w e l , voorzi t ter. Mo t i e 5 2 , 'Betrek de burger bij de voorbere id ing 

van de Perspectiefnota', wi l het co l lege on t raden. W e hebben daa r dit jaar voor het eerst mee 

geëxper imenteerd in de vorm van het PON-onde rzoek 'Maa tschappe l i j ke trends en ontwikkel ingen in 

Brabant vanuit de burger gez ien ' en via de trainees, die hebben o p g e h a a l d wa t m idde lbare scholieren 

v inden. W e g a a n natuurl i jk kijken o p we lke manier w e h ieraan een vervo lg kunnen geven voor een 

vo lgende Perspectiefnota, maar het organiseren van inspraak v inden wi j meer een taak voor de 

vo lksver tegenwoord igers , als zi j het van be lang vinden breed de mening van de inwoners o p te halen voor 

een Perspectiefnota. 

M o t i e 5 4 , 'Vergroten van bestuurli jke veerkracht mag niet leiden tot n ieuwe bestuurslagen' , wi l het co l lege 

on t raden. N i e m a n d zit hier, denk ik, te wachten op een stadsprovincie, maar stel dat gemeenten in een 

bot tom up-proces tot de conclusie komen dat ze een Drechtstedenmodel w i l len , of dat de 

Kempencommissie z ichzel f wi l dooron tw ikke len , dan lijkt dat misschien we l o p reg iona le raden , zeker als in 

de motie ' zoa ls ' wo rd t neergezet , maar wi j wi l len g r a a g wa t ruimte houden voor wa t van o n d e r o p uit de 

gemeenten komt. 

Amendement 2 , over het Europees Jaar van de gast ronomie, o fwe l ' W e are f o o d ' , wi l len wi j on t raden. W i j 

menen dat dit jaar een uitgelezen kans is voor onze agrar ische sector en voor onze grote, b rede 

voedingsmiddelenindustr ie . Een breed scala aan partners staat te pope len om mee te d o e n , er is grote 

interesse. Beter, duurzamer , gezonder voedsel wi l len wi j een jaar lang o p het pod ium zetten en dat biedt 

juist ook de ruimte om een keer het accent te leggen op afslagniches, o p zaken als b io logisch etc. Daar 

wi l len w e dat jaar g r a a g voor benutten. 

De v o o r z i t t e r : N o g een interruptie. 
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M e v r o u w R o i j a c k e r s (GL): Ik hoorde u zeggen dat dit een ui tgelezen kans is om ook niches op het 

pod ium te zetten in het Jaar van de gast ronomie. W e hebben 2 X bio logische producten in Brabant. In het 

Jaar van de gastronomie gaa t u dus ook een pod ium b ieden aan de b io log ische agrar isch producenten? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Jazeker. Recent hebt u een Statenmededel ing ontvangen w a a r i n o p 

hoofd l i jnen is geschetst v ia we lke lijnen w e wi l len g a a n werken . Voor concepten als niches, b io log isch, 

maar b i j voorbee ld o o k al ternat ieve eiwi t ten, is al le ruimte. W e halen ook heel erg in de Brabantse 

samenleving o p w a a r a a n part i jen aandach t wi l len besteden, maar ik heb er geen twijfel over dat juist 

part i jen die met dit soort zaken bez ig z i jn , denken dat dit een ui tgelezen kans is. 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de gedeputeerde voor haar b e a n t w o o r d i n g . Ik b ied nu de heer Van Gruij thui jsen 

de ge legenhe id om motie 7 van commentaar te voorz ien . . 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (presidium): Dank u we l , voorzi t ter. Namens het presidium mag ik reageren 

op motie 7 , 'A l le scholieren naar het provinciehuis ' . Zoals de indieners waarschi jn l i jk we ten , heeft het 

presidium al in een eerdere fase via het Communicat iep lan PS het p lan o p g e p a k t om werkbezoeken voor 

schol ieren naar het provinciehuis te organiseren. U kunt er dan ook van u i tgaan dat het presidium o p 

zichzel f sympathiek tegenover deze motie staat. Ik verzoek u mij de ruimte te geven om dit mee te nemen 

en in het presidium te bespreken. O f het he lemaal klopt dat w e naar de 7 5 X g a a n , of iets anders, zul len 

w e nog moeten beoo rde len . 

De v o o r z i t t e r : In de mail hebt u al een antwoordsuggest ie on tvangen. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Ik za l z o meteen nog even met de andere indieners over leggen , maar 

wa t mij betreft is het pr ima dat deze motie wo rd t a a n g e h o u d e n . 

De v o o r z i t t e r : Me i je r . 

De heer M e i j e r (D66 ) : G r a a g wi l ik h ierop aanvul len dat het presidium binnenkort komt te spreken over 

het p lan van a a n p a k van de w e r k g r o e p Opkomst , w a a r i n ook de heer Steenbakkers een be langr i jke rol 

heeft gespee ld . Wel l ich t kan dit dan ook w o r d e n gebruikt in die bespreking en meteen ook een positief 

oordee l over dat voorstel w o r d e n ui tgesproken. 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (presidium): Het presidium staat bekend om zi jn eff iciënte 

vergader techn ieken, dus wel l icht kunnen w e deze twee onde rwerpen tegel i jkert i jd bespreken en daarover 

besluiten. 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de heer Van Gruij thui jsen voor zi jn bean twoo rd i ng . Hiermee zi jn w e gekomen 

aan het e inde van de eerste termijn van het co l lege en het presid ium. Ik schors de ve rgader ing voor een 

korte d inerpauze . O m zeven uur vangen wi j de besprek ing weer a a n . 

Schorsing. 

De v o o r z i t t e r : Ik heropen de ve rgader ing . 

Dames en heren. De fract ievoorzi t ter van de VVD gaat als eerste het w o o r d nemen. Het w o o r d is aan de 

heer Van Grui j thui jsen. 
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De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Dank u w e l , voorzi t ter. Ik ben bli j dat de Staten en het co l lege met 

gas op de p lank teruggekeerd zi jn naar de Statenzaal , om snel met deze keuring door te kunnen g a a n . 

Een APK-keuring wi l in ieder geval z e g g e n dat je hem laat keuren omdat je door wi l t r i jden, dat de 

a lgemene staat van de auto o p zichzelf g o e d is, maar dat je af en toe een aanta l adviespunten wilt geven . 

Ik ben bli j dat andere part i jen en fracties o p deze manier naar het co l lege en naar het bele id van deze 

coal i t ie ki jken. 

De organisat ie dank ik voor al le inzet d ie in de a fge lopen per iode is g e p l e e g d ; in eerste termijn was ik 

daa r niet aan toegekomen. 

Het expert isecentrum. Ik ben bli j dat de heer Van den Hout heeft erkend dat hij wa t dit betreft vaker van 

z ich had moeten laten horen, maar na de toezegg ingen de zi jn g e d a a n , ook richting co l lega Panhuizen, 

kunnen wi j deze bestuursopdracht steunen. 

De motie 'Ondermi jn ing criminali teit ' is inmiddels motie 5B g e w o r d e n , als ik het g o e d begr i jp - ik kijk even 

naar mevrouw Brunklaus, want d ie heb ik nog niet ontvangen ... 

De v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Ik heb toch een v r a a g aan de fract ievoorzi t ter van de VVD. U zegt dat u 

liever eerder wa t d ingen had gehoo rd van G S , ongeacht om we lk onde rwe rp het nu gaat . Bent u het niet 

met mij eens dat de systematiek die wi j hanteren in deze z o g e n a a m d e n ieuwe werkw i j ze , waa rb i j G S 

voora l Statenmededel ingen naar ons toezenden en veel minder inhoudel i jk over onde rwerpen gesproken 

word t , zoa ls w e in de vor ige per iode deden in commissies, inherent is aan het feit dat w e nu maar heel 

beperkt kennisnemen van zu lk soort onderwerpen en veel minder d i a l o o g hebben met GS over het bele id 

dat gevoerd word t? 

De v o o r z i t t e r : De heer Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Ove r dit onde rwe rp is volgens mij niet eerder een Statenmededel ing 

verstuurd, zoda t w e in de p rocedurevergader ing rondom dit o n d e r w e r p hadden kunnen agenderen wa t 

w e h a d d e n g e w i l d , maar ik voel me in dit geval he lemaal niet geh inderd om kaders te stellen en te 

contro leren, mijnheer Van Hattem. Dat is de ruimte d ie w e juist v a n d a a g moeten pakken, Als wi j o p deze 

manier onze kaders kunnen stellen en onze contro le kunnen uitvoeren op het dagel i jks bestuur van onze 

provinc ie, is dat pr ima. Ik voel me in ieder geval niet geh inderd en mijn f ract iegenoten evenmin. 

De v o o r z i t t e r : Van Hattem. M a g ik stilte in de zaa l? De heer Van Hattem heeft het w o o r d . 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Het feit dat er nu veel minder onder l inge d i a l o o g is tussen PS en G S . Ziet u 

dat niet als een remmende factor, w a a r d o o r b i j voorbee ld o o k posit ieve zaken die te noemen z i jn , 

onbesproken bl i jven? Dat is ook niet in het voordee l van u, als coal i t iepart i j . 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Als ik elke keer voor posit ieve zaken naar het provinciehuis moet 

r i jden, w o r d ik daar niet gelukkiger van , mijnheer Van Hat tem. Eén keer in de zoveel ti jd vind ik het pr ima 

om tijdens een Statenvergader ing een g o e d debat te hebben met iedere fractie in deze Staten. 

M o t i e 3a hebben w e inged iend met twee aanvu l lende fracties. W i j denken dat w e met deze motie o p een 

heel g o e d e manier een b i jd rage kunnen leveren aan het b lanco A4 ' t j e dat in het Statenvoorstel heeft 

gestaan, in de versnell ing naar de energietransit ie. En ik denk ook dat w e al le kansen z o u d e n moeten 

aangr i jpen om niet a l leen de gemeenten smoel te geven , maar als be langr i jk onde rwe rp van dit 

coa l i t ieakkoord ook de provinc ie daarb i j een smoel z o u d e n moeten geven . 

De v o o r z i t t e r : Me i je r interruptie. 
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De heer M e i j e r (D66 ) : Ik ken de part i jen - en dat zi jn er overigens meer dan twee - die boven deze 

motie staan. D 6 6 verschilt af en toe van mening met een van de part i jen die hier staan over bestuurskracht 

en over de w i j ze w a a r o p gemeenten in Brabant aangesproken mogen w o r d e n wanneer zi j een aanta l 

taken die zi j e igenl i jk van nature hebben , zouden moeten uitvoeren ten behoeve van de Brabantse 

burgers. De VVD daarentegen v inden w e eigenl i jk alt i jd we l o p deze l fde l i jn. Bent u het met de D66-fract ie 

eens dat de energietransit ie een verantwoorde l i j khe id is van de gemeenten en dat , daar w a a r gemeenten 

hun verantwoorde l i j khe id niet pakken en niet meegaan met een duurzaamheids len ing als instrument om het 

Energ ieakkoord te bere iken, de provinc ie zou moeten interveniëren en niet luiheid zou moeten belonen met 

een e igen lening, maar hen g e w o o n zou moeten aanspreken o p hun verantwoorde l i j khe id? 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Als u die ro lopvat t ing bi j dit onde rwe rp hanteert, zul len w e nog eens 

g o e d moeten kijken of w e de ambit ies d ie w e in dit coa l i t ieakkoord hebben omschreven rondom de 

energietransit ie, ook daadwerke l i j k a l lemaal zouden moeten ui tvoeren. Daarnaast heb ik meer gevoelens 

bi j de rol die u ons toedicht bi j de motie 'Klein spul in de natuur. 

Als er kleinere gemeenten zi jn die wel l icht niet in staat zi jn om hun taken uit te voeren , is het wel l icht bij de 

gedeputeerde van D 6 6 rondom veerkracht ig bestuur in g o e d e handen om op basis daa rvan wa t actie te 

ondernemen. 

De v o o r z i t t e r : Me i je r . 

De heer M e i j e r (D66 ) : Ik denk dat w e a l lemaal een e igen verantwoorde l i j khe id hebben in de 

energietransit ie. Dat heeft het Rijk, dat heeft de provinc ie en dat hebben de gemeenten. De gedeputeerde 

heeft in haar termijn u i tgelegd we lke taken de provinc ie naar z ich toe organiseert en hoe zi j haar 

verantwoorde l i j khe id met het co l lege pakt. Dit is eigenl i jk inspringen in een hiaat w a a r b i j de gemeenten 

zelf een verantwoorde l i j khe id hebben . M i j valt het op dat de VVD-fractie inconsistent is met wa t ze in het 

ver leden we l eens heeft ge roepen o p andere be le idsonderwerpen . 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): W e voelen ons ge roepen om dat b lanco A4 ' t j e in het voorstel van 

G S nader in te vul len, om het co l lege en de provinc ie te helpen sneller doo r de energietransit ie te g a a n . 

De v o o r z i t t e r : Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : W i j steunen op dit punt de VVD en zi jn ook blij dat deze motie gezamenl i jk is 

i nged iend . M i jn v raag aan de heer Me i je r is de vo lgende . O n z e ambit ie is helder en de zo rgen zi jn zojuist 

in de Staten gevent i leerd. Hoe kijkt u daar tegen aan? G a a n w e het o p deze manier z o halen? 

De v o o r z i t t e r : Me i je r . 

De heer M e i j e r (D66) : Ik denk dat u mijn fract ievoorzit ter daarover zojuist een aanta l duidel i jke d ingen 

heeft horen z e g g e n . Als lid van zi jn fractie schaar ik me daar geheel achter. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Dan concludeer ik dat u een onverbeter l i jke optimist bent. 

De v o o r z i t t e r : Van Gruijthuijsen vervolgt zi jn b e t o o g . 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Ik was klaar met mijn termijn, voorzi t ter. 
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De v o o r z i t t e r : W a a r v o o r dank. M e v r o u w Van der Sloot van de fractie van het C D A dan nu voor haar 

tweede termijn. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Dank u w e l , voorzi t ter. W i j hebben a lweer behoor l i j k wa t tijd besteed 

aan deze APK-keuring. Je merkt dat sommige fracties meer neigen naar een kleine beurt, andere naar een 

grote beurt, maar g o e d , w e zul len z ien hoe w e daa r het beste mee ui tkomen. In ieder geval is de 

Perspectiefnota voor ons een moment om te sturen, of bij te sturen. W a t ons opval t , als w i j het geheel en 

ook de bean twoo rd ing van het co l lege in acht nemen, is dat er veel verschil is in informat ie. Heel v a a k 

horen wi j uw co l lege o p verschi l lende onde rwerpen - ik noem als voo rbee ld de bedr i jventerreinen -

z e g g e n : ja , maar dat doen w e a l , w e zi jn er al mee bez ig en u hebt niet g o e d opge le t , wan t w i j doen het 

al heel g o e d , terwij l w i j dat dus niet we ten . Dat is iets wa t w i j heel moei l i jk v inden, d ie 

informat ieachterstand, om ook onze cont ro lerende rol te kunnen ui toefenen. Daarb i j z ien w e dan ook weer 

dat sommige gedeputeerden een hele negat ieve insteek kiezen en b i j voorbee ld letterlijk tegen Statenleden 

z e g g e n : ik weet niet w a a r u uw informatie v a n d a a n haal t , maar het klopt g e w o o n niet. Dat maakt het voor 

ons werk wel heel ingewikke ld om z o met u samen te werken . Ik h o o p echt dat u dat ter harte wi l t nemen 

en meeneemt in uw eigen ve rgader ingen . O n z e fract ie wi l in ieder geval bi j de vo lgende Perspectiefnota 

g r a a g per gedeputeerde dr ie punten z ien , die voor hem of haar de kernpunten zi jn voor het komend jaar . 

O v e r het thema energie is zojuist al een klein deba t je gevoe rd . W a t w e daa r merken, is dat het nog niet 

he lemaal g o e d voelt. W i j hebben er veel behoef te aan echt te weten w a a r w e nu staan, ook al dateren de 

cijfers in de Perspectiefnota van 2 0 1 5 . Dat begr i jp ik t rouwens ook niet z o g o e d , want w a a r o m presenteer 

je cijfers uit een ver leden, terwi j l je een perspect iefnota maakt voor 2 0 1 8 ? W i j wi l len g r a a g van u weten , 

en liefst z o snel mogel i jk , w a a r w e nu staan, zoda t w e ook kunnen n a g a a n w a a r die ' g a p ' zit . 

Dan nog een v raag over fami l iebedr i jven. W i j hebben gehoo rd dat de gedepu teerde daa r druk mee bez ig 

is. W i j wi l len g r a a g duidel i jk van hem horen of hij de vorder ingen die hij met de fami l iebedr i jven boekt , 

voor de zomer aan ons wi l melden. 

Van het co l lege hebben wi j meerdere toezegg ingen g e h o o r d , w a a r v a n ik er hier een paar wi l herha len, 

ook om te checken. Zal het taa lgebru ik in de vo lgende Perspectiefnota w o r d e n aangepast? W i j zouden 

daa r heel bli j mee z i jn . 

De gedeputeerde heeft t oegezegd dat hij in gesprek za l g a a n met Bo l .com. Van d ie toezegg ing hebben 

w e kennisgenomen. Verder hebben w e gedepu teerde Van der M a a t heel enthousiast horen praten over 

het Eindhoven Airport- intercitystat ion. Dat was ook een mooie t oezegg ing . 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Ik ben een beet je o p z o e k naar de toezegg ing die zou zi jn g e d a a n 

doo r gedeputeerde Van der M a a t rondom het station in Eindhoven. Vo lgens mij heeft hij al veel eerder 

aangegeven wat de stand van zaken is. De o p r o e p d ie is g e d a a n met d ie dr ie v ragen vind ik een beet je 

verrassend van een fractie d ie zegt duidel i jk te wi l len z i jn , terwi j l de gedeputeerde al lang duidel i jk bez ig 

is. Ik vind ook al le ber ichten daaromtrent wa t minder degel i jk , als ik dat mag z e g g e n . 

De v o o r z i t t e r : Van der Sloot. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : In ieder geval komen w e we l heel dichtbi j als w e dit station g a a n 

real iseren. W a t ik de gedeputeerde heb horen z e g g e n , is dat hij geen d ingen onderzoekt d ie hij toch niet 

w i l . Daarom de checkv raag : kan ik hieruit de toezegg ing disti l leren dat hij voor een intercitystation 

Eindhoven A i rpo r t /B ra inpor t gaat? 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Even een oud Hol lands sp reekwoord : dat is een beet je v ragen naar 

de bekende w e g , mevrouw Van der Sloot. 
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De v o o r z i t t e r : Dat gebeur t op het station heel vaak . 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : I nde rdaad , en als w e dan o p het g o e d e perron kunnen uitstappen, vind 

ik dat he lemaal geen p rob leem. 

Het laatste punt betreft de in format ievei l igheid, in combinat ie met de digi tal iser ingsbestuursopdracht die w e 

aan u meegeven. In Rotterdam is door de rekenkamer een onderzoek g e d a a n naar informat ievei l igheid 

van overheden, omdat die onder druk staat. W i j wi l len gedeputeerde Van der M a a t g r a a g v ragen of hij 

ons kan informeren over de status van de informat ievei l igheid en of daa rnaa r ook verder onde rzoek is 

g e d a a n . 

De v o o r z i t t e r : Ik dank mevrouw Van der Sloot voor haar b i j d rage . Het w o o r d is aan de heer Hei jmans 

van de fract ie van de SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Dank u w e l , voorzi t ter. Ik za l de twee amendementen en 5 5 moties even één 

voor één met u doo r l open ... M a a r nee, voorzi t ter, ik za l kort z i jn , en dat kan ik voora l omdat ik op de 

doo r mij inged iende moties al leen maar posit ieve reacties en adv iezen van het co l lege heb g e h a d , 

w a a r v o o r mijn dank. 

M i jn hoofdpunt in eerste termijn was het pr inc ipe 'van f lexibel naar vast ' . O o k daa rvan kan ik z e g g e n dat 

ik er na het an twoo rd van gedeputeerde Pauli vo l led ig ver t rouwen in heb dat w i j in deze provincie de 

komende tijd g a a n doen wa t w e kunnen. Dat er gesprekken w o r d e n gevoerd met een bedr i j f in de 

omgev ing van W a a l w i j k , wiens naam wi j niet zul len noemen, verheugt mij . Ik w o r d er bli j van dat de 

gedeputeerde z ich o p deze manier inzet. 

Ik h o o p dat de gedepu teerde ons bij de komende begro t ingsbehande l ing nader za l kunnen informeren 

over het door ons gesteunde aanva lsp lan voor vmbo-schol ieren. 

Zijn posit ieve reactie o p de motie over de zzp-foutjes geeft al leen maar reden voor tevredenheid . 

O v e r één d ing ben ik niet tevreden en dat is misschien wel het gevo lg van het feit dat ik een v raag heb 

gesteld die eigenl i jk aan alle leden van dit co l lege gesteld had kunnen w o r d e n , en wel de v raag over het 

inspelen o p een act ieve samenleving naar een f lexibel f inancieel instrumentarium. Mi jn v raag daarb i j was : 

hoe ziet u de rol van PS als u dat f lexibel f inancieel instrumentarium haalt uit de vri je begrot ingsruimte en 

hoe hebben wi j nog contro le o p de besteding van die middelen? 

Voorzi t ter. Ik moet nog we l even reageren o p motie 35 van GroenLinks. De gedeputeerde heeft g e z e g d 

dat wa t hierin word t g e v r a a g d dan we l za l w o r d e n g e d a a n met al le provincies. Ik neem aan dat mevrouw 

Brunklaus het daa rmee eens is en als dat z o is, kan ik de motie u i teraard steunen. 

Voorzi t ter . Dan wi l ik tot slot toch maar eens proberen een dea l te sluiten met A lexander van Hat tem. Hij 

heeft mij aangesproken o p het Twi t tergedrag van onze gedepu tee rde . In mijn reactie d a a r o p heb ik 

ve rwezen naar de vr i jheid van meningsuit ing. Die mening ben ik nog steeds t o e g e d a a n , maar ik heb er 

nog eens over nagedach t en ik ben best bere id om onze gedeputeerde d a a r o p aan te spreken. De heer 

Van Hattem mag daarb i j z i jn , zoda t hij ook kan controleren dat ik dat echt d o e . Ik wi l echter een dea l 

maken doo r met u af te spreken dat u dan uw grote e indbaas aanspreekt op zi jn Twi t te rgedrag, 

b i j voorbee ld ten aanz ien van A lexander Pechtold: de gefotoshopte tweet. Als u mij toezegt dat ik erbi j 

mag zi jn als u uw e indbaas d a a r o p aanspreekt , hebben w e vanavond een dea l en g a a n w e dat regelen. 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de heer Hei jmans voor z i jn b i j d rage . Het w o o r d is nu aan de heer Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Eerst nog een interruptie o p de heer Hei jmans: ik zit niet o p uw deal te 

wach ten , ik z ie liever van de heer Van den Hout een uitdrukkeli jke gedragsverander ing tegemoet , zoda t 

w e hier een w a a r d i g e gedeputeerde hebben , dan hoef ik geen dea l met u hierover te sluiten. 

De heer H e i j m a n s (SP): Dan word t het u kenneli jk te heet onder de voeten, wan t in eerste termijn v roeg u 

mij nog of ik bere id was mijn gedepu teerde h ierop aan te spreken. Ik b ied u dat nu aan en nu zegt u dat 

het niet hoeft. Ik v ind dit een beet je w e g l o o p g e d r a g . 
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De heer V a n H a t t e m (PVV): Dat is geen w e g l o o p g e d r a g . U stond hier een verhaal o p hoge poten te 

houden over hoe schandal ig het a l lemaal is en dan z e g ik: kijk naar wa t uw gedepu teerde doet . N e e m dat 

ter harte, en dan hoef ik geen dea l met u te sluiten. I nde rdaad , vr i jheid van meningsuit ing, maar doe er 

dan alstublieft niet z o hypocr iet over. 

De v o o r z i t t e r : De heer Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Het zou u sieren als u de kritiek d ie u op deze gedeputeerde hebt, ook in het 

o p e n b a a r zou uiten ten aanz ien van andere personen d ie u zou kunnen aanspreken o p hun g e d r a g , maar 

daa r hoor ik u niet over. 

De v o o r z i t t e r : G o e d , de punten zi jn gewisseld. De heer Van Hattem heeft nu als fract ievoorzi t ter van de 

PVV het w o o r d in de tweede termijn. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voorzi t ter. Dank u w e l . N u w e het toch over het Twi t tergedrag hebben van 

onze fract ievoorzi t ter in de Tweede Kamer: hij heeft er deze avond een pracht ige tweet u i tgegoo id w a a r i n 

een v ideo zit over hoe Nede r l and een provincie word t van Europa, een provinc ie van Afr ika op de 

langere termijn door de massa-immigrat ie. En dat v ind ik eigenl i jk wel heel kenmerkend. Bekijk die v ideo 

a l lemaa l , wan t d ie is heel leerzaam en hij legt het heel duidel i jk uit. Voora l het co l lege zou er eens naar 

moeten ki jken, wan t het is exact wa t hier gebeur t en wa t w e vanavond ook hebben gez ien bij de 

behande l ing van deze Perspectiefnota. Als voo rbee ld noem ik met name de manier w a a r o p gedeputeerde 

Pauli reageert o p onze motie om het l idmaatschap van het IPO o p te z e g g e n , omdat het IPO g e w o o n 

bez ig is ons uit te leveren aan de EU. Hij zegt dan dat w e wel genoodzaak t z i jn om in de EU en via de 

regio 's samen te werken , maar dat is toewerken naar het feit dat Nede r l and een provinc ie van de EU aan 

het w o r d e n is. Dat moeten w e absoluut niet wi l len en voo rkomen . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Hoor ik u nu z e g g e n dat N e d e r l a n d een provincie van Afr ika aan het w o r d e n 

is? Ik v raag me af of u daa r we l eens bent geweest . 

De v o o r z i t t e r : Van Hattem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Ik hoef niet naar Af r ika , Afr ika komt hier naar toe , massaal, in rubberen 

boot jes, w a a r n a ze door de marine w o r d e n opgep ik t en hierheen gebracht v ia I tal ië. Door vei l ige landen 

heen komt heel Af r ika h ierheen. Dat is wa t er gebeurt , en dat juicht u toe. Dat z ien w e o p ons a fkomen. Als 

het maar lang g e n o e g doo rgaa t , is het Nede r l and dat w i j nu kennen, en het Europa dat w i j nu kennen, er 

over enkele t iental len jaren niet meer, want dan is dit Afr ika g e w o r d e n . 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Volgens mij zouden wi j nog heel veel d a g e n kunnen doorpra ten over uw visie 

en de mijne. U bent nooit in Afr ika geweest, u bent nooit in Zuid-Afr ika geweest, w a a r de b lanken het van 

de zwar ten overnamen. U ziet Af r ikanen die naar N e d e r l a n d komen, u bent zel f nooit in Afr ika geweest , 

maar toch maakt u dat soort vergel i jk ingen. Misschien zou het helpen als u eens een keer o p were ldre is 

zou g a a n . G a eens kijken in al d ie landen van de were ld w a a r mensen met e lkaar p roberen te over leven 

onder bar re omstand igheden. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor d ie were ldre is hoef ik niet ver te g a a n . Ik had a fge lopen week o p de 

fiets kunnen stappen en 3 km van mijn huis, bij Koningshof in Ve ldhoven, voor de deur kunnen g a a n ki jken, 

w a a r een Afr ikaanse s tammenoor log voor de deur w e r d ui tgevochten. Dat is wa t daa r aan de hand is en 
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dat is wa t er met uw massa-immigrat iebeleid hier word t b innengehaa ld . Dat is het echte p rob leem wa t 

N e d e r l a n d ziet en wa t dit co l lege g e w o o n toejuicht. 

De v o o r z i t t e r : De heer Van Hattem vervolgt z i jn be toog . 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Het is al een van de kernpunten in mijn be toog . W a t w e in dat kader ook 

z ien , is dat statushouders voo r rang kri jgen o p de won ingmark t . W e z ien gedepu teerde Van Mer r ienboer 

aan de slag g a a n met een p rog ramma W o n e n , dat ook spreekt over de sociale o p b o u w van wi jken en 

buurten. W a t ik in eerste termijn ook al heb g e n o e m d . W a t w e nu z ien , is dat straks wettel i jk gez ien 

we l i swaar de verpl ichte urgentie voor won ing toew i j z ing wegva l t , maar dat gemeenten ondertussen we l 

een boete kri jgen o p g e l e g d door het Rijk als ze niet g e n o e g statushouders huisvesten, wa t hier straks door 

de provinc ie word t g e h a n d h a a f d . Hoe gaat de gedeputeerde hiermee om in zi jn p rog ramma W o n e n ? 

Hoe wi l hij voorkomen dat Neder landers a lsnog o p het tweede plan komen bij de toewi jz ing van 

won ingen? 

Dan heb ik nog enkele andere be langr i jke punten. W e hebben het al u i tgebreid gehad over motie 3, of 

3A , of 3B - ik weet niet wa t het inmiddels is g e w o r d e n , er z i jn verschi l lende var ianten van - , maar feit blijft 

dat de Immunisatieportefeui l le, het ge ld dat van de Essentgelden opz i j is gezet om op lange termijn te 

kunnen renderen voor onze prov inc ie, ingezet za l w o r d e n voor deze groene h o b b y . Deze regel ing moet 

g a a n concurreren met al ler lei regel ingen die al bestaan, wa t eigenl i jk de grootst mogel i jke onzin is. W e 

hebben het even opgezoch t . Voor ge ld lenen voor energ iebespar ing is het al mogel i jk een Na t ionaa l 

Energiebespaarfonds in te zetten tot 5 0 . 0 0 0 euro per w o n i n g , de G e w o o n hypotheek verhogen-regel ing 

tot 1 0 6 X in plaats van 1 0 0 X w o n i n g w a a r d e , de Greenloans-ecolening voor zonnepane len 

wa rmtepompen en dergel i jke en de reg iona le duurzaamheids len ing tot 2 5 . 0 0 0 euro. Het is weer zoveelste 

vorm van hoe wi j ons publ ieke ge ld op deze manier gaan wegzet ten voor g roen hobby isme, met al le 

risico's van d ien . 

In motie 3 4 hebben w e het voorstel gez ien voor een k l imaatbegrot ing. De PVV is er heel erg tegen om die 

k l imaatonzin te ondersteunen. Daarb i j wi l ik nog het vo lgende opmerken . In de k l imaatbegrot ing word t 

g lashard gesteld dat het K l imaatakkoord van Parijs van kracht is g e w o r d e n . Dat is absoluut niet het geva l . 

Het ligt o p dit moment nog voor in de Eerste Kamer. Er is gelukk ig één fract ie, d ie van de PVV, die daa r 

heel kritische vragen over stelt en tot d ie tijd is het niet gerat i f iceerd. Het is nog maar de v raag of dat ooit 

za l gebeuren , wan t Amer ika en Japan zi jn al aan het terugtreden en er zit nog g e n o e g in de pi jp l i jn . 

Dan kom ik terug op het cameratoez icht . Ik moet z e g g e n dat in eerste termijn gedeputeerde Van den Hout 

een beet je selectief aan het kijken was naar onze motie en die ook niet g o e d heeft ge lezen . Ons verzoek 

aan G S was niet om hiervoor meteen ge ld uit te trekken etc., maar om eerst te onderzoeken wa t de 

mogel i jkheden zi jn en in over leg te treden met de verantwoorde l i j ke besturen en organisat ies over de 

v raag in hoeverre de provinc ie h ieraan kán b i j d ragen , en daarover aan PS te rappor te ren , zoda t w i j een 

a f g e w o g e n oordee l kunnen geven . Het is dus niet z o stellig als dat de gedepu teerde het heeft opgeva t . De 

gedeputeerde verzoek ik dan ook zi jn advies nog eens te he roverwegen . N a de toezegg ing d ie door de 

gedeputeerde is g e d a a n naar aan le id ing van onze motie 3 3 , over het H O V , w a a r v o o r dank, kunnen w i j 

d ie motie intrekken. 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 3 3 is ingetrokken en maakt geen deel meer uit van de be raads lag ingen . 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tot slot, het laatste punt, onze motie over de A 1 6 en de A 2 . Daarover 

z e g g e n w i j : wacht niet het MIRT af, maar ga hiermee al eerder proact ief aan de s lag. Het MIRT gaa t veel 

te lang duren en de prob lemen kunnen beter te lijf w o r d e n g e g a a n met slimme oploss ingen, d ie wi j in 

Brabant echt we l kunnen verz innen. W a n t slim is wel degel i jk mogel i jk , dus niet met sloom maar met slim. 

Uiteindel i jk za l dat veel beter werken dan tot Sint Juttemis a fwach ten . 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de heer Van Hattem voor zi jn b i j d rage en geef nu het w o o r d aan de 

fract ievoorzi t ter van D 6 6 , de heer H a g e m a n . 
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De heer H a g e m a n (D66 ) : Dank u w e l , voorzi t ter. In eerste termijn heeft D 6 6 z ich gericht o p het Brabant 

van 2 0 3 0 . Me t dat in het ach te rhoofd , kunnen wi j ons v inden in de keuzes d ie in de Perspectiefnota 

voo r l i ggen . Zonder de discussie met de gedeputeerde te wi l len herha len: D 6 6 ziet nog steeds een kans in 

de bundel ing van init iatieven op het geb ied van ontwikkel ing van n ieuwe mater ia len. Daa rom hebben w e 

ook motie 1 7 inged iend , om de humuslaag van de Brabantse maakindustr ie van de toekomst te 

verstevigen, zoda t meer n ieuwe init iatieven sneller kunnen g roe ien . W e zi jn bli j met de toezegg ing van de 

gedeputeerde dat hij de communicat ie rondom de hu id ige mogel i jkheden wi l verstevigen, om de t oegang 

tot f inancier ing en kennisdel ing voor kleine innovat ieve bedr i jven te verbeteren. D66 hecht grote w a a r d e 

aan een netwerk om versnel l ing in de ontwikkel ing van de maakindustr ie te faci l i teren. O n z e z o r g zit dus 

niet bij de grote clusters, zoa ls b io-basedmater ia len, of high-techsystemen, wan t die kennen de w e g e n al 

heel a a r d i g ; daa r heeft de gedepu teerde ons ook van over tu igd. De z o r g zit bij bedr i jven die niet 

makkel i jk in deze grotere clusters passen. Daa rom wi l len wi j de motie toch g r a a g in stemming b rengen , om 

die versnell ing in de innovat ie va de maakindustr ie max imaa l te ondersteunen. 

Mo t i e 1 8 betref fende de kansenparagraa f gaa t over de manier w a a r o p w i j , als Provinciale Staten, zel f 

sturing wi l len geven aan onze strategische inzet van f inanciële midde len. Het past ook goed bij het 

voornemen van onszelf om als Provinciale Staten meer te sturen op hoofd l i jnen en meer o p de lange 

termijn. Concreter inzicht in de langetermi jn impact van een geïnvesteerde euro biedt ons een sterker 

a fweg ingskader en versterkt daa rmee onze rol en strategische or iëntat ie. W i j bevelen de motie dan ook 

van harte aan bij onze co l lega 's . En naar gedeputeerde Van Mer r ienboer : w i j zoeken niet naar een 

uitputtend overzicht van al le kansen. Dat is i nde rdaad een nauwel i jks b e h a p b a r e hoeveelhe id gegevens, 

maar wi j wi l len inzicht in b i j voorbee ld de top 20-kansen met de grootste impact . Definit ieve invul l ing van 

de criteria kan naar ons idee het beste via het Platform Planning Å Control besproken w o r d e n . 

Ten aanz ien van andere moties wi l D 6 6 kwijt dat er meerdere bij zi jn die in een iets andere vorm al vaker 

z i jn te ruggekomen, of g a a n over zaken d ie al lang in uitvoering z i jn , zoa ls rond b i jen, doe lbudget ten , 

kl imaat. Daa rdoo r krijgt D 6 6 z o langzamerhand de indruk dat w e steeds vaker over deze l fde zaken 

besluiten. O o k zi jn er vele moties die over andere overheden g a a n . W e weten dat alles mag in een 

democrat ie , maar D 6 6 probeer t de rol len alt i jd zuiver te houden . N e e m geen veran twoorde l i j khe id over 

van gemeenten en stuur het co l lege al leen o p pad naar Den H a a g als het geho lpen is met een opdrach t 

vanuit Provinciale Staten, anders verstoort het de boe l a l leen maar, kan het zeurder ig gaan overkomen, en 

dan kunnen w e aan Brabanders niet meer ui t leggen we lke bestuurslaag daa rvoo r opgeste ld staat. 

Tot z o ver, voorzi t ter. 

De v o o r z i t t e r : De heer Van der W e l , interruptie. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter . Ove r zi jn be toog heb ik wel iets te z e g g e n . Als de heer 

H a g e m a n het heeft over besluiten d ie w e al eerder hadden genomen, kan ik me herinneren dat w e in 

2 0 1 0 hadden besloten hadden om na het burgerini t iat ief 'Megas ta l len nee' de maximale stalgrootte te 

bepa len op 1,5 ha . Er l iggen nu voorstel len van het co l lege en ik ben ben ieuwd of u d a a r o p gaa t 

te rugkomen, wan t dat ís al eens een keer besloten doo r PS. 

De v o o r z i t t e r : H a g e m a n . 

De heer H a g e m a n ( D 6 6 ) : Dit is een beet je kort door de bocht . Als u het z o stelt, zou u he lemaal geen 

recht doen aan de vele d ia logen d ie zi jn gehouden in de sector, waa rb i j heel veel part i jen uiteindeli jk 

hebben besloten dat ze uit de impasse wi l len komen en niet meer stell ingen wi l len betrekken van : het is 

'zus ' , of het is ' z o ' , maar doo r te luisteren naar e lkaar wi l len komen tot een betere oploss ing. Ik pleit 

ervoor recht te doen aan dat soort processen, want daa r gaa t het uiteindeli jk om. 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 
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De heer V a n d e r W e l (PvdD): M a a r nu loopt de heer H a g e m a n echt voor de t roepen uit. Ik heb in de 

mestd ia loog nog helemaal geen advies gez ien van een natuur- of mi l ieuvereniging om die 1,5 ha los te 

laten. 

De v o o r z i t t e r : M a g ik u er dan even op w i jzen dat u vooru i t loopt op onze agenda? Dit komt nog 

uitvoerig aan de o rde . U mag er bi j de Perspectiefnota best eens een enkele opmerk ing over maken, maar 

als u het deba t nu wilt voeren , word t het een beet je last ig. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Ik wi l het debat niet voeren , maar er word t hier een verwi j t 

neerge legd richting part i jen d ie keer o p keer aandach t voor b e p a a l d e onde rwerpen v ragen , en terecht. 

Als ik het over bi jen heb, doe ik dat niet voor niks. Dat heeft een heel groot b e l a n g . Als u dan zegt dat het 

een herhal ing van zetten is wanneer part i jen daarover een motie ind ienen, dan word t het misschien een 

keer tijd dat D 6 6 meestemt met onze moties. 

De v o o r z i t t e r : W a a r v a n akte. De heer H a g e m a n was klaar met zi jn be toog . Ik constateer dat de PvdA-

fractie geen behoef te heeft aan een tweede termijn. Het w o o r d is d a a r o m nu aan de fractie van 

GroenLinks, mevrouw Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voorzi t ter, dank u w e l . Ik ondersteun van harte het p le idoo i van mijn 

vrouwel i jke co l lega in deze Staten, mevrouw Van der Sloot, over de kennisachterstand. Dat was ook 

w a a r t o e ik in mijn eerste termijn op r iep . Ik heb g e z e g d : neem ons mee G S , neem Provinciale Staten mee, 

t i jd iger en gemakkel i jker , wan t w e lopen te vaak achter de feiten a a n . N e e m die o p r o e p ter harte, wan t 

w i j z i jn partt ime polit ici en w e moeten het er a l lemaal bi j doen in de uurtjes die w e hebben , terwi j l u een 

heel a p p a r a a t ter beschikking hebt. Misschien zouden w e eens wat meer ge ld voor de Staten moeten 

hebben voor onderzoeken , of wa t dan ook , maar dat is even niet voor nu. 

Het valt mij o p dat de heer Pauli, de gedeputeerde met de grootste portefeui l le, het meest uit de w ind blijft 

v a n d a a g en ook het stilste is. Dat v ind ik jammer, want deze gedepu teerde is eigenl i jk de aanvoerder van 

de coal i t ie. Volgens mij kunnen wi j het g e w o o n met e lkaar eens w o r d e n , dat hadden w e eerder moeten 

bedenken . W i j hebben een opmerk ing gemaakt over de circulaire economie en vol verve vertelt u ons dan 

hoe u daa rmee bez ig bent. Dat doet me hartstikke g o e d , en mijn fractie ook, dat v inden w e fantastisch, 

a l leen: w e weten het niet ... 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Ik heb het u gisteren al toegestuurd. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ja, gisteren ja , toen wi j al d ie moties met e lkaar aan het uitwisselen wa ren en 

over de dans in Brabant bez ig w a r e n . O , o, o , u moest eens we ten . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Roks. 

De heer R o k s (PVV): Niet zozeer een v raag aan mevrouw Brunklaus als we l aan de heer Pauli: schaamt 

hij z ich niet dat GroenLinks z o tevreden is over zi jn bele id.? 

De v o o r z i t t e r : D a a r o p kan hij in tweede termijn i ngaan , indien hij d a a r a a n behoef t heeft. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Volgens mij heb ik niet g e z e g d dat ik z o tevreden ben met z i jn be le id . Ik heb 

we l g e z e g d dat ik bli j was met de manier w a a r o p hij reageerde o p de circulaire economie en hoe hij 

daa rmee bez ig is, maar ik heb ook g e z e g d dat hij heel stil is ti jdens dit deba t en veel uit de w ind bli jft. Ik 

heb namel i jk ook een aanta l andere v ragen gesteld. Ik ga ze niet a l lemaal herha len. W i j maken ons als 

fractie echt zo rgen over de v raag hoe al die investeringen in bedr i jven, w a a r n ieuwe d ingen w o r d e n 

ontwikkeld en a l lemaal pracht ige d ingen w o r d e n bedacht , bi j onze mensen in Brabant terechtkomen. Ik 

heb eerder g e v r a a g d hoe het nou in de healthsector zit : daa r w o r d e n n ieuwe producten ontw ikke ld , maar 

hoe wo rd t de e indgebru iker nou meegenomen in die ontwikkel ing? Het gaa t daa r vaak om producten om 
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mensen te ondersteunen, het hen gemakkel i jker te maken, maar is het, als het k laar is, ook be taa lbaa r voor 

de mensen? Daar gaa t het om. Ik zou g r a a g wi l len dat daa r constant naar gekeken word t bij dit soort 

invester ingen. 

Mo t i e 1 , over de talenten, is inmiddels doo r de heer Pauli b e a n t w o o r d , maar van de indieners van de 

motie - volgens mij z i jn dat de coal i t iepart i jen - wi l ik g r a a g weten of zi j ook v inden dat , als w e dit g a a n 

d o e n , het heel b reed voor al le talenten in Brabant kan z i jn , dus niet al leen voor economische talenten, 

maar echt voor talenten op al lerlei v lak. Ik denk dat ik d a a r o p de VVD moet aanspreken ... 

De v o o r z i t t e r : Van Grui j thui jsen. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Ik dans onmiddel l i jk naar de interrupt iemicrofoon toe, mevrouw 

Brunklaus. De doelstel l ing van deze motie is i nde rdaad dat het co l lege vanuit een breed perspectief met 

een toekomst ige ta len tenagenda van Brabant naar PS komt. W i j z ien erg uit naar de voorstel len die het 

co l lege gaa t doen en dan zul len wi j beoorde len of w i j d ie jongeta len tenagenda wel vo l led ig genoeg 

v inden. Het is i nde rdaad een breed verzoek en gaa t verder dan al leen economische talenten. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Dan kunnen wi j deze motie g e w o o n steunen; dat is heel f i jn. 

De motie met een o p r o e p aan Den H a a g om meer ge ld aan Brabant ter beschikking te stellen voor de 

bestr i jding van criminaliteit, hebben wi j nu mede inged iend . 

Fijn dat de g roene doebudget ten niet ont raden w o r d e n , maar nu ingevoerd kunnen w o r d e n . Ik was al blij 

met de rode doebudge t ten , en nu hebben w e ook de g roene. 

In eerste termijn heb ik het ook even gehad over de achterstand van het groenontwikke l fonds. In de nota 

staat dat het nog de v raag is of het za l s lagen, maar waarschi jn l i jk is ook dit weer achterhaa lde informatie 

uit 2 0 1 5 . Daar ga ik nu maar even van uit. 

Mo t i e 11 van Lokaal Brabant, die gaa t over de vitaliteit van de b o d e m , de duurzame b o d e m , is doo r de 

gedeputeerde on t raden. Daarb i j ze i u dat die uw eigen p rog ramma zou tegenwerken. Kunt u dat nog wa t 

verder toelichten? Voor ons is dat be langr i jk om te kunnen beoorde len of w e hierin mee kunnen g a a n . 

Ik dank gedeputeerde Spierings voor de toezegg ing ten aanz ien van de ecolog ische r a n d v o o r w a a r d e n bij 

het investeringsfonds. Ik begr i jp dat w e het isoleren van won ingen kunnen inbrengen in de lege pag ina 's , 

als w e met e lkaar g a a n praten over de Energ ieagenda. Als dat niet z o is, hoor ik dat g r a a g . 

Voorts heb ik nog een v r a a g gesteld over de bestuurli jke veerkracht in Nuenen en omgev ing , in Zuidoost¬

Brabant eigenl i jk. M i jn v raag lu idde of de gemeenteraden, als ze de g o e d e richting u i tgaan, daarover dan 

wa t langer mogen d o e n , of dat er dan echt sturend za l w o r d e n opge t reden door dit co l lege. 

Een verduidel i jk ing nog van onze eigen motie over museabezoeken doo r de n ieuwkomers. Dat was 

eigenl i jk meer in de sfeer van de educat ie get rokken. Het gaa t we l om vo lwassenen, maar het z i jn 

a l lemaal mensen die een vorm van onderwi js vo lgen , vandaa r dat w i j de motie z o hebben g e n o e m d . 

V a n d a a g zi jn w e ook fijn literair bez ig . Rupsje N o o i t g e n o e g is gelukkig ook a a n w e z i g . Ik h o o p dat het 

een vl inder za l w o r d e n en dat dat ook met de dans za l gebeuren in Brabant. Inmiddels heb ik g o e d e 

berichten ontvangen van de wethouders uit de steden. 

Ten slotte nog even onze e igen moties en amendementen ... 

De v o o r z i t t e r : N o g héél even d a n , want uw ti jd is o m . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Ik moet nog even aangeven we lke w e intrekken. Dat doen w e met 

amendement 1 ... 

De v o o r z i t t e r : Amendement 1 is ingetrokken en maakt geen deel meer uit van de be raads lag ingen . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): N a a r aan le id ing van onze motie 3 4 inzake de Brabantse k l imaatbegro t ing , 

heeft de gedeputeerde ons ervan kunnen overtuigen dat w e dat nu niet moeten d o e n . W e zul len er 

uitvoerig o p ingaan bij de Omgevingsv is ie , maar de motie trekken w e nu in. 
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De v o o r z i t t e r : Mo t i e 3 4 is ingetrokken en maakt geen deel meer uit van de be raads lag ingen . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Mo t i e 35 is aangepast in motie 3 5 A , omdat dan ook de SP haar kan steunen, 

en die za l ik u z o ter hand stellen. Ze is helemaal in lijn met wa t de gedepu teerde zojuist heeft 

g e a n t w o o r d . 

O p motie 3 6 zouden w e nog een reactie kri jgen van gedepu teerde Pauli en dat is nog niet gebeu rd . 

Mo t i e 3 8 houden w e a a n , omdat w e nu motie 3 A mede ind ienen. 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 3 8 word t a a n g e h o u d e n . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Dat was het. 

De v o o r z i t t e r : Dank u w e l . Ik verzoek u de n ieuwe motie heel snel beschikbaar te stellen, z o d a t w e die 

kunnen vermenigvu ld igen. Dan is nu het w o o r d aan de fract ie van 50PLUS. De heer Van Overve ld heeft 

het w o o r d . 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Dank u w e l , voorzi t ter. In tweede termijn heb ik niet z o heel veel o p te 

merken. In het eerste deel ben ik over igens vergeten al le be langhebbenden te bedanken voor het tot stand 

komen van de Perspectiefnota, d a a r o m d o e ik dat bi j dezen . 

Ik heb me verbaasd over de groei van de stapel moties in de a fge lopen tien uur en ik z ie er nu weer een 

aanta l verdwi jnen . Ik h o o p dat er nog een heleboel zul len vo lgen . 

Bij mijn eigen verhaal heb ik het standpunt bet rokken: w ie zwi jg t , stemt toe. Als er niet ge reageerd word t 

o p hetgeen ik heb g e z e g d , ga ik er dan ook van uit dat ik gel i jk heb. Zo eigenwi js ben ik w e l . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Mei je r . 

De heer M e i j e r (D66) : Dit lokt u uit hè. Ik heb er lang over nagedacht of ik u in eerste termijn zou 

interrumperen, wan t ik heb ook respect voor u - dat heeft ook met leefti jd te maken - , maar ik vond u z o 

pessimistisch. Kunt u nou één optimistisch element uit de Perspectiefnota met ons de len, w a a r v a n u bi j het 

lezen van de stukken dacht : o , maar hier gaat mijn hart sneller van k loppen , h iervoor blijf ik mij inzetten, 

hier ga ik het co l lege in steunen? 

De v o o r z i t t e r : Van Ove rve ld . 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Dan moet ik u helaas teleurstel len. Als mijn hart sneller zou g a a n 

k loppen bij wa t ik hier ge lezen heb , zou ik onmiddel l i jk naar de hartspecial ist moeten. Ik was begonnen in 

het zonnet je en ik ben geë ind igd in het zonnet je , maar daa r bleef het toch b i j . Daar tussendoor we rden 

steeds donkerder wo lken z ich tbaar . 

O p twee opmerk ingen had ik eigenl i jk we l een reactie verwacht ... 

De v o o r z i t t e r : De heer Mei je r blijft ge loof ik wa t verbaasd achter en wekt de indruk nog te wi l len 

reageren . Dat kan. 

De heer M e i j e r (D66 ) : Het kan toch niet z o zi jn dat dit co l lege al leen maar d ingen doet w a a r 50PLUS 

eigenl i jk tegen is, mijnheer Van Overve ld . Het zou u sieren als u in deze t i jd, waa r i n w e met e lkaar veel 

pessimisme en een h o o p chagr i jn meemaken, namens 50PLUS een klein sprankje h o o p zou laten horen in 

deze lange ve rgader ing . 

De v o o r z i t t e r : U w tweede p o g i n g . Van Ove rve ld . 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Dan is die tweede pog ing helaas ook gest rand. Ik blijf u i teraard 

lachen, maar ik beoordee l de tekst zoals die voor l ig t . Ik heb ergens ge lezen dat de digi tal iser ing zorg t 
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voor n ieuwe sociale mogel i jkheden in Brabant. M i jn fantasie schoot daarb i j tekort, heb ik in eerste termijn 

g e z e g d . D a a r o p heb ik geen reactie gekregen , hoewe l ik wel o m een uit leg had g e v r a a g d . 

W a t mij verder erg dwars zit in het hele verhaal - anderen hebben dat hier en daa r ook aangest ipt , maar 

in de bean twoo rd ing is er niet o p i ngegaan - is dat het sociale aspect van Brabant heel erg onderbel icht 

blijft. Het komt bi jna niet aan de o rde en dat v ind ik bu i tengewoon jammer, wan t w e doen heel veel g o e d e 

d ingen in Brabant. 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de heer Van Ove rve ld . Dan nu de Partij voor de Dieren. De heer Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Laat ik beg innen met de procedure le d ingen. W e wi l len g r a a g 

moties 4 7 en 4 8 a a n h o u d e n , samen met GroenLinks inged iend . 

De v o o r z i t t e r : Mot ies 4 7 en 4 8 w o r d e n a a n g e h o u d e n . G a a t u verder. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): De motie ' G e n o e g , nu minder vee ' zul len w e echt in stemming laten 

brengen, wan t die hebben w e al sinds de Perspectiefnota 2 0 1 6 l iggen. Toen w e r d g e z e g d dat eerst eens 

even moest w o r d e n a fgewach t w a a r m e e de gedepu teerde zou komen. Dat is inmiddels duidel i jk en daa r 

z i jn w e behoor l i j k van geschrokken. Denkend aan het k l imaatprob leem en aan de b i j d rage die de 

veehouder i j levert aan het k l imaatprob leem, is het niet meer uit te leggen dat w i j de veehouder i j zoa ls die 

is g e w o o n in stand houden en niets doen aan het aanta l d ieren. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Knoet. 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): Ik zou we l g r a a g wi l len dat de motie d ie hier word t a a n g e h a a l d uit 

201 1 g o e d word t geïnterpreteerd. ' G e n o e g , geen vee erb i j ' is niet hetzelfde als de titel van uw motie. 

De v o o r z i t t e r : W a a r v a n akte. De heer Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): De titel van mijn motie is precies wa t er staat. W i j wi l len dat het col lege nu 

stappen zet om het aanta l d ieren dusdan ig drastisch terug te b rengen , dat w e ook op d ie manier aan het 

K l imaatakkoord kunnen vo ldoen . Het kan niet z o zi jn dat w e alt i jd de bal bij de consument neer leggen. Als 

w e g o e d k o o p vlees bl i jven aanb ieden , za l er niets ve randeren . W i j v inden dat het bele id d a a r o p ingericht 

moet w o r d e n . 

De v o o r z i t t e r : Dat is duidel i jk . Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Hoeveel g raden word t het warmer als w e al d ie beestjes g e w o o n laten 

zoals het is en niet minderen? Hoeveel g raden scheelt dat? 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Ik kijk er niet al leen absoluut, maar ook relatief naar. Ik weet dat de 

veehouder i j een heel groot deel b i jd raagt aan de uitstoot van b i j voorbee ld methaan, maar ook C O 2 , een 

enorm bes lag legt o p het wa te rgebru ik - dat moet u ook aanspreken - en , niet in de laatste plaats: 

doo rda t w i j al d ie dieren te eten geven , hebben mensen in de Derde W e r e l d niet te eten. Als w e echt iets 

aan het v luchte l ingenprobleem en aan het wa te rp rob leem wi l len d o e n , zul len w e toch echt de import van 

maïs, g raan en soja moeten terugdr ingen en dat kan al leen maar als w e de veestapel te rugbrengen. 

De v o o r z i t t e r : Van der W e l rondt z i jn be toog nu af. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Dan nog even de motie 'Brabantse Betonstop' . A a n de ene kant z ien w e 

het p rob leem dat w e de doelstel l ingen voor de natuur niet gaan ha len, aan de andere kant g a a n w e 
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verstedel i jk ing in het landel i jk geb ied toestaan doo r die stallen te hergebru iken. W i j pleiten ervoor het 

V laamse voorbee ld te vo lgen en d ie ruimte, als d ie gebruikt word t , te compenseren voor natuur. Dat z i jn 

twee d ingen d ie de provinc ie zou moeten wi l len d o e n : zu in ig ruimtegebruik en meer natuur. Het verbaast 

ons d a a r o m een beet je dat de gedeputeerde heel kort door de bocht gaat , door te z e g g e n dat de situatie 

hier anders is dan in V laanderen en dat w e hier minder b e b o u w i n g hebben in het landel i jk g e b i e d . Dan 

nod ig ik de gedepu teerde uit eens in Oost-Brabant te gaan ki jken, wan t dat valt toch vies tegen met al die 

megasta l len. 

Ik verbaas me over de w o o r d e n die ik i nde rdaad niet g e z e g d heb - zoals eerder al behande ld - , maar ik 

verbaas me nog meer over de moties die ik niet heb ingebracht . D 6 6 heeft me echter wakke r geschud, 

wan t ik had ze we l l iggen. De twee moties over de bi jen wi l ik a lsnog g r a a g ind ienen. 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de heer Van der W e l voor zi jn b i j d rage . Er komen nog twee moties. Het w o o r d is 

nu aan de heer Vreugdenhi l van Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Dank u w e l , voorzi t ter. Ik heb dr ie korte punten. Ik dank de 

gedeputeerde voor de w i j ze w a a r o p hij de motie over de scheepvaart wi l u i tvoeren, een belangr i jke sector 

d ie echt kan b i jd ragen aan de verduurzaming en daa rmee ook aan de luchtkwaliteit van Brabant. 

Het tweede punt betreft de energ ie. Er gebeurde noga l wa t , z e g ik ook in de richting van gedeputeerde 

Spier ings, toen hier bij de interrupt iemicrofoon zes, zeven woordvoerde rs stonden, en ik denk dat dat niet 

gespeeld was , wan t de onvrede over w a a r w e nu staan en de stappen die w e ze t ten , leeft volgens mij heel 

breed in deze Staten. Ik denk echter dat w e dat ook positief kunnen o p p a k k e n , wan t nog nooit is z ó breed 

het be le id ondersteund om te komen tot een energietransit ie in Brabant. Volgens mij wi l len w e dat 

a l l emaa l , maar er moeten wel s tappen gezet w o r d e n . Het co l lege wist al lang dat deze Perspectiefnota er 

a a n k w a m en had het g o e d kunnen voorbere iden , door helder, kl ip en klaar, aan te geven w a a r w e op dit 

moment staan en we lke stappen w e nog extra moeten zet ten. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Ik hoor de heer Vreugdenhi l spreken over onvrede, voora l bi j onze 

bestuurders, die z ich heel erg druk maken over het kl imaat, maar dat interesseert de burger geen b a l . W a t 

de burger we l heel erg interesseert, zi jn de windturbines d ie in Den Bosch naast een w o o n w i j k w o r d e n 

geplaatst , de windturbines d ie bij Zundert komen, de windturbines die bij Reusel neergezet z i jn . Ove r de 

zo rgen en b e z w a r e n van deze mensen en het vergal len van hun leefgenot hoor ik u nooit , en n iemand 

hier. Ik adviseer u eens naar die mensen te luisteren die er last van hebben . G a daa r eens in de buurt 

k i jken. 

De v o o r z i t t e r : Vreugdenh i l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : O o k daa r luisteren w e v a a k naar, maar d a a r hebben w e een debat 

over gevoerd en ik z ie hier nu toch dat een overgrote meerderhe id , eigenl i jk o p één fract ie na, het be le id 

om te komen tot een transitie op zeer korte termijn en s tappen te zetten richting 2 0 2 0 , omarmd heeft en 

daa r ook echt gas o p de p lank wi l hebben . 

De v o o r z i t t e r : Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): En wat ik z ie , mijnheer Vreugdenh i l , als enige parti j in N e d e r l a n d , is dat 

een heel groot deel van de mensen dat he lemaal niet interesseert. Kijkt u b i j voorbee ld eens in Gron ingen 

en Drenthe, w a a r de el lende al echt concreet is. Het is er b i jna oo r l og , en dat wilt u niet z ien . U heeft het 

al leen maar over de bestuurders d ie dat a l lemaal z o be langr i jk v inden. M a a r dat hele kl imaat interesseert 

de mensen geen bal en d ie 9 7 X van u is ook complete kolder. Het is g e w o o n onz in , dat is al lang 

w e e r l e g d . M a a r u blijft er maar mee d o o r g a a n en u blijft er maar op hameren. 
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De v o o r z i t t e r : U w punt is helder. Vreugdenh i l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : W a a r v a n akte. 

Ik wi l de gedepu teerde v ragen z ich in z i jn bean twoo rd ing in tweede termijn te herpakken, de handre ik ing 

d ie door de Staten is g e d a a n op te pakken en niet te wachten tot na de zomer , om dan met een denktank 

nog eens te g a a n nadenken hoe het moet w o r d e n opgepak t , maar nog voor de zomer met e lkaar aan 

tafel te g a a n zi t ten, ook de ideeën die opbor re len vanuit de Staten daar in een plek te geven, en z o 

gezamenl i jk de transitie richting 2 0 2 0 in te zetten. 

De v o o r z i t t e r : M a g ik stilte in de zaa l? 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : M i jn laatste punt gaa t over de mest. Ik schrok ervan dat de 

gedeputeerde zei geen behoef te te hebben aan een onderzoek om helder te kri jgen hoe het daadwerke l i j k 

zit , terwi j l hier grote provinc ia le be langen in het ged ing z i jn : de luchtkwaliteit d ie hier direct mee te maken 

heeft, de bodemkwal i te i t en de waterkwal i te i t . Als dit soort rappor ten verschijnt, is het onze taak om ook 

helder te hebben w a a r w e het daadwerke l i j k over hebben . Daa rom ben ik bli j dat breed vanuit Provinciale 

Staten een motie is gekomen om dat onderzoek snel uit te voeren, voor september. En voorzi t ter, voor 

onze fractie is het ontzettend be langr i jk om dan ook helder en scherp te hebben w a a r het echt fout zit, 

w a a r onze prov inc ia le be langen en doe len in de w e g zitten om hierin stevig, sterk en handhavend op te 

t reden en w a a r nod ig een aanta l tanden bij te zet ten, en daarb i j ook een zuivere discussie te kunnen 

voeren waa rove r w e het daadwerke l i j k hebben . Daarvoor hebben w e deze gegevens nod ig zi jn en als het 

in september a fgerond moet z i jn , za l h iermee snel aan de slag moeten w o r d e n g e g a a n . Ik verwacht ook 

dat de gedeputeerde dat onde rzoek samen met Provinciale Staten in za l k leden, zoda t w e ook inbreng 

kunnen hebben in d ie gegevens d ie boven tafel moeten komen. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): N o g een aanvu l lende v raag aan de fractie Chr is tenUnie /SGP, niet over het 

laatste punt, maar wel over een motie w a a r v a n zi j volgens mij de eerste indiener is, nameli jk motie 8. 

' M e e r behoud Brabants er fgoed mogel i jk maken met de n ieuwe Omgev ingswet ' . Ik z ie daar in een aanta l 

ove rweg ingen en op roepen staan, maar het is mij nog steeds niet he lemaal helder wa t nu precies de 

strekking van deze motie moet z i jn . Er word t gesproken over aan de slag g a a n met de n ieuwe 

Omgev ingswet , maar die word t pas o p zi jn vroegst in 2 0 1 9 ingevoerd . En wa t betreft het inzetten van 

n ieuwe RO-instrumenten: we lke n ieuwe RO-instrumenten zi jn dat? Het is mij al met al nog een beet je te 

onduidel i jk om hierover een goed oordee l te kunnen geven. Kunt u dit d a a r o m eens toelichten? 

De v o o r z i t t e r : Vreugdenh i l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : De eerste indiener is de CDA-fract ie, maar dit terz i jde, ik wi l er g r a a g 

even o p i ngaan . W e d a g e n de gemeenten o p dit moment uit dur fprojecten aan te d ragen , projecten d ie 

normaal gesproken niet he lemaal b innen de kaders va l len, maar w a a r v a n w e we l met z i jn al len z e g g e n : 

als daa r een g o e d initiatief uit voor tkomt, moeten w e dat mogel i jk maken, ook als het misschien niet 

he lemaal past in het ruimteli jk bele id o p dit moment. Daarmee kunnen w e nu al exper imenteren. W i j d a g e n 

gedeputeerde Swinkels dan ook uit om binnen het e r fgoedbe le id , samen met gedeputeerde Van 

Mer r ienboer , te kijken w a a r er knelpunten zitten en hoe w e die op kunnen pakken . Terecht heeft de heer 

Van Mer r ienboer daarb i j opgemerk t dat w e dit samen met gemeenten moeten doen die de vraagstukken 

bi j ons a a n d r a g e n . U moet het volgens mij ook z ien als een u i tdag ing richting gemeenten, om w a a r z ich 

knelpunten voo rdoen met het e r fgoedbe le id samen op te trekken en al in de geest van de n ieuwe 

Omgev ingswet te beki jken hoe w e dat g a a n o p p a k k e n , w a a r m e e w e ook voorbee ldpro jec ten creëren 

w a a r m e e w e de rest van Brabant kunnen laten z ien o p we lke manier w i j als provincie bere id z i jn onze 

kaders een stukje los te laten, mee te denken en d ingen te real iseren. 
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De v o o r z i t t e r : Van Hattem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Bedankt voor de toel icht ing. De v raag blijft nog wel even we lke 

exper imenten en RO-instrumenten u hiermee concreet bedoel t . Is b i j voorbee ld het exper imenteren 

gekoppe ld aan de Crisis- en herstelwet, of hoe moet ik dit du iden? 

De v o o r z i t t e r : Vreugdenh i l . 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Ik denk dat er we in ig projecten bi j zi jn die echt knel lopen met de 

Crisis- en herstelwet, maar wel l icht met ons e igen prov inc iaa l be le id o p dit moment, dat w e met z i jn al len 

ook moeten durven loslaten en een stuk ver t rouwen moeten geven om, als er een goed p lan ligt, dat ook 

gereal iseerd te kr i jgen. Ik geef zelf vaak het voo rbee ld van Strijp-S. Kijk eens wat daa r aan er fgoed zit dat 

eigenl i jk door de kaders te verruimen tot mooie init iatieven heeft ge le id . Zo wi l len w e g r a a g o o k het 

andere e r fgoed in Brabant een kans geven en ruimte b ieden , en daa rmee eigenl i jk ook gedeputeerde 

Swinkels een beet je u i tdagen om o p die manier creatief te denken met het e r fgoed dat w e hierin hebben , 

om daa rmee de komende per iode meters te kunnen maken en z o ook e r fgoedbe le id breder op de kaart te 

kunnen zetten in Brabant. 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de heer Vreugdenhi l voor z i jn b i j d rage . Dan nu de fractie van Lokaal Brabant, de 

heer Hei jman, als laatste in de ri j . 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voorzi t ter . Mo t i e 5 2 houden wi j a a n . In de vo lgende 

pres id iumvergader ing zul len wi j een voorstel presenteren. 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 5 2 is a a n g e h o u d e n . 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Mo t i e 5 3 gaat over de Europese instell ing. Ik vind het alt i jd jammer 

van de gedepu teerde te horen dat Amsterdam een betere plek is dan iets in Brabant. Ik za l er alt i jd voor 

pleiten om alles naar Brabant te halen en zoveel mogel i jk uit de Randstad te ha len , maar in dit geval za l ik 

deze motie intrekken. 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 5 3 is ingetrokken en maakt geen deel meer uit van de be raads lag ingen . 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Amendement 2 A en motie 5 4 laat ik staan. 

De v o o r z i t t e r : Daarmee komen w e aan het e inde van de tweede termijn van de z i jde van uw Staten en 

g a a n w e de tweede termijn van de z i jde van het co l lege in. Allereerst gedepu teerde Pauli. 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Voorzi t ter , dank u w e l . Een paar opmerk ingen van mijn kant. Allereerst aan 

mevrouw Van der Sloot over de fami l iebedr i jven. Ik heb u g e z e g d , en dat herhaal ik, dat voor de zomer 

het onde rzoek hier za l l iggen van Brabant Kennis. Dat ga ik bespreken met de twee part i jen van de 

werkgevers en over het resultaat daa rvan za l ik u z o snel mogel i jk in formeren. Ik h o o p nog voor het 

zomerreces, maar het kan ook daa rna z i jn . 

Jammer, mijnheer H a g e m a n , dat ik u niet heb kunnen overtuigen met betrekking tot uw motie 1 7 . Het grote 

bedri j fsleven en al die designers zitten niet echt te wachten o p één gener iek p lat form, maar wi l len we l 

g r a a g aangesloten zi jn bij al le netwerken die w e sectoraal organiseren en waa rb i j ook designers en kleine 

bedri j f jes betrokken w o r d e n . Uiteindel i jk gaat het om succesvolle d ingen en niet om het organiseren o p 

zichzelf . In de Dutch Design W e e k ontvangen w e al leen al z o ' n 1 4 0 0 relaties van designers en kleine 

bedr i j f j es /on twerpers , juist op het geb ied van n ieuwe mater ia len. N o g m a a l s : w e moeten niet iets gaan 

organiseren als er geen behoef te aan is. Dat heeft we in ig z in , temeer daar ondernemers al z o vaak 

g e v r a a g d word t om in heel veel innovat ienetwerken te par t ic iperen. 
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M e v r o u w Brunklaus vond mij een beet je stil. Dat komt natuurl i jk omdat hier een tevreden man staat, 

mevrouw Brunklaus. Als ik straks, h o o p ik, twee bestuursopdrachten van u meekr i jg , w a a r o p nauwel i jks een 

reactie is gekomen, siert dat natuurl i jk. O m met de w o o r d e n van mevrouw Van der Sloot te spreken: ik ben 

vanmorgen met een oude auto naar het provinciehuis gekomen en ik ga in een Porsche Turbo naar huis. 

De heer H e i j m a n s (SP): Een rode Ferrari. 

De heer P a u l i (GS, VVD) : W a t wi l je nog meer? En bovend ien , mevrouw Brunklaus, ik denk dat je er 

verstandig aan doet het w e r k af en toe aan een stille kracht over te laten. 

W a a r zi j v roeg hoe d ie investeringen nu bi j de Brabanders terechtkomen, merk ik op dat uiteindeli jk alles 

voor de Brabanders is, w a a r het gaa t om werkge legenhe id , ve rduurzaming , het beter o m g a a n met 

delfstoffen en het verb inden van de natuur met de economie , maar denkt u ook eens aan de 

vr i je t i jdseconomie: dat doen w e niet voor al d ie Chinezen en Japanners en mensen uit Noordr i jn -

West fa len , maar natuurl i jk voor de Brabanders. En ze zi jn betrokken bi j al onze gezondhe idsvraagstukken. 

Er zitten pat iëntenverenig ingen aan tafel en ook in het onderwi js praten w e met de onderw i j s raden . 

Kor tom, het gebeur t . 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Het is g o e d te z ien dat de gedeputeerde tevreden is, maar ik zou toch nog 

we l een reflectie wi l len o p hetgeen hij naar voren heeft gebracht in de tussentijdse rappo r tage , de midterm 

review, dat hij er niet is om de economie te maken, maar om hem te d ienen. Hoe verhoudt d ie stel l ingname 

z ich met het feit dat de agrar ische sector hier intussen word t w e g g e z e t als o u w e meuk, als criminele 

drugsdumpers, en verpl icht word t te kiezen o p een ondernemersrotonde? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Ik za l u p roberen te an twoo rden , mijnheer Van Hat tem. De economie wo rd t 

echt gemaakt - en ik h o o p dat u dat met me eens bent - door ondernemers en doo r kennisinstell ingen. Als 

d ie intensief met e lkaar samenwerken, gebeur t er wa t . De overhe id moet voora l goed zi jn in dr ie d ingen: 

iets p roberen te init iëren, op g a n g b rengen , w e moeten het faci l i teren doo r middel van campussen, de 

innovat ienetwerken en dat soort zaken meer, en w e moeten het ondersteunen met onze p rogramma 's , al of 

niet subs id ieprogramma's , en voora l ook gebru ikmaken van de grote ge lden d ie in Brussel l iggen. Dat 

horen ondernemers g r a a g en dat brengt ze voora l heel veel verder. Tegeli jkert i jd z ien w e dat Europa een 

verdr ingingsmarkt is. Als u ondernemer bent in St. W i l l i b ro rd , of uw gel ie fde gemeente Steenbergen, en u 

moet naar Europa, dan gaa t u met uw product de verdr ingingsmarkt o p en moet u hard concurreren en 

anderen uit de markt drukken om uw product te kunnen verkopen . Tegeli jkert i jd z ien w e dat de 

ontwikkel ingen in de were ld razendsnel g a a n . Gro te bedr i jven kopen voor mi l jarden euro's per jaar 

intel l igente e igendommen o p en die b rengen ze in een ti jdsbestek van maanden naar de were ldmark t toe. 

W i j kunnen al leen maar over leven - of je nou van Europa houdt of niet, of je nou voor Straatsburg of 

Brussel bent of niet, of je nou gebru ikmaakt van Europese ge lden of niet - als w e in Europa tussen slimme 

regio 's p roberen samen te werken . Dat geldt voor iedere sector. Voor de agro foodsector geldt iets 

b i jzonders. Ik za l me er ongeloof l i j k voor inzetten om ervoor te zo rgen dat daa r een g o e d e boterham 

verd iend word t , maar d ie g o e d e boterham word t al leen verd iend op het moment dat w e een sector 

creëren die diervr iendel i jk is, d ie duurzaam accepteert , d ie begr ip heeft voor de maatschappel i jke 

omgev ing , d ie producten produceer t die gebaseerd zi jn o p gezonde producten en die voora l in staat is om 

toegevoegde w a a r d e te creëren, dus niet te concurreren o p prijs, maar omdat de producten excel leren en 

de processen d ie w e hanteren g o e d z i jn . Daarvoor zet ik me vanuit het innovat iebele id van harte in. 

De v o o r z i t t e r : Van Hattem. 
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De heer V a n H a t t e m (PVV): M a a r dat is dan toch precies het tegenovergeste lde van wa t u beweer t in 

uw onel iner? Dit is, precies wat u zegt , een sector maken, daar bent u mee bez ig : als overheid voor de 

sector bepa len wa t g o e d is, in plaats van een bescheiden rol te nemen en een sector te d ienen. Dit is geen 

d ienen, maar voorschri jven op ideo log ische basis. W e hebben ook net de EU-hosanna weer g e h o o r d . Het 

is EU en ideologisch voorschr i jven aan de economie hoe zi j moet op t reden , en dat is niet d ienen. 

De v o o r z i t t e r : De gedeputeerde vervolgt z i jn b e t o o g . 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Dat ben ik dus niet met u eens. Ik z ie de l a n d b o u w als een pracht ige sector, 

w a a r v o o r ik wi l g a a n , een sterke economische sector. M a a r een sterke economische sector za l net als een 

sterke sector chemie, als een sector logistiek, als een sector d ie activeert in de maakindustr ie, moeten 

vo ldoen aan een aanta l maatschappel i jke v o o r w a a r d e n , zeker omdat dit een kwetsbare sector is die nu 

eenmaal o p het geb ied van milieu veel kan ve roo rzaken . Ik za l alles uit de kast halen om die ondernemers 

te steunen en te p roberen door middel van innovaties de continuïteit te verzekeren en betere marges te 

real iseren, w a a r m e e de over levingskansen groter zi jn 

Voorzi t ter. Ik zou nog even terugkomen o p motie 3 6 over versterking werkzekerhe id . Er was wat 

sp raakverwar r ing , en dat ligt misschien ook een beet je aan de tekst in de Perspectiefnota. W a t is de 

situatie? Oorspronke l i j k wa ren w e van plan om één f lexicur i tybureau voor heel Brabant te organiseren, 

terwi j l w e ongeloof l i jk veel g o e d e ervar ing hebben met de vier arbe idsmarkt reg io 's . Daar gebeurt het we rk 

en wat daa r succesvol is - en daa r praten b o n d e n , U W V ' s ,werkgevers en wethouders met e lkaar -

p roberen w e in Brabant te vermenigvu ld igen en toe te passen. Het heeft geen enkele z in daa r één bureau 

boven te zet ten, als w e z ien dat het in de prakt i jk al g o e d gaat . En het gáá t g o e d op het geb ied van 

f lexicurity in Zuidwest-Brabant, in Moerd i j k , w e zi jn ook bez ig in Eindhoven en dat soort zaken meer. De 

tweede reden w a a r o m de motie ont raden is, is dat u een aanta l d ingen voorstelt d ie g e w o o n niet kunnen. 

Ze hebben met name te maken met subsidie, wa t voo rbehouden is aan sociale partners en aan het Rijk; 

daa r kunnen wi j niets aan d o e n . W i j halen f lexicuri ty niet van tafel , maar gebru iken juist de 

organisat iekracht d ie in de regio 's zit om het instrument door te ontwikke len. Derhalve is het advies: 

on t raden. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Ui j lenhoet. 

De heer U i j l e n h o e t (GL): Dat is helder en dank voor de toel icht ing h ie rop. Ik begr i jp dat nu in de regio 's 

we rk word t gemaakt van f lexicurity. Hopel i jk kunnen w e daa r binnenkort de resultaten van z ien . Het 

betekent dat w e de motie nu kunnen intrekken. 

De heer P a u l i (GS, VVD) : Tot slot een opmerk ing aan de heer Van Ove rve ld . Digital iseren gaa t echt alles 

o p z 'n kop zetten, niet al leen de economie , maar ook de toepassingen in de z o r g , o p het geb ied van 

logistiek, voor de overheid zelf, maar ook hoe w e straks g a a n acteren. Gisteren heb ik een pracht ige 

bi jeenkomst b i j g e w o o n d over wa t je kunt doen in het kader van de Omgev ingswet , d o o r niet al leen cijfers 

te moni toren, maar ook met die cijfers te spelen, om te kijken wa t er in de prakt i jk gebeurt . Dus gaan w e 

als co l lege d ie bestuurl i jke opdrach t echt in tegraal met e lkaar vanuit al le facetten invul len. D a a r o p komen 

w e bi j u terug. 

Dan mijn dr ie punten. In de eerste plaats is dat natuurl i jk economie ... 

De v o o r z i t t e r : Interruptie mevrouw Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): W i j hebben an twoo rd gehad van de gedepu teerde op motie 3 6 . M i jn co l lega 

zei zojuist dat w e d ie nu kunnen intrekken. 

De v o o r z i t t e r : Dan wo rd t motie 3 6 ingetrokken en maakt geen deel meer uit van de be raads lag ingen . 

1 7 0 



De heer P a u l i (GS, VVD) : Terug naar mijn punten. W i j bl i jven ons natuurl i jk inzetten voor economie , 

mijnheer Steenbakkers. U mag verwachten dat er een g o e d plan komt van het M K B + f o n d s . U mag 

verwachten dat er een g o e d p lan komt op het geb ied van arbeidsmarkt , zeker w a a r het betreft de vmbo-

schol ieren. U mag verwachten dat er een voorstel komt voor dig i ta l iser ing, met keuzemogel i jkheden voor 

de Staten. O p het geb ied van international isering gaa t Brabant ro ldoorb rekend mond iaa l aan de s lag, 

le id inggevend op het geb ied van photon ica , en bi j de ve rbonden part i jen zul len w e echt een pracht ige 

doorontw ikke l ing g a a n maken in Av io landa en met een langetermijn-strategische a a n p a k voor de haven 

van Moerd i j k . 

Tot zover 2 0 1 7 . 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de gedeputeerde voor z i jn bean twoo rd i ng . Gedepu tee rde Van den Hout nu. 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Dank u w e l , voorzi t ter. De PVV vraagt nog eens te reflecteren op motie 

21 inzake cameratoezicht . Zoals de heer Van Hattem zelf al ze i , z i jn gemeenten en natuurorganisat ies 

hiermee inmiddels aan de s lag. Als d ie met b i j zondere resultaten komen, za l ik daar zeker kennis van 

nemen, maar ik z ie hier geen enkele rol voor de provinc ie w e g g e l e g d , zoa ls ik eerder al heb u i tge legd. In 

d ie zin heb ik er ook geen behoef te aan te weten wa t het kost om geen rol te hebben in dit proces. Ik blijf 

de motie dus on t raden. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Hat tem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): U ziet geen rol voor de provincie w e g g e l e g d en dat v ind ik noga l een kort-

door-de-bocht-stel l ingname, als u d a a r n a a r zelf nog geen onderzoek hebt g e d a a n , terwi j l de 

drugsdumpingen g e w o o n d o o r g a a n . V a n d a a g zi jn ge loof ik in Ulvenhout ook weer 2 6 vaten drugs 

gedumpt in het bu i tengeb ied . Hoe lang moet dit nog d o o r g a a n ? W e hebben het dan niet over iets wa t 

echt in één gemeente speelt, het speelt in ongeveer heel Brabant. Heel de provinc ie heeft er last van en 

juist omdat het z o gemeentegrensoverschr i jdend is, is het specif iek iets w a a r a a n ook o p prov inc ien iveau 

gedacht moet w o r d e n , zeker in onze rol voor beheer van het bu i tengeb ied . N o g m a a l s : hoeveel 

d rugsdumpingen moeten er nog p laatsv inden, met al le gevo lgen van d ien , voorda t u dit we l als een 

prov inc ia le rol ziet? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): De heer Van Hattem denkt dat onze rol toeneemt naarmate een 

prob leem toeneemt, maar dat is niet het geva l . W e hebben g e w o o n geen ro l , maar toch hebben w e die 

genomen , omdat w e we l verantwoorde l i j khe id voe len. Alles wa t w e hier sinds vijf jaar hebben o p g e b o u w d 

rond 'Samen tegen dump ingen ' , 'Samen sterk in het bu i tengeb ied ' en 'Samen sterk in Brabant ' is 

voor tgekomen uit onze invul l ing van die veran twoorde l i j khe id , zonder dat w e daar in een rol hebben . Die 

verantwoorde l i j khe id hebben w e volgens mij g o e d ingevu ld , z o d a n i g dat al le gemeenten nu zi jn 

aangehaak t en dat mensen zelf beg innen na te denken wa t ze h ieraan kunnen doen . Een van de 

voo rbee lden is Bergen op Z o o m . O o k boswachters g a a n nadenken wat ze op hun terrein kunnen d o e n , 

misschien camera 's o p h a n g e n , uitstekend, maar z o lang het niet ons terrein is, hebben wi j geen rol bi j het 

ophangen van camera 's of het f inancieren van camera 's . Verder z ie ik he lemaal geen heil in camera 's , 

wan t je wi l t niet weten hoeveel bospaden er in Brabant zi jn die dan vo lgep lempt zouden moeten w o r d e n 

met camera 's , w a a r b i j je je over igens o o k nog moet a fv ragen of je iets hebt aan de bee lden d ie er vanaf 

komen, áls de camera 's het al over leven, wan t van de normale w i l dcamera ' s overleeft ongeveer 5 0 X de 

eerste week . De rest word t gejat of vern ie ld . Kor tom, ik heb er geen enkele behoef te aan te weten wat het 

gaa t kosten om iets te doen wa t ik niet ga doen . 

De v o o r z i t t e r : Van Hattem. 
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De heer V a n H a t t e m (PVV): Voorzi t ter. Het is a l lemaal z o tegenstr i jd ig. De gedeputeerde meent al te 

weten hoeveel het gaa t kosten en hoeveel camera 's er gejat zul len w o r d e n , zonde r dat hij het b l i j kbaar 

heeft onderzocht . Enerzijds zegt hij dat w i j er geen rol in hebben , anderz i jds stelt hij dat w e er we l 

verantwoorde l i j khe id in nemen. Aangez ien er duidel i jk voor is gekozen om die verantwoorde l i j khe id te 

nemen en betrokken te z i jn bi j d ie aanpak , b ieden wi j v ia een motie aan de mogel i jkheden te onderzoeken 

om dit instrument in te zetten bij het invullen van die veran twoorde l i j khe id , samen met de gemeenten en al le 

andere betrokken organisat ies, zoda t w e z o opt imaal mogel i jk dit cr iminele tu ig , dat ons bu i tengebied in 

Brabant aan het verz ieken is, kunnen aanpakken . Dat niet o p ieder bospaad je een vaste camera kan 

komen te staan, begr i jpen wi j ook w e l . Daarom pleiten wi j juist voor f lex ibel , mobiel cameratoez icht , wa t 

t egenwoo rd ig ook een opt ie is. Zoek dat uit. 

De v o o r z i t t e r : G o e d . Ik heb de indruk dat dit debat nu twee keer is g e v o e r d . De posities zi jn bekend . 

W e zul len moeten stemmen over de motie. Ik verzoek de gedeputeerde zi jn be toog te vervo lgen. 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Mo t i e 1 1 gaat over het bodemnetwerk , w a a r v o o r GroenLinks meer 

aandach t heeft g e v r a a g d . W i j ont raden deze motie. Een aanta l d ingen zi jn g e w o o n onjuist, zoa ls ik al heb 

u i tge legd, z o w e l in de constater ingen als in het d ic tum, w a a r het gaa t over de pachtgronden van Brabant, 

d ie veel zo rgvu ld iger w o r d e n verpacht dan hier word t veronderste ld. In het rappor t 'Evaluat ie 

Meststof fenwet 2 0 1 6 ' , hetzel fde waa r i n de 3 0 X tot 4 0 X f raude word t g e n o e m d , word t nog meer 

genoemd , onder andere de gebiedsger ichte a a n p a k , en dat stuk word t doo r het C D A wé l ge loo fd . Die 

gebiedsger ichte a a n p a k gaa t echter niet over het mestprobleem dat in de motie word t a a n g e r o e r d , maar 

over het halen van KRW-doelstel l ingen, een heel ander verhaa l . In deze Perspectiefnota v ragen wi j u ons 

een bestuursopdracht in deze richting te geven : vi tale b o d e m als bestuursopdracht. Als die er eenmaal is, 

krijgt u de informatie d ie w e daa rmee boven water halen en die nod ig is om dit verder vorm te geven . Ik 

zou dus z e g g e n : wacht nu g e w o o n af, dan komen w e vanzel f met een p lan van a a n p a k voor het invullen 

van d ie bestuursopdracht. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Braspenning. 

De heer B r a s p e n n i n g (CDA) : Dat gaan w e dan ook d o e n , mijnheer de gedeputeerde . W i j g a a n rustig 

d ie bestuursopdracht a fwach ten . Ik neem echter aan dat dan ook da tgene wo rd t meegenomen wat wi j in 

de motie hebben v e r w o o r d , dat w l z e g g e n dat echt onderzocht word t wa t de g o e d e parameters z i jn voor 

een vitale b o d e m . Daar gaa t het ons om: dat w i j op een gegeven moment handvat ten hebben aan de 

hand w a a r v a n wi j kunnen beoorde len hoe u uw bele id gaa t inr ichten. 

De v o o r z i t t e r : U w v raag is helder. De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Parameters: dat klinkt alsof je het a l lemaal kunt meten en als een 

boekhoud ing organiseren, maar dat is b e p a a l d niet het geva l . Natuur l i jk word t gekeken naar wa t w a a r 

voor we lke doelstel l ingen de meest vitale b o d e m is en hoe je daar toe kunt komen. 

De heer Vreugdenhi l heeft om een nadere toel icht ing g e v r a a g d op onze opvat t ing ten aanz ien van motie 

4 6 A . Inmiddels staan er nog meer handtekeningen onder , heb ik gez ien. Ik snap dat er een grote 

meerderheid in de Staten is die hiervoor veel belangstel l ing heeft, en terecht over igens. Toch blijft mijn 

kritiek deze l fde . Het is in de verste verte niet onze rol om achter boeven aan te g a a n , of om wa t dan o o k 

met mesttransporten te g a a n contro leren. Daar hebben w e andere instanties voor in het leven ge roepen , 

d ie z i jn het bevoegd g e z a g . Ik wi l u we l een voorstel doen , namel i jk om een informatiebi jeenkomst te 

organiseren, w a a r v o o r w e PBL zul len u i tnodigen, w a a r u deze informatie ook vandaan heeft, N V W A en 

RVO, twee organisat ies die ook werkel i jk een wettel i jke taak hebben in het opsporen van mestfraude, het 

O p e n b a a r Minister ie, het functioneel parket en de pol i t ie, die een taak hebben in het achterna lopen van 

mestfraudeurs en ze voor het gerecht b rengen , en ZLTO, LTO en NVV , die als het g o e d is hun leden 

daa ronde r hebben zi t ten, op zi jn minst op de hoogte zi jn van wa t er zoa l gebeur t en wel l icht ook g o e d e 

ideeën hebben over wa t w e daar tegen kunnen d o e n . De v ragen d ie dan centraal z o u d e n moeten staan, 
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kan ik me z o voorstel len, zi jn d a n : wa t is dan f raude - wan t daar bestaat b l i j kbaar onenighe id over; als je 

administratief f raudeert , zou het minder erg zi jn dan iets anders - , wa t is de situatie o p dit moment, tussen 

die 5 X en 4 0 X , met we lke definit ie en w a a r zitten w e d a n , wa t doen w e al tegen d ie f raude en w ié doet 

dat , w a a r zitten de gaten in dat be le id en w a a r is er een rol voor deze provinc ie te ontdekken? Als w e dat 

alles een beet je o p een rijtje hebben , kunnen w e a l lemaal met deze l fde informat ie opn ieuw nadenken over 

de rol d ie de provincie Brabant hierin zou kunnen nemen. 

De v o o r z i t t e r : Ik kijk even of dat nog aan le id ing geeft tot nadere interrupties. Kuijken als eerste. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Het klinkt alsof w e nu een rondetafe lgesprek gaan organiseren met bet rokkenen, 

maar daar hebben wi j minder behoef te a a n . U stipte zojuist de onderzoeksvragen a a n , d ie zul len ergens 

moeten staan en in samengevat moeten w o r d e n . Dan kunt u niet wegdu iken met het argument dat w e daar 

in dit huis niet over g a a n . Eerder hebt u zelf een voo rbee ld a a n g e h a a l d - d rugsdumpingen - waar in w e 

ook niet per se een mandaat hebben , maar dat onze provinc ie wel aangaa t . Daa rom nemen wi j een stukje 

veran twoorde l i j khe id , en dat is in dit geval b i j voorbee ld Taskforce Brabant. Het gaa t ons echt a a n , het 

heeft ook nog eens inv loed o p de waterkwal i te i t , en d a a r o m wi l len wi j g e w o o n dat dit g o e d onderzocht 

word t . 

De v o o r z i t t e r : De gedeputeerde heeft geen behoef te om h ierop te reageren . Dan maak ik even het 

rondje interrupties af. M e v r o u w Knoet en mevrouw Klitsie nog . 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): Een beet je in het ver lengde h iervan, wan t u vl iegt het aan vanuit de 

handhav ing , misschien omdat het uw portefeui l le is, en ik stel ook helemaal niet voor om de handhav ing 

over te nemen, maar het is natuurli jk iets wa t ons ontzettend in de w e g staat bi j de ambit ies die de 

provinc ie heeft. Dan kunnen w e het niet naast ons neer leggen dat dit gebeur t . W e we ten niet precies in 

we lke mate, maar de getal len van z o ' n p lanbureau zi jn er ernstig genoeg voor . Dus alle v ragen die u stelt, 

w a a r o m kunt u die niet onderzoeken? 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Klitsie. 

M e v r o u w K l i t s i e (D66) : Ik proef uit de w o o r d e n van de gedepu teerde dat hij het p rob leem uiterst serieus 

neemt. W i j hebben behoef te aan inzicht en wi l len voorkomen dat het uitri jden van mest o p plaatsen w a a r 

dat niet is toegestaan in hoeveelheden die niet z i jn toegestaan, a lmaar doo rgaa t . Daarvoor hebben w e 

informat ie nod ig en hoe w e die kr i jgen, l inksom of rechtsom, maakt me niet z o veel uit, áls w e die maar 

kr i jgen. 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Die informat ie wi l ik u g r a a g b ieden , maar we l in de juiste context. Als 

ik nu een rappor t ga schrijven over hoe w e - en ik za l het even voor lezen - "het bestaande volgsysteem 

om de totale mestproduct ie per bedri j f te vo lgen , te verbeteren" , dan moet ik e rop w i jzen da t dat nooit een 

taak van deze provincie kan w o r d e n ; d ie is en blijft bi j een andere organisat ie b e l e g d . Het lijkt me z invol 

dat juist die organisat ie uitlegt wá t het is en wa t N V W A , RVO, pol i t ie enzovoor t d a a r a a n d o e n , maar niet 

w i j als prov inc ie, want w i j doen he lemaal niks op dit g e b i e d . 

De v o o r z i t t e r : Is het vergezocht van mij te conc luderen dat na wa t de gedeputeerde hier heeft 

a a n g e b o d e n - een informat iebi jeenkomst met al d ie part i jen om tafe l , om inzicht te kri jgen in de v ragen 

d ie er zi jn - de motie kan w o r d e n a a n g e h o u d e n tot het moment w a a r o p d ie bi jeenkomst heeft 

p laatsgevonden? 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): Ik stel voor dat even in een schorsing te bespreken, wan t er z i jn zovee l 

mensen d ie deze motie mede hebben inged iend , dat ik dat niet even kan overz ien. 
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De v o o r z i t t e r : Dat kan z o dade l i j k bl i jken v lak voorda t w e de stemming aanvangen . Volgens mij is 

inmiddels we l gewisseld w a t gewisseld moet w o r d e n . Tenzij de heer Vreugdenhi l daa r anders over denkt? 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : De urgentie is hier we l a a n g e g e v e n . W a t let u om die 

informat iebi jeenkomst onderdee l te laten zi jn van het helder en scherp stellen van de onderzoeksvragen? U 

zit nu al in de ui tvoer ing, waa r i n u al ler lei d ingen aan gaa t geven , maar misschien kunnen w e juist met het 

scherp hebben van d ie cijfers de juiste instanties op de juiste manier aanspreken, w a a r nod ig misschien o o k 

nog bij het Rijk mensen op aanspreken. W a n t het gaa t we l om prov inc ia le doe len als b i j voorbee ld de 

luchtkwaliteit, de PAS, w a a r ook veel economische activiteit aan vast zit , en de Kader Richtlijn W a t e r . Dus 

onze prov inc ia le be langen zi jn erbi j ged iend dat w e helder en scherp hebben w a a r daadwerke l i j k f raude 

gep leegd word t . Dat vergt dat w e spoed ig over d ie cijfers kunnen beschikken, omdat al d ie vraagstukken 

binnenkort ter beoorde l i ng bi j ons o p tafel l iggen. 

De v o o r z i t t e r : U w punt is helder. De gedepu teerde . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Me t al le respect, maar dit is weer een herhal ing van zet ten. Ik wi l 

g r a a g cijfers o p tafel leggen, maar d ie gooi t u onmiddel l i jk weer w e g omdat ze van het PBL komen en dat 

geloof t u niet. Ik heb d a a r o m liever het PBL hier aan tafel , z o d a t het u kan ui t leggen hoe het aan die cijfers 

komt. 

De v o o r z i t t e r : Volgens mij is het voorstel duidel i jk . Het kan eventueel aan le id ing zi jn om de motie aan te 

houden , maar dat horen w e later wel van de indieners. De gedeputeerde vervolgt nu zi jn b e t o o g . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Door de Partij voor de Dieren zi jn o p de va l reep nog twee n ieuwe 

moties i nged iend . De ene gaa t over cont inuer ing van de bi jenimpuls. O p z ich heb ik daa r geen b e z w a a r 

tegen. Het komt uit het budget dat daa rvoo r beschikbaar is. Ik kan nu nog niet z e g g e n wat het n ieuwe 

voorstel precies gaa t behe lzen , maar het lijkt me we l z invol om na de zomer eerst de evaluat ie af te 

wachten voorda t w e een definit ief besluit nemen over de bi jenimpuls. 

Mo t i e 5 7 is wa t ingewikke lder : prestat ie-indicatoren voor de bi jenimpuls. Ik weet we l dat jullie het liefst 

alles SMART hebben , maar om de vergrot ing van het leefgebied voor de bi jen meetbaar te maken en 

concrete prestat ie-indicatoren voor de bi jenimpuls te formuleren, dat word t echt een heel ingewikke lde . 

Misschien moeten w e ook dat onderdee l maar betrekken in de evaluat ie. Ik denk niet dat w e het resultaat 

van de bi jenimpuls z ich tbaar kunnen maken in een tabel met prestat ie- indicatoren, in de trant van : "b i j dit 

volk zovee l e rb i j " , of "zovee l ki lometer bijenlint e rb i j " . Dat zul len w e waarschi jn l i jk nooit achterhalen. Er 

zul len meer kwal i tat ieve indicatoren moeten zi jn waaru i t w e iets kunnen a f lezen. 

De v o o r z i t t e r : Mi jnheer Van der W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Ik dank de gedeputeerde voor zi jn toezegg ing . Als provincie werken w e 

ook samen met b i jvoorbee ld 'Food for bees' en andere organisat ies en als u hen kunt v ragen of ze een 

indicat ie kunnen geven , of iets voor PS op pap ier kunnen zetten w a a r a a n wi j enig houvast hebben bij het 

beoorde len van de v r a a g hoe g o e d het gaa t , of hoeveel verbeter ing er is, dan zi jn wi j tevreden. 

De v o o r z i t t e r : Het punt is helder. M e v r o u w Dingemans. 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66 ) : M i jn v raag gaa t over de vor ige motie. Ik hoo rde u z e g g e n dat u de 

evaluat ie wilt a fwach ten , maar dat u geen b e z w a a r hebt tegen deze motie. Deze motie gaa t echter uit van 

een voorstel tot cont inuer ing. Hoe kunt u dan geen b e z w a a r hebben tegen de motie, terwi j l u nog we l de 

evaluat ie wi l t a fwachten? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 
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De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Ik heb geen b e z w a a r tegen het cont inueren van de bi jenimpuls, wan t 

volgens mij is d ie erg succesvol. Hoe w e dat echter precies gaan inr ichten, hangt af van de evaluat ie . Een 

bi jenimpuls kun je o p honderd manieren d o e n . W e hebben het nu op één manier g e d a a n , en die is 

volgens mij succesvol, maar na de evaluat ie weten w e dat zeker en dan kunnen w e met de invul l ing 

hiervan beg innen . 

De v o o r z i t t e r : Dan wo rd t nu mevrouw Spierings g e v r a a g d om de voor haar nog opens taande punten 

van een an twoo rd of toel icht ing te voorz ien . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Dank u w e l , voorzit ter. Ten aanz ien van motie 3 A zou ik wi l len 

toezeggen de voor- en nadelen van een duurzaamheids len ing , inclusief de kosten en de effecten die w e 

met z o ' n lening kunnen bere iken, op een rij te zetten. Daarb i j wi l ik u de suggestie aan de hand doen om 

de motie aan te houden . W i j zul len er o o k voor zo rgen dat het overzicht dat ik u toezeg t i jdig voor de 

bespreking o p 3 0 juni voorhanden za l z i jn . 

O v e r de duurzame energie en de prognoses daa rvan zi jn geen harde cijfers beschikbaar , later dan 2 0 1 5 , 

niet voor Nede r l and en niet voor Brabant. Het is over igens niet het enige o n d e r w e r p in onze 

Perspectiefnota w a a r v o o r nog geen recente cijfers beschikbaar z i jn ... 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Grui j thui jsen. M a g ik stilte in de zaa l? 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Ik begr i jp dat u een degel i jke ui twerking wil t geven aan het 

o n d e r w e r p dat in motie 3 A word t genoemd en dat u de gegevens o p tijd aan PS zult aan leveren, zoda t 

daarover inhoudel i jk een g o e d deba t kan w o r d e n gevoerd in de bi jeenkomst op 3 0 juni . Klopt dat? 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Jazeker. Dat klopt. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Dan houden wi j de motie a a n . 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 3 A is a a n g e h o u d e n . Dan nu een interruptie de heer Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : U geeft nogmaals aan dat d ie cijfers niet beschikbaar z i jn , maar dat brengt 

ons wel in een lastig parket. O p 3 0 juni moeten w e beoorde len of w e een tandje bij moeten zetten, of niet, 

of dat het o p koers loopt , wa t u denkt. M a a r ja , o p basis waa rvan? N u sturen w e een beet je doo r middel 

van de achteruitki jkspiegel en dat geeft mij toch geen comfor tabel gevoe l . M i jn v raag is d a a r o m : hoe kunt 

u ons op 3 0 juni faci l i teren met adequa te cijfers, o p basis w a a r v a n wi j verder kunnen sturen? 

De v o o r z i t t e r : De v r a a g is helder. De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Het is g o e d te z ien dat de Staten energietransit ie z o be langr i jk v inden, 

maar ... Ik zou z e g g e n : heb ver t rouwen. Het verzoek dat u doet klinkt sympathiek, maar het is o v e r b o d i g , 

wan t u heeft reeds kunnen lezen, z i j het in dit geval niet in het rappor t , maar in het verzoek aan de 

p rocedurevergader ing , dat o p 3 0 juni een bi jeenkomst za l p laatsvinden w a a r v o o r ook cijfers beschikbaar 

zul len z i jn . 

De v o o r z i t t e r : M a g ik stilte in de zaa l? 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Ik kan u misschien wel enige toel icht ing geven op de cijfers. Eerder heb 

ik d a a r o p niet tot in detai l wi l len i ngaan . Als w e kijken naar 2 0 1 5 ten opzichte van 2 0 1 4 , dan is te z ien 

dat er geen toename is in duurzame energ ie. Dat wo rd t verk laard doo r een a fname van 0 ,6 procentpunt 

van bi jstook van biomassa in de Amercent ra le , los over igens wat u daa rvan vindt; daarover wi l ik geen 

w a a r d e o o r d e e l uitspreken. Ande re vormen van duurzame energie z i jn juist met 0 ,5 procentpunt 
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t oegenomen. In 2 0 1 7 staan w e krap o p 7 X . In de begrot ing hadden w e voor 2 0 1 6 7 , 5 X o p g e n o m e n . 

Dus hebben w e in 2 0 1 6 een toename bereikt van 0 ,6 procentpunt. Aangez ien in 2 0 1 5 0 ,5 procentpunt is 

bewerkste l l igd, lijkt het me redel i jk aannemel i jk dat w e dat g a a n ha len. In de tijd gaan w e versnel len. Als 

de bi jstook bij de Amercentra le weer op niveau komt - en daar ziet het naar uit, want ze hebben de SDE+-

toekenning gekregen voor de komende vele jaren - , dan is dat al leen al 1,5 procentpunt dat w e er z ó bij 

o p kunnen plussen. Ik h o o p dat dit u enig ver t rouwen en inzicht geeft. Voor de bi jeenkomst van 3 0 juni zult 

u cijfers kr i jgen, maar dat z i jn de cijfers d ie wi j heel specif iek laten onderzoeken ten behoeve van de 

midterm rev iew, en dat g a a n w e niet elk jaar d o e n , wan t dat kost g e w o o n heel veel ti jd en ge ld . 

De v o o r z i t t e r : Van Vugt. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Blijft de v r a a g staan w a a r o m u een denktank gaa t inschakelen, als u toch al 

o p koers denkt te zi t ten. Over igens v raag ik me af w a a r de Annemar ie van vier jaar ge leden is geb leven , 

wan t u was toen bij uitstek degene d ie achter deze tafel a a n d r o n g op 'SMART, SMART, SMART' . Hopel i jk 

kunt u d a a r o m ook enig begr ip opb rengen voor mijn posit ie, wan t ik heb daa r ook behoef te a a n , om te 

kunnen beoorde len of er we l of niet een tandje bi j moet w o r d e n gezet . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Ik heb heel veel begr ip voor uw positie en ik heb me ook gereal iseerd 

dat er zovee l meer gebeur t dan w a a r v a n u een overzicht hebt. Ik heb me o o k gerea l iseerd, zoals ik eerder 

al tegen de heer De Kort heb g e z e g d , dat de graf iekjes d ie wi j nu laten z ien soms bee lden schetsen d ie 

w e he lemaal niet bedoe len te schetsen, doo r er een l ineaire stippell i jn in te zet ten. W a a r o m wi j toch een 

denktank v ragen , is dat de were ld na 2 0 2 0 niet ophoudt te bestaan. Van de denktank wi l len wi j heel 

g r a a g weten hoe wi j als prov inc iaal bestuur met de bestuursakkoordmiddelen d ie w e nog hebben , z o 

g o e d mogel i jk een b e w e g i n g in g a n g kunnen zet ten, om ook na 2 0 2 0 die energietransit ie door te zet ten. 

Dat heeft b i j voorbee ld met name ook met disruptie te maken. 

De v o o r z i t t e r : Ik was u niet vergeten, mijnheer Van den Berg, maar de gedepu teerde was nog an twoo rd 

aan het geven op de vor ige v r a a g . N u is aan u de beurt voor een interruptie. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Een v raag je : heeft u de cijfers echt niet, of z i jn ze u z o onwe lgeva l l ig dat 

u ze niet wilt geven? 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Mi jnheer Van den Berg, ik heb inmiddels al we l dr ie , vier, vijf, misschien 

we l tien keer g e z e g d dat ik ze niet heb. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Ik heb ze in ieder geval gedeel te l i jk wé l en ik kan u vertel len dat het 

gemidde ld rendement van een windturb ine in 2 0 1 6 2 0 , 9 X was . Het is gigant isch achteru i tgegaan omdat 

het iets minder w a a i d e , w a a r d o o r al ler lei mensen f inancieel in de prob lemen komen. Daar wi l ik u even o p 

w i j zen . Die 0 , 6 X moet ik nog maar z ien . 

De v o o r z i t t e r : G o e d . Ik stel voor op 3 0 juni verder over de cijfers van gedachten te wisselen. De 

gedeputeerde vervolgt nu haar be toog . 

M e v r o u w S p i e r i n g s (GS, D 6 6 ) : Misschien nog één zin over de complexi te i t h iervan: de duurzame 

energie in Brabant is uit twint ig verschi l lende componenten o p g e b o u w d en dit is er eentje van . 

Ik had nog een v r a a g van GroenLinks op het geb ied van bestuur: of de gemeente Nuenen en omgev ing er 

langer over mag doen in het kader van veerkracht ig bestuur. Ik heb met de raad van Nuenen een heel 

heldere a fspraak gemaakt , toen ik er in november of december was : uiterlijk 1 juli beslui tvorming. Zij 
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koersen nu, naar ik meen, op 2 2 juni , dus ik maak me daa r geen zo rgen over. O o k vanuit Son en Breugel 

heb ik vernomen dat gekoerst word t o p beslui tvorming vóór de zomer , dus ook daa r maak ik mij geen 

zo rgen over. 

Dank u w e l . 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de gedeputeerde voor haar b i j d rage in de bean twoo rd i ng . Dan is nu 

gedeputeerde Van der M a a t bere id nog een aantal opmerk ingen te maken en v ragen te b e a n t w o o r d e n . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Voorzi t ter. M i j resteren nog een paar opmerk ingen, te beg innen met 

een advies over motie 3 7 A van GroenLinks, C D A en anderen over verkeersvei l igheid. Als d ie motie een 

beet je aangepas t , word t , kan ik daa r geen b e z w a a r tegen hebben . Als u met de motie bedoel t over te 

b rengen dat u mij op roep t de inhoud van het manifest met de verkeersvei l igheidsambassadeurs te 

bespreken ... 

De v o o r z i t t e r : Sorry gedeputeerde . M a g ik stilte in de zaa l? De gedeputeerde heeft het w o o r d . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Als u met motie 3 7 A a , inged iend door GroenLinks, C D A , Partij voor 

de Dieren en anderen , bedoel t dat u mij op roep t om de inhoud van het manifest te g a a n bespreken met de 

verkeersvei l igheidsambassadeurs, z i jnde wethouders van gemeenten namens de G G A , en te g a a n 

beki jken we lke verbetermaatregelen nog zi jn te nemen op de verkeersvei l igheidsaanpak die w e hebben en 

u daarover te in formeren, kan ik daa r het advies van 'geen b e z w a a r ' bi j geven. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie de heer Smeets. 

De heer S m e e t s (GL): W i j hebben geen b e z w a a r tegen deze interpretatie van de motie. W a t mij betreft 

z i jn w e daarover tot overeenstemming gekomen . 

De v o o r z i t t e r : O k é , met deze interpretat ie geen b e z w a a r . Interruptie mevrouw De H o o n . 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : W e hebben gezien dat sinds 2 0 1 3 het aanta l verkeersdoden en ernstig 

g e w o n d e n met eenderde is gestegen en wi j g a a n ervan uit dat dat hierbi j als insteek za l w o r d e n gekozen , 

het liefst met inbegr ip van een p lan van a a n p a k voor hoe w e dat de komende tijd g a a n voo rkomen . 

De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Ui teraard is de insteek om die lijn verder te laten da len . Ge lukk ig 

z ien w e dit jaar een da lende l i jn. Die cijfers zult u ook ontvangen en misschien kan ik u dan meteen 

meenemen. De insteek is i nde rdaad te beki jken we lke verbetermogel i jkheden nog te treffen z i jn , naast de 

u i tgebre ide verkeersvei l igheidsaanpak die w e al hebben , en d ie bestaat uit het treffen van 

in f ramaatrege len, gedragsbeïnv loed ing en handhav ing . Daar bovenop za l ik kijken wa t het manifest nog 

aan aanknopingspunten biedt om er iets extra's mee te doen en daarover za l ik u in ieder geval 

in formeren. 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : M o o i . Dank je w e l . 

De v o o r z i t t e r : De gedeputeerde vervolgt z i jn b e t o o g . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : De heer Hei jman heeft in tweede termijn g e v r a a g d of ten minste één 

van de gedeputeerden nog even wi l reflecteren o p de v raag wa t het voor de rol van de Staten betekent, 

als w e wa t meer in interactie met de samenleving wi l len schakelen en makelen. Dat is precies ook de 

ambit ie o p het geb ied van de toekomst van mobil i teit. Daarover ga ik actief in gesprek met de Staten, voor 

de zomer in ieder geval met een themasessie die is b e l e g d , maar zeker ook na de zomer , als w i j een 
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nieuw investeringskader voor mobil i teit g a a n ontwikkelen als onderdee l van de Omgevingsv is ie . Hoe 

precies, za l onderdee l van het gesprek z i jn . Ik d a a g voora l ook de Staten zelf uit om d a a r o p input te 

leveren, maar ik za l ook actief dat gesprek g a a n organiseren met de Staten. 

Mo t i e 3 0 van de PVV blijf ik on t raden. Vor ige week nog heb ik met het ministerie een bespreking g e h a d 

over de MIRT-studie voor de A 2 en daa r zitten dit soort opmerk ingen al in. In het na jaar hoop ik met de 

minister g o e d e afspraken te kunnen maken over een samenhangend pakket voor verbeter ing van de A 2 en 

daa r zou deze z o m a a r in terug kunnen komen. 

Resten mij nog twee opmerk ingen van het CDA. U v roeg naar de status van da tave i l ighe id . Ik kan u 

verzekeren dat dat onze permanente aandach t heeft, en dat is ook nod ig , wan t er gebeur t veel op dat 

terrein. Ik za l dr ie d ingen noemen. W i j hebben b i j voorbee ld een medewerker in dienst genomen die z ich 

specif iek bez ighoudt met da tave i l ighe id . W e laten ons systeem regelmat ig checken, onder andere ook via 

al ler lei ghost-acties, w a a r b i j b i j voorbee ld mensen d ie niet weten dat er een hack ui tgevoerd w o r d t , w o r d e n 

gecont ro leerd , w a a r dan verbetersuggesties uitkomen w a a r m e e w e ook aan de slag g a a n . U noemde ook 

even het register in het kader van de W e t da ta lekken, en dat hebben wi j al o p o rde . 

De v o o r z i t t e r : Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): W i j hebben het over de A 2 g e h a d , maar is de A 1 6 ook in bespreking? 

W e hebben nu ook te maken met d ie p rob lemen bi j Zevenbergschen Hoek. W o r d t dat ook goed 

besproken? 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : De A 1 6 zit in de MIRT-corr idorstudie, w a a r ook de A 4 in zat 

w a a r o v e r ik eerder heb gesproken. Primair ligt het o p de MIRT-tafel van Zu id -Ho l land , maar daarover ga 

ik wel met hen in gesprek. Ik za l ervoor zo rgen dat die input ook daa r terechtkomt. 

De v o o r z i t t e r : Van den Berg. 

De heer V a n d e n B e r g (PVV): Dat v ind ik bu i tengewoon fijn om te horen. Dan kunnen w e motie 3 0 

intrekken. 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 3 0 is ingetrokken en maakt geen deel meer uit van de be raads lag ingen . 

De heer V a n d e r M a a t (GS, VVD) : Mi jn laatste inbreng v a n d a a g heb ik speciaal b e w a a r d voor het 

C D A , wan t ik zou het erg jammer v inden als ze na meer dan tien uur ve rgaderen met een lege kaart naar 

huis zouden g a a n . N e e m dus uw po t lood even in de hand en schrijf even g o e d mee met de toezegg ing 

over Eindhoven Ai rpor t d ie ik nu ga doen . Datgene wat u vraagt , doen w e a l . W e zi jn bez ig met de 

haalbaarheidsstud ie Eindhoven Ai rpor t . Het gebeur t a l . N a de zomer zul len w e de resultaten bespreken 

met de staatssecretaris. Ik ga geen uitspraken doen over de uitkomsten van de haalbaarheidsstud ie , daa r is 

het nu te v roeg voor . Heb ver t rouwen in mijn a a n p a k , samen met de gemeente Eindhoven. Ik kan u melden 

dat w i j ons best doen voor het resultaat dat u wenst. O f het echt gaa t gebeuren , kan ik nu niet t oezeggen , 

wan t dat is niet aan ons, maar aan de staatssecretaris. A a n het eind van het jaar zul len w e de resultaten 

bespreken in het B O MIRT. Ik hoop dat de CDA-fract ie nu g o e d heeft meegekruist, want er rest mij 

v a n d a a g nog maar één d ing te z e g g e n : mijn favor iete l ievelingsdier is een a a p . 

De v o o r z i t t e r : Bingo , lijkt mij . Gedepu teerde Swinkels, doet u ook eens een p o g i n g . 

De heer S w i n k e l s (GS, SP): Voorzi t ter . O p de achtergrond is v ia de sociale media heel veel druk op mij 

u i tgeoefend om hier te verklaren dat mijn l ievelingsdier een kip is, maar ik we iger dat , daar g a a n w e niet 

aan meedoen . 

Ik heb nog twee serieuze zaken met u te bespreken, en dat zi jn twee moties, w a a r v a n al is aangegeven 

dat één daa rvan nog een w i jz ig ing za l o n d e r g a a n . O p de andere zou ik zelf een w i j z ig ing wi l len 

voorstel len. Het betreft motie 8 inzake het behoud van Brabants e r fgoed in de n ieuwe Omgev ingswet , 
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w a a r v a n ik eerder heb aangegeven dat een pilot misschien een wa t te z w a a r begr ip is. Ik stel nu voor de 

tweede bullet te schrappen en achter de eerste bullet de eerste zin te schrappen en te beginnen met 'te 

exper imenteren met n ieuwe RO-instrumenten'. Dan heb ik geen b e z w a a r meer tegen deze motie. 

Mo t i e 4 3 A betreft ' N o g een kans voor de dans ' . Gehee l conform hetgeen ik in eerste termijn heb b e t o o g d , 

is de f inanciële kant daa r nu vanaf g e h a a l d . Ze komt nu als volgt te lu iden: " o p korte termijn met de 

wethouders van de B5-gemeenten in over leg te t reden en te zoeken naar een oplossing voor p rob lemen 

zoals geschetst in de brief. . ." etc. O p deze manier kan ik het advies 'geen b e z w a a r ' geven. 

De v o o r z i t t e r : M e v r o u w Brunklaus. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voorzi t ter. Zo z ie ik het g r a a g . Ik heb de motie nog niet eens off icieel 

inged iend en ze is al ove rgenomen. Dat v ind ik fantastisch. Dank u w e l . Bij dezen word t de motie a lsnog 

inged iend . 

De v o o r z i t t e r : Ik dank gedeputeerde Swinkels voor zi jn b e a n t w o o r d i n g . Het w o o r d is aan de heer Van 

Mer r ienboer als laatste in de rij van de z i jde van het co l lege. 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Voorzi t ter. M i jn advies over motie 3 5 A inzake de b rede 

welvaar ts ind icator kan veranderen van ont raden naar geen b e z w a a r , gelet o p de voorgeste lde w i j z i g ing . 

Ik za l d ie motie g r a a g ui tvoeren. 

Dan nog twee v ragen , één van de heer Van Hattem in relatie tot de w o n i n g b o u w o p g a v e en de 

huisvest ingsopgave voor statushouders. Kijk, mijnheer Van Hattem, het is heel s impel: er word t al jaren veel 

te we in ig g e b o u w d in Brabant als het gaa t om de w o n i n g v o o r r a a d . Ik heb heel concreet gemaakt dat het 

tempo van de w o n i n g b o u w in Brabant o m h o o g moet en daa rmee pakken wi j ook het echte p rob leem a a n . 

Het heeft geen enkele z in , en er is ook geen o n d e r b o u w i n g voor , om de statushouders te verwi j ten dat er 

te we in ig won ingen z i jn . Dat ligt echt aan degenen d ie daar verantwoorde l i j khe id voor d ragen . Dus het 

opvoeren van de won ingbouwproduc t i e staat bij mij hoog in het vaande l . 

In aanvul l ing o p wat co l lega Van der M a a t in de richting van de heer Hei jmans heeft g e z e g d over het 

f lexibeler f inancieel instrumentarium, wi l ik nog het vo lgende opmerken . Ik heb oprecht gep robee rd 

d a a r a a n in eerste termijn aandach t te besteden. Bij mijn advies 'geen b e z w a a r ' tegen motie 4 5 van de 

PvdA heb ik aangegeven dat w i j met een ui twerking van voorstel len zul len komen bi j de begro t ing , voor te 

leggen aan Provinciale Staten. Dat is echt het vo lgende moment voor u om met ons mee te stappen in d ie 

andere inzet van het f inancieel instrumentarium. O p pag ina 7 van het Statenvoorstel met betrekking tot de 

Perspectiefnota is een aanta l criteria genoemd w a a r m e e wi j er in ieder geval voor zul len zo rgen dat het 

b innen de inhoudel i jke bele idskaders past. Moch ten wi j vóór de begro t ingsbehande l ing de urgentie voelen 

om de z a a k al toe passen o p een concreet project , dan lijkt de bu rap mij het geë igende moment om dat 

o p een g o e d e manier met u te de len. Het is juist een werkw i j ze die w e samen moeten ontwikke len. Het is 

niet z o dat G S nu mandaa t v ragen om de vri je begrot ingsruimte naar behoeven in te zet ten. Z o had u het 

waarschi jn l i jk ook niet begrepen maar bij dezen nog even de bevest ig ing. 

De v o o r z i t t e r : Interruptie Van Hattem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Ik wi l nog even terugkomen op het vor ige punt. De gedeputeerde heeft het 

nu over de won ingbouwproduc t i e 'an sich' , maar mijn v raag was veel specif ieker gericht op hetgeen hij in 

de Perspectiefnota heeft geschreven over de sociale o p b o u w van wi jken en buurten, nameli jk dat hij 

d a a r o p via de A g e n d a W o n e n wi l sturen. W a t w e z ien , is dat er g e b o u w d gaa t w o r d e n v a n w e g e de 

massale instroom van statushouders. Dat kunt u misschien d ie statushouders niet verwi j ten, maar wi j 

verwi j ten het we l de pol i t ici hier die ervoor hebben g e z o r g d dat d ie massale instroom tot stand is gekomen 

en dat bl i jven faci l i teren. Als u de sociale samenstel l ing van de wi jken tot doe l van uw bele id maakt, v r a a g 

ik me af wa t dat betekent voor de vest iging van statushouders, wa t we l een onderdee l en een 

verantwoorde l i j khe id is van uw be le id , mede gelet o p het boetecr i ter ium dat ik heb a a n g e h a a l d . Hoe kan 

hij dat verhouden tot zi jn stel l ingname in de midtermreview? 
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De v o o r z i t t e r : De gedepu teerde . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Ik heb de Statenleden u i tgenod igd met mij o p stap te g a a n in 

de regio 's , om met e lkaar over de W o o n a g e n d a te praten. In de a fge lopen weken is op initiatief van het 

depar tement de W o o n a g e n d a met e lkaar besproken in de regio 's in Brabant. U schetst een prob leem dat 

het p rob leem niet is. Het p rob leem is niet een massale toestroom van statushouders op de won ingmark t . 

Het p rob leem is dat de won ingmark t o p een b e p a a l d e manier nog o p slot zit en t raag in b e w e g i n g komt. 

Dat heeft al ler lei oo r zaken , onder andere de herposi t ioner ing van de coöperat ies en het feit dat iedereen 

aan het kijken is naar het middensegment op de won ingmark t , w a a r meer g e b o u w d moet w o r d e n om de 

doorst roming op de won ingmark t te bevorderen . Dat is de maatschappel i jke o p g a v e w a a r m e e wi j aan de 

slag g a a n en niét een veronderste lde maatschappel i jke o p g a v e die er geen is, want er is geen massale 

toestroom. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Dan v raag ik me af of door gedepu teerde Spierings ook he lemaal geen 

toezichtsbr ieven meer naar gemeenten gestuurd zul len w o r d e n omdat ze niet aan de taakstel l ing vo ldoen , 

als er b l i j kbaar toch vo ldoende capaci te i t is. W i j z ien d ie br ieven echter nog steeds gestuurd w o r d e n naar 

gemeenten. Gemeenten moeten in opdrach t van uw col lege nog vo lop inzetten bij de ui tvoering van de 

Huisvestingswet om statushouders te huisvesten. Het speelt dus we l degel i jk . Hoe kunt u dat dan 

ontkennen? 

De v o o r z i t t e r : Het punt is helder. De gedeputeerde . 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Voorzi t ter. Ik v ind het ongeloof l i j k dat een Statenlid hier aan 

Gedepu tee rde Staten v raagt een wettel i jke taak niet te uit te voeren. Dat is onbestaanbaar . 

De v o o r z i t t e r : Hei jmans. 

De heer H e i j m a n s (SP): Ik wi l in dezen de gedeputeerde b i jva l len. De suggestie dat w e nu ineens een 

prob leem hebben op de won ingmark t v a n w e g e de toestroom van v luchtel ingen, is onjuist. Tien, twint ig , 

dert ig jaar ge leden wa ren in de Brabantse steden de wachtl i jsten voor een be taa lbare won ing al zeven , 

t ien, elf jaar . De heer Van Hattem legt ve rbanden d ie er aan toonbaa r niet z i jn . Het is - en kijk dan niet 

al leen naar de grote steden, maar ook naar jongeren d ie in hun e igen d o r p wi l len bl i jven wonen - niet 

een prob leem van de laatste twee, dr ie jaar , maar een prob leem dat w e in Brabant al t iental len jaren 

kennen. 

De v o o r z i t t e r : Van Hattem. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Het is interessant hier in debat te z i jn met twee wegki jkers. De SP enerzi jds 

beweer t dat het p rob leem er niet is en dat al j a ren lang , maar de wachtl i jsten lopen h o o g o p en zeker de 

mensen in de sociale w o n i n g b o u w zi jn daa r de dupe van . Verder w o r d e n mij doo r de gedeputeerde 

w o o r d e n in de mond ge legd d ie niet k loppen . Ik heb niet g e z e g d dat hij de wet niet uitvoert, ik z e g al leen 

dat hij b l i j kbaar ontkent dat er een prob leem is en dat hij wel degel i jk bij de uitvoering van de wet tegen 

zaken aan loopt w a a r d o o r er toezichtsbrieven w o r d e n gestuurd naar de gemeenten. Hij ontkent dat die 

prob lemat iek er is en dat v ind ik het wegk i jken van het grote p rob leem van de massa-immigratie. 

De v o o r z i t t e r : De gedeputeerde rondt af. 

De heer V a n M e r r i e n b o e r (GS, PvdA): Ik weet dat de heer Van Hattem zich heeft aangeme ld om mee 

o p stap te g a a n in de regio en dat v ind ik erg p lez ier ig , wan t dan kunnen w e met e lkaar echt beki jken wat 

er nu op de won ingmark t aan de hand is. Daar kijk ik naar als de werkel i jke maatschappel i jke o p g a v e d ie 
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wij in Brabant hebben te vervul len, om iedereen d ie in Brabant mag zi jn van een fatsoenli jke huisvesting te 

kunnen voorz ien . 

De v o o r z i t t e r : Ik dank de gedepu teerde voor z i jn bean twoo rd i ng . Ik heb gemerkt dat over een aanta l 

moties en stukken nog wat doorgesproken word t . Ik stel voor daa rvoo r niet een n ieuwe termijn in te lassen, 

maar direct even de ge legenhe id te geven om de d ingen te z e g g e n die u nog naar voren wil t b rengen , 

b i jvoorbee ld over de mate waa r i n motie 8 nog aangepast word t in reactie o p de b i jd rage van de 

gedeputeerde . Ik schors de ve rgader ing voor twee minuten, za l na he ropen ing kort de beraads lag ingen 

heropenen om dat we rk nog even te kunnen doen en verzoek u dan u voor te bere iden op de stemmingen. 

Ik schors de ve rgader ing voor twee minuten. 

Schorsing. 

De v o o r z i t t e r : Ik heropen de ve rgader ing . Ik geef u g r a a g de ge legenhe id om opmerk ingen over 

eventuele moties te maken. Ikzelf kan u melden dat inzake motie 8 daa r een gew i j z i gde versie is, d ie in lijn 

is met de toezegg ing van de gedepu teerde om dan geen b e z w a a r te geven . Die za l o p iBabs verschijnen 

onder motie 8a . Ik stel voor omwi l le van de tijd d ie niet opn ieuw te kop iëren, maar om hem o p iBabs aan 

te b ieden. U kunt er dan van u i tgaan dat het geen b e z w a a r van de gedepu teerde geldt , omdat zi j is 

aangepast zoa ls net in de discussie is besproken. En u kunt dat nalezen in de d ig i ta le versie. W i e mag ik 

het w o o r d geven? M e v r o u w Van der Sloot. 

Mo t i e M 8a ' M e e r behoud Brabants e r fgoed mogel i jk maken met de n ieuwe Omgev ingswe t ' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in ve rgader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 , Behandelend 

Statenvoorstel 1 9 / 1 7 over de Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

kennisnemende van : 

- het Beleidskader e r fgoed 2 0 1 6 - 2 0 2 0 en de dr ie rollen van de provinc ie, z i jnde: 

1) richting geven (middels 4 verhalen van Brabant en de a fweegmethod iek must-need- nice); 

2) lokaal d raagv lak stimuleren en b e w e g i n g faci l i teren; 

3) behoud mogel i jk maken via investeringsbudget Er fgoedfabr iek, restauratie-inzet en RO-

instrumentarium. 

- het startdocument ' O p w e g naar de Brabantse Omgev ingsv is ie ' met als belangri jkste u i tgangspunten: de 

mens centraa l , lerend vanuit de prakt i jk en ui tgaan van 1 overheid en met focus o p 4 grote 

maatschappel i jke opgaven te we ten : 

1) Brabant, ve rbonden ; 

2) Brabant, k l imaatzeker; 

3) Brabant, w e l v a r e n d ; 

4) Brabant, vernieuwt samen. 

- de Perspectiefnota 2 0 1 7 van de provincie Noord -Braban t met in het b i j zonder bouwsteen 1 , pa rag raa f 

3.5 (pag ina 2 0 / 3 2 ) , en bouwsteen 2 , hoofdstuk 8 pag ina 3 0 / 4 6 ; 

ove rwegende dat : 

- de f inanciële middelen ten behoeve van het behoud van Brabants e r fgoed beperkt zi jn en dw ingen tot 

het maken van keuzes. Bezuinig ingen op het budget de schaarste aan f inanciële middelen nog 

beperkter heeft gemaakt en het budget mogel i jk in 2 0 1 8 , tevens u i tgeroepen tot Europees Jaar van het 

Cultureel Er fgoed, al uitgeput za l z i jn ; 

- behoud van e r fgoed ook mede mogel i jk kan w o r d e n gemaakt middels herbestemming en inzet van 

andere RO-instrumentaria, maar w a a r v o o r tevens lokale betrokkenheid en part ic ipat ie als v o o r w a a r d e n 

w o r d e n geste ld; 

- het proces van de Brabantse Omgevingsv is ie z ich inmiddels in de durffase bevindt , w a a r i n ontwikkelen 

van en exper imenteren met n ieuwe RO-instrumenten met daar in verweven een nadrukkel i jke nauwe 

maatschappel i jke betrokkenheid en burgerpar t ic ipat ie centraal s taan; 

d ragen Gedepu tee rde Staten o p : 
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- een pilot 'Omgev ingswe t behoud Brabants e r f goed ' op te zetten met als doe l te exper imenteren met 

n ieuwe RO-instrumenten zoals in de Omgev ingswe t bedoe ld (en zoa ls ook diverse kop lopergemeenten 

hiermee aan de slag zi jn) om z o meer behoud van Brabants er fgoed mogel i jk te maken (als z i jnde een 

van de kerntaken van de provincie) en deze kennis en ervar ing te delen met Provinciale Staten; 

- de g loba le opzet van deze pilot nog voor het zomerreces 2 0 1 7 aan Provinciale Staten aan te b ieden 

(middels een Statenmededel ing) met daar in tevens opgenomen wanneer de resultaten zi jn te 

ve rwach ten ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

Caro l ine van Brakel : CDA-fract ie Brabant 

Jan He i jman: Lokaal Brabant-fractie 

Hermen Vreugdenh i l : fractie Chr is tenUnie /SGP 

Sjo Smeets: GroenLinks-fract ie" 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Dank u w e l , voorzi t ter. Mo t i e 7, al le scholieren naar het provinciehuis, 

wi l len w e aanhouden . 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 7 is a a n g e h o u d e n . 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Mo t ie 9, ' W e r k maken van de Oost -Westverb ind ing ' , trekken w e in 

v a n w e g e de t oezegg ing . 

De v o o r z i t t e r : Even ki jken. W e l k e motie? 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Mo t ie 9. 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 9 is ingetrokken. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Mo t ie 10 , 'Bere ikbaarhe id bedr i jventerre inen ' , zul len w e a a n h o u d e n . 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 10 is a a n g e h o u d e n . 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Mo t ie 1 1 , 'Duurzame b o d e m in Brabant ' , zul len w e ook a a n h o u d e n . 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 11 is a a n g e h o u d e n . 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : En de laatste, motie 4 4 , 'Duidel i jkheid voor ondernemers ' , zul len wi j 

intrekken. 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 4 4 is ingetrokken. 

G o e d . N o g andere leden d ie het w o o r d wensen te voeren over een van de voo r l i ggende moties? Van der 

W e l . 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Dank u w e l . Voorzi t ter. N a de toezegg ing van de 

gedeputeerde over de indicatoren voor bi jenimpuls voor Brabant trekken w i j motie 5 7 in. 

De v o o r z i t t e r : Mo t i e 5 7 is ingetrokken. Dan z a g ik de PvdA-fractie, mevrouw Knoet. 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): Ja, voorzi t ter, ik zou g r a a g over 4 6 a van de gedeputeerde het 

vo lgende wi l len we ten . U heeft een rondetafe lgesprek voorgeste ld , maar u heeft ook voorgeste ld dat w e 

v ragen en informatie o p tafel wi l len ha len . W i j wi l len weten of w e dat kunnen beschouwen als een 

toezegg ing om samen met ons ui tvoering te geven aan wat w e hier v ragen . 
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De v o o r z i t t e r : Ik kijk even naar de gedepu teerde . Samen de bi jeenkomst organiseren, z o vat ik het dan 

maar o p . 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): Hoe ik hem opvat is dat ik een lijst met v ragen kr i jg , d ie ik dan 

schriftelijk b e a n t w o o r d . 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): Ja. En w a a r m e e u dus ui tvoer ing wilt geven aan wa t hier staat? 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): N o u , ik bean twoo rd de vragen die u o p schrift stelt. 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): O k é . Dan blijft daar nog we l even wa t ve rwar r ing over. M a a r dan 

g a a n w e het in stapjes d o e n . 

De v o o r z i t t e r : M a a r het voorstel straks was de motie aanhouden tot die bi jeenkomst. En over d ie 

bi jeenkomst is nu toegezegd dat u schriftelijke v ragen ... 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): Dat die daar nog aan v o o r a f g a a n . 

De v o o r z i t t e r : Is dat ... ? 

De heer V a n d e n H o u t (GS, SP): W a t mij betreft p r ima. 

De v o o r z i t t e r : Ja? O k é . Kuijken o p dit punt. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Ja, ik ben ook mede-indiener. Dank u w e l , voorzi t ter. Ik heb toch wel echt een 

heel andere wens. Ik heb geen behoef te dat dit co l lege specif iek die v ragen gaa t b e a n t w o o r d e n . Ik wi l 

ook dat een paar echte experts van buitenaf z ich over d ie v ragen g a a n bu igen . Het lijkt me toch g o e d dat 

dat g e w o o n op pap ier in een g o e d samenhangend voorstel let je of rappor t je tot ons komt. Als de motie niet 

een op een word t geaccepteerd als een soort van t oezegg ing , dan wi l len wi j toch g r a a g die motie in 

stemming b rengen . 

De v o o r z i t t e r : N o u ja , dat moet u dan onder l ing even ui tmaken. 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): Precies. 

De v o o r z i t t e r : Het voorstel is nu dat u de motie aanhoudt . Er komt een informatiebi jeenkomst. De vragen 

d ie daar w o r d e n gesteld, w o r d e n schriftelijk b e a n t w o o r d . En o p die bi jeenkomst, w a a r experts w o r d e n 

u i tgenod igd , kunnen d ie iets z e g g e n over de kwali teit van de bean twoo rd i ng . Dat lijkt me dan de 

minimumvariant d ie nu voor l ig t . 

M e v r o u w K n o e t - M i c h e l s (PvdA): Dan neem ik als indiener nu het initiatief om te z e g g e n dat ik hem 

d a a r o p aanhoudt . Dan is het aan de anderen om het anders te d o e n . O m d a t ik dit dan we l heel 

nadrukkel i jk ook g e w o o n interpreteer als dat w e samen gaan kijken hoe w e al d ie informatie boven tafel 

wi l len hebben en wa t wi j er hier in Brabant mee wi l len d o e n , met d ie cijfers. 

De v o o r z i t t e r : Ja. Dus de indiener besluit de motie aan te houden . 

M e v r o u w K l i t s i e (D66 ) : En mijn fractie steunt dat , voorzi t ter. 

De v o o r z i t t e r : En de fractie van D 6 6 steunt dat . De heer Kui jken. 

De heer H e i j m a n s (SP): De SP-fractie steunt dat ook , voorzit ter. 
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De v o o r z i t t e r : De SP steunt dat ook . 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): GroenLinks steunt dat ook . 

De heer K u i j k e n (CDA) : N u mag ik. W i j zi jn ook mede-indiener. W i j v inden de nu gemaak te procedure le 

kronkel heel raar. W i j wi l len g e w o o n heel g r a a g deze cijfers op een eendu id ige manier in een rappor t 

voor hebben l iggen. Dus wi j wi l len deze motie in stemming b rengen . 

De v o o r z i t t e r : Een moment. 

De heer K u i j k e n (CDA) : W i j hebben geen behoef te aan een rondetafe lgesprek. 

De v o o r z i t t e r : Even een moment. U w positie is duidel i jk , maar ik ga even kijken hoe het proceduree l 

precies zit nu. 

Even hoe dit in de techniek moet. De motie moet in feite opn ieuw w o r d e n inged iend . Dat kan praktisch 

door een motie 4 6 b te maken. W i j noteren in de notulen dat die motie al leen doo r de CDA-fract ie word t 

i nged iend , tenzij er nog andere onder tekenaars mee wi l len bl i jven doen . Dus laten w e het praktisch 

oplossen. Ik constateer dat de motie opn ieuw word t inged iend . Dat is motie 4 6 b . Dan wi l ik nu weten w ie 

d ie ondersteunt. De fractie van het CDA, de fractie van Lokaal Brabant, de fractie van de 

Chr is tenUnie /SGP en de fractie van de Partij voor de Dieren. Dan gaa t d ie motie z o de boeken in , motie 

4 6 b met steun van de zojuist genoemde part i jen. A k k o o r d . En dat delen de andere part i jen, omdat de 

gedeputeerde een toezegg ing heeft g e d a a n om iets te gaan te organiseren. M a a r de motie komt dan we l 

in stemming in de gew i j z i gde vo rm. Dan lossen w e het z o o p . Ja? O k é . 

M o t i e M 4 6 b ' W e t e n w a a r de mest bli j f t . O n d e r z o e k n a a r slui tend vo lgsys teem mestst romen' 

"Provinciale Staten van Noord-Brabant in vergader ing bi jeen op 21 apr i l 2 0 1 7 , behande lend agendapun t 

1 9 / 1 7 Statenvoorstel Perspectiefnota 2 0 1 7 ; 

ove rwegende dat : 

- de onzorgvu ld ige afvoer en verwerk ing van mest onze doelstel l ing om in 2 0 2 0 een duurzame agrar ische 

sector te hebben stevig ondermi jnen; 

- de onzorgvu ld ige afvoer en verwerk ing van mest onderdee l zi jn van de overlast die doo r intensieve 

veehouder i j in de omgev ing ontstaat; 

- de geconstateerde f raude met mest a fbreuk doet aan het ver t rouwen in de sector; 

- f raude bi j voorkeur voorkomen dient te w o r d e n , maar ingeval van toepassing alt i jd moet w o r d e n 

aangepak t ; 

constaterende dat : 

- in het op 3 0 maart j l . gepub l i ceerde eva luat ie rappor t van het Planbureau voor de Leefomgeving (PBL) 

over het Neder landse meststoffenbeleid word t gesteld dat er in Brabant naar schatting met 3 0 X - 4 0 X 

van de mest word t ge f raudee rd ; 

- het PBL ook constateert dat w e mede doo r deze mestfraude de doe len van de Nitraatr icht l i jn en 

Kaderricht l i jn water niet kunnen beha len ; 

- daa rmee juist ook goedw i l l ende bedr i jven w o r d e n b e n a d e e l d ; 

- agrar iërs we l i swaar verpl icht z i jn een vorm van mestboekhouding bij te houden, maar dat deze niet 

sluitend is, dat wi l z e g g e n voor al le mest d ie o p het bedr i j f wo rd t gep roduceerd en van daaru i t (in 

delen) word t ge loosd o p water , u i tgereden over de g rond e n / o f a fgevoerd naar elders; 

- een systeem van t racking Å t rac ing, zoals w e dat ook in de levensmiddelenindustr ie kennen, voor 

meststromen niet bestaat w a a r d o o r f raude eenvoud ig is; 

d ragen G S o p : 

- om per direct een onderzoek te starten naar de omvang en verschi jningsvormen van mestfraude en naar 

mogel i jkheden om de f raude in de toekomst te voo rkomen ; 

- bij het onderzoek te betrekken het bestaand volgsysteem om de totale mestproduct ie per bedr i j f te 
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vo lgen , te verbeteren; 

- PS voor september 2 0 1 7 de resultaten hiervan aan te b ieden ; 

en g a a n over tot de o rde van de d a g . 

PvdD: M a r c o van der W e l 

CDA: R. Kuijken 

Chr is tenUnie /SGP: H. Vreugdenhi l 

Lokaal Brabant: Jan He i jman" 

De v o o r z i t t e r : Dan kijk ik of er nog andere zaken zi jn d ie nu vermeld moeten w o r d e n . N e e . Dan g a a n 

wi j ons nu k laarmaken voor de stemmingen en zi jn de beraads lag ingen nu gesloten. 

S t e m m i n g 

2 6 / 1 7 S t a t e n v o o r s t e l L i js t I n g e k o m e n S t u k k e n p e r i o d e 2 3 f e b r u a r i 2 0 1 7 t o t e n m e t 2 2 

m a a r t 2 0 1 7 

De v o o r z i t t e r : W i j gaan allereerst stemmen. U heeft uw plaatsen in kunnen nemen. Dan wi l ik eerst aan u 

v ragen of iemand van u stemming wenst over de lijst van ingekomen stukken, bij u bekend onder 

stuknummer 2 6 / 1 7 . W i e wenst daarover stemming? Kan ik bij acc lamat ie veronderstel len dat u instemt met 

de w i j ze van a fdoen ing , zoals voorgeste ld doo r de grif f ier? Dat is het geva l . 

2 7 / 1 7 N o t u l e n v a n d e P S - v e r g a d e r i n g 1 0 m a a r t 2 0 1 7 

De v o o r z i t t e r : Dan v raag ik of iemand stemming wenst over de notulen van 10 maart 2 0 1 7 . Dat is niet 

het geva l . Dan zi jn d ie doo r uw Staten aangenomen . 

1 9 / 1 7 S t a t e n v o o r s t e l P e r s p e c t i e f n o t a 2 0 1 7 : V o l o p b e w e g i n g in B r a b a n t 

De v o o r z i t t e r : Dan komen w e nu bi j de stemming betref fende de Perspectiefnota. En dan g a a n w e eerst 

stemmen over de amendementen . Amendement 1 is inget rokken. Amendement A 2 a breng ik dan als eerste 

in stemming. De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 
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De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Dit amendement is ve rwo rpen . 

Dan kom ik nu bij het Statenvoorstel zelf. Is dat één stemming? Ja, er is één stemming voor nod ig . Ik b reng 

het document , besluit 1 9 / 1 7 , Statenvoorstel Perspectiefnota 2 0 1 7 , in stemming. De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Voor met stemverklar ing. Me t inbegr ip van al le gemaak te opmerk ingen . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 
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De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor met een stemverklar ing, voorzi t ter. Hoewe l ik net toch tegen het 

amendement gestemd heb, kunnen wi j niet instemmen met de 1 mil joen euro voor gast ronomie, die ook in 

de Perspectiefnota staat. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Dan is dit voorstel doo r uw Staten aangenomen . Dan komen wi j nu bi j de moties. 

Mi jnheer Koevoets. 

De heer K o e v o e t s (VVD): Voorzi t ter. Ik wi l me op g rond van artikel 2 8 van de Provinciewet onthouden 

van stemming bij moties 3 1 , 3 2 en 4 3 a . 

De v o o r z i t t e r : W a a r v a n akte. Andere onthoud ingen van stemmingen? N e e . Dan g a a n w e nu stemmen. 

En w e g a a n elke keer g o e d kijken of w e de moties nog i nde rdaad g o e d voor ogen hebben . Mo t ie 1 is 

nog steeds voo r l i ggend . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Voor met stemverklar ing. W e hopen dat de a g e n d a niet al leen blijft bij 

weer een pap ieren t i jger, maar dat er ook concrete acties uit voor tv loe ien. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 
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M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : De motie is aangenomen . 

Dan kom ik bij motie 2 . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 
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De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Mo t ie 2 is aangenomen . 

Dan kom ik nu bij motie 3 a . Die is a a n g e h o u d e n . Dan kom ik bij motie 4 over de omgevingsdiensten. De 

fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 
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De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : De motie is aangenomen . Dan kom ik als het g o e d is nu bij motie 5 b . Mo t i e 5 b breng ik in 

stemming. De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor met stemverklar ing. W i j z i jn we l voor de insteek, a l leen een l obby 

starten richting Den H a a g , daa r z i jn w e nooit z o een fan van . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66 ) : Tegen met stemverklar ing. W i j w e l . Het is al vaker t oegezegd doo r de 

lijsttrekkers. En w e hebben al le ver t rouwen in de onderhande laars dat z i j dit voor e lkaar g a a n kr i jgen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 
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De v o o r z i t t e r : De motie is aangenomen . Dan motie onder stuknummer 6. De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : De motie is aangenomen . Dan is motie 7 aangehouden en zi jn wi j bi j motie 8 a , in de 

gew i j z i gde versie dus, d ie d ig i taal beschikbaar is. Die hebben w e niet opn ieuw gekop iee rd . M a a r w e 

stemmen over motie 8 a , dus met de aanpass ingen d ie het dictum geen b e z w a a r van de gedeputeerde 

oplevert . Ik b reng motie 8a in stemming. De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 
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De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w V a n B r a k e l (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen met stemverklar ing. W e zi jn voor het behoud van e r f goed , maar zi jn 

geen voorstander om het instrument t i jdel i jk gebru ik h iervoor in te zetten. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : De motie is aangenomen . Mo t i e 9 is ingetrokken. Mo t i e 10 is a a n g e h o u d e n . Mo t i e 11 is 

a a n g e h o u d e n . Dan ben ik bij motie 12b over de Q-koortspat iënten. De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer B r a s p e n n i n g (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 
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De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor met stemverklar ing. W e hebben in januar i h ierover al een motie 

aangenomen en w e moeten er voora l nu actie op ondernemen en niet langer w a c h t e n . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66 ) : Voor met stemverklar ing. D 6 6 g ing er alt i jd al van uit dat het co l lege naar 

aan le id ing van d ie vor ige motie al met het o n d e r w e r p bez ig was , omdat zi j dit ook een be langr i jke 

prob lemat iek vindt. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor met deze l fde stemverklar ing als D 6 6 . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : De motie is unaniem door uw Staten aangenomen . Dan ben ik bij motie 13a . De fractie 

van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 
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De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : De motie is unaniem doo r uw Staten 

van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

aangenomen . Dan ben ik bij motie 14a . De fractie 

1 9 4 



De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : O o k deze motie is unaniem door uw 

de b i jen. De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

Staten aangenomen . Dan ben ik bi j motie 15 over 
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De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : De motie is aangenomen . Dan ben ik bi j motie 16b als ik het g o e d z ie . De fractie van de 

VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor met stemverklar ing. D 6 6 ondersteunt het onderzoek . W e z ien g r a a g 

een voorstel o p basis van de resultaten tegemoet . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 
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De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is aangenomen . Dan ben ik bij motie 1 7. De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 
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De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is ve rworpen i n d e r d a a d . Dan ben ik bij motie 1 8. De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer S t e e n b a k k e r s (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : De motie maakte we in ig kans, z o te z ien . Is ve rwo rpen . Mo t i e 1 9 . De VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 
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De heer B r a s p e n n i n g (CDA) : Tegen met stemverklar ing. Er z i jn betere manieren om we idevoge ls te 

beschermen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen met stemverklar ing, voorzi t ter. W e zi jn we l voor meer we idevoge ls in 

Brabant. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voorzi t ter. Tegen met stemverklar ing. W i j hebben begrepen dat 

we idevoge ls voora l gebaa t zi jn bi j p a a r d e n p o e p . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is v e r w o r p e n , ondanks het d iepe inzicht van de heer Vreugdenh i l . De motie 

onder stuknummer 2 0 dan nu aan de o rde , over de doe-budget ten. De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

1 9 9 



De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : De motie is ve rwo rpen . Dan ben ik bij motie nummer 2 1 . De VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

2 0 0 



M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Mo t i e 21 is ve rwo rpen . N u ben ik bij motie 2 2 . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 
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M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is unaniem doo r uw 

van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

aangenomen . Dan ben ik bij motie 2 3 . De fractie 
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De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Mo t i e 2 3 is ve rwo rpen . Dan komen wi j bij motie 2 4 . De VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 
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De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : De motie is ve rwo rpen . Ik ben dan bij stuknummer 2 5 . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is doo r uw Staten a a n g e n o m e n . Dan ben ik bij motie 2 6 . De fract ie van de 

VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 
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De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voorzi t ter. Tegen met stemverklar ing. W i j z ien deze motie vo lgend jaar weer 

tegemoet . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : De motie is ve rwo rpen . Ik ben dan bij stuknummer 2 7 , motie 2 7 . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 
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De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : De motie is ve rwo rpen . Ik ben dan bij motie 2 8 a . De fract ie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 
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De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : De motie is ve rwo rpen . Ik ben bij motie 2 9 . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 
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De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is doo r uw Staten aangenomen . Mo t i e 3 0 is ingetrokken. Mo t i e 31 dan nu. 

De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 
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De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : De motie is ve rwo rpen . Dan motie onder stuknummer 3 2 . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 
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De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : De motie is ve rwo rpen . Mot ies 3 3 en 3 4 zi jn ingetrokken. Dan ben ik nu bij motie 3 5 a . 

De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w V a n B r a k e l (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is aangenomen . Dan is motie 3 6 ingetrokken. Dan ben ik bij motie 3 7 a . De 

fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 
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De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w D e H o o n (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Heel erg voor . 

De v o o r z i t t e r : De motie is aangenomen . Dan is motie 3 8 aangehouden en ben ik nu bij de motie 'Klein 

leuk spul ' , motie 3 9 . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 
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De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is aangenomen . Stuknummer 4 0 . Mo t i e 4 0 . De VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 
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De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is aangenomen . Dan de motie onder stuknummer 4 1 . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer B r a s p e n n i n g (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor met stemverklar ing. Aangez ien het een niet-financiële w i j ze betreft 

v inden w e het sympathiek om te kijken naar f i jnstofreductie zonder dat daa rvoo r luchtwassers nod ig z i jn o p 

een diervr iendel i jke w i j ze . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 
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M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is aangenomen . De motie onder stuknummer 4 2 over de musea. De fractie 

van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 
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De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : De motie is ve rwo rpen . Dan ben ik bi j de motie onder stuknummer 4 3 a over de dans. De 

VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 
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De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is aangenomen . Mo t i e 4 4 is ingetrokken. Dan zi jn w e nu bij motie 4 5 . De 

fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 
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De v o o r z i t t e r : De motie is aangenomen . Dan zi jn w e nu bi j de motie 4 6 b . Dat is de opn ieuw inged iende 

motie, met een minder aanta l onder tekenaars dan in de versie die w e onder a hadden . Dus even voor al le 

du ide l i jkhe id : motie 4 6 b . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer K u i j k e n (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen met stemverklar ing, voorzi t ter. W i j hebben net al een toezegg ing van 

de gedepu teerde gehad en wi j g a a n hierover in gesprek. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen met deze l fde stemverklar ing als de PvdA. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is ve rwo rpen . Dan is motie 4 7 a a n g e h o u d e n . Dat geldt ook voor motie 4 8 en 

zi jn w e bij motie 4 9 a a n b e l a n d . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 
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De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer B r a s p e n n i n g (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen met stemverklar ing, voorzi t ter. W i j g a a n in juli in gesprek over de 

veestapel in Brabant. En het dictum van de motie is feiteli jk onjuist. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : De motie is ve rwo rpen . Dan ben ik bij motie 5 0 . De VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer B r a s p e n n i n g (CDA) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 
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De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : De motie is ve rwo rpen . Ik ben bij de motie onder stuknummer 5 1 . De VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 
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De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : De motie is unaniem aangenomen . Excuus, nee. M a a r we l aangenomen . 5 2 is 

a a n g e h o u d e n . Mo t ie 5 3 is ingetrokken. En dan ben ik nu bij motie 5 4 . De fractie van de VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

M e v r o u w V a n d e r S l o o t (CDA) : Voor met stemverklar ing. W i j z ien we l veel in een soort 

Drechtstedenmodel . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66 ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 
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M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is ve rwo rpen . Dan is aan de o rde de motie onder stuknummer 5 5 . De VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer D e r y c k e r e (CDA) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Tegen. 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Tegen. 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 
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De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : De motie is ve rwo rpen . Dan ben ik bij motie 5 6 , de laatste motie van deze 

Perspectiefnota. Ik b reng motie 5 6 in stemming. De VVD. 

De heer V a n G r u i j t h u i j s e n (VVD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : CDA. 

De heer V a n V u g t (CDA) : Tegen met stemverklar ing. Uit de o p r o e p om concrete prestatie-indicatoren 

blijkt dat w e eerst eens g o e d moeten evalueren alvorens de por temonnee te trekken. M a a r we l sympathie. 

De v o o r z i t t e r : SP. 

De heer H e i j m a n s (SP): Voor . 

De v o o r z i t t e r : PVV. 

De heer V a n H a t t e m (PVV): Voor . 

De v o o r z i t t e r : D 6 6 . 

M e v r o u w D i n g e m a n s (D66) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij van de A r b e i d . 

De heer S m e u l d e r s (PvdA): Voor . 

De v o o r z i t t e r : GroenLinks. 

M e v r o u w B r u n k l a u s (GL): Voor . 

De v o o r z i t t e r : 50PLUS. 

De heer V a n O v e r v e l d (50PLUS): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Partij voor de Dieren. 

De heer V a n d e r W e l (PvdD): Voor . 

De v o o r z i t t e r : Chr is tenUnie /SGP. 

De heer V r e u g d e n h i l ( C U / S G P ) : Voor . 
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De v o o r z i t t e r : Lokaal Brabant. 

De heer H e i j m a n (Lokaal Brabant) : Voor . 

De v o o r z i t t e r : Deze motie is aangenomen . 

S l u i t i n g 

De v o o r z i t t e r : Dames en heren. Hiermee komen wi j aan het e inde van een lange v e r g a d e r d a g over de 

Perspectiefnota. Ik w i l namens u al len al le medewerkers d ie hard hebben gewerkt om dit tot stand te 

brengen voor hun inzet danken . Ik wi l u u i tnodigen voor de eerstvolgende Statendag o p 1 9 mei . En o p 11 

en 12 mei zul len wi j de Sta tentweedaagse hebben in het mooie kasteel van onze trotse stad H e l m o n d . 

Daar vindt ook een bi jeenkomst plaats van het p lat form p lann ing en control en een themabi jeenkomst over 

het o n d e r w e r p 3 8 0 kV. U zult u i teraard daarover nog nader w o r d e n bericht. Ik begr i jp de o p w i n d i n g aan 

het e inde van deze ve rgader ing , maar w e sluiten hem w a a r d i g met het verzoek uw sprekerspasje te 

deponeren in de opvangbus bij de bodeta fe l . De ve rgader ing is gesloten. 

De voorziiter sluit om 21.43 uur de vergadering. 
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